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Θ' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ)

ΣΥΝΟ∆ΟΣ Γ'

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Κ∆'

Τετάρτη 18 Νοεµβρίου 1998

Αθήνα, σήµερα στις 18 Νοεµβρίου 1998, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
18.30', συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου
η Βουλή σε ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του
Προέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι αρχίζει η συνεδρίαση.
(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 17.11.98
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του
Προεδρείου τα πρακτικά της ΚΓ' συνεδριάσεώς του, της 17ης
Νοεµβρίου 1998 σε ό,τι αφορά:
1. Την ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου: "Κύρωση του
Πρωτοκόλλου οικονοµικής συνεργασίας µεταξύ των Κυβερνήσεων
της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της ∆ηµοκρατίας της Αλβανίας".
2. Την έγκριση του σχεδίου απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής
των Ελλήνων, σχετικά µε την ετήσια οικονοµική ενίσχυση από τον
Προϋπολογισµό της Βουλής του ανήλικου τέκνου του υποσµηναγού
Νικολάου Ελευθερίου Παρούση).
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές
προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βουλής, κ.
∆ηµήτριο Κατσικόπουλο, Βουλευτή Αχαϊας, τα ακόλουθα:
"Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ
1) Οι Βουλευτές κύριοι ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ
ΚΡΗΤΙΚΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Ελλήνων
Χηµικών ζητεί την αύξηση των ωρών διδασκαλίας του µαθήµατος
της Χηµείας στη Β'βάθµια Εκπαίδευση.
2) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Συνταξιούχων
Σιδηροδροµικών Ελλάδος ζητεί την επίλυση συνταξιοδοτικού και
ασφαλιστικού προβλήµατος των µελών της.
3) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Πατρών
Αχαϊας ζητεί την έγκριση της πρόσληψης ενός εργαζοµένου στην
υπηρεσία του.
4) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μαρτυρικής Πόλης
Καλαβρύτων ζητεί τη συνέχιση των εργασιών στο δρόµο Πούντας -
Μεγάλου Σπηλαίου - ∆ιακοπτού.
5) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ

κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµαρχος Αιγίου Αχαϊας ζητεί
οικονοµική ενίσχυση για την αγορά του διατηρητέου κτιρίου
ιδιοκτησίας Παναγιωτόπουλων στο Αίγιο.
6) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ,
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος για την Προστασία και Ανάδειξη
του Παναχαϊκού 'Ορους ζητεί την ένταξη του Παναχαϊκού όρους στη
διαδικασία της κτηµατογράφισής του.
7) Οι Βουλευτές κύριοι ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ
ΚΑΡΑΤΑΣΟΣ, ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ, ΓΕΩΡΓΙΟΣ
Α∆ΑΜΟΠΟΥΛΟΣ και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Φοιτητών Τµήµατος
Κτηνιατρικής Πανεπιστηµίου Θεσσαλίας ζητεί τη χρηµατοδότηση
της κατασκευής έργων απαραίτητων για την εύρυθµη λειτουργία του
κτηνιατρικού τµήµατος.
8) Ο Βουλευτής Καρδίτσας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία το Επιµελητήριο Καρδίτσας ζητεί την ένταξη
των συνεργείων - φανοποιείων αυτοκινήτων στο νέο αναπτυξιακό
νόµο.
9) Οι Βουλευτές κύριοι ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ - ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ,
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ και ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ κατέθεσαν
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Αναπληρωτών και Ωροµισθίων
Εκπαιδευτικών Αθήνας - Πειραιά ζητεί την άµεση µονιµοποίηση των
αναπληρωτών εκπαιδευτικών.
10) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Κοινότητα Σαραβαλίου του
Νοµού Αχαϊας ζητεί την άρση των αδικιών που δηµιουργεί η
εφαρµογή του Νόµου για το Φ.Μ.Α.Π.
11) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο κ. Αντώνης Γερακάκης, πτυχιούχος ΤΕΙ
Αθηνών, ζητεί την επαγγελµατική του αποκατάσταση.
12) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Γενικό Νοσοκοµείο Παίδων
"Καραµανδάνειο" υποβάλλει προτάσεις για τον τρόπο λειτουργίας
του.
13) Ο Βουλευτής Αιτωλ/νίας κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΡΟΚΟΦΥΛΛΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η 'Ενωση Συνταξιούχων Τοπικής
Χωροφυλακής Αγρινίου διαµαρτύρεται για τη διάσπαση του
Μετοχικού Ταµείου Στρατού.
14) Η Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε
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αναφορά µε την οποία το Τεχνικό Επιµελητήριο Ελλάδας
διαµαρτύρεται για την εξαίρεση του ρυµοτοµικού σχεδίου του
οικισµού 'Αλλης Μεριάς από τη µελέτη του γενικού πολεοδοµικού
σχεδίου της ευρύτερης περιοχής του Βόλου.
15) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΒΟΥΛΓΑΡΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι επιτυχόντες εκπαιδευτικοί στο
διαγωνισµό του ΑΣΕΠ του Ιουνίου 1998 ζητούν τον άµεσο διορισµό
τους.
Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ
1. Στην µε αριθµό 42/15-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2/25-9-98 έγγραφο από τoν Υφυπουργό Aνάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Αναφερόµενοι στη µε αριθµό 42/15-7-98 ερώτηση που κατατέθηκε
στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ευγ. Χαϊτίδη, σχετικά µε το νερό
"ΝΙΓΡΙΤΑ", σας γνωρίζουµε ότι το θέµα αυτό χειρίστηκαν εξ
ολοκλήρου οι αρµόδιες Υπηρεσίες του συνερωτώµενου Υπουργείου
Υγείας και Πρόνοιας, το οποίο και θα ενηµερώσει σχετικά τη Βουλή
και τον ενδιαφερόµενο Βουλευτή.
Ειδικά για όσα θίγονται στο σηµείο (5) της ερώτησης "Γιατί δεν
λαµβάνετε µέτρα εναντίον των µεγάλων µονοπωλιακών εταιριών
αναψυκτικών που εκβιάζουν τους καταστηµατάρχες να
προµηθεύονται αποκλειστικά νερό που αυτές µόνο διαθέτουν...",
θέµα που εµπίπτει στις αρµοδιότητες του Υπουργείου Ανάπτυξης,
σηµειώνεται ότι πρέπει να µας γνωστοποιηθούν αναλυτικότερα και
πιο συγκεκριµένα στοιχεία, για να επιληφθούµε του θέµατος.
∆εν παραλείπεται πάντως να αναφερθεί ότι, µετά από σχετική
καταγγελία, έχει ξεκινήσει έρευνα σε εταιρία πώλησης αναψυκτικών
περιλαµβανοµένου και του εµφιαλωµένου νερού, από την Επιτροπή
Ανταγωνισµού.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

2. Στην µε αριθµό 323/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 4/29-9-
98 έγγραφο από τον Υπουργό Tύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 323/98 του Βουλευτή κ. Γ.
Καρατζαφέρη, σας γνωστοποιούµε τα εξής:
1. Η σύνθεση του προσωπικού και η στελέχωση των Γραφείων
Τύπου Εξωτερικού καθορίζονται από το Π.∆. 258/93 (Οργανισµός
της Υπηρεσίας), όπως τροποποιήθηκε µε το Π.∆. 171/94.
2. Στο πλαίσιο του προαναφερθέντος Π.∆., σήµερα λειτουργούν στο
Εξωτερικό τριάντα τρία (33) Γραφεία Τύπου.
Στα Γραφεία αυτά είναι τοποθετηµένοι δεκαεπτά (17)
δηµοσιογράφοι, από τους οποίους δώδεκα (12) ως Προϊστάµενοι
Γραφείων Τύπου.
Την τελευταία τετραετία µόνο δύο (2) δηµοσιογράφοι επέστρεψαν
στην Κεντρική Υπηρεσία. Ο ένας µετά από 12ετή υπηρεσία του σε
Γραφεία Τύπου Εξωτερικού και ο άλλος επειδή έληξε η απόσπασή
του (Γεώργιος Κουτσούµης και Αντώνης Βέης-Καµναρόκος).
Παράλληλα σηµειώνεται ότι τα Γραφεία Τύπου Εξωτερικού από το
1996 στελεχώνονται και µε υπαλλήλους που είναι απόφοιτοι του
Τµήµατος Ακολούθων Τύπου της Εθνικής Σχολής ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης (το εν λόγω Τµήµα άρχισε να λειτουργεί το 1994).

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

3. Στην µε αριθµό 351/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. 5/29-9-
98 έγγραφο από τον Υπουργό Tύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σχετικά µε την ερώτηση 351/98 που κατέθεσε στη Βουλή ο
Βουλευτής κ. Στ. Παπαδόπουλος, σας γνωστοποιούµε ότι αρµόδιος
ν' απαντήσει σ' αυτή είναι ο Υπουργός Γεωργίας που είναι
συναποδέκτης.
Από την πλευρά µας σηµειώνεται ότι όλα τα ραδιοτηλεοπτικά µέσα
της χώρας οφείλουν να λειτουργούν σύµφωνα µε το Σύνταγµα και

τους ισχύοντες νόµους.
Σε περίπτωση συγκεκριµένων καταγγελιών για εκποµπές που
αντιβαίνουν στο νόµο επιλαµβάνεται το ΕΣΡ και παράλληλα, όπου
προβλέπεται από το νόµο, η αρµόδια δικαστική αρχή.

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

4. Στην µε αριθµό 418/20-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
4/25-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 418/20-7-98 που κατέθεσε στη Βουλή
ο Βουλευτής κ. Ι. Κουράκης, σχετικά µε τα προβλήµατα των
παραγωγών οπωροκηπευτικών προϊόντων στην πεδιάδα της
Μεσσαράς, σας γνωρίζουµε καθόσον αφορά το θέµα της
διαµόρφωσης της τιµής της τοµάτας που εµπίπτει στις αρµόδιότητές
µας τα εξής:
Η τοµάτα από απόψεως ελέγχου τιµών, για τους διακινητές
εµπόρους χονδρικής και λιανικής πώλησης, υπάγεται στην
κατηγορία των ειδών µε ελεγχόµενο κέρδος (άρθρο 1 της
Κωδικοποιηµένης Α∆ 14/89 όπως τροποποιήθηκε µε την 16/92
όµοια), το δε µικτό κέρδος ανέρχεται σε 10% για τη χονδρική
πώληση και 25% για τη λιανική. Ειδικά για τους επαγγελµατίες
εµπόρους τοµάτας στις λαϊκές αγορές, το µικτό κέρδος καθορίζεται
σε 22%. Σε επίπεδο παραγωγού οι τιµές της τοµάτας
διαµορφώνονται µε βάση την προσφορά-ζήτηση και τους κανόνες
του υγιούς ανταγωνισµού.
Οσον αφορά το θέµα της ενεργοποίησης των αποζηµιώσεων των
εν λόγω παραγωγών, αυτό αποτελεί αντικείµενο του
συνερωτώµενου Υπουργείου Γεωργίας.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

5. Στην µε αριθµό 426/21-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
8/25-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Aνάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Αναφερόµενοι στην µε αριθµό 426/21-7-98 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή των Ελλήνων από τον Βουλευτή κ. Ευάγγελο
Αποστόλου, σχετικά µε την καταβολή των αποζηµιώσεων στους
εργαζόµενους στις ασφαλιστικές εταιρείες των οποίων ανακλήθηκε
η άδεια λειτουργίας, σας γνωρίζουµε ότι δόθηκε εντολή σε όσους
από τους επόπτες εκκαθάρισης δεν έχουν προβεί στην ικανοποίηση
του προνοµίου των εν λόγω εργαζοµένων, να προβούν άµεσα στην
καταβολή των αναλογούντων σ' αυτούς ποσών, µε το µε αριθµ.
Κ3/6778/15-7-98 έγγραφό µας αντίγραφο του οποίου
επισυνάπτεται.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΧΟΧΟΪ∆ΗΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
6. Στην µε αριθµό 426/21-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
8/25-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Αναφερόµενοι στην µε αριθµό 426/21-7-98 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Ευάγγελο Αποστόλου,
σχετικά µε την καταβολή των αποζηµιώσεων στους εργαζόµενους
στις ασφαλιστικές εταιρείες των οποίων ανακλήθηκε η άδεια
λειτουργίας, σας γνωρίζουµε ότι δόθηκε εντολή σε όσους από τους
επόπτες εκκαθάρισης δεν έχουν προβεί στην ικανοποίηση του
προνοµίου των εν λόγω εργαζόµενων, να προβούν άµεσα στην
καταβολή των αναλογούντων σ' αυτούς ποσών, µε το µε αριθµ.
Κ3/6778/15-7-98 έγγραφό µας αντίγραφο του οποίου
επισυνάπτεται.

Ο Υπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Κ∆' - 18 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1319

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
7. Στην µε αριθµό 575/24-7-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
12/25-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Aνάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Αναφερόµενοι στην µε αριθµό 575/24-7-98 ερώτηση που κατέθεσε
στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Σπ. ∆ανέλλης, σχετικά µε την
αποκρατικοποίηση στης εταιρείας ΕΛΒΙΟΝΥ Α.Ε. θυγατρικής του
ΕΟΦ, σας γνωρίζουµε ότι για το θέµα αυτό αρµόδιο να απαντήσει
είναι το συνερωτώµενο Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας, στην
εποπτεία του οποίου υπάγεται ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκων.
Ειδικότερα για το θέµα του απρόσκοπτου εφοδιασµού του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας µε σύριγγες µιας χρήσης, που θίγεται στην
ερώτηση και άπτεται των αρµοδιοτήτων µας, σας πληροφορούµε
ότι στο Ενιαίο Πρόγραµµα Προµηθειών έτους 1998 έχει ενταχθεί το
είδος "ΠΛΑΣΤΙΚΕΣ ΣΥΡΙΓΓΕΣ ΜΙΑΣ ΧΡΗΣΗΣ" µε φορέα εκτέλεσης
τη Γενική Γραµµατεία Εµπορίου και µε την διαδικασία του κλειστού
διαγωνισµού.
Για την πραγµατοποίηση της εν λόγω προµήθειας, η αρµόδια
υπηρεσία του Υπουργείου µας (∆/νση Προµηθειών Ιατρικού
Ηλεκτρονικού Εξοπλισµού και Επιστηµονικών Οργάνων)
δηµοσίευσε τον σχετικό διαγωνισµό στις 15-7-98 και 16-7-98 για την
ΕΕ και τον Ελληνικό Τύπο αντίστοιχα, µε προθεσµία λήξεως
υποβολής των αιτήσεων συµµετοχής από τους ενδιαφερόµενους
την 25-8-98.
Ο διαγωνισµός αυτός που βρίσκεται σε εξέλιξη, αφορά τις
προµήθειες σε σύριγγες µιας χρήσης όλων των Νοσηλευτικών
Ιδρυµάτων της Χώρας, του ΙΚΑ και των Πανεπιστηµίων και
Στρατιωτικών Νοσοκοµείων.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

8. Στην µε αριθµό 579/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. 22/29-9-
98 έγγραφο από τον Υπουργό Tύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 579/98 του Βουλευτή κ. Ε.
Παπανικολάου, σας γνωστοποιούµε, στο πλαίσιο της αρµοδιότητάς
µας και σύµφωνα µε τα σχετικά στοιχεία που έθεσε υπόψη µας η
∆/νση Περιφερειακών Σταθµών της ΕΡΤ-Ε.Ρ.Α., τα εξής:
Από 1-7-98 οι Περιφερειακοί Ρ/Σ της Ε.Ρ.Α. εντάχθηκαν στο
∆ΙΚΤΥΟ Ρ/Σ ∆ηµοσίου Συµφέροντος, στο οποίο συνεργάζονται
επίσης άλλοι 15 Ρ/Σ (διαρκώς αυξάνονται).
Πρόκειται για την πρώτη ουσιαστική προσπάθεια Αποκέντρωσης
και Περιφερειοποίησης µε στόχο ένα Ραδιοφωνικό µοντέλο
χρηστικό και χρήσιµο στους πολίτες - ακροατές.
Το 14ωρο καθηµερινό Περιφερειακό Πρόγραµµα του ∆ΙΚΤΥΟΥ
είναι ενηµερωτικό και ψυχαγωγικό µε σαφή προσανατολισµό, όσον
αφορά τις πηγές των ειδήσεων, το νέο χάρτη της Τοπικής
Αυτοδιοίκησης, όπως προκύπτει από το Σχέδιο Καποδίστριας.
Στην Περιφέρεια Πελοποννήσου η Ε.Ρ.Α. έχει δύο Ρ/Σ, ένα στην
Τρίπολη και ένα στην Καλαµάτα.
Για τον Ρ/Σ Καλαµάτας η ΕΡΤ/Ε.Ρ.Α. στοχεύει στην πλήρη
λειτουργία του και έχει ήδη προβεί στις ακόλουθες ενέργειες:
1. Εµπιστεύθηκε τη θέση του Υπεύθυνου Ενηµέρωσης στον έγκυρο
επαγγελµατία δηµοσιογράφο κ. Γρηγόρη Πουλόπουλο, µέλος της
'Ενωσης Συντακτών Επαρχιακού Τύπου.
2. Απασχολεί ανταποκριτές στην Αργολίδα (Ντάνος), στην Κόρινθο
(Κασιµάτης), στη Λακωνία (Χιώτης), στα Κύθηρα (Μαρσέλος), στην
Πύλο και τη Μεθώνη (Ψαλίδας).
3. Στο καθηµερινό Ενηµερωτικό Πρόγραµµα εργάζονται πέντε
δηµοσιογράφοι (Μαρία Τοµαρά, Παναγοπούλου Φωτ.,
Παπαγεωργίου Χρήστος, Αννα Βρυώνη, Αγγελακάκης Θαν.).
Από τα ανωτέρω προκύπτει ότι δεν υπάρχει από την Γενική ∆/νση
Ε.Ρ.Α. πρόθεση απαξίωσης του Περιφερειακού Ρ/Σ της Καλαµάτας,
ο οποίος µε το νέο Ενηµερωτικό Πρόγραµµα του ∆ΙΚΤΥΟΥ και σε

συνεργασία µε την Γ.Γ. Περιφέρειας Πελοποννήσου αποτελεί πλέον
ζωντανό και αναπόσπαστο κύτταρο στην ευρύτερη περιοχή και
ειδικότερα στη Μεσσηνία.

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

9. Στην µε αριθµό 724/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ. 16/29-9-
98 έγγραφο από τον Υπουργό Tύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 724/98 του Βουλευτή κ. Γ.
Καρατζαφέρη, σας γνωστοποιούµε, στο πλαίσιο της αρµοδιότητάς
µας και σύµφωνα µε τα σχετικά στοιχεία που έθεσε υπόψη µας η
ΕΡΤ-Α.Ε. τα εξής:
1. Η ΕΡΤ Α.Ε. τηρεί µε ευλάβεια όλες τις δεσµεύσεις και
υποχρεώσεις που επιβάλλουν τόσο το καταστατικό της ΕΣΗΕΑ όσο
και οι κανόνες δεοντολογίας του δηµοσιογραφικού λειτουργήµατος.
Κατά συνέπεια, όχι µόνο δεν λειτουργεί εις βάρος των
δηµοσιογράφων και του λειτουργήµατος της έγκυρης ενηµέρωσης
αλλά αντίθεται µάχεται την ασυδοσία και την εκµετάλλευσή τους
που επικρατεί σε µεγάλη µερίδα των εµπορικών καναλιών.
Το γεγονός βέβαια αυτό αναγνωρίζεται από την κοινή γνώµη όπως
δείχνουν όλες οι ποιοτικές µετρήσεις, οι οποίες φέρνουν την ΕΡΤ να
διακρίνεται για την εγκυρότητα, τη σοβαρότητα, αλλά και την
αντικειµενική όσο και ψύχραιµη ενηµέρωση που υπάρχει.
2. Η ΕΡΤΑ Α.Ε. είναι το µόνο ραδιοτηλεοπτικό µέσο που έχει
συνάψει συλλογική σύµβαση εργασίας µε την ΕΣΗΕΑ, η οποία
διέπει όλο το εργασιακό καθεστώς των δηµοσιογράφων µε την
Εταιρεία.
3. Προσλήψεις δηµοσιογράφων είτε οιασδήποτε άλλης ειδικότητας
δεν έχουν γίνει στην ΕΡΤ στη διάρκεια της τελευταίας δεκαετίας και
κατά συνέπεια δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα ο
ισχυρισµός ότι γίνονται διορισµοί.
4. Η σηµερινή διοίκηση του δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού φορέα, για
πρώτη φορά στην ιστορία της ΕΡΤ Α.Ε., καταβάλλει συντονισµένες
προσπάθειες ώστε να µπει µια τάξη στο καθεστώς των
συµβασιούχων που έχει κληρονοµήσει.
Στο πλαίσιο αυτό προκηρύχθηκε η πλήρωση 160 θέσεων
δηµοσιογράφων µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου και ειδικότερα ενός (1) έτους, σύµφωνα µε την
προβλεπόµενη στον ΓΚΠ της ΕΡΤ Α.Ε. διαδικασία, δεδοµένου ότι οι
δηµοσιογράφοι, όπως είναι γνωστό, εξαιρούνται από τις διατάξεις
του συστήµατος προσλήψεων του ν. 2190/94.
'Οπως δε µπορεί να διαπιστώσει ο οποιοσδήποτε καλοπροαίρετος
αναγνώστης, η σχετική προκήρυξη διακρίνεται για την πλήρη
διαφάνειά της, αλλά και τους λοιπούς όρους, οι οποίοι
εξασφαλίζουν µια δίκαιη και αντικειµενική αξιολόγηση των
υποψηφίων.
5. Τέλος, όσον αφορά το υποθετικό ερώτηµα "... εάν πραγµατικά η
Κυβέρνηση προβαίνει σε απολύσεις δηµιογράφων..." σηµειώνεται
ότι το ερώτηµα αυτό δεν ανταποκρίνεται στην πραγµατικότητα.

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

10. Στην µε αριθµό 1040/11-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
6/25-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1040/11-8-98, που κατέθεσε στη
Βουλή ο Βουλευτής κ. Στ. Παπαδόπουλος, σχετικά µε τα
προβλήµατα των ψαράδων µε "γρι-γρί" και ιδιαίτερα αυτών της
Καβάλας και Ν. Καλλικράτειας Χαλκιδικής, σας γνωρίζουµε στα
πλαίσια των αρµοδιοτήτων µας τα εξής:
Οι τιµές πώλησης των αλιευµάτων, σε όλα τα στάδια εµπορίας
τους, διαµορφώνονται ελεύθερα µε βάση του κανόνες της
προσφοράς - ζήτησης και υγιούς ανταγωνισµού.
Πέραν αυτού, µε βάση τις ισχύουσες διατάξεις περί εµπορίας και
διακίνησης των νωπών αλιευµάτων µέσω των ιχθυοσκαλών,
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η εµπορία των ειδών αυτών διενεργείται µε πλειοδοτικούς
διαγωνισµούς, κυρίως από χονδρεµπόρους που λειτουργούν για
λογαριασµό των ψαράδων.
Ειδικότερα για τις τιµές χονδρικής πώλησης του γαύρου, στις οποίες
χαρακτηριστικά αναφέρεται ο ενδιαφερόµενος Βουλευτής,
σηµειώνεται ότι ποικίλουν, αφού και αυτές επηρεάζονται από τις
συνθήκες που κάθε φορά επικρατούν στην αγορά.
Από τα σχετικά στοιχεία των ιχθυοσκαλών, που ανελλιπώς
παρακολουθούµε, ενδεικτικά σηµειώνεται ότι κατά τους µήνες Ιούνιο
και Ιούλιο τρέχοντος έτους οι τιµές χονδρικής πώλησης του γαύρου
διαµορφώθηκαν ως ακολούθως:
- Ιχθυόσκαλα Αλεξ/πολης από 300 έως και 900 δρχ/κιλό
- Ιχθυόσκαλα Καβάλας από 50 έως και 1500 δρχ/κιλό
- Ιχθυόσκαλα Πάτρας από 100 έως και 1000 δρχ/κιλό
- Ιχθυόσκαλα Πειραιά από 40 έως και 1500 δρχ/κιλό
- Ιχθυόσκαλα Χαλκίδας από 100 έως και 2500 δρχ/κιλό

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

11. Στην µε αριθµό 1075/11-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
32829/25-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1075/11-8-98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Η. Βεζδρεβάνης, που αφορά στην παράταση των
προθεσµιών του άρθρου 28 του Ν. 1080/80 όπως αυτές
τροποποιήθηκαν µε νεώτερες διατάξεις και αυτές εν τέλει του
άρθρου 15 Ν. 2130/93 σχετικά µε εκποίηση ακινήτων των ΟΤΑ
απευθείας και χωρίς δηµοπρασία σε αυθαίρετους κατέχοντες αυτά,
σας πληροφορούµε ότι, το Υπουργείο µας δεν εξετάζει θέµα
παράτασης των προαναφερθέντων προθεσµιών.

Ο Υφυπουργός
Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ"

12. Στην µε αριθµό 1103/10-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
11/25-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη
απάντηση:
"Αναφερόµενοι στη µε αριθµό 1103/10-8-98 ερώτηση που
κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Νικ. Τσιαρτσιώνη,
σχετικά µε το θέµα των ανασφαλίστων αυτοκινήτων, σας
γνωρίζουµε στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων µας τα ακόλουθα:
Κατ' εφαρµογή του άρθρου 5 παρ. 4 του ν. 489/76, όπως
τροποποιήθηκε και ισχύει µε το άρθρο 37 παρ. 2 του Ν. 2496/97,
εκδόθηκε η µε αριθ. Κ3-11658/30-12-97 Απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών, Ανάπτυξης και ∆ηµόσιας Τάξης µε την οποία
καθορίζεται η διαδικασία επιβολής κυρώσεων, σε περίπτωση
κυκλοφορίας οχήµατος χωρίς το ειδικό σήµα ασφάλισης.
Σύµφωνα µε την Απόφαση αυτή, που δηµοσιεύθηκε στο ΦΕΚ
25/Β/23-1-98, ο έλεγχος για τη διαπίστωση κυκλοφορίας οχήµατος
χωρίς το ειδικό σήµα ασφάλισης, διενεργείται από τις Αστυνοµικές
Αρχές. Αν διαπιστωθεί ότι το όχηµα δεν φέρει το σήµα αφαιρούνται
επί τόπου η άδεια κυκλοφορίας και οι πινακίδες, συντάσσεται δε
ειδική έκθεση επιβολής προστίµου. Το πρόστιµο αυτό ανέρχεται για
τα λεωφορεία και φορτηγά ∆.Χ. σε 500 ECU, για τα επιβατηγά και
άλλα οχήµατα κάθε φύσης σε 250 ECU, και για τα δίκυκλα σε 100
ECU. Το πρόστιµο καταβάλλεται σε οποιαδήποτε ∆.Ο.Υ.
Επίσης απαγορεύεται η καθ' οιονδήποτε τρόπο µεταβίβαση
αυτοκινήτου οχήµατος ή η αλλαγή κινητήρα αν δεν προσκοµισθεί
στην αρµόδια ∆ΟΥ βεβαίωση ασφαλιστικής εταιρείας, µε την οποία
να βεβαιώνεται ότι το συγκεκριµένο όχηµα είναι ασφαλισµένο.
Συµπληρωµατικά σας πληροφορούµε ότι ο κύριος ή κάτοχος
αυτοκινήτου, που το θέτει σε κυκλοφορία χωρίς να είναι
ασφαλισµένο, τιµωρείται µε φυλάκιση από 2 µέχρι 12 µήνες και µε
χρηµατική ποινή 300 ECU, άρθρο 12 του Ν. 489/76, όπως ισχύει.

Το ότι τα ληφθέντα, ήδη από το έτος 1997, µέτρα περιορισµού της
κυκλοφορίας ανασφαλίστων αυτοκινήτων βρίσκονται προς τη
σωστή κατεύθυνση, επιβεβαιώνεται και από σχετικές ανακοινώσεις
της 'Ενωσης Ασφαλιστικών Εταιριών Ελλάδας.

Ο Υφυπουργός
ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΪ∆ΗΣ"

13. Στις µε αριθµό 1248/18-8-98, 1378/18-8-98 ερωτήσεις δόθηκε
µε το υπ' αριθµ. 33/24-9-98 έγγραφο από την Υπουργό Ανάπτυξης
η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 1248/18.8.98 έως και
1378/18-8-98 του Βουλευτού κ. Θεόδωρου Πασσαλίδη, σχετικά µε
οικονοµική ενίσχυση ιερών ναών του Νοµού Κιλκίς, σας γνωρίζουµε
τα ακόλουθα:
Από τον πόρο του λογ/σµού ΕΙΣΦΟΡΑΙ ΕΞ ΕΓΓΥΗΣΕΩΣ ΦΙΑΛΩΝ
ΥΓΡΑΕΡΙΟΥ που χειρίζεται το Υπουργείο Ανάπτυξης για το εν λόγω
σκοπό, ένα σηµαντικό µέρος σύµφωνα µε τις διατάξεις του Π.∆.
38/86 (ΦΕΚ 12/Α/13.2.86), διατίθεται σε δαπάνες για τον
εκσυγχρονισµό των Κεντρικών και Περιφερειακών Υπηρεσιών του
Υπουργείου και το υπόλοιπο ποσό για ενίσχυση κοινωφελών και
πολιτιστικών δραστηριοτήτων διαφόρων φορέων.
Η κατανοµή αυτή γίνεται κατά περιόδους και µε τρόπο ώστε να
ικανοποιηθούν ισοµερώς και δικαίως οι αιτήσεις που υποβάλλονται
από φορείς που λειτουργούν σε ολόκληρη τη χώρα.
Με βάση τα προαναφερθέντα και τα γενικά κριτήρια ισόρροπης
κατανοµής σε παρόµοιες περιπτώσεις, θα µπορούσε να εξετασθεί η
δυνατότητα ικανοποίησης παρεµφερών αιτηµάτων στο µέτρο που
θα το επέτρεπε και η κατά προτεραιότητα κάλυψη των λειτουργικών
αναγκών του Υπουργείου Ανάπτυξης από τον παραπάνω
λογαριασµό.

Η Υπουργός
ΒΑΣΩ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

14. Στην µε αριθµό 1505/21-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
7612/21-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υγείας και Πρόνοιας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της υπ' αριθµ. 1505/21.8.98 ερώτησης που
κατέθεσαν οι Βουλευτές κύριοι Αποστόλης Τασούλας και Ορέστης
Κολοζώφ σας γνωρίζουµε τα εξής:
Οι συµβάσεις που υπογράφονται µεταξύ ∆ηµοσίου και γιατρών για
την παροχή περίθαλψης στους ασφαλισµένους του ∆ηµοσίου είναι
µέχρι σήµερα ατοµικές.
Το αίτηµα του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου για υπογραφή
συλλογικών συµβάσεων εξετάζεται από το Υπουργείο µέσα στα
γενικότερα πλαίσια της αναδιάρθρωσης του συστήµατος
Υγειονοµικής Περίθαλψης.

Ο Υφυπουργός
ΕΜ. ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ"

15. Στην µε αριθµό 1678/25-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
2397/28-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Μεταφορών και
Επικοινωνιών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 1678/25-8-98 που
κατέθεσαν στη Βουλή οι Βουλευτές κύριοι Ν. Τσιαρτσιώνης και Γ.
Καρασµάνης σχετικά µε την κατάργηση της αεροπορικής γραµµής
Θεσσαλονίκης - Λονδίνου από την British Αirways σας διαβιβάζουµε
το σχετικό έγγραφο µε αρ. πρωτ. ∆13/38497/1518/10-9-98 του
∆ιοικητή της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας.

Ο Υπουργός
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΑΝΤΕΛΗΣ"

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων).
16. Στην µε αριθµό 1784/26-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το
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υπ' αριθµ. 27413/22-9-98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και
Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1784/26-8-98 που κατέθεσαν στη
Βουλή των Ελλήνων οι Βουλευτές κύριοι Ε. Μπούτας, Αχ.
Κανταρτζής και Ν. Γκατζής, σας γνωρίςουµε ότι:
Η ∆/νσή µας στα πλαίσια εφαρµογής των διατάξεων του ν. 2519/97
(άρθρο 26, παρ. 6) προκήρυξε έγκαιρα και τις δύο (2) κενές θέσεις
στο Π.Ι. Καλλιθέας (Ν. Λαρίσης), η µία θέση καλύφθηκε σύµφωνα
µε την υπ' αριθµ. Α9α/οικ. 27153) 26-8-98 Απόφασή µας από το
γιατρό Αργυρίου Νεκτάριο, ο οποίος θα εκπαιδευτεί επί τρίµηνο στο
Νοσοκ. Λάρισας και µετά θα παρουσιασθεί στο Π.Ι. για να αναλάβει
καθήκοντα σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2519/97, άρθρ. 26,
παρ.4.
Η δεύτερη θέση παραµένει κενή καθόσον δεν προτιµήθηκε από
υποψηφίους αγροτικούς γιατρούς και θα προκηρύσσεται συνεχώς
µέχρι κάλυψής της.
Μέχρι πληρώσεως της β' θέσης το Περ. Γεν. Νοσοκ. Λάρισας
καλύπτει τις ανάγκες των κατοίκων αρµοδιότητας του Π.Ι. Καλλιθέας
στέλνοντας γιατρούς από το Κ.Υ. Ελασσόνας και από όµορα Περ.
Ιατρεία.

Ο Υπουργός
ΚΩΝ/ΝΟΣ ΓΕΙΤΟΝΑΣ"

17. Στην µε αριθµό 1795/27-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
19270/24-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 1795/27-8-1998 που
κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Ευάγγελος Πολύζος και
αναφέρεται σε στελέχωση του ΚΤΕΟ Πιερίας µε το απαραίτητο για
τη λειτουργία του προσωπικό σας πληροφορούµε ότι αρµόδιο να
σας απαντήσει είναι το Υπουργείο Μεταφορών και Επικοινωνιών, το
οποίο είναι και συναποδέκτης της ερώτησης.
Σηµειώνεται ότι, προκειµένου να γίνει πρόσληψη του ανωτέρω
προσωπικού, θα πρέπει να υποβληθεί σχετικό αίτηµα του
Υπουργού Μεταφορών και Επικοινωνιών, στην Τριµελή Επιτροπή
Υπουργών, του άρθρου 2 της Π.Υ.Σ. 236/1994 ώστε να εκδοθεί η
εγκριτική απόφαση που απαιτείται πριν από οποιαδήποτε
διαδικασία πρόσληψης.

Ο Υφυπουργός
ΣΤ. ΜΠΕΝΟΣ"

18. Στην µε αριθµό 1800/27-8-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
1983/16-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Ασφαλίσεων η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1800/27-8-98 που κατέθεσαν οι
Βουλευτές κύριοι Γεωργιάδης Θεοδ., Κουράκης Ιωάν., Τσετινές
∆ηµ., Σαατσόγλου Ανέστης, Τζανής Λεων., Κουρουµπλής Παν. και
Φωτιάδης Παν., σχετικά µε τη συνταξιοδότηση των εποχικώς
απασχολουµένων καπνεργατών, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα:
1. Οι ισχύουσες σήµερα ελάχιστες χρονικές προϋποθέσεις
συνταξιοδότησης από το ΙΚΑ, δηλαδή οι 4.500 ηµέρες ασφάλισης ή
4.050 για τους µεγάλης ηλικίας εργαζόµενους, σε καµιά περίπτωση
δεν θεωρείται ότι δύσκολα πραγµατοποιούνται κατά τη διάρκεια του
ασφαλιστικού βίου.
Επισηµαίνεται ότι από την ισχύουσα νοµοθεσία, παρέχεται η
δυνατότητα συνυπολογισµού και άλλων χρόνων όπως, 400 ηµέρες
τακτικής ανεργίας και ασθένειας (µέχρι 200 σε κάθε περίπτωση,
εφόσον εµπίπτουν στην τελευταία δεκαετία πριν από τη
συνταξιοδότηση), χρόνος στρατιωτικής υπηρεσίας, τυχόν χρόνος
Εθνικής Αντίστασης, χρόνος ασφάλισης σε άλλους ασφαλιστικούς
φορείς καθώς και χρόνος προαιρετικής ασφάλισης.
2. ∆υνατότητα παρακράτησης µέρους από τον υπέρ του ΙΚΑ πόρο,
που θεσπίστηκε για την κάλυψη των δαπανών των συνταξιούχων
του πρώην Ταµείου Ασφάλισης Καπνεργατών και η χρησιµοποίησή
του για την καταβολή ασφαλίστρων υπέρ των καπνεργατών, δεν
υπάρχει, αφού κάτι τέτοιο δεν προβλέπεται από τις ισχύουσες
διατάξεις, και δεν αντιµετωπίζεται θέµα τροποποίησής τους.

3. Το θέµα της παροχής δυνατότητας µερικής (κλασµατικής)
σύνταξης µε λιγότερες από τις κατ' ελάχιστον απαιτούµενες ηµέρες
ασφάλισης, δεν µπορεί να αντιµετωπισθεί στα πλαίσια του
ισχύοντος ασφαλιστικού συστήµατος, στο οποίο ισχύει ο θεσµός
των κατωτάτων ορίων, σηµαντικό κοµµάτι των οποίων είναι παροχή
προνοιακού και όχι ανταποδοτικού χαρακτήρα.
4. Τέλος, το αίτηµα της παροχής δυνατότητας αναγνώρισης από
τους καπνεργάτες ηµερών εργασίας από τα "υπέρ αγνώστων" δεν
µπορεί να ικανοποιηθεί γιατί παρόµοια αιτήµατα τίθενται και από
άλλους κλάδους εργαζοµένων.
Σηµειώνεται ότι τα "υπέρ αγνώστων" ένσηµα αφορούν µόνο τους
οικοδόµους γιατί είναι ηµεροµίσθια για τα οποία πληρώνει ο
εργοδότης χωρίς να επικολλούνται σε συγκεκριµένο ασφαλισµένο,
πράγµα που δεν συµβαίνει σε άλλη κατηγορία εργαζοµένων. Τα
έσοδα δε από τα "υπέρ αγνώστων" ένσηµα, από το 1985,
µεταφέρονται στον κλάδο σύνταξης του ΙΚΑ για την κάλυψη της
επιβάρυνσης, λόγω της µείωσης του ορίου ηλικίας συνταξιοδότησης
των οικοδόµων κατά 2 έτη.

Ο Υφυπουργός
ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ"

19. Στην µε αριθµό 1879/1-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
19269/24-9-98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης µε αριθµό 1879/1-9-1998 που
κατέθεσαν στη Βουλή οι Βουλευτές κύριοι Σταύρος Παναγιώτου,
Απόστολος Τασούλας και Ευάγγελος Μπούτας, σας πληροφορούµε
τα εξής:
Η ∆ασική Υπηρεσία έχει να επιτελέσει τεράστιο έργο για τη
διατήρηση και ανάδειξη του δασικού µας πλούτου, όπως είναι: οι
φυτεύσεις, αναδασώσεις, διευθέτηση χειµάρρων, ανάπτυξη της
καλλιέργειας των δασών, εκµετάλλευση, προστασία περιοχών,
όπως εθνικοί δρόµοι, αισθητικά δάση, µνηµεία της φύσης,
καταπατήσεις, διεκδικήσεις, ευαισθητοποίηση των πολιτών κλπ. Και
τέλος, τη βαριά ευθύνη της πρόληψης των πυρκαγιών.
'Οσον αφορά τη λήψη µέτρων ενίσχυσης των πληγέντων από τις
πυρκαγιές, έχουν δροµολογηθεί οι προβλεπόµενες διαδικασίες
χορήγησης βοηθηµάτων, αποζηµιώσεων και επιδοτήσεων στους
δικαιούχους.
Τέλος, σχετικά µε τη σύνταξη του δασολογίου αρµόδιο να σας
απαντήσει είναι το Υπουργείο Γεωργίας το οποίο είναι και
συναποδέκτης της ερώτησης.

Ο Υφυπουργός
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ"

20. Στην µε αριθµό 1940/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
25/29.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Απαντώντας στην ερώτηση 1940/98 της Βουλευτού κ. Στ. Αλφιέρη
σας γνωστοποιούµε, για ότι εµπίπτει στην αρµοδιότητά µας, τα
εξής:
'Οπως είναι γνωστό, σύφµωνα µε τη διάταξη του άρθρου 14 του
Συντάγµατος:
"1. Καθένας µπορεί να εκφράζει και να διαδίδει προφορικά, γραπτά
και δια του Τύπου τους στοχασµούς του, τηρώντας τους νόµους του
Κράτους.
2. Ο Τύπος είναι ελεύθερος. Η λογοκρισία και κάθε άλλο
προληπτικό µέτρο απαγορεύονται".
Στο πλαίσιο, συνεπώς, αυτό είναι αυτονόητο πως όταν το
περιεχόµενο συγκεκριµένου δηµοσιεύµατος παραβιάζει ποινικές ή
άλλες διατάξεις, κινείται η νόµιµη διαδικασία για την επιβολή
πάντοτε κατασταλτικά και όχι προληπτικά- των προβλεποµένων
κυρώσεων.   Είναι, επίσης, αυτονόητο ότι ως προς τις τυχόν
ποινικές  ή  αστικές  ευθύνες αρµόδια είναι τα όργανα της
δικαστικής αρχής, τα οπία είτε κινούνται αυτεπαγγέλτως είτε
κατόπιν προσφυγής σ'αυτά των θιγόµενων ή
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και απλώς ενδιαφερόµενων.
Ο Υπουργός

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"
21. Στην µε αριθµό 1971/3.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το
υπ'αριθµ.28329/24.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Υγείας και
Πρόνοιας η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 1971/3.9.98 που κατέθεσαν στη Βουλή
των Ελλήνων οι Βουλευτές κύριοι Μουσταφά-Μουσταφά και Σ.
Αλφιέρη σας γνωρίζουµε ότι:
1. Για το Κ.Υ. Τροπαίων δηµοσιεύθηκε ήδη η απόφαση διορισµού
∆/ντή Γεν. Ιατρικής και αναµένεται πολύ σύντοµα να ορκισθεί και να
αναλάβει καθήκοντα.
Εντός του Κ.Υ. προβλέπονται (3) τρεις θέσεις αγροτικών γιατρών εκ
των οποίων οι (2) δύο είναι κενές, προκηρύχθηκαν έγκαιρα δεν
προτιµήθηκαν από υποψηφίους αγροτικούς γιατρούς και θα
προκηρύσσονται συνεχώς µέχρι κάλυψής των.
Η µία εκ των δύο ανωτέρω θέσεων προκηρύχθηκε µε θητεία (για
εκπληρώσαντες το αγροτικό σύµφωνα µε την παρ.1 του άρθρ.22
του ν.2071/92) έτσι ώστε να αυξηθούν οι πιθανότητες για πιο
γρήγορη καλύψη.
2. Ο ν.2519/97 άρθ. 26 παρ.1 δίνει τη δυνατότητα να διορίζονται
κατά προτεραιότητα γιατροί µε ειδικότητα Γενικής Ιατρικής σε κενές
και κενούµενες θσεις γιατρών υπηρεσίας υπαίθρου (αγροτικών) σε
Π.Ι. και Κ.Υ.
3. Σύµφωνα µε το Π.∆. 279/97 του Υπουργείου Εθνικής 'Αµυνας
µπορούν να διατίθενται στο Υπουργείο µας οπλίτες πτυχιούχοι
ιατρικής οι οποίοι είναι υπόχρεοι υπηρεσίας υπαίθρου του
Ν.∆.67/1968, σύµφωνα βέβαια µε τις ανάγκες µας και
τοποθετούνται σε Π.Ι. τα οποία κυρίως είναι µονοθέσια η διθέσια και
όχι σε Κ. Υγείας στα οποία υπηρετούν πολύ περισσότεροι γιατροί
από τα Π.Ι.
Επίσης σύµφωνα µε διάταξη που ψηφίστηκε µε το Νέο Νόµο για
την κοινωνική φροντίδα παρέχεται η δυνατότητα τοποθέτησης στα
Π.Ι. γιατρών ειδικευµένων, ειδικευόµενων και ανειδίκευτων εφόσον
στις θέσεις που προκηρύσσονται δεν υποβάλλεται αίτηση πλήρωσή
τους από γιατρούς υπόχρεους υπηρεσίας υπαίθρου.

Ο Υπουργός
ΚΩΝ. ΓΕΙΤΟΝΑΣ"

22. Στην µε αριθµό 2020/4.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
160/24.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη
απάντηση:
"Aπαντώντας στην ερώτηση 2020/4.9.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Ε. Μπασιάκος για τα θέµατα της αρµοδιότητάς µας,
σας πληροφορούµε τα εξής:
Στις επιδιώξεις του Υπ. Γεωργίας είναι η ίδρυση αυτοτελών
δασαρχείων για την προστασία και διαχείριση των Εθνικών ∆ρυµών
της Χώρας, µεταξύ των οποίων πρώτης προτεραιότητας είναι η
σύσταση αυτοτελούς ∆ασαρχείου για τον Εθνικό ∆ρυµό
Παρνασσού.
Σύφµωνα µε το εγκεκριµένο ∆ιαχειριστικό Σχέδιο, ως έδρα του
υπόψη δασαρχείου προτείνεται η Κοινότητα Επταλόφου, εν τούτοις,
σηµαντικά πλεονεκτήµατα, για την επιλογή της ως έδρα του υπόψη
δασαρχείου, συγκεντρώνει και η πόλη της Αράχωβας Βοιωτίας.
Η αρµοδιότητα για την ίδρυση του δασαρχείου και τον καθορισµό
της έδρας του, καθώς και για την στελέχωσή του, ανήκει
αποκλειστικά στην Γενική Γραµµατεία της Περιφέρειας Στερεάς
Ελλάδας, η οποία θα σταθµίσει τις υφιστάµενες συνθήκες και
δυνατότητες για να δώσει την λύση που θα διασφαλίζει τη σωστή
λειτουργία της υπόψη υπηρεσίας, µε γνώµονα πάντα την
εξυπηρέτηση του κοινωνικού συµφέροντος και την ορθολογικότερη
οργάνωση και διαχείριση του ∆ρυµού.

Ο Υπουργός
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ"

23. Στην µε αριθµό 2071/7.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.

1890/23.9.98 έγγραφο από τον Υφυπουργό Εθνικής Οικονοµίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2071/7.9.98 που κατέθεσε ο
Βουλευτής κ. Λευτέρης Παπαγεωργόπουλος σας γνωρίζουµε τα
εξής:
'Οπως είναι γνωστό, έχουν από έτους ξεκινήσει οι διαδικασίες
κατάρτισης του Σχεδιου Περιφερειακής Ανάπτυξης (ΣΠΑ) 2000-
2006 της χώρας µας, οι οποίες έχουν γνωστοποιηθεί µε δύο έως
τώρα εγκυκλίους του ΥΠΕΘΟ στους κεντρικούς και περιφερειακούς
φορείς προγραµµατισµού (Υπουργεία και Περιφέρειες). 'Οσον
αφορά τις Περιφέρειες, για τη χάραξη της στρατηγικής θα
ακολουθηθούν, ως γνωστόν οι διαδικασίες που προβλέπονται στο
ν.1622/86 και αφορούν τη λειτουργία και συµµετοχή τόσο των
νοµαρχιακών όσο και των περιφερειακών συµβουλίων, στα πλαίσια
βασικών πολιτικών εθνικού επιπέδου.
Βρισκόµαστε σήµερα στο στάδιο διαµόρφωσης αυτών των
πολιτικών και των κατευθύνσεων στρατηγικής που θα
ακολουθηθούν την επόµενη προγραµµατική περίοδο, στάδιο στο
οποίο, όπως είναι κατανοητό, δεν µπορεί να γίνει αναφορά σε
συγκεκριµένα έργα κάθε Περιφέρειας.

Ο Υφυπουργός
ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΣΤ. ΠΑΧΤΑΣ"

24. Στην µε αριθµό 2096/98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
29/29.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2096/98 του Βουλευτή κ. Α. Κονταξή
σας γνωστοποιούµε, στο πλαίσιο της αρµοδιότητάς µας και
σύµφωνα µε τα σχετικά στοιχεία που έθεσε υπόψη µας η ΕΡΤ-ΑΕ,
τα εξής:
Η Κοινότητα Ροδαυγής 'Αρτας, όπως διαπιστώθηκε, µετά από
µετρήσεις που πραγµατοποιήθηκαν στο Νοµό 'Αρτας
(συµπεριλαµβανόµενης και της Κοινότητας Ροδαυγής), καλύπτεται
ικανοποιητικά και ως προς τα τρία (3) τηλεοπτικά προγράµµατα της
ΕΡΤ-Α.Ε. (ΕΤ-1, ΝΕΤ και ΕΤ-3).
Η σχετική κάλυψη γίνεται από το Κέντρο Εκποµπής Ακαρνανικών
και η λήψη, ειδικότερα, των προγραµµάτων, που προαναφέρθηκαν,
από τα κανάλια: 46 για την ΕΤ-1, 43 για τη ΝΕΤ και 23 για την ΕΤ-3.

Ο Υπουργός
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ"

25. Στην µε αριθµό 2120/10.9.98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ'αριθµ.
316/28.9.98 έγγραφο από τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας η
ακόλουθη απάντηση:
"Επί της ερωτήσεως µε αριθµό 2120/10.9.98 και της αναφοράς
ΠΑΒ 6758/10.9.98 που κατατέθηκαν από τους Βουλευτές κυρίους
Στ. Αλφιέρη, Μ. Μουσταφά, Μ. Μπόσκου και Στ. Παναγιώτου, προς
τους οποίους κοινοποιείται το παρόν, σας πληροφορούµε τα
ακόλουθα:
1. Τα διαλαµβανόµενα σε έγγραφα που έχουν περιέλθει στο ΥΕΝ
και αφορούν θέµατα προσωπικού πλοίων της πορθεµιακής
γραµµής Καβάλας-Θάσου έχουν διερευνηθεί από την αρµόδια
Λιµενική Αρχή Καβάλας. Στα πλαίσια αυτά και για τις περιπτώσεις
που ήταν αναγκαίο έγιναν κατάλληλες παρεµβάσεις προς τους
πλοικτήτες των πλοίων και ενηµερώθηκε το ναυτεργατικό σωµατείο
"Η ΘΑΣΟΣ". Παράλληλα από το ΥΕΝ παρασχέθηκαν οδηγίες προς
την αρµόδια Λιµενική Αρχή για περαιτέρω παρακολούθηση του
θέµατος και παρέµβαση σε περιπτώσεις που διαπιστώνονται
παραβάσεις της νοµοθεσίας.
2. Το ΥΕΝ επιδιώκει την κατάλληλη συνεργία ναητικών -
πλοιοκτητών και Λιµενικών Αρχών και θεωρεί ότι µπορεί να έχει
ουσιαστικά αποτελέσµατα και στην εύρυθµη λειτουργία των
πορθµειακών γραµµών.

Ο Υπουργός
ΣΤΑΥΡΟΣ Α. ΣΟΥΜΑΚΗΣ"

26. Στην µε αριθµό 2451/14-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το
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υπ' αριθµ. 167/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Εξωτερικών η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2451/14-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Γουατεµάλα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την Ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

O Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

27. Στην µε αριθµό 2452/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
322/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
Σε απάντηση της ερώτησης 2452 από 22-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδη µου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Γουινέα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την Ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

28. Στην µε αριθµό 2453/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
323/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2453 από 22-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Αϊτή.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την Ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

29. Στην µε αριθµό 2454/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
324/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
Σε απάντηση της ερώτησης 2454 από 22-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογεγειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Γουιάνα.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την Ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογεγειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

30. Στην µε αριθµό 2455/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
325/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2455 από 22-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη, σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για τις Ονδούρες.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την Ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την

παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

31. Στην µε αριθµό 2456/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
326/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2456 από 22-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για το Χονκ-Κονγκ.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

32. Στην µε αριθµό 2457/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
327/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2457 από 22-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού υπάρχουν για την Ουγγαρία
καταχωρηµένες οι εφηµερίδες: "Ελληνισµός", "Καφενείο" και
"Ενηµερωτικό ∆ελτίο Αυτοδιοίκησης".
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την Ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρµόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογενειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΕΩΡΓΙΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ"

33. Στην µε αριθµό 2458/22-9-98 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ.
328/25-9-98 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εξωτερικών
η ακόλουθη απάντηση:
"Σε απάντηση της ερώτησης 2458 από 22-9-98 του Βουλευτή κ. Π.
Σκανδαλάκη σας γνωρίζουµε ότι στο αρχείο της Γενικής
Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού δεν υπάρχουν καταχωρηµένα
οµογενειακά µέσα µαζικής ενηµέρωσης για την Ισλανδία.
∆ιαβιβάζουµε παράλληλα την Ερώτηση και στο Υπουργείο Τύπου
και Μ.Μ.Ε., που είναι κατεξοχήν αρ µόδιο για την συλλογή των
στοιχείων των οµογεγειακών µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µε την
παράκληση να σας ενηµερώσει σχετικά.

Ο Αναπληρωτής Υπουργός
ΓΙΩΡΓΟΣ Α. ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ").

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 19 Νοεµβρίου 1998.
ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ. Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 4 Καν.
Βουλής)
1. Η µε αριθµό 158/13.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Καλαµακίδη προς
τους Υπουργούς Οικονοµικών, Ανάπτυξης, Περιβάλλοντος-
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε την ένταξη στα έργα
άµεσης προτεραιότητας της κατασκευής του παραλιακού οδικού
άξονα Πολιτικά-Λίµνη Νοµού Ευβοίας.
2. Η µε αριθµό 155/12.11.98 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού της
Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελισάβετ Παπαδηµητρίου προς τον Υπουργό
∆ικαιοσύνης, σχετικά µε τη δικαστική υπαγωγή στο Εφετείο
Ναυπλίου περιοχών από όµορους νοµούς κλπ.
3. Η µε αριθµό 174/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Απόστολου Τασούλα
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προς τον Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τις
κινητοποιήσεις των νοσοκοµειακών γιατρών, την καταβολή
επιδόµατος εξοµάλυνσης κλπ.
4. Η µε αριθµό 171/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Ανδριανής Λουλέ
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά
µε τη ρύθµιση του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος των πολιτικών
προσφύγων από την Τσεχοσλοβακία.
5. Η µε αριθµό 167/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Καρατάσου προς
τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε τη στελέχωση του
Πολυδύναµου Αστυνοµικού Τµήµατος Αχαρνών.
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 4
Καν. Βουλής)
1. Η µε αριθµό 162/13.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Πιπεργιά προς
τους Υπουργούς Υγείας και Πρόνοιας, Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων
επίλυσης του προβλήµατος των "παιδιών των φαναριών" κλπ.
2. Η µε αριθµό 161/13.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της

Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σχετικά µε την υλοποίηση
του προγράµµατος του Οργανισµού Απασχόλησης Εργατικού
∆υναµικού (ΟΑΕ∆) για την επιδότηση νέων επιχειρηµατιών κλπ.
3. Η µε αριθµό 175/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Χαράλαµπου Αγγουράκη
προς τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, σχετικά µε την αύξηση των
ληστειών στις Τράπεζες, την καθυστέρηση ίδρυσης του ειδικού
αστυνοµικού σώµατος κλπ.
4. Η µε αριθµό 170/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Πέτρου Κουναλάκη
προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε
την επανεξέταση του θεσµού λειτουργίας των Προγραµµάτων
Σπουδών Επιλογής (Π.Σ.Ε.).
5. Η µε αριθµό 165/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Ρόκου προς τον
Υπουργό Υγείας και Πρόνοιας, σχετικά µε τη λειτουργία του
κεντρικού συστήµατος διανοµής τροφίµων του Νοσοκοµείου
"Κοργιαλένειο-Μπενάκειο".



ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ Κ∆' - 18 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 1998 1325

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ
Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 164/13.11.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Στυλιανού
Παπαθεµελή προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας, σχετικά µε τις
προθέσεις της Κυβέρνησης για µετοχοποίηση της HELEXPO-
∆ιεθνούς Εκθέσεως Θεσσαλονίκης.
Η επίκαιρη ερώτηση σε περίληψη έχει ως εξής:
"Στη γνωστή ιστορία της µετοχοποίησης της HELEXPO-∆ΕΘ
προστίθεται τις τελευταίες µέρες η πληροφορία ότι στους
σχεδιασµούς του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας η σηµερινή µία
και ενιαία εταιρεία γίνεται δύο και της µίας (κλαδικές - εκθέσεις -
συνέδρια και ιδιοκτησία των τωρινών εγκαταστάσεων στην καρδιά
της Θεσσαλονίκης) το ποσοστό πώλησης στον ιδιώτη "στρατηγικό
επενδυτή" φτάνει το 70%/
Η ιδιοκτησία εγκαταστάσεων µε δυνατότητα µετεγκατάστασης εκτός
πόλεως και µελλοντική αλλαγή χρήσεως χώρου γίνεται µήλον
έριδος και µαζί µε τη σύγχυση για την τελική τύχη του προσωπικού
προκαλούν πλήθος κρίσιµα ερωτηµατικά.
Ζητούµε να πληροφορηθούµε ποιες είναι οι τελικές αποφάσεις του
Υπουργείου για την κατοχύρωση της δηµόσιας περιουσίας της
'Εκθεσης και των εργαζοµένων".
Ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας κ. Αλέξανδρος Μπαλτάς έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Κύριε Πρόεδρε, στο πρόγραµµα αναδιαρθρώσεων που ανακοίνωσε
η Κυβέρνηση περιλαµβάνεται και η ∆ΕΘ. Αυτό είναι γνωστό εδώ και
πολύ καιρό. Στις 13 Μαίου 1998 ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
αναφερόµενος στην διαρθρωτική µας παρέµβαση σχετικά µε την
∆ΕΘ είπε ότι θα γίνει παραχώρηση δικαιώµατος εκθέσεων στις
εγκαταστάσεις της HELEXPO σε εξειδικευµένους φορείς.
Σε επίκαιρη ερώτηση του κ. Ακριτίδη εδώ στη Βουλή, εγώ
προσωπικά είχα απαντήσει προσδιορίζοντας περισσότερο τη
σκέψη µας σχετικά µε την διαρθρωτική µας παρέµβαση. Τόνισα µε
έµφαση ότι η προσπάθειά µας έχει στόχο να καταστήσει τη ∆ΕΘ
καύχηµα της Θεσσαλονίκης και εκθεσιακό κέντρο όλων των
Βαλκανίων. Επαναλαµβάνω και σήµερα αυτή µας τη δέσµευση
συµπληρώνοντας πως η ∆ΕΘ είναι ιστορικά και οικονοµικά
συνυφασµένη µε τη Θεσσαλονίκη και αυτή η πραγµατικότητα
προκαθορίζει την οποιαδήποτε παρέµβαση στο status της έκθεσης.
Η ιστορική, λοιπόν, και οικονοµική αυτή πραγµατικότητα µεγαλώνει
το χρέος της Κυβέρνησης σε ό,τι αφορά τη συνέχιση και την
περαιτέρω διασφάλιση της λειτουργίας της έκθεσης µέσα στο
άκρως ανταγωνιστικό οικονοµικό περιβάλλον που διαµόρφωσαν οι
σηµερινές πολιτικοοικονοµικές συνθήκες.
∆εύτερον, µε βάση τα παραπάνω αποφασίστηκε η αναβάθµιση και
ο εκσυγχρονισµός της HELEXPO µε την πρόσκληση εκδήλωσης
ενδιαφέροντος του ιδιωτικού τοµέα προς αυτήν την κατεύθυνση.
Ο ρόλος που καλείται να παίξει µελλοντικά η Θεσσαλονίκη, ως
σηµαντικό οικονοµικό κέντρο ολόκληρης της Βαλκανικής, είναι ένας
πρόσθετος λόγος που επιβάλλει την προετοιµασία της έκθεσης για
να ανταποκριθεί σε αυτό.
Τρίτον, η απόφαση της Κυβέρνησης για συµµετοχή και του
ιδιωτικού τοµέα αφορά αποκλειστικά και µόνο στην εκµετάλλευση
των εκθεσιακών υπηρεσιών της 'Εκθεσης και έχει ανατεθεί µάλιστα
σε ειδικό σύµβουλο η διερεύνηση όλων των δυνατοτήτων, ώστε η
τελική απόφαση που θα λάβει να είναι η πλέον ενδεδειγµένη προς
την επίτευξη του στόχου της αναβάθµισης και κατοχύρωσης της
δυναµικής εξέλιξης της 'Εκθεσης.
Επαναλαµβάνεται η ρητή δέσµευση της Κυβέρνησης ότι ο
οικοπεδικός χώρος και οι κτιριακές εγκαταστάσεις παραµένουν στο
δηµόσιο 100%. Η έδρα της έκθεσης είναι πάντα η Θεσσαλονίκη. Η
χρήση του χώρου παραµένει αποκλειστικά για πραγµατοποίηση
εκθέσεων και η διερεύνηση των δυνατοτήτων αναβάθµισης αφορά

τις εκθεσιακές υπηρεσίες µε τα δικαιώµατα των εργαζοµένων
πλήρως εξασφαλισµένα.
Τελειώνοντας, είναι ολοφάνερο πως η προσπάθεια αυτή που
αποβλέπει στην ενδυνάµωση του εκθεσιακού θεσµού της
Θεσσαλονίκης για να αντιµετωπίσει τον ενδεχόµενο ανταγωνισµό
παρόµοιων εκδηλώσεων εντός ή εκτός Ελλάδας πρέπει να έχει τη
συµπαράσταση όλων των κατοίκων της πόλης που ενδιαφέρονται
για το µέλλον της έκθεσης. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παπαθεµελής έχει
το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι
ενδιαφέρον να ακούµε ότι τα περιουσιακά στοιχεία, τα ακίνητα
δηλαδή της ∆ιεθνούς Εκθέσεως στο κέντρο της Θεσσαλονίκης
παραµένουν αποκλειστικά στο δηµόσιο. Και επίσης είναι
ενδιαφέρον και χρήσιµο να πληροφορούµαστε ότι η 'Εκθεση είναι
συνυφασµένη και απολύτως συνδεδεµένη µε την πόλη της
Θεσσαλονίκης.
Εκείνο, όµως, το οποίο δεν αποσαφήνισε στην απάντησή του ο
κύριος Υφυπουργός είναι για όλα αυτά τα οποία έχουν γραφεί για
τις "λεπτοµέρειες". Και εδώ έχω στα χέρια µου και αποφάση του
σηµερινού διοικητικού συµβουλίου της HELEXPO ∆ΕΘ. Σχολιάζει
την πρόθεσή σας περί συστάσεως δύο εταιρειών, δηλαδή περί
διασπάσεως του ενιαίου φορέα σε δύο, έναν φορέα Ακινήτων και
έναν φορέα Υπηρεσιών. Αυτός ο φορέας υπηρεσιών, κύριε
Υφυπουργέ, σύµφωνα τουλάχιστον και µε τις εκτιµήσεις του
διοικητικού συµβουλίου της HELEXPO-∆ΕΘ, αυτός ο φορέας
προφανώς θα περιέλθει εις χείρας ιδιωτών. Αυτή είναι η πρόθεση
σας. Τι θα αποµείνει στην 'Εκθεση; Στη σηµερινή 'Εκθεση θα
αποµείνουν τα ακίνητα. Θα είναι δηλαδή ένας ιδιοκτήτης ή µάλλον
ένας εισπράκτωρ των µισθωµάτων για λογαριασµό του ελληνικού
δηµοσίου αυτών των ακινήτων. Εάν πρόκειται να δώσετε την
εταιρεία των Υπηρεσιών σε ένα ποσοστό 100% στο λεγόµενο
στρατηγικό επενδυτή ή έστω κατά πλειοψηφία σ'αυτόν τον
στρατηγικό επενδυτή. Αυτος θα παίρνει τις τελικές αποφάσεις,
αυτός θα κάνει ό,τι επιλέγει και τελικώς αυτό που είναι γνωστό
σήµερα ως ∆ιεθνής 'Εκθεση Θεσσαλονίκης θα είναι ένας
απονεκρωµένος φορέας.
Φοβούµαι, λοιπόν, ότι αν το πράγµα πηγαίνει έτσι, δεν πηγαίνει
σωστά. Το ∆ιοικητικό Συµβούλιο της Εκθέσεώς σας έχει κάνει µια
αντιπρόταση.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή).
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας έχει κάνει µία αντιπρόταση, εντάξει να συσταθούν οι δύο
εταιρείες εάν αυτό κρίνεται από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας
απαραίτητο, αλλά από κει και πέρα και οι δύο να είναι στη σηµερινή
τους νοµική µορφή και σε κάθε περίπτωση να µπορεί ο φορέας των
υπηρεσιών µε κοινοπραξίες, µε θυγατρικές, µε διάφορες εν πάση
περιπτώσει, εκφάνσεις ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Παπαθεµελή, µην
παραβιάζουµε το χρόνο που ορίζει ο Κανονισµός.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: ... και εκφράσεις
συνεργασιών και ενδοελλαδικών και εξωτερικού, να µπορεί να
επιτελέσει αυτό το έργο του.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υφυπουργός
έχει το λογο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εξέθεσα όλη τη σκέψη της Κυβέρνησης για την
αντιµετώπιση του προβλήµατος της 'Εκθεσης της Θεσσαλονίκης.
Υπάρχουν και άλλες προτάσεις πέραν αυτών που αναφέρατε εσείς.
Στο  θέµα  των  υπηρεσιών  της  'Εκθεσης,  αυτό  που  µπορώ  να
σας  πω  σήµερα  είναι  ότι  και  η  κεντρική  εταιρεία  που  θα  έχει
την  ευθύνη  των      κτιριακών      εγκαταστάσεων      και      των
οικοπεδικών  της  θα  είναι    µέτοχος   αυτής   της   νέας  εταιρείας
που θα δηµιουργηθεί. Σε τι ποσοστά, πώς ακριβώς θα



1326 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

εκδηλωθεί, αυτό είναι θέµα που θα το εξετάσουµε, ώστε να
εξασφαλίσουµε όλα τα προηγούµενα που σας είπα.
Επιπλέον όλα τα προηγούµενα που σας είπα θα υπάρξουν στην
προκήρυξη για να δεσµευτεί ο οποιοσδήποτε ιδιώτης ή όµιλος
ιδιωτών εξειδικευµένων θέλει να συνεργαστεί µε την κτιριακή
εταιρεία για την εξασφάλιση της Θεσσαλονίκης ως εκθεσιακού
κέντρου ελληνικού µε προέκταση σε όλη τη Βαλκανική ως κέντρου
µεγάλης σπουδαιότητας και αξίας για το µέλλον της χώρας και της
βορείου Ελλάδος ειδικότερα.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Το προσωπικό;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Το προσωπικό σας το είπα, είναι εξασφαλισµένο.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εύτερη είναι η µε
αριθµό 172/8/16-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµητρίου Σιούφα προς τον κύριο Πρωθυπουργό,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων επίλυσης των προβληµάτων της
Παιδείας, τη συγκρότηση Εθνικού Συµβουλίου κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Σιούφα συνοπτικώς, έχει ως εξής:
"Στην εποχή που η καθολική πρόσβαση στη γνώση είναι η
µεγαλύτερη επένδυση για τη νέα γενιά, η ελληνική Κυβέρνηση
οδηγεί τη χώρα σε άλλους δρόµους στο όνοµα µιας ασυνάρτητης
και οπισθοδροµικής "µεταρρύθµισης" που προχωρεί βιαστικά.
Ειδικότερα από τα δεκάδες µέτωπα στα οποία υποχωρεί η
εκπαιδευτική προσπάθεια σηµειώνω τώρα τρία:
1. Σε σχεδόν όλες τις σχολικές βαθµίδες παρατηρούνται
σοβαρότατες ελλείψεις υλικοτεχνικής υποδοµής και υπάρχει
σύγχυση για το περιεχόµενο της "µεταρρύθµισης" σε καθηγητές,
γονείς και µαθητές.
2. Η απορροφητικότητα από το Β' Κοινοτικό Πλαίσιο Στήριξης ως
τον Σεπτέµβρη του 1998 είναι µια από τις χαµηλότερες.
3. Παρά τις τελευταίες προσλήψεις εκπαιδευτικού προσωπικού, τα
κενά παρουσιάζονται φέτος µεγαλύτερα από πέρυσι.
Κατόπιν αυτών, καλείται ο Πρωθυπουργός να ενηµερώσει την
Εθνική Αντιπροσωπεία:
1. Τι σκοπεύει να κάνει συγκεκριµένα για να αναστρέψει την πορεία
προς την εκπαιδευτική απαξίωση.
2. Γιατί το ποσοστό απορρόφησης κοινοτικών κονδυλίων είναι
απαράδεκτα χαµηλό.
3. Γιατί δεν επέστρεψαν οι αποσπασµένοι εκπαιδευτικοί στις θέσεις
τους.
4. Γιατί αρνούνται οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και ο ίδιος ο
Πρωθυπουργός την πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας για τη
συγκρότηση Εθνικού Συµβουλίου στην Παιδεία σε διακοµµατική
βάση".
Πρέπει να πω ότι η ερώτησή σας, κύριε Σιούφα, είναι αρκετά
εκτεταµένη και µόνο η ανάγνωση των ερωτήσεων θέλει χρόνο
πολύ.
Ο κύριος Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, πριν από επτά µέρες συζητήθηκε εδώ στην
Αίθουσα της Βουλής µια επερώτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας, η
οποία αφορούσε την Παιδεία, µια επερώτηση η οποία εξέτασε
διεξοδικά το θέµα.
Η ερώτηση του κ. Σιούφα είναι µια επερώτηση επίσης και απορεί
κανείς γιατί θέτει αυτήν την ερώτηση. 'Εχει ξεχάσει µήπως την
προηγούµενη επερώτηση της Νέας ∆ηµοκρατίας ή επιδιώκει µε
αυτήν την ερώτηση εντυπωσιασµούς; Πιστεύω ότι η απάντηση είναι
απλή. Επιδιώκει εντυπωσιασµούς.
Στον κόσµο αυτήν τη στιγµή γίνεται µια τεράστια αλλαγή. 'Εχουµε
µιλήσει πολλές φορές γι'αυτό. Η κοινωνία της πληροφορίας, η
σηµασία της γνώσης. 'Ολα αυτά απαιτούν µια νέα παιδεία. Η
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, η οποία πραγµατοποιείται στην
Ελλάδα, δεν είναι µια εκπαιδευτική µεταρρύθµιση η οποία είναι
µοναδικό φαινόµενο. Ανάλογες εκπαιδευτικές µεταρρυθµίσεις
γίνονται και σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. Εξυπηρετεί,

λοιπόν, πραγµατικές ανάγκες και δεν είναι µια τακτική κίνηση.
Η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση γι'αυτό ακριβώς το λόγο αφορά το
σύνολο των θεµάτων, τα οποία πρέπει να εξετάζονται και να
αντιµετωπίζονται στο πλαίσιο της εκπαίδευσης και της παιδείας.
Αφορά την τριτοβάθµια εκπαίδευση, παραδείγµατος χάριν την
είσοδο των αποφοίτων των λυκείων στην τριτοβάθµια εκπαίδευση,
αφορά το ενιαίο λύκειο, αφορά το εκπαιδευτικό προσωπικό, την
αξιολόγηση του έργου του, την αξιολόγηση των ίδιων των
εκπαιδευτικών, αφορά την είσοδο των εκπαιδευτικών στην
εκπαιδευτική διαδικασία και πολλά άλλα.
'Ολα αυτά έχουν προγραµµατιστεί µ'ένα χρονοδιάγραµµα το οποίο
φτάνει περίπου µέχρι το 2002. Το 2002 για παράδειγµα, πρόκειται
να προσληφθούν οι εκπαιδευτικοί χωρίς την επετηρίδα, αλλά µε
βάση διαγωνισµό.
'Ολα αυτά τα προβλήµατα απαιτούν µια µεγάλη προσπάθεια, µια
συνεχή προσπάθεια και αυτός είναι ένας δρόµος µακρύς, ο οποίος
βεβαίως παρουσιάζει πολλά προβλήµατα ή παρουσιάζει
προβλήµατα. Αυτά τα προβλήµατα αντιµετωπίζονται και
αντιµετωπίζονται µε επιτυχία. ∆ιότι πολλές από τις καινοτοµίες οι
οποίες υπάρχουν τώρα στο σχολείο, τα µαθήµατα της
πληροφορικής, οι ειδικές αίθουσες, έγιναν από τις κυβερνήσεις του
ΠΑΣΟΚ και έγιναν απ'αυτήν την Κυβέρνηση. Για παράδειγµα,
υπάρχουν εξήντα νέα βιβλία για τους µαθητές, είκοσι νέα βιβλία για
τους καθηγητές και έχουν τυπωθεί τρία εκατοµµύρια περισσότερα
αντίτυπα για να δοθούν στους µαθητές, όπως έχουν προσληφθεί
και πολύ περισσότεροι διδάσκοντες αυτή την περίοδο απ'ό,τι είχαν
προσληφθεί σε άλλες περιόδους.
Ακούστηκε στις διάφορες εκδηλώσεις το σύνθηµα να αποσυρθεί το
νοµοσχέδιο, να καταργηθεί η εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Μα, αυτό
είναι ένα οπισθοδροµικό σύνθηµα. Είναι ένα σύνθηµα το οποίο
αρνείται στον ελληνικό λαό τη δυνατότητα να εξετάσει το καινούριο,
να προσπαθήσει να δηµιουργήσει µια νέα κατάσταση. Και εµείς
λέµε όχι σε τέτοια συνθήµατα, όχι σε τέτοιες νοοτροπίες, οι οποίες
θέλουν να καθηλώσουν την παιδεία σε αυτό που υπάρχει για να µη
θιγεί κανένας, να µην υπάρχουν αντιδράσεις.
Εµείς θα προχωρήσουµε την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση, θα την
εφαρµόσουµε µε πάθος, γιατί η νεολαία µας χρειάζεται προοπτική
και αυτήν την προοπτική θα τη δώσουµε στη νεολαία. Την έχουµε
διαγράψει, ξέρουν τι συµβαίνει και θα συνεχίσουµε να τη δίνουµε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σιούφας έχει το
λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, η επερώτηση την οποία
είχαµε κάνει την προηγούµενη εβδοµάδα στον Υπουργό Παιδείας
ήταν καταλυτική για τον ίδιο -υπέστη πανωλεθρία από τα
συντριπτικά επιχειρήµατα που έφεραν οι συνάδελφοί µου- και
αποφασίσαµε να απευθυνθούµε σε εσάς. Αλλά αποδείξατε µε την
απάντησή σας, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι έχετε κλεισµένα και τα
µάτια σας και τα αυτιά.
'Οταν έγραφα αυτήν την ερώτηση στενοχωριόµουν διότι κατέγραφα
τα χάλια της Παιδείας. Ακούγοντας την απάντηση την οποία δώσατε
πριν από λίγο, κύριε Πρόεδρε της Κυβερνήσεως, στενοχωρήθηκα
ακόµη περισσότερο, διότι άκουσα τα χάλια της Κυβέρνησης.
Σας δόθηκε µια έτοιµη απάντηση, αλλά στην ουσία των
προβληµάτων δεν απαντήσατε. ∆εν βλέπετε την πυριτιδαποθήκη
και το ηφαίστιο το οποίο έχει στηθεί ούτε την κοινωνική έκρηξη η
οποία έρχεται. Αλλά σ' αυτό το ηφαίστειο, σε αυτήν την
πυριτιδαποθήκη κάθεται ο ελληνικός λαός, κάθονται οι µαθητές,
κάθονται οι καθηγητές, κάθονται οι γονείς και δεν κάθεστε εσείς.
Εµείς σας έχουµε προειδοποιήσει.
'Ενα δεύτερο θέµα, κύριε Πρόεδρε της Κυβερνήσεως, είναι το εξής.
Σας  ζητήθηκε  µε  αυτήν  την  ερώτηση  να  αποφασίσετε  να
καταργήσετε  τις  διαχωριστικές  γραµµές  και  να  υπάρξει  εθνική
συνεννόηση  στην  αντιµετώπιση  των  θεµάτων  της  παιδείας  και
δεν  καταδεχθήκατε  ούτε  καν  να  απαντήσετε.  Τι  φοβάστε;
Φοβάστε  να  αντιµετωπισθούν      από      το      σύνολο      των
κοµµάτων   της  χώρας  τα προβλήµατα της παιδείας; 'Η φοβάστε
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µη χάσετε τις καρέκλες σας; Κρατήστε τες, λοιπόν, για λίγους µήνες
ακόµη.
Εµείς ζητήσαµε να υπάρξει συµµετοχή στην ευθύνη και αυτήν την
αρνείσθε. Πιστεύουµε ακόµα ότι εµείς οι 'Ελληνες δεν έχουµε
διαφορές για το µέλλον των παιδιών µας. Αλλά εσείς, παρ' ότι είστε
πανεπιστηµιακός, δεν θέλετε να το δείτε.
Πρέπει επίσης να σηµειώσω ότι δείχνετε να µην αντιλαµβάνεστε την
εθνική αποστολή την οποία έχει η αναγκαιότητα αυτής της εθνικής
συνεννόησης που από το 1995 επιµένει η Νέα ∆ηµοκρατία και
κλείνετε τα αυτιά σας.
Τα προβλήµατα είναι µπροστά, η πρόκληση είναι µεγάλη, αλλά
εσείς δεν δέχεστε να την αντιµετωπίσετε. Με το να µην
αντιλαµβάνεστε αυτές τις αλήθειες, φοβούµαι ότι η πορεία την οποία
κάνετε προς την ΟΝΕ, είναι µια πορεία η οποία δεν έχει ούτε καν
στόχο, γιατί ουσιαστικά θα είσαστε επικεφαλής φτωχών και
αγραµµάτων Ευρωπαίων συγγενών.
Την ακρίβεια ως προς την αλήθεια και ως προς το κόστος της
σηµερινής σας απαντήσεως την γνωρίζει ο κάθε 'Ελληνας πολίτης,
την γνωρίζει ο κάθε γονιός, τη γνωρίζει ο κάθε µαθητής.
Ο µόνος τρόπος για να µην πληρώσει ακριβά η χώρα και τις ιδέες
σας και την πολιτική σας και τις ικανότητές σας, είναι να υπάρξει µια
σύντοµη λήξη της θητείας σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η εθνική συνεννόηση είναι ένας ωραίος
όρος. Να δούµε όµως στην πράξη τι συµβαίνει.
Ο Υπουργός Παιδείας όταν είχε ετοιµάσει το νόµο για την
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση εκάλεσε το κόµµα της Νέας
∆ηµοκρατίας, όπως και τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, σε µια
σύσκεψη για να συζητήσουν πάνω στο θέµα. Η Νέα ∆ηµοκρατία
δεν εµφανίστηκε, δεν ήθελε να συµµετάσχει.
'Εχει γίνει διάλογος και έχει γίνει προσπάθεια για να υπάρξει
συνεννόηση και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων της
Βουλής, η οποία συνεδρίασε δυο φορές και εδώ στην Αίθουσα της
Βουλής όπου είχαµε δυο συνεδριάσεις προ ηµερήσιας διάταξης,
αλλά και στους επιµέρους φορείς όπου έγινε προσπάθεια
συνεννόησης και µε τις συνδικαλιστικές ηγεσίες και µε τις
συνδικαλιστικές παρατάξεις.
'Οπως ξέρετε, υπήρχε µόνιµη άρνηση από πλευράς των
εκπροσώπων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, να συµµετάσχουν
σε οποιαδήποτε διαδικασία, διότι δεν θέλουν να έχουν ευθύνη. ∆εν
θέλουν να κάνουν καµία πρόταση, δεν θέλουν να παρουσιάσουν
µια πρόταση για το πώς βλέπουν την εκπαίδευση.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: ∆εν σας έχουν πληροφορήσει σωστά,
κύριε Πρωθυπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Με
έχουν πληροφορήσει ακριβέστατα, διότι αυτά τα οποία λέτε είναι σε
γενικό επίπεδο. Να πάρουµε το συγκεκριµένο παράδειγµα σε
σχέση µε την επετηρίδα: Είστε βεβαίως, γενικά κατά της
κατάργησης της επετηρίδας, αλλά ειδικά στην περίπτωση της
επετηρίδας στηρίξατε όλες τις εκδηλώσεις, εκείνες οι οποίες
οδήγησαν και στην απεργία των εκπαιδευτικών και στις
κινητοποιήσεις κατά των διαγωνισµών και στην ουσία, στην
κατάργηση της επετηρίδας και το σύνθηµα "να καταργηθεί η
νοµοθεσία", είναι δικό σας σύνθηµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αφού την ψηφίσαµε στη Βουλή,
κύριε Πρωθυπουργέ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Λοιπόν, η εθνική συνεννόηση την οποία προβάλλετε, είναι µία
συνεννόηση την οποία προβάλλετε για να ικανοποιήσετε το κοινό
αίσθηµα ότι θέλετε να γίνει διάλογος. Στην ουσία δεν επιδιώκετε το
διάλογο. Στην ουσία δεν επιδιώκετε να υπάρξει εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση. ∆ιότι εκείνο το οποίο εσείς πρεσβεύετε, είναι αυτό το
παλιό, το αποστεωµένο, το οποίο υπάρχει και το οποίο εµείς
πιστεύουµε ότι πρέπει να αλλάξει.
Θα προχωρήσουµε αυτήν την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση. Θα
προχωρήσουµε το νέο τύπο σχολείου, τα νέα πανεπιστήµια, τα νέα
εκπαιδευτικά προγράµµατα, διότι αυτό θέλει το µέλλον της νέας

γενιάς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ: Θα θερίσετε ό,τι σπείρατε, κύριε
Πρωθυπουργέ...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ να µη
γράφετε καµία διακοπή στα Πρακτικά.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΙΟΥΦΑΣ:...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είπα να µην γράφετε
καµία διακοπή όταν δεν υπάρχει άδεια του Προεδρείου.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ:...
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τη συνεδριάσή µας παρακολουθούν από τα δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην αίθουσα
"ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", πενήντα µαθητές και δυο συνοδοί -
καθηγητές από το 2ο Λύκειο Πειραιά.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Θα παρακαλέσω τους συναδέλφους που µεσολαβούν οι ερωτήσεις
τους να προταχθεί η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσοβόλα προς τον
κύριο Πρωθυπουργό, για να αποδεσµεύσουµε τον κύριο
Πρωθυπουργό.
Το Σώµα εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ακολουθεί η µε αριθµό
149/5/11.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου του ∆ηµοκρατικού
Κοινωνικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Τσοβόλα προς τον κύριο
Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης να
αναλάβει νοµοθετική πρωτοβουλία, για την ηθική και οικονοµική
αποκατάσταση των οικογενειών των πεσόντων αεροπόρων, κατά
την εκτέλεση του καθήκοντος.
Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσοβόλα έχει ως εξής:
"Πρόσφατα η Βουλή πήρε την οµόφωνη απόφαση να αναλάβει τις
δαπάνες των σπουδών του ανήλικου ορφανού του ήρωα
Ανθυποσµηναγού Νικολάου Παρούση, ο οποίος έπεσε κατά την
εκτέλεση του πατριωτικού του καθήκοντος.
Πρόκειται για µία απόφαση που αποτελεί ελάχιστο φόρο τιµής και
ένδειξη ευγνωµοσύνης προς εκείνους που χωρίς ουσιαστικά υλικά
ανταλλάγµατα, θυσιάζουν την οικογενειακή και προσωπική τους
ζωή για το κοινωνικό σύνολο και την πατρίδα.
Ταυτόχρονα, όµως, αποτελεί εθνική επιταγή να σταθεί η πολιτεία
αρωγός των οικογενειών όσων χάθηκαν ή χάνονται κατά την
εκτέλεση του καθήκοντας και ιδιαίτερα αυτών που έχουν την
αποστολή να αναχαιτίζουν πολεµικά αεροσκάφη για να
αντιµετωπίσουν την τουρκική προκλητικότητα.
Μετά τα παραπάνω ερωτάται ο κύριος Πρωθυπουργός εάν
προτίθεται η Κυβέρνηση να αναλάβει νοµοθετική πρωτοβουλία για
την ουσιαστική ηθική και οικονοµική αποκατάσταση των
οικογενειών των πεσόντων κατά την εκτέλεση του καθήκοντος,
ιδιαίτερα στις κρίσιµες εθνικά στιγµές για τη χώρα µας".
Ο κύριος Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση και ολόκληρος ο ελληνικός
λαός, αναγνωρίζουν, το επίµοχθο, το επικίνδυνο έργο το οποίο
εκτελούν οι 'Ενοπλες ∆υνάµεις, τα στρατευµένα παιδιά.
Αναγνωρίζουν τη µεγάλη προσπάθεια την οποία καταβάλλουν ιδίως
οι αξιωµατικοί της Πολεµικής Αεροπορίας για την προάσπιση του
εθνικού εναερίου χώρου και της εθνικής ανεξαρτησίας. Και ξέρουµε
όλοι ότι σ'αυτήν την προσπάθεια γίνονται θυσίες, θυσίες αίµατος και
έχουµε πρόσφατα παραδείγµατα αυτών των θυσιών.
Γι'αυτό πιστεύω ότι όλοι είµαστε της άποψης ότι θα πρέπει η
πολιτεία να παίρνει ανάλογα µέτρα για να στηρίξει τις οικογένειες
εκείνων οι οποίοι θυσιάστηκαν. Η πολιτεία έχει ορίσει µία σειρά από
ρυθµίσεις για να υποστηρίξει τις οικογένειες, να τις βοηθήσει και
υλικά και ηθικά.
Οι ρυθµίσεις αυτές έχουν συµπληρωθεί από αυτή την Κυβέρνηση
τελευταία, ώστε να υπάρξει µια καλύτερη αρωγή προς τις
οικογένειες. Οι ρυθµίσεις αυτές είναι: Η απονοµή
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αυξηµένης σύνταξης στις χήρες και στα τέκνα πεσόντων, η
απονοµή αυξηµένου µηνιαίου µερίσµατος από το Μετοχικό Ταµείο
Αεροπορίας για τους αεροπόρους, εφάπαξ βοήθηµα το οποίο
αναπροσαρµόζεται κατά έτος, βοήθηµα από τον ειδικό λογαριασµό
αρωγής ιπταµένων, βοήθηµα από τον ειδικό λογαριασµό
χρηµατικής αρωγής οικογενειών στρατιωτικών. Υπάρχει ο άµεσος
διορισµός της συζύγου στο Υπουργείο Εθνικής 'Αµυνας κατ'
εξαίρεση όλων των διατάξεων περί προσλήψεων και ο διορισµός
του τέκνου, µετά την ενηλικίωσή του, στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα,
µε τα ποσοστά των ειδικών κατηγοριών.
Θα µπορούσα να σας αναφέρω τι σηµαίνουν αυτά σε αριθµούς.
Πιστεύω δεν χρειάζεται. Εκείνο το οποίο θέλω να τονίσω είναι ότι
πιστεύω και πιστεύουµε όλοι ότι τα µέτρα αυτά -η υλική βοήθεια-
δεν αποτελούν µία αντιπαροχή ή ένα αντάλλαγµα για τη θυσία η
οποία πραγµατοποιείται. Εκείνο το οποίο προσφέρεται είναι πολύ
µεγάλο για να µπορέσει να καλυφθεί µε τέτοιου είδους παροχές,
αλλά είναι ένα ελάχιστο χρέος της πολιτείας και το ελάχιστο αυτό
χρέος της πολιτείας και η Κυβέρνηση θα το εκτελέσει και στο µέλλον
θα είµαστε ανοιχτοί στις όποιες προτάσεις χρειάζονται σε κάθε
συγκεκριµένη περίπτωση για να πάρουµε όλα τα µέτρα που
απαιτούνται για να στηριχθούν οι οικογένειες.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Τσοβόλας έχει το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε
Πρόεδρε, το θέµα που θέτει η Κυβέρνηση δεν επιδέχεται κοµµατικές
αντιπαραθέσεις. Είναι θέµα τεράστιας εθνικής σηµασίας και
ευαισθησίας στις κρίσιµες εθνικά στιγµές που περνάει ο τόπος, ο
Ελληνισµός, το έθνος.
Είναι γνωστό ότι οι υπηρετούντες στις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και
κυρίως οι αεροπόροι βρίσκονται καθηµερινά σε κίνδυνο για να
προστατεύσουν τη χώρα µας από τις εντεινόµενες προκλήσεις της
Τουρκίας και πάνω στο καθήκον θυσιάζουν τη ζωή τους. Ρισκάρουν
πολλά πράγµατα και δεν είναι απάντηση κύριε Πρωθυπουργέ, αυτό
που είπατε. Η ερώτηση που εκφράζει και την απαίτηση του
συνόλου του ελληνικού λαού, όπως διατυπώθηκε µετά το
πρόσφατο συµβάν µε τον ηρωϊσµό του συγκεκριµένου αεροπόρου,
που αναφέρει η ερώτηση όπως εκφράστηκε από όλα τα µέσα
µαζικής επικοινωνίας -γιατί ο ελληνικός λαός είναι πραγµατικά
ευαίσθητος, ειδικά σε τέτοιες στιγµές- είναι πως αυτά που παίρνει -
όλα αυτά που αναφέρατε- δεν ικανοποιούν αυτόν τον εθνικό σκοπό,
αυτή την εθνική απαίτηση.
Κύριε Πρωθυπουργέ, πέραν από αυτά που σας έδωσαν οι
υπηρεσίες -τα οποία ξέρω πολύ καλά και εν γνώσει αυτών έδωσα
την ερώτηση- ξέρετε πόσα παίρνουν οι χήρες µε παιδιά και άλλων
αεροπόρων που ήταν θύµατα και έπεσαν στο καθήκον, συνολικά,
µε όλα αυτά που λέτε; ∆ιακόσιες χιλιάδες(200.000) δραχµές το
µήνα. Αν είναι δυνατόν, η λογιστική λογική να επικρατήσει και σ'
αυτό το τεράστιο εθνικής σηµασίας θέµα, κύριε Πρωθυπουργέ.
Ζητούµε, λοιπόν, η Κυβέρνηση να φύγει από αυτήν τη λογιστική
λογική και να δει ότι σ' αυτές τις κρίσιµες στιγµές επιβάλλεται να
αναλάβει, χωρίς καµιά καθυστέρηση, νοµοθετική πρωτοβουλία,
ώστε να υπάρξει ουσιαστική -και όχι λογιστική- ηθική και οικονοµική
προστασία των οικογενειών όλων αυτών που έπεσαν στο
παρελθόν, αλλά και αυτών οι οποίοι σήµερα µε αυτοθυσία
προστατεύουν τη χώρα.
Αλλιώς, το µήνυµα που περνάτε ότι πέρα από τους αριθµούς δεν
σας ενδιαφέρει τίποτε άλλο και είναι ένα µήνυµα κακό και για τη
νεολαία και για τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και για όλο τον ελληνικό λαό.
Εύχοµαι στη δευτερολογία σας να διορθώσετε το µεγάλο λάθος που
κάνατε, αναφέροντας αυτά, τα οποία είναι ψίχουλα, µπροστά στην
εθνική επιταγή.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος
Πρωθυπουργός έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΗΜΙΤΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ.Τσοβόλας είπε στην
αρχή της παρατήρησής του-σχολίου ότι δεν θα πρέπει να
εξετάσουµε το θέµα κοµµατικά. Και θα περίµενα και εγώ να έχει

κοιτάξει τους αριθµούς και να έχει κοιτάξει αυτά τα οποία ανέφερα
για να µην γίνεται εδώ εκµετάλλευση της ανθρώπινης δυστυχίας και
του ανθρώπινου πόνου.
'Οσον αφορά τη συγκεκριµένη περίπτωση θέλω να σας αναφέρω
ότι ο θανών, ο ηρωϊκώς θανών, είχε επτά χρόνια υπηρεσίας. Θα
προαχθεί διοικητικά στο βαθµό του επισµηναγού από την
προηγούµενη του θανάτου του και η σύνταξη και το µέρισµα που θα
λάβει η οικογένεια του, θα καθοριστεί στο βαθµό του ταξιάρχου µε
πλήρη 35ετή υπηρεσία. Ενώ πριν τη ψήφιση του νόµου που
ανέφερα, απο το ΠΑ.ΣΟ.Κ. η χήρα θα ελάµβανε σύνταξη και
µέρισµα διακόσιες πενήντα χιλιάδες δραχµές (250.000) πληρωτέο
ποσό, µετά την ψήφιση του νέου νόµου θα λαµβάνει µηνιαίως
σύνταξη και µέρισµα τριακόσιες ενενήντα δύο χιλιάδες (392.000)
δραχµές. Από διακόσιες πενήντα χιλιάδες θα πάρει τριακόσιες
ενενήντα δύο χιλιάδες δραχµές. Και τα βοηθήµατα αυτά κατά µία
πρόχειρη άθροιση, τα εφάπαξ βοηθήµατα τα οποία θα λάβει,
φθάνουν το ποσό των είκοσι εκατοµµυρίων δραχµών.
Και πάλι θέλω να πω, ότι η θυσία των πεσόντων δεν µπορεί να
µετρηθεί µε καµία υλική ανταµοιβή. 'Εχουµε χρέος απέναντι σε
όλους αυτούς που διατρέχουν αυτούς τους κινδύνους, να τους
βοηθούµε όταν έχουν προβλήµατα. 'Εχουµε χρέος απέναντι στις
οικογένειες τους. Αυτό κάνουµε και θα κάνουµε. Αλλά πιστεύω ότι
έχουµε χρέος και απέναντι στην αλήθεια, να λέµε τι ακριβώς
συµβαίνει και όταν προτείνουµε κάτι, να προτείνουµε κάτι
συγκεκριµένο.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ακολουθεί η µε αριθµό
173/16.11.1998 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Σταύρου Παναγιώτου προς
τον Υπουργό Γεωργίας σχετικά µε τη λήψη µέτρων επίσπευσης της
διαδικασίας πληρωµής των ρυζοπαραγωγών, για τις ποσότητες
ρυζιού που παρέδωσαν στην παρέµβαση κλπ.
Η επίκαιρη ερώτηση σε περίληψη έχει ως εξής:
"Ανάστατο είναι ένα σηµαντικό µέρος των ρυζοπαραγωγών της
χώρας λόγω της αδικαιολόγητης καθυστέρησης πληρωµής του
ρυζιού που παρέδωσαν στην παρέµβαση. Η αναστάτωση και
αγωνία τους επιτείνεται από τις συγκεχυµένες και ανεύθυνες
πληροφορίες των υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, που
καλλιεργούν την αβεβαιότητα και το φόβο ακόµη και για την µη
πληρωµή τους.
Η κατάσταση αυτή αναδεικνύει τα σοβαρά προβλήµατα που
υπάρχουν στον οργανισµό παρέµβασης. Για δεύτερη συνεχή
χρονιά αποδεικνύεται ότι δεν διαθέτει τις στοιχειώδεις
προϋποθέσεις ν'ανταποκριθεί στο έργο της παρέµβασης. Φέτος
µάλιστα οι ρυζοπαραγωγοί εξαναγκάστηκαν, υποκαθιστώντας τις
υπηρεσίες του οργανισµού παρέµβασης, να συµπληρώσουν οι ίδιοι
τους φακέλους µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά τα οποία όµως
έγκαιρα έπρεπε να ελεγχθούν και να υπογραφούν.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Γιατί, ενώ γνώριζε ότι υπάρχουν συγκεκριµένες προθεσµίες
ολοκλήρωσης της διαδικασίας πληρωµής των παραγωγών που
διέθεσαν την παραγωγή τους, στην παρέµβαση ολιγώρησε
αδικαιολόγητα;
Τι µέτρα προτίθεται να πάρει για την επίσπευση της διαδικασίας
πληρωµής τους;
Θα καταβληθούν στους ρυζοπαραγωγούς τόκοι υπερηµερίας για τις
αδικαιολόγητες καθυστερήσεις για τις οποίες ευθύνεται το κράτος;
Τι µέτρα προτίθεται να πάρει για τη δηµιουργία ικανού µηχανισµού
του οργανισµού παρέµβασης, ώστε να αποφευχθούν στο µέλλον
φαινόµενα σαν και αυτά που καταταλαιπωρούν τους παραγωγούς
και δηµιουργούν σοβαρά προβλήµατα στη ρυζοκαλλιέργεια;
Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Κωνσταντίνος Βρεττός έχει το λόγο.
Σιδεροκέφαλος κιόλας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας):
Ευχαριστώ. 'Οπως γνωρίζετε η πολιτική του Υπουργείου Γεωρ-
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γίας υπήρξε και εξακολουθεί να είναι η έγκαιρη πληρωµή των
παραγωγών. Βεβαίως υπήρξαν καθυστερήσεις στους
συγκεκριµένους παραγωγούς, στους παραγωγούς ρυζιού.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Σε όλους. Κανένα προϊόν δεν
πληρώνεται εγκαίρως.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Η
συγκεκριµένη καθυστέρηση οφείλεται στο γεγονός ότι είχαµε µία
αλλαγή του Κανονισµού της ΕΟΚ, η οποία επέβαλε ανά ένα
µεταφορικό µέσο να λαµβάνονται τρία δείγµατα. Βεβαίως, ο
Κανονισµός αυτός είχε υπόψη του ίσως τα ποταµόπλοια, ή άλλα
µεταφορικά µέσα, ενώ εδώ η µεταφορά του ρυζιού γίνεται µε
νταλίκες.
Επειδή το Υπουργείο ήταν υποχρεωµένο να τηρήσει τον Κανονισµό
αυτόν, έπρεπε από κάθε νταλίκα να πάρει τρία δείγµατα, µε
αποτέλεσµα να συσσωρευθούν πάρα πολλά δείγµατα στο σταθµό
ελέγχου Θεσσαλονίκης. 'Ετσι είχαµε την πρώτη καθυστέρηση,
περιµένοντας τα αποτελέσµατα των αναλύσεων.
Η δεύτερη καθυστέρηση προήλθε από τις αποκεντρωµένες
υπηρεσίες των Νοµαρχιών, των ∆ιευθύνσεων Γεωργικής
Ανάπτυξης. Θέλω όµως να διαβεβαιώσω τον κύριο συνάδελφο ότι
δεν υπάρχει περίπτωση να µην πληρωθούν αυτοί οι λογαριασµοί.
Κατεβλήθη κάθε προσπάθεια από το Υπουργείο Γεωργίας για να
επιτευχθεί αυτό.
Υπάρχει µία καθυστέρηση στη Νοµαρχία Μαγνησίας. Κάνουµε ό,τι
είναι δυνατόν ώστε να υπάρξει επίσπευση. Ακόµη και λογισµικό για
ηλεκτρονικούς υπολογιστές προωθήθηκε, ώστε να γίνουν γρήγορα
οι υπολογισµοί.
Τελειώνοντας, θέλω να σας πω ότι ασφαλώς πρέπει να
πληρώνουµε γρήγορα τους παραγωγούς. Πάντως, αυτό δεν
εξαρτάται πάντοτε από το Υπουργείο Γεωργίας. Υπάρχουν και οι
αποκεντρωµένες υπηρεσίες, οι οποίες δυστυχώς για
αντικειµενικούς λόγους δεν µπορούν να ανταποκριθούν.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν υπάρχει γεωργικό προϊόν
που να αφήνει κέρδος.
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παναγιώτου έχει το
λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ: Το δις εξαµαρτείν ουκ ανδρός σοφού. 'Η
διαφορετικά, ουκ Υπουργού ή Υπουργείου σοφού. Αντί για τη λήψη
των αναγκαίων µέτρων, για να µην επαναληφθούν τα σοβαρά
προβλήµατα που παρουσιάσθηκαν τον περασµένο χρόνο µε
µεγάλες καθυστερήσεις στην παρέµβαση, δεν έγινε τίποτα, έτσι
ώστε τα προβλήµατα οξύνθηκαν περισσότερο. Μάλιστα
κυκλοφόρησαν και φήµες ότι οι φάκελοι υποβλήθηκαν εκπρόθεσµα
και ότι οι παραγωγοί κινδυνεύουν ακόµη και να µην πληρωθούν.
Νοµίζω ότι αυτά, κύριε Υφυπουργέ, είναι γνωστά.
Ποια εξήγηση µπορεί να δώσει κανείς, εκτός από το ότι υπάρχει µία
σκόπιµη και συνειδητή προσπάθεια, προκειµένου να µην
καταλήγουν τα αγροτικά προϊόντα στην παρέµβαση; Τόσο εσείς
όσο και η Ευρωπαϊκή 'Ενωση έχετε λόγο γι' αυτό. Η µεν Ευρωπαϊκή
'Ενωση γιατί θέλει να αποφύγει τα ποσά που καταβάλλει για την
παρέµβαση -αυτό το στόχο εξυπηρετεί άλλωστε και η αναθεώρηση
της ΚΟΑ µε τη σταδιακή µείωση της τιµής του ρυζιού- εσείς δε για
να γλιτώσετε τους τόκους των σαράντα ηµερών για τα χρήµατα που
πληρώνετε στους παραγωγούς.
'Ετσι, λοιπόν, όλες οι δυσαρµονίες που παρουσιάστηκαν και
συνεχίζουν να υπάρχουν ξεκινούν απ' αυτόν τον πολιτικό στόχο.
Αυτή η αδικαιολόγητη καθυστέρηση πληρωµής των παραγωγών
δηµιουργεί σοβαρά προβλήµατα στους αγρότες, οι οποίοι έχουν
πάρει δάνεια και αυτήν τη στιγµή πληρώνουν τόκους και
πανωτόκια. Ποιος θα τα πληρώσει αυτά;
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν. ΚΡΗΤΙΚΟΣ)
Επίσης, προκειµένου να αντιµετωπίσουν τις πιεστικές τους
οικονοµικές ανάγκες, έχουν πάρει δάνεια που και γι' αυτά
πληρώνουν τόκους. 'Οταν καθυστερούν να πληρώσουν τις δικές
τους υποχρεώσεις, τότε δεν έχουν καµία δικαιολογία. Θα αναλάβει
κάποτε το Υπουργείο να αντιµετωπίσει αυτές τις περιπτώσεις;

Τέλος, πρέπει να αντιµετωπίσετε τα προβλήµατα παίρνοντας
έγκαιρα µέτρα για να µην τους αναγκάζετε να καταφεύγουν στους
δρόµους και µετά να τους ξεφουσκώνετε τα λάστιχα των τρακτέρ και
στη συνέχεια να τους οδηγείτε µαζικά στα αγροτοδικεία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός Γεωργίας έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΡΕΤΤΟΣ (Υφυπουργός Γεωργίας): Ο κύριος
συνάδελφος αποδίδει κακοπιστία στο Υπουργείο Γεωργίας, κάτι
που δεν υπάρχει. Αν υπάρχει ένας φορέας που θέλει να
πληρωθούν οι παραγωγοί έγκαιρα είναι το Υπουργείο Γεωργίας, για
να µην έχει προβλήµατα και όλα αυτά που αναφέρατε
προηγουµένως. Συνεπώς δεν υπάρχει τέτοιο θέµα.
Κύριε συνάδελφε, να παραδεχθώ ότι υπάρχουν δυσλειτουργίες από
έλλειψη υπαλλήλων ή κακή απόδοσή τους. 'Ολα αυτά είναι µέσα
στο σύστηµα και πρέπει να βελτιωθούν, αλλά όχι ότι δεν θέλουµε
να πληρώσουµε. Αυτό δεν αντέχει στην κοινή λογική. Επίσης να
παραδεχθούµε πως όταν γίνεται ένας καινούριος κανονισµός ίσως
θα πρέπει να λάβουµε τα µέτρα µας πιο νωρίς, αλλά εδώ στη
συγκεκριµένη περίπτωση είναι λίγο περίεργο το θέµα.
Καταλαβαίνετε δεν είναι δυνατόν να πάρουµε δείγµατα από όλες
αυτές τις νταλίκες. Υπήρξε πρόβληµα που ελπίζουµε του χρόνου να
µην παρουσιαστεί πάλι. 'Οµως για να µη γίνει αυτό πρέπει να
αλλάξουµε τον κανονισµό. Αυτή είναι η πρόθεσή µας να αλλάξει ο
κανονισµός, ώστε να µην έχουµε αυτές τις καθυστερήσεις που
πράγµατι υπήρξαν.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τέταρτη είναι η µε
αριθµό 169/16.11.98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του
Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. Μουσταφά
Μουσταφά προς τον Υπουργό Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων
σχετικά µε το Πρόγραµµα ∆ιαπολιτισµικής Εκπαίδευσης του
Εθνικού Ιδρύµατος Νεότητας στη Θράκη.
Η επίκαιρη ερώτηση σε περίληψη έχει ως εξής:
"Σάλο έχει προκαλέσει τις τελευταίες ηµέρες στη Θράκη η
δηµοσίευση του Προγράµµατος "∆ιαπολιτισµικής Εκπαιδευτικής
Στήριξης" (∆.Ε.Σ.) του Εθνικού Ιδρύµατος Νεότητας, για ενισχυτική
διδασκαλία στα µειονοτικά σχολεία.
Οι εκτιµήσεις που γίνονται για µη συµµετοχή στην "ηµετέρα
παιδεία", για "µη ενσωµάτωση", για αρνητική στάση των γονέων
στην εκµάθηση της ελληνικής γλώσσας, οι "υψηλοί εθνικοί στόχοι"
του προγράµµατος, η µέχρι τώρα συµπεριφορά των υπευθύνων
του προγράµµατος στην περιοχή και οι απόψεις που διατυπώνουν,
προκαλούν εύλογες ανησυχίες σ' όλη την κοινωνία.
Επειδή τέτοιες ενέργειες και πρωτοβουλίες υπονοµεύουν έστω και
τα δειλά βήµατα που ξεκίνησαν σε σωστή κατεύθυνση,
δηµιουργούν κλίµα δυσπιστίας και καχυποψίας στους πολίτες της
περιοχής.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός:
Αν είναι σε γνώση του, το πρόγραµµα ∆ιαπολιτισµικής
Εκπαιδευτικής Στήριξης, του Εθνικού Ιδρύµατος Νεότητας
Αν συµφωνεί ή όχι µε τέτοιου είδους πρωτοβουλίες και
προγράµµατα
Τι µέτρα σκέφτεται να πάρει, για να µην αναπτύσσονται στον
ευαίσθητο χώρο της µειονοτικής εκπαίδευσης τέτοιες αντιλήψεις και
πρακτικές, µάλιστα δε µε επιχορηγήσεις εκατοντάδων εκατοµυρίων
δραχµών;".
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανθόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι,
επιτρέψτε µου να κάνω µία γενική παρατήρηση. Τόσο το
περιεχόµενο όσο και ο στόχος αυτού του προγράµµατος που
αναφέρεται στην επίκαιρη ερώτησή σας, κύριε συνάδελφε, µε τίτλο
"∆ιαπολιτισµική Εκπαιδευτική Στήριξη" µαθητικών οµάδων Θράκης
δεν έχει καµία σχέση µε τα καταγγελλόµενά σας, πολύ περισσότερο
και η συµπεριφορά και η πρακτική όλων των εµπλεκοµένων
εκπαιδευτικών, συντονιστών και άλλων φορέων.
Πράγµατι εάν φυλλοµετρήσετε όλες τις σελίδες αυτού του
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τεχνικού δελτίου δεν θα δείτε πουθενά τις φράσεις που έχετε θέσει
εντός εισαγωγικών. Αλλά να δούµε και αυτές τις φράσεις που εσείς
κατά την άποψή σας θεωρείτε επιλήψιµες. Η µία φράση είναι
"ηµετέρα παιδεία". Εθνική παιδεία είναι η υπόθεση της εκπαίδευσης
στη χώρα µας και το Υπουργείο Παιδείας λέγεται Υπουργείο
Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων. Μέσα στους στόχους της
εθνικής παιδείας, άρα και εθνικός στόχος, είναι η διαπολιτισµική
εκπαίδευση. Μία πτυχή αυτής της εκπαίδευσης είναι η
φροντιστηριακή ενισχυτική στήριξη των παιδιών της Θράκης που
έχουν γλωσσικό πρόβληµα και πρέπει αυτά τα παιδιά να ενταχθούν
µε τον καλύτερο τρόπο στο συνολικό εκπαιδευτικό σύστηµα της
χώρας, ώστε να προετοιµαστούν µε τον καλύτερο, ισότιµο τρόπο,
των ίσων εκπαιδευτικών ευκαιριών και στο κοινωνικό ευρύτερο
σύνολο µεθαύριο όταν θα γίνουν πολίτες. Είναι κακό αυτό; Μα, είναι
καινοτόµος δράση, είναι κάτι που επιβάλλεται στα πλαίσια όχι µόνο
της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, αλλά όλων των πολιτισµένων κρατών και
εθνών του κόσµου.
Κατακρίνετε, γιατί αυτή η πολιτική εφαρµόζεται και µάλιστα µε έναν
πολύ καλύτερο τρόπο µε περισσότερα κονδύλια και µεγαλύτερη
ζήτηση.
Στο δεύτερο σκέλος της οµιλίας µου θα µου δοθεί η χρονική
ευκαιρία να σας πω και ορισµένα ιστορικά στοιχεία και ορισµένα
γενικότερα στοιχεία για τα οικονοµικά αλλά και για τα εκπαιδευτικά
αποτελέσµατα αυτού του προγράµµατος και θα δείτε έτσι πόσο
αδικείται αυτό το πρόγραµµα.
Ο στόχος αυτού του προγράµµατος, όπως σας είπα, είναι η ένταξη
όλων αυτών των παιδιών στο ευρύτερο κοινωνικό περιβάλλον της
χώρας. Η εκπαίδευση απευθύνεται σε µαθητές της πρωτοβάθµιας
και της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης µετά το πέρας του σχολικού
ωραρίου τους, µε εκπαιδευτές δασκάλους και καθηγητές σε
συνεργασία της Επιστηµονικής Επιτροπής ∆ιαπολιτισµικής
Εκπαιδευτικής Στήριξης Θράκης και του Εθνικού Ιδρύµατος
Νεότητας, αλλά και τους συνεργαζόµενους φορείς, την εποπτική
επιτροπή, τους συντονιστές κλπ.
Πρόεδρος αυτής της επιστηµονικής επιτροπής είναι ο καθηγητής
του Παιδαγωγικού Τµήµατος ∆ευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης του
Πανεπιστηµίου Ιωαννίνων, κ. Γεώργιος ∆ήµου, για τον οποίο
πραγµατικά δεν ακούσαµε κανένα δυσµενές σχόλιο µέχρι σήµερα,
αντιθέτως ακούσαµε µόνο επαίνους για την εκπαιδευτική,
ερευνητική και καθοδηγητική συνέπειά του.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Μουσταφά
Μουσταφά έχει το λόγο.
ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω αν µιλάµε για
τα ίδια πράγµατα, σκεφτόµαστε όµως τελείως διαφορετικά και από
πάνω θα κατηγορηθούµε ότι δεν θέλουµε την εκπαίδευση των
παιδιών µας.
Κύριε Υπουργέ, αρκετές φορές έχω απευθύνει έκκληση και γενικά
στο Υπουργείο Εθνικής Παιδείας και προς εσάς, να δείξετε ένα
ειλικρινές ενδιαφέρον για τα ζητήµατα της µειονοτικής εκπαίδευσης.
∆εν θέλω να πιστεύω ότι απευθύνοµαι σε ώτα µη ακουόντων!
Μία πρώτη παρατήρηση θα ήθελα να κάνω ότι από χρόνια υπάρχει
ένα αρτηριοσκληρωτικό κατεστηµένο στο χώρο της µειονοτικής
εκπαίδευσης. Ενώ έχουν άµεση ευθύνη αυτοί οι άνθρωποι για την
κατάντια της παιδείας στο χώρο της µειονότητας, κανείς δεν τους
ενοχλεί, κανείς δεν τους ελέγχει από τη µεριά του Υπουργείου.
Μάλλον συµφωνείτε µαζί τους και τους έχετε εξουσιοδοτήσει εν
λευκώ ή µπορεί να δίνουν λογαριασµό στο Υπουργείο Εξωτερικών.
Το συντονιστικό γραφείο, το ΙΣΜΕ, απέχει παρασάγγας από τις
σύγχρονες εκπαιδευτικές αντιλήψεις και το µόνο που ασχολείται
είναι να µοιράζει ποινές, απολύσεις, να κάνει ανακρίσεις,
ρουσφέτια, εξυπηρετήσεις υµετέρων κλπ.
Τώρα προέκυψε και αυτό το πρόγραµµα του Εθνικού Ιδρύµατος
Νεότητας, του οποίου οι προθέσεις µπορεί να είναι καλές, αλλά και
οι εκτιµήσεις που κάνει δεν είναι πάντα σωστές. ∆ηλαδή λέει ότι η
στάση της οικογένειας γενικά απέναντι στην εκπαίδευση των
παιδιών τους και ιδιαίτερα απέναντι στο ελληνόγλωσσο πρόγραµµα
δεν είναι πάντα θετική. Αυτό και σαν γονέας και σαν Βουλευτής δεν
το αποδέχοµαι, κύριε Υπουργέ.
Επιπλέον λέει ότι οι φιλοδοξίες της οικογένειας για συνέχιση της

εκπαίδευσης των παιδιών πέρα από το δηµοτικό είναι ελάχιστες και
ότι ύστερα από χρόνια συµβίωσης των δύο κοινοτήτων,
χριστιανικής και µουσουλµανικής δεν υπάρχει σχεδόν καµία
αλληλεπίδραση.
∆εν µπορώ να τα δεχθώ αυτά σαν ένας άνθρωπος που ζει στη
Θράκη και έχει παιδιά και θέλει να τα σπουδάσει.
Επίσης θα ήθελα να σας πω ότι κυκλοφόρησε και στις εφηµερίδες
το ότι η κ. Τζανή στις 25 Οκτωβρίου παροµοίασε τους δασκάλους
µε τους εφέδρους των ΤΕΑ και όταν είπαν οι δάσκαλοι ότι δεν
µπορούν να παροµοιασθούν µε αυτούς των ΤΕΑ για τους ίδιους
εθνικούς σκοπούς κλπ, είπαν ότι δεν καταλαβαίνετε τους εθνικούς
σκοπούς του προγράµµατος και αφού δεν καταλαβαίνετε, δεν έχετε
θέση στο πρόγραµµά µας.
∆ηλαδή µε αυτό που επιχειρεί το Εθνικό 'Ιδρυµα Νεότητας, θα κάνει
ζηµιά, θα γεµίσει κλίµα δυσπιστίας και καχυποψίας και θα
αχρηστεύσει εξ αρχής τα όποια δειλά βήµατα που αποδεχόµαστε
ότι άρχισαν να γίνονται. Γι' αυτό ζητάµε να µην προχωρήσουν
τέτοια προγράµµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ∆υστυχώς ακούσαµε ακόµα µια φωνή
οπισθοδρόµησης! Και το λέω µε όλη την επίγνωση των λέξεων,
διότι, αγαπητέ κύριε συνάδελφε, εδώ στην επίκαιρη ερώτησή σας
ρωτάτε τον Υπουργό αν είναι σε γνώση του το πρόγραµµα
διαπολιτισµικής εκπαιδευτικής στήριξης του ΕΙΜ. Και λέµε, ναι. Ιδού
και το τεχνικό δελτίο. Είναι στη διάθεσή σας.
Μας ρωτάτε αν συµφωνούµε µε τέτοιου είδους πρωτοβουλίες και
προγράµµατα. Βεβαίως, ναι!
Μας ρωτάτε αν συµφωνούµε ή όχι µε τέτοιου είδους πρωτοβουλίες
και προγράµµατα. Και βεβαίως ναι.
Μας ρωτάτε τι µέτρα σκεφτόµαστε να πάρουµε, εάν γνωρίζουµε το
πρόγραµµα και τα µέτρα, για να µην αναπτύσσονται στον ευαίσθητο
χώρο αυτά τα προγράµµατα.
Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψτε µου να διαβάσω µέσα από το τεχνικό
δελτίο, να ενηµερωθεί η Ολοµέλεια, ποιοι είναι οι στόχοι αυτού του
"επάρατου" προγράµµατος:
"Η διαπολιτισµική εκπαιδευτική στήριξη µαθητικών οµάδων στη
Θράκη έχει σκοπό να διευκολύνει την προσαρµογή των µαθητών,
ώστε να ενταχθούν στο εκπαιδευτικό σύστηµα". Μιλάει πουθενά για
αφοµοίωση; Μιλάει πουθενά για ενσωµάτωση;
Πρώτον, να ικανοποιήσει τις ειδικές αυξηµένες ανάγκες των ατόµων
ειδικών κατηγοριών που πηγάζουν από τις ιδιαιτερότητές τους
κάνοντας µια προσεκτική εκπαιδευτική παρέµβαση.
∆εύτερον, να βοηθήσει στην κατά το δυνατόν καλύτερη ανάπτυξη
της προσωπικότητάς τους, στην καλύτερη ένταξή τους στο
εκπαιδευτικό σύστηµα, στην καλύτερη προσαρµογή και
ενσωµάτωσή τους στο ευρύτερο κοινωνικό περιβάλλον.
Να εξασφαλίσει τη θετική στάση των παιδιών απέναντι στην
ελληνική κουλτούρα, ώστε η πολιτισµική παρέµβαση να είναι
περισσότερο αποτελεσµατική.
Να βελτιώσει τη σχολική επίδοση και να τους εντάξει στο
εκπαιδευτικό σύστηµα της Ελλάδας, εκτός αν δεν είναι 'Ελληνες
πολίτες. Αλλά εµείς τους θεωρούµε 'Ελληνες πολίτες.
Να αντιµετωπίσει το πρόβληµα της εκπαιδευτικής διαρροής και της
συνέχισης της εκπαίδευσης των παιδιών αυτών σε όλες τις
βαθµίδες του εκπαιδευτικού συστήµατος. 'Ισες ευκαιρίες, λοιπόν, σε
όλους.
Να ευαισθητοποιήσει τους γονείς, ώστε η στάση της οικογένειας
απέναντι στην εκπαίδευση των παιδιών τους να είναι θετική, όχι
αρνητική. Να µην τα οδηγούν στο περιθώριο, να τα αφήνουν τα
παιδιά τους να εξελίσσονται. Είναι κακό αυτό, αγαπητέ συνάδελφε;
Να συµβάλει στη µείωση των υπαρχουσών εκπαιδευτικών
ανισοτήτων. Να ανακουφίσει τους, έχοντες πενιχρό εισόδηµα,
γονείς των µαθητών µε δωρεάν παροχή διαπολιτισµικής
εκπαίδευσης.
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Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Αυτές τις φωνές δεν τις ακούει κανείς.
Να γιατί. Ποια είναι τα στατιστικά δεδοµένα; Το 1996 εφαρµόστηκε
το πρόγραµµα και είχε τα εξής αποτελέσµατα και είναι παλιό, δεν
είναι καινούριο, διότι ξεκίνησε το 1993 ως ΦΕ∆, Φροντιστήριο
Εκπαιδευτικής ∆ιδασκαλίας.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Υφυπουργού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν έχετε χρόνο ούτε
να διαβάσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακούστε: Ο αριθµός των µαθητών και στις δύο βαθµίδες ήταν
τετρακόσιοι εβδοµήντα το 1996-1997 και τα εκατοµµύρια που
διατέθηκαν ήταν εξήντα τρία (63.000.000). Το 1997-1998
ανεβήκαµε και στους τρεις νοµούς και το σύνολο των τµηµάτων
έγινε εβδοµήντα οκτώ και το σύνολο των µαθητών επτακόσιοι
ενενήντα εννέα και το σύνολο των χρηµάτων εκατόν σαράντα
εκατοµµύρια (140.000.000) δραχµές. Στην πρωτοβάθµια επτακόσιοι
ενενήντα εννέα και άλλοι επτακόσιοι εβδοµήντα στη
δευτεοροβάθµια.
Και πάµε στο 1998-1999 και έχουµε στην πρωτοβάθµια οκτακόσια
πενήντα τέσσερα παιδιά και στη δευτεροβάθµια οκτακόσια τριάντα
παιδιά...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ, γιατί τα χρονικά περιθώρια έχουν τελειώσει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): ...σε σύνολο διαθεσίµων πόρων πεντακόσια
ογδόντα εκατοµµύρια (580.000.000) δραχµές.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Είναι ενδιαφέροντα
αυτά που λέτε αλλά µέσα σ'αυτά τα χρονικά περιθώρια δεν
µπορούν να λεχθούν.
Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
Πρώτη είναι η µε αριθµό 153/12.11.98 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Θεόδωρου
Γεωργιάδη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών, Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, σχετικά µε τη ρύθµιση
συνταξιοδοτικών προβληµάτων των Προέδρων Κοινοτήτων που
προχώρησαν σε εκούσιες συνενώσεις ∆ήµων κλπ.
Η ερώτηση του κ. Γεωργιάδη έχει ως εξής:
"Κύριοι Υπουργοί, όπως σας είναι γνωστό ορισµένοι Πρόεδροι
Κοινοτήτων σε εκτέλεση των ν.1416/84 και 1622/86 προχώρησαν
σε εκούσιες συνενώσεις δήµων. 'Ετσι στο νοµό µας από εκούσια
συνένωση προήλθε ο ∆ήµος Σκύδρας. Ορισµένοι Πρόεδροι
Κοινοτήτων από τα χωριά που συνενώθηκαν εκουσίως και
αποτέλεσαν τον ανωτέρω ∆ήµο, είναι συνταξιούχοι πλέον. 'Οµως
από τότε που συνταξιοδοτήθηκαν γίνεται σε βάρος τους µια
συνεχής αδικία.
Συγκεκριµένα, ενώ αυτοί έχουν καθηλωθεί από τότε (1989)
συνεχώς κάθε χρόνο στο ίδιο αυτό ποσό συντάξεως χωρίς καµία
αύξηση, όσοι Πρόεδροι Κοινοτήτων δεν προχώρησαν σε εκούσιες
συνενώσεις έχουν πάρει µέχρι τώρα αυξήσεις.
Επειδή την 14.9.98 ο Υπουργός Εσωτερικών έχει εκδώσει την
υπ'αριθµ. 23891 απόφαση µε θέµα τον καθορισµό εξόδων
παράστασης των ∆ηµάρχων, Αντιδηµάρχων κλπ. ∆ήµων που
προέρχονται από συνενώσεις ("Καποδίστρια") για το έτος 1998.
Επειδή την 1.1.1999 θα αναλάβουν οι νεοεκλεγέντες ∆ήµαρχοι,
Αντιδήµαρχοι, Πρόεδροι Κοινοτήτων, οι οποίοι θα πληρώνονται
βάσει της ανωτέρω απόφασης αλλά η αδικία σε βάρος των
Προέδρων Κοινοτήτων που προχώρησαν σε εκούσιες συνενώσεις
θα συνεχιστεί εάν τα Υπουργεία δεν λύσουν το πρόβληµα αυτό
Ερωτάσθε: Εάν σκέφθεστε να προχωρήσετε επιτέλους στην
οριστική ρύθµιση του θέµατος της συνταξιοδότησης των Προέδρων
των Κοινοτήτων που προχώρησαν σε εκούσιες συνενώσεις δήµων
βάσει των διατάξεων των ν.1416/84 και 1622/86 για να πάψει η εις
βάρος τους άνιση µεταχείρηση και αδικία."

Ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας κ. Αλέξανδρος Μπαλτάς έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, µπορώ να σας πω ότι η φωνή σας εγένετο
αποδεκτή και από άλλες περιπτώσεις που είχαν στο Υπουργείο
Οικονοµικών και δεν αφορά µόνο τη Σκύδρα, για την οποία εσείς
καλώς ενδιαφέρεστε περισσότερο και την παρουσιάζετε εδώ ως
παράδειγµα.
Θα σας πω µε ποιο τρόπο λύνεται το θέµα αυτό. Στο σχέδιο νόµου
"Αναπροσαρµογή συντάξεων, συνταξιούχων µελών διδακτικού
επιστηµονικού προσωπικού των ΑΕΙ, επιστηµονικού προσωπικού
των ΤΕΙ, γιατρών ΕΣΥ και διπλωµατικών υπαλλήλων -"ρύθµιση
συνταξιοδοτικών θεµάτων" είναι ο τίτλος του νοµοσχεδίου- έχει
περιληφθεί διάταξη µε την οποία αντιµετωπίζεται το θέµα της
αύξησης των χορηγιών, τόσο των προέδρων κοινοτήτων που
συνενώθηκαν σε δήµους όσο και όλων των προέδρων κοινοτήτων
και δηµάρχων.
Με τις εν λόγω διατάξεις ορίζεται συγκεκριµένα ότι οι έµµεσες
χορηγίες των προέδρων και δηµάρχων από 1-1-98 και µετά θα
αυξάνονται κάθε έτος µε την κάθε φορά µισθολογική εισοδηµατική
πολιτική της Κυβέρνησης.
Το σχέδιο νόµου έχει σταλεί στο Ελεγκτικό Συνέδριο από 1-9-1998,
για να γνωµοδοτήσει η ολοµέλεια του δικαστηρίου. Μόλις δοθεί η
γνωµοδότηση, το σχέδιο νόµου θα προωθηθεί στη Βουλή για
ψήφιση, οπότε θα ρυθµιστεί και το εν λόγω ζήτηµα. Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Γεωργιάδης έχει
το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, αν αυτά που
διαβάσατε τώρα τα γράφατε στην ερώτηση που είχα καταθέσει πάλι
προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Οικονοµικών, δεν θα
αναγκαζόµουν να κάνω την επίκαιρη ερώτηση. ∆υστυχώς, οι
απαντήσεις στις ερωτήσεις που καταθέτουµε είναι τυπικότατες. Το
µεν Υπουργείο Εσωτερικών µου έστειλε απάντηση ότι δεν είναι της
αρµοδιότητας του Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά του Υπουργείου
Οικονοµικών, το δε Υπουργείο Οικονοµικών απήντησε ξερά ότι
µελετάται και θα λυθεί το θέµα. Πότε, µε ποιον τρόπο, δεν έλεγε
τίποτα. Γι'αυτό και αναγκάστηκα να καταθέσω την επίκαιρη
ερώτηση. Και βέβαια πάλι µένουν κάποια ασαφή σηµεία. ∆ηλαδή
αυτοί που συνταξιοδοτήθηκαν το 1989, θα ξεκινήσουν µε τις
ογδόντα χιλιάδες (80.000) που έπαιρναν τότε, όταν ο πρόεδρος της
παραδίπλα κοινότητος, που δεν προχώρησε σε συνένωση έχει
φθάσει στις εκατόν τριάντα χιλιάδες (130.000) δραχµές; Θα πάρουν
αναδροµικά που δεν πήραν; Γιατί κάθε χρόνο οι άλλοι πρόεδροι
κοινοτήτων έπαιρναν αύξηση, αυτοί κόλλησαν στις ογδόντα χιλιάδες
(80.000) δραχµές.
Αυτά τα ερωτήµατα θα τα συζητήσουµε όταν θα έλθει το
νοµοσχέδιο. 'Οµως, επαναλαµβάνω ότι αν οι απαντήσεις στις
ερωτήσεις που καταθέτουν οι Βουλευτές είναι πιο προσεγµένες,
ίσως να µην έχουµε αυτό το φόρτο και να µην είµαστε
υποχρεωµένοι να καταφεύγουµε και σε επίκαιρες ερωτήσεις για να
σας αναγκάζουµε να έρχεστε εδώ να µας δίνετε πιο συγκεκριµένες
και αναλυτικές απαντήσεις.
Χαίροµαι και πιστεύω ότι ένα σοβαρό πρόβληµα που ταλαιπωρεί
αυτής της κατηγορίας τους 'Ελληνες πολίτες θα λυθεί. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΜΠΑΛΤΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας):
Και εγώ ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 'Οπως είπατε, όταν θα έλθει
ο νόµος στη Βουλή -και νοµίζω θα είναι σύντοµα, µέχρι τέλος του
χρόνου- θα δείτε και τις λεπτοµέρειές του. Απλώς σας
προκαταλαµβάνω λέγοντάς σας ότι δεν βλέπω προσωπικά να
καλύπτονται απώλειες που έχουν δηµιουργηθεί µέχρι σήµερα. Είναι
ένα δύσκολο θέµα. Θα µπουν όλοι στο ίδιο από εδώ και πέρα
καθεστώς. Το προβλέπει ο νόµος. Εν πάση περιπτώσει, όταν θα
έλθει για συζήτηση στη Βουλή, θα το συζητήσουµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ακολουθεί η µε
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αριθµό 157/13-11-98 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. 'Αγγελου Μπρατάκου προς τον Υπουργό Εθνικής
Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις κινητοποιήσεις στο
χώρο της παιδείας, τη λήψη των αναγκαίων µέτρων κλπ.
Η ερώτηση του κ. Μπρατάκου εν περιλήψει έχει ως εξής:
"Η νέα σχολική και ακαδηµαϊκή χρονιά ξεκίνησε µε τις πλέον
δυσµενείς προϋποθέσεις, αποτέλεσµα της προχειρότητας µε την
οποία εφαρµόστηκαν τα εκπαιδευτικά εγχειρήµατα της Kυβέρνησης.
Τόσο στην πρωτοβάθµια όσο και στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση
παρατηρούνται κραυγαλέες ελλείψεις σε προσωπικό, βιβλία,
αίθουσες και υποδοµή.
Η σχολική και ακαδηµαϊκή κοινότητα βρίσκεται σε πρωτοφανή
αναταραχή και αναβρασµό, µε κλιµακούµενες καταλήψεις και
πορείες, αποτέλεσµα της χωρίς πρόγραµµα, χωρίς στρατηγική,
χωρίς κατεύθυνση και χωρίς πόρους εκπαιδευτικής πολιτικής της
Kυβέρνησης.
Επειδή ουδείς εχέφρων άνθρωπος, ο οποίος πονάει πραγµατικά
την εκπαίδευση και αγωνιά για το µέλλον της νέας γενιάς, επιθυµεί
αυτές τις καταστρεπτικές εξελίξεις.
Ερωτάται ο κύριος Υπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων:
Εάν, προτίθεται να καλέσει σε έκτακτη συνάντηση τους
εκπροσώπους της εκπαιδευτικής κοινότητας όλων των βαθµίδων,
(∆ΟΕ, ΟΛΜΕ, Οµοσπονδία Γονέων και Κηδεµόνων, εκπροσώπους
µαθητών, πρυτάνεις, προέδρους, Τ.Ε.Ι. και εκπροσώπους
σπουδαστών-φοιτητών), προκειµένου, έστω και τώρα, την ύστατη
στιγµή, να εκτονωθούν οι εκρηκτικές διαστάσεις που προσλαµβάνει
η αναταραχή στο χώρο της παιδείας και πριν η κατάσταση ξεφύγει
από κάθε έλεγχο, κάτι το οποίο όλοι απευχόµαστε".
Ο Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.
Ανθόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, ας µου επιτρέψει ο αγαπητός συνάδελφος να
διαφωνήσω µαζί του, όσον αφορά το περιγραφικό σκέλος της
επίκαιρης ερώτησής του. Εγώ θα ήθελα απλούστατα να απευθυνθώ
στη µνήµη του, διότι ξέρω πόσα χρόνια ασχολείται µε εκπαιδευτικά
θέµατα και να τον ρωτήσω -ρητορική είναι η ερώτηση- εάν ποτέ
έγιναν στο παρελθόν αυξήσεις των µισθών των εκπαιδευτικών σε
ποσοστό 18%, µε πληθωρισµό της τάξεως του 5%, όπως έγιναν το
1997 και εάν ποτέ έγιναν τόσο αθρόοι, µαζικοί διορισµοί, που δεν
έχουν καµία σχέση µε τους ισχνούς αριθµούς των παρελθόντων
ετών. Μιλάω όχι απλώς για έτη, αλλά για δεκαετίες ολόκληρες.
Θα του θυµίσω εάν ποτέ υπήρξε τέτοια πρωτοβουλία βαθιών,
ριζικών αλλαγών και µεταρρυθµίσεων στο χώρο της εκπαίδευσης,
όσο αυτών που εµπεριέχονται στο πακέτο της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης.
Βεβαίως, σας απάντησε και ο κύριος Πρωθυπουργός, υπάρχει ένας
πόνος από την πλευρά σας, δεν θα θέλατε αυτή την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση έχετε κάθε λόγο να µην τη θέλετε και προσπαθείτε
τώρα, µε ένα δηµαγωγικό τρόπο, να την αντιµετωπίσετε είτε
ρίχνοντας µεγάλο βάρος και µεγιστοποιώντας τα φυσιολογικά
µικροπροβλήµατα που µπορεί να έχει µία εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση στην πρώτη φάση της εφαρµογής της, στην πιλοτική
φάση κάποιων θεσµών, νέων, λειτουργικών και βασικών θεσµών
για τη δροµολόγησή της είτε συνδέοντας -χωρίς να υπάρχει καµία
αιτιώδης συνάφεια- χρόνια προβλήµατα της εκπαίδευσης, όπως
είναι το στεγαστικό και οποιαδήποτε άλλα, µε την εκπαιδευτική
µεταρρύθµιση, ενώ δεν είναι αποτέλεσµα της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. Αντιθέτως δηµιουργούν πρόβληµα στην
εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
Το στεγαστικό πρόβληµα τώρα το ανακαλύψατε, αγαπητέ
συνάδελφε; Ξέρετε πώς αντιµετώπισαν οι Κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
το στεγαστικό πρόβληµα και πώς το αντιµετώπισαν και οι
κυβερνήσεις της Νέας ∆ηµοκρατίας. Εγώ θα ήθελα να σας πω ότι
τώρα, στα πλαίσια της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης,
αντιµετωπίζονται µε µεγαλύτερη ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα

και τα θέµατα της σχολικής στέγης. Να σας πω και γιατί.
Ξέρετε πολύ καλά ότι έχει αρχίσει, από τα τέλη του 1996, ένα
πενταετές στεγαστικό πρόγραµµα - µαµούθ, ύψους τριακοσίων
εξήντα δισεκατοµµυρίων (360.000.000.000) και µέχρι το 2000-2002
θα έχουν τακτοποιηθεί όλα τα προβλήµατα της σχολικής στέγης και
δεν θα υπάρχουν τα δίκυκλα σχολεία, αυτά που λειτουργούν,
δηλαδή και το απόγευµα.
Η πορεία αυτού του προγράµµατος βρίσκεται σε πολύ
ικανοποιητικό ρυθµό και δεν ξέρω γιατί εσείς το συσχετίζετε
διαρκώς µε την εκπαιδευτική µεταρρύθµιση.
'Οσον αφορά τώρα το διάλογο, προφανώς δεν µπορούµε να
συζητήσουµε ταυτοχρόνως σε έκτακτη συνάντηση µε όλους τους
φορείς της εκπαιδευτικής κοινότητας. Αυτό θα είναι ένα
εκπαιδευτικό παζλ που δεν θα οδηγήσει σε καµία πραγµατικά
προσέγγιση κανενός προβλήµατος. Στη δευτερολογία µου θα σας
πω γιατί.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Μπρατάκος έχει
το λόγο.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εκπλήσσοµαι από την
απάντηση την οποία έδωσε ο κύριος Υπουργός. Φοβάµαι ότι ούτε
την επίκαιρη ερώτησή µου διάβασε ούτε εσάς άκουσε.
Μίλησε για άσχετα πράγµατα µε το περιεχόµενο της ερώτησης και
µε την ερώτηση αυτήν καθ' εαυτήν. 'Εγινε πλέον σαφές ότι ο κύριος
Υπουργός δεν έχει αντιληφθεί σε ποιες τραγικές καταστάσεις
οδηγείται η παιδεία σήµερα, µε την αδικαιολόγητη εµµονή του κ.
Υπουργού σε παρωχηµένες και καταδικασµένες αυταρχικές
µεθοδεύσεις του γνωστού τύπου "αποφασίζοµεν και διατάσσοµεν".
Η παιδεία, κύριε Υπουργέ, σε όλες τις βαθµίδες και σε όλη την
Ελλάδα βρίσκεται σε πρωτοφανή αναταραχή και αναβρασµό.
Σχολεία, γυµνάσια και πανεπιστήµια βρίσκονται υπό κατάληψη. Οι
µαθητές, οι σπουδαστές και οι φοιτητές είναι στους δρόµους. Οι
γονείς είναι σε απόγνωση, οι εκπαιδευτικοί σε σύγχυση.
Κατ' επανάληψη σας έχουµε τονίσει ότι αυτά τα εκπαιδευτικά µέτρα,
που πήρατε στο πόδι, χωρίς σχεδιασµούς, χωρίς χρήµατα, θα
οδηγούσαν σ' αυτό το σηµείο την παιδεία. Και σεις τίποτε απ' ό,τι
σας είπαµε, δεν λάβατε υπόψη σας και µάλιστα όταν είναι γνωστό
ότι οποιοδήποτε µέτρο, όσο επιτυχηµένο και εάν είναι, κύριε
Πρόεδρε, ιδίως στο χώρο της παιδείας, δεν είναι δυνατό να γίνει
αποδεκτό και να εφαρµοστεί, εάν δεν έχει τη στοιχειώδη κοινωνική
συναίνεση. Και σεις, κύριε Υπουργέ, αγνοήσατε αυτήν την αρχή, η
οποία είναι απαραίτητη προϋπόθεση για να µπορεί να εφαρµοστεί
το οποιοδήποτε µέτρο.
Εσείς επιδείξατε και επιδεικνύετε, κύριε Υπουργέ, µια αδικαιολόγητη
προκατάληψη εναντίον του διαλόγου. Φοβάστε το διάλογο, όπως ο
διάβολος το λιβάνι. Είπατε πρωτύτερα ότι καλέσατε τα κόµµατα σε
διάλογο. Είναι ψέµα. Και παρασύρατε και τον Πρόεδρο της
Κυβέρνησης, τον κύριο Πρωθυπουργό, να πει ψέµατα στη Βουλή.
Ουδέποτε καλέσατε τα κόµµατα σε διάλογο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Αντίθετα, προσπαθήσατε να εξαπατήσετε τα κόµµατα, διότι στείλατε
µία επιστολή, για να συζητηθεί το νοµοσχέδιο για τη µεταρρύθµιση
και έξι µέρες πριν από τη συνάντηση, την οποία είχατε ορίσει,
καταθέσατε το νοµοσχέδιο για συζήτηση στη Βουλή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ, κύριε Μπρατάκο. 'Εχουµε νοµοθετικό έργο µπροστά
µας.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι
έξι µέρες πριν από τη συνάντηση που είχατε ορίσει, καταθέσατε το
νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, για συζήτηση στη Βουλή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Τελειώνετε, κύριε
Μπρατάκο. ∆εν έχετε χρόνο.
ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πω
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-και τελειώνω- ότι πρέπει να πάρετε µέτρα τώρα. Επιζητήστε το
διάλογο τώρα, γιατί αύριο φοβάµαι ότι θα είναι πολύ αργά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος
Υφυπουργός έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εθνικής Παιδείας και
Θρησκευµάτων): Το Υπουργείο Παιδείας, κύριε Πρόεδρε, κάνει
διάλογο µε όλους τους φορείς. ∆εν κάνει διάλογο συγχρόνως µε
όλους τους φορείς για θέµατα, που δεν είναι ίδια για όλους τους
φορείς. Τις προάλλες είχαµε πάλι συνάντηση µε τους προέδρους
των ΤΕΙ. Λίγο πριν, µε τους πρυτάνεις των πανεπιστηµίων.
Υπάρχει ένα πρόβληµα διαλόγου µε την ∆ΟΕ και την ΟΛΜΕ και
ξέρετε πολύ καλά γιατί. Γιατί ως πρώτο θέµα ηµερήσιας διάταξης,
στο διάλογο που µας καλούν να κάνουµε, είναι η κατάργηση του
νόµου της εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης. Εµείς τους είπαµε ότι οι
πόρτες του Υπουργείου είναι ανοικτές για τη συζήτηση
οποιουδήποτε θέµατος εφαρµογής της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης. 'Ενας διάλογος πρέπει να έχει αρχή, πρέπει να έχει
αρχές και πρέπει να έχει τέλος. Πάνω σε αυτήν τη λογική, κάνουµε
διάλογο, ευχαρίστως, µε όλους και για όλα τα θέµατα.
Εποµένως δεν µπορεί να ευσταθήσει το ερώτηµά σας, που
εµπεριέχει και µια προτροπή προς το Υπουργείο Παιδείας για
έκτακτη συνάντηση και ταυτόχρονο διάλογο -για ποια θέµατα- µε
όλη την εκπαιδευτική κοινότητα. Εµείς µε όλη την εκπαιδευτική
κοινότητα, για τα θέµατα που αφορούν κάθε πτυχή της
εκπαιδευτικής µεταρρύθµισης και κάθε πλευρά των φορέων,
είµαστε ανοικτοί και διατεθειµένοι να κάνουµε αυτό το διάλογο.
Εγώ θα ήθελα απλούστατα να πω ότι το καταστροφολογικό

σκεπτικό αυτής της επίκαιρης ερώτησης, ήµουν υποχρεωµένος να
το αντικρούσω, αγαπητέ συνάδελφε, γιατί δεν ξέρω εάν είναι
καταστροφή για τη δηµόσια δωρεάν εκπαίδευση η λειτουργία του
ολοήµερου νηπιαγωγείου, η λειτουργία του ολοήµερου δηµοτικού, η
αύξηση των τάξεων υποδοχής για τα παιδιά των παλιννοστούντων,
των Αλβανοπαίδων και των µουσουλµανοπαίδων, εάν η ενισχυτική
διδασκαλία είναι κάτι, που πλήττει πραγµατικά τα εκπαιδευτικά
συµφέροντα των µαθητών.
Εάν αυτές είναι οι καταστροφικές συνέπειες της εκπαιδευτικής
µεταρρύθµισης, εµείς -όπως είπε και κύριος Πρωθυπουργός- µετά
πάθους θα την προχωρήσουµε για το καλό της χώρας.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ολοκληρώθηκε η
συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο
Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Βούλγαρης ζητεί ολιγοήµερη άδεια
απουσίας στο εξωτερικό από 23.11.1998 έως 24.11.1998.
Επίσης ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Παπαφιλίππου ζητεί ολιγοήµερη
άδεια απουσίας στο εξωτερικό από 20.11.1998 έως 22.11.1998.
Τέλος ο Βουλευτής κ. Σταύρος Παπαδόπουλος ζητεί ολιγοήµερη
άδεια απουσίας στο εξωτερικό από 23.11.1998 έως 25.11.1998.
Εγκρίνει η Βουλή;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Συνεπώς,
παρεσχέθησαν οι ζητηθείσες άδειες.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι,
εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ
Ψήφιση στο σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων: "Εθνικό
Κτηµατολόγιο και άλλες διατάξεις".
Κύριε Υπουργέ, έχετε καµία τροποποίηση επί του σχετικού
νοµοσχεδίου;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): ∆εν έχω να προσθέσω
τίποτα, κύριε Πρόεδρε.
'Εχω καταθέσει γραπτώς ορισµένες διατυπώσεις. Είχα κρατήσει µια
επιφύλαξη στις παρατηρήσεις που είχε κάνει ο κ. Παυλόπουλος για
το άρθρο 30, που αναφέρεται στην ανέγερση του Μουσείου της
Ακρόπολης.
'Εχω κάνει µία διατύπωση, ενσωµατώνοντας ορισµένες
παρατηρήσεις, για τις οποίες είχα κρατήσει επιφύλαξη. Τη γνωρίζει
και ο κ. Παυλόπουλος και την έχω καταθέσει στη Γραµµατεία της
Βουλής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Η τροποποίηση θα
καταχωρισθεί στα Πρακτικά. 'Εχει ήδη γίνει γνωστή στο Σώµα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Την καταθέτω, κύριε
Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο κύριος Υπουργός καταθέτει για τα Πρακτικά την
προαναφερθείσα τροποποίηση, η οποία έχει ως εξής:

"ΤΡΟΠΟΛΟΓΙΑ - ΠΡΟΣΘΗΚΗ
Στο σχέδιο νόµου: "Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλελς διατάξεις
(τροπολ. 2106/50)
Μετά το άρθρο 29 προστίθεται άρθρο 30 ως εξής:

"'Αρθρο 30"
1. Για την ανέγερση του κτιρίου του Μουσείου Ακρόπολης, στο
χώρο που έχει καθοριστεί µε το από 6.8.1996 π.δ. (ΦΕΚ 1006 ∆')
σύµφωνα µε τους όρους δόµησης οι οποίοι έχουν καθοριστεί µε το
από 17.9.1996 π.δ. (ΦΕΚ 1139 ∆') και κατά παρέκκλιση από τις
κείµενες διατάξεις:
α. Για τους λόγους που αφορούν τις λειτουργικές ανάγκες του
Μουσείου, δεν απαιτείται η υποδιαίρεση του εκθεσιακού χώρου του
Μουσείου σε επιµέρους πυροδιαµερίσµατα. Οι µελέτες
πυροπροστασίας (ενεργητικής και παθητικής) του κτιρίου του
Μουσείου εγκρίνονται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, Πολιτισµού και
∆ηµόσιας Τάξης.
β. Για τους ίδιους λόγους, ο αριθµός των θέσεων στάθµευσης του
Μουσείου που θα κατασκευασθούν καθορίζεται σε τριάντα.
2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµοσίων 'Εργων, ύστερα από ειδικώς αιτιολογηµένη γνώµη του
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος,
µπορεί να εγκρίνονται και άλλες παρεκκλίσεις από τις κείµενες
πολεοδοµικές και κτιριοδοµικές διατάξεις για την ανέγερση του
κτιρίου του Μουσείου Ακρόπολης στον παραπάνω χώρο, εφόσον
αφορούν σε ειδικότερα θέµατα ή σε θέµατα σε χαρακτήρα τεχνικό ή
λεπτοµερειακό.

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ, ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ

ΚΑΙ ∆ΗΜΟΣΙΩΝ ΕΡΓΩΝ
Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ")

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κυρία
Παπαδηµητρίου, έχετε να κάνετε καµία παρατήρηση;
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Βεβαίως, στην παρατήρηση και
στο κείµενο του κ. Παυλόπουλου.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας µιλούσε
για κείµενες "κτιριοδοµικές διατάξεις" και όχι "πολεοδοµικές και
κτιριοδοµικές". ∆εν είναι δυνατόν δηλαδή να δίνουµε εξουσιοδότηση

για άλλες παρεκκλίσεις.
Το Μουσείο της Ακρόπολης έχει ήδη µία δεδοµένη µελέτη, όπου
βάσει του Προέδρου και του κ. Ντασσέν, µας ζητήθηκε να
συναινέσουµε σε κτιριοδοµικές αλλαγές και κυρίως σε µία
πολεοδοµική αλλαγή που είναι το ύψος, για να χωρέσει ο
µηχανολογικός όροφος. Αυτό το αποδεχόµεθα.
'Αρα θα έπρεπε να αναφέρεστε µόνο σε κτιριοδοµικές διατάξεις και
σε παρέκκλιση από τις κείµενες διατάξεις, ύψους ικανού να στεγάσει
το µηχανολογικό όροφο, όχι οτιδήποτε άλλο. Γιατί και το Συµβούλιο
της Επικρατείας δεν πρόκειται να το δεχθεί αυτό, απ' ό,τι µου λέει ο
κ. Παυλόπουλος. ∆ηλαδή κάναµε παρέκκλιση συνείδησης για το
Μουσείο της Ακρόπολης. ∆εχθήκαµε να αναθέσετε πάλι στους
ίδιους µηχανικούς, ενώ είχαν κερδίσει διαγωνισµό και άλλης
µελέτης.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι µακρά αγόρευση.
Περιορισθείτε στην παρατήρηση. Είναι κατανοητό.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: ∆ηλαδή, έχουµε δεχθεί τα πάντα.
Αυτό είναι ένα "παράθυρο" που δεν επιτρέπεται.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Εγινε κατανοητή η
παρατήρησή σας. Μην κάνουµε εκτεταµένη συζήτηση. Να
απαντήσει ο κύριος Υπουργός.
ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΠΑΠΑ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: Αυτό θεωρώ ότι πρέπει να λεχθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Βεβαίως, κύριε
Τρυφωνίδη, µπορείτε να έχετε το λόγο, ως εισηγητής. Με συντοµία
παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Συµφωνώ και εγώ µε την
προλαλήσασα. Το θέµα δηµιουργήθηκε κυρίως...
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): 'Οχι, δεν κάνουµε
συζήτηση. Κατάλαβε ο κύριος Υπουργός. Θα απαντήσει και αν
επιθυµεί, θα το δεχθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Είναι βασικό να στεγαστούν τα
µηχανολογικά, όσον αφορά το ύψος.
∆εύτερον, κύριε Υπουργέ, θέλω να µου δώσετε µία απάντηση,
σχετικά µε αυτήν την τροπολογία την οποία υποβάλαµε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): ∆εν κάνουµε
συζήτηση επί άλλης τροπολογίας, ψηφίζουµε στο σύνολο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΡΥΦΩΝΙ∆ΗΣ: Είχε επιφυλαχθεί ο κύριος Υπουργός
για µια αναδιατύπωση που θέλει να φέρει σε άλλο νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Να σας απαντήσει αν
θέλει.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Κύριε Πρόεδρε, σχετικά µε
τη διατύπωση του άρθρου 30, είχαµε συζητήσει και πριν, κατά τη
διάρκεια της συζήτησης στις προηγούµενες συνεδριάσεις µας, για
το νοµοσχέδιο για το Εθνικό Κτηµατολόγιο και τις άλλες διατάξεις
και για τη διάταξη που αναφέρεται στην ανέγερση του Μουσείου της
Ακρόπολης.
Η εξουσιοδότηση που ζητάµε να έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων συσχετίζεται -δεν είναι
αυθαίρετη- µε την ειδική αιτιολογηµένη γνώµη του Κεντρικού
Συµβουλίου Χωροταξίας Οικισµού και Περιβάλλοντος και
αναφέρεται σε παρεκκλίσεις που αφορούν κτιριοδοµικές ή
πολεοδοµικές διατάξεις, που µπορούν να εγκρίνονται για την
ανέγερση.
Πιστεύουµε ότι αυτή η αναφορά πρέπει να υπάρχει, ανεξάρτητα µε
το αν θα γίνει χρήση ή όχι. Και γι αυτό επιµένουµε να υπάρξει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Επιµένετε στη
διατύπωση, ως έχει τώρα, κύριε Υπουργέ;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΛΑΛΙΩΤΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων): Ναι, ναι, όπως την έχω
καταθέσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ερωτάται το Σώµα αν
γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο στο σύνολο.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
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ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το νοµοσχέδιο έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία και στο σύνολο.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων: "Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες
διατάξεις" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

Εθνικό Κτηµατολόγιο και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ
Γενικές διατάξεις

'Αρθρο 1
Ορισµός, φορέας τήρησης, σκοπός και έκταση

εφαρµογής του Εθνικού Κτηµατολογίου
1. Το Εθνικό Κτηµατολόγιο αποτελεί σύστηµα οργανωµένων σε
κτηµατοκεντρική βάση νοµικών, τεχνικών και άλλων πρόσθετων
πληροφοριών για όλα τα ακίνητα της επικράτειας, το οποίο διέπεται
από τις αναγραφόµενες στο άρθρο 2 αρχές. Ο Οργανισµός
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος συντάσσει και τηρεί
το Εθνικό Κτηµατολόγιο. Με απόφαση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, ύστερα από
πρόταση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, µπορεί να ανατίθεται η σύνταξη του Εθνικού
Κτηµατολογίου στην ανώνυµη εταιρεία "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη
Εταιρεία", η οποία έχει ιδρυθεί µε την υπ' αριθµ.
81706/6085/6.10.1995 κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής
Οικονοµίας, Οικονοµικών και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων (ΦΕΚ 872 Β'/19.10.1995). Στην απόφαση αυτή
προσδιορίζεται επακριβώς το ανατιθέµενο έργο και ό,τι αφορά στην
εκτέλεσή του.
2. Στο Κτηµατολόγιο καταχωρίζονται νοµικές και τεχνικές
πληροφορίες που αποσκοπούν στον ακριβή καθορισµό των ορίων
των ακινήτων και στη δηµοσιότητα των εγγραπτέων στα
κτηµατολογικά βιβλία δικαιωµάτων και βαρών, µε τρόπο που
διασφαλίζει τη δηµόσια πίστη, προστατεύοντας κάθε καλόπιστο
συναλλασσόµενο που στηρίζεται στις κτηµατολογικές εγγραφές.
Καταχωρίζονται επίσης πρόσθετες πληροφορίες, κατά τα οριζόµενα
στο εδάφιο γ' της παραγράφου 4 του άρθρου 11, που αποτελούν
µέσο για την επιδίωξη ιδίως σκοπών ορθολογικής οργάνωσης και
ανάπτυξης της Χώρας. Για το σκοπό αυτόν οι αρµόδιες διοικητικές
και δικαστικές αρχές κοινοποιούν αµελλητί στο οικείο
Κτηµατολογικό Γραφείο κάθε κανονιστική ή ατοµική διοικητική
πράξη, καθώς και κάθε δικαστική απόφαση που ορίζει ή επιφέρει
µεταβολή ιδίως στις χρήσεις γης και στους όρους και περιορισµούς
δόµησης των ακινήτων, ανεξαρτήτως άλλης µορφής δηµοσιότητας
που προβλέπουν οι εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις. Η µη
κοινοποίησή τους στο οικείο Κτηµατολογικό Γραφείο δεν
παρακωλύει την επέλευση των έννοµων αποτελεσµάτων τους.
3. Από την έναρξη ισχύος του Κτηµατολογίου σε καθεµία από τις
κατά το ν. 2308/1995 κτηµατογραφούµενες περιοχές αντικαθίσταται
το υφιστάµενο έως τότε στις περιοχές αυτές σύστηµα µεταγραφών
και υποθηκών. Η ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του ορίζεται για
καθεµία από τις κτηµατογραφούµενες περιοχές µε απόφαση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος,
αµέσως µετά την ολοκλήρωση των πρώτων εγγραφών στα
κτηµατολογικά βιβλία και την τήρηση των προβλεπόµενων στη
διάταξη αυτή διατυπώσεων. Η απόφαση αυτή του Οργανισµού
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, στην οποία
ορίζονται και τα όρια της υπαγόµενης στο Κτηµατολόγιο περιοχής,
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και κοινοποιείται
στο ∆ηµόσιο, κατά τις κείµενες διατάξεις για τις προς αυτό
κοινοποιήσεις, στους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης α' και β'
βαθµού, στον Υποθηκοφύλακα της περιοχής, στο
Συµβολαιογραφικό Σύλλογο της περιοχής και στο
Συµβολαιογραφικό Σύλλογο Εφετείων Αθηνών, Πειραιώς, Αιγαίου
και ∆ωδεκανήσου.

'Αρθρο 2
Αρχές του Κτηµατολογίου

Το Κτηµατολόγιο διέπεται από τις ακόλουθες αρχές:
1) την αρχή της κτηµατοκεντρικής οργάνωσης των κτηµατολογικών
πληροφοριών, η οποία απαιτεί τη σύ- νταξη, τήρηση και διαρκή
ενηµέρωση κτηµατολογικών διαγραµµάτων,
2) την αρχή του ελέγχου της νοµιµότητας των τίτλων και λοιπών
αναγκαίων στοιχείων για την αποδοχή της αίτησης εγγραφής στα
κτηµατολογικά βιβλία,
3) την αρχή της διασφάλισης της τάξης των κτηµατολογικών
εγγραφών, ανάλογα µε το χρόνο υποβολής της σχετικής αίτησης
(αρχή της χρονικής προτεραιότητας),
4) την αρχή της δηµοσιότητας των κτηµατολογικών βιβλίων,
5) την αρχή της διασφάλισης της δηµόσιας πίστης, ώστε να
προστατεύεται κάθε καλόπιστος συναλλασσόµενος που στηρίζεται
στις κτηµατολογικές εγγραφές και
6) την αρχή της καταλληλότητας του Κτηµατολογίου ως συστήµατος
δεκτικού καταχώρισης και πρόσθετων κατηγοριών πληροφοριών σε
οποιονδήποτε χρόνο στο µέλλον (αρχή του ανοικτού
Κτηµατολογίου).

'Αρθρο 3
Κτηµατολογικά Γραφεία - Κτηµατολογικά στοιχεία

1. α) Η τήρηση των κτηµατολογικών στοιχείων γίνεται από τα
Κτηµατολογικά Γραφεία, που ανήκουν στον Οργανισµό
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος. Με την επιφύλαξη
των µεταβατικών διατάξεων του άρθρου 23, προΐσταται των
Κτηµατολογικών Γραφείων πτυχιούχος Τµήµατος Νοµικής
Ανώτατου Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος, µε πενταετή τουλάχιστον
επαγγελµατική εµπειρία, που διορίζεται ύστερα από προκήρυξη της
θέσης µε κοινή απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, ύστερα από
πρόταση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος. Με προ-εδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος και πρόταση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, ορίζονται τα
ειδικότερα προσόντα, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία διορισµού
των Προϊσταµένων των Κτηµατολογικών Γραφείων. Οι
Προϊστάµενοι των Κτηµατολογικών Γραφείων είναι δηµόσιοι
λειτουργοί. Ο Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος έχει την ευθύνη για την οργάνωση, διάρθρωση,
στελέχωση και οικονοµική στήριξη της λειτουργίας των
Κτηµατολογικών Γραφείων. Για τον Προϊστάµενο του
Κτηµατολογικού Γραφείου και για το λοιπό προσωπικό, το οποίο,
υπό τις προϋποθέσεις του εδαφίου α' της παραγράφου 3 του
άρθρου 103 του Συντάγµατος, µπορεί να προσλαµβάνεται και µε
σχέση ιδιωτικού δικαίου, εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των
άρθρων 16, 21 έως 30 και 35 έως 38 του κανονιστικού διατάγµατος
της 19/23.7.1941 "Περί Οργανισµού των Υποθηκοφυλακείων του
Κράτους". Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος και πρόταση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµικών, ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, συνιστώνται οι
αναγκαίες θέσεις προσωπικού, καθορίζονται τα προσόντα για την
πρόσληψη στις θέσεις αυτές και ρυθµίζεται κάθε άλλο ζήτηµα που
αφορά στη λειτουργία, στην οργάνωση και στη στελέχωση των
Κτηµατολογικών Γραφείων, τα οποία πρέπει να διαθέτουν κατ'
ελάχιστον νοµική και τεχνική υπηρεσία.
β) Με προεδρικά διατάγµατα, ύστερα από εισήγηση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος και
πρόταση των Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης, ∆ικαιοσύνης και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων, µπορεί να ανατίθενται σε πρωτοβάθµιους
οργανισµούς  τοπικής  αυτοδιοίκησης  οι  κατά  την  παράγραφο  1
περίπτωση  ιγ',  του  άρθρου  41  του  ν.  2218/1994  αρµοδιότητες
τήρησης  κτηµατολογικών  στοιχείων.  Οι  προϋποθέσεις  και  οι
όροι της ανάθεσης ορίζονται µε κανονιστικού περιεχοµένου
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προεδρικό διάταγµα, ύστερα από εισήγηση του Οργανισµού
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος και πρόταση των
ίδιων παραπάνω Υπουργών.
2. Τα τηρούµενα από τα Κτηµατολογικά Γραφεία στοιχεία είναι τα
ακόλουθα:
α) Τα κτηµατολογικά διαγράµµατα για όλη την κτηµατογραφηµένη
περιοχή που εµπίπτει στην αρµοδιότητα του οικείου Γραφείου
Κτηµατολογίου.
β) Οι κτηµατολογικοί πίνακες για τα ακίνητα που περιλαµβάνονται
στα κτηµατολογικά διαγράµµατα. Το περιεχόµενο των
κτηµατολογικών πινάκων αποτελεί περιεχόµενο και των πρώτων
εγγραφών στα φύλλα του κτηµατολογικού βιβλίου, που τηρείται στο
οικείο Γραφείο Κτηµατολογίου.
γ) Το κτηµατολογικό βιβλίο, στο οποίο αφορούν οι ρυθµίσεις του
τρίτου κεφαλαίου αυτού του νόµου.
δ) Το ηµερολόγιο, στο οποίο καταχωρίζονται, κατά τη σειρά της
υποβολής τους, όλες οι αιτήσεις εγγραφής στο κτηµατολογικό
βιβλίο, ώστε να διασφαλίζεται η κατά την παράγραφο 1 περίπτωση
γ' του άρθρου 2, αρχή της χρονικής προτεραιότητας.
ε) Το αλφαβητικό ευρετήριο των δικαιούχων των δικαιωµάτων που
έχουν εγγραφεί στο κτηµατολογικό βιβλίο.
στ) Το αρχείο τίτλων, διαγραµµάτων και λοιπών δικαιολογητικών
που υποβάλλονται µε τις αιτήσεις εγγραφής στο κτηµατολογικό
βιβλίο. Τα θέµατα της συγκρότησης και τήρησης του αρχείου αυτού
ρυθµίζονται µε απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως.
3. Εκτός από τα αναφερόµενα στην προηγούµενη παράγραφο
στοιχεία, το οικείο Γραφείο Κτηµατολογίου φυλάσσει όλα τα στοιχεία
που συγκεντρώθηκαν κατά το στάδιο της κτηµατογράφησης, καθώς
και ο,τιδήποτε άλλο οριστεί ότι θα τηρείται µε τη µορφή αρχείων,
όπως του αρχείου κτισµάτων, ή κατ' άλλον τρόπο, ύστερα από
απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

'Αρθρο 4
Αντικείµενο των κτηµατολογικών
εγγραφών - ∆απάνη εγγραφής

1. Αντικείµενο των κτηµατολογικών εγγραφών είναι τα εγγραπτέα
δικαιώµατα που αφορούν ακίνητα κατά την έννοια του άρθρου 948
του Αστικού Κώδικα και κάθε άλλο αυτοτελές, συνδεόµενο µε το
έδαφος, ιδιοκτησιακό αντικείµενο. Κάθε ακίνητο απεικονίζεται στα
κτηµατολογικά διαγράµµατα και εµφαίνεται µε τον αποκλειστικό γι'
αυτό Κωδικό Αριθµό Εθνικού Κτηµατολογίου, ως τµήµα εδάφους,
µαζί µε τα συστατικά του µέρη, ανεξαρτήτως του χαρακτήρα αυτού
ως δασικού, αγροτικού ή αστικού, οικοδοµηµένου ή µη, µε ή χωρίς
εφαρµογή του συστήµατος οριζόντιων ή κάθετων αυτοτελών
ιδιοκτησιών, δηµόσιου ή ιδιωτικού, ανεξαρτήτως της εξυπηρέτησης
µε αυτό της ιδιωτικής ή της κοινής χρήσης ή της κοινής ωφέλειας.
2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων, µετά από
πρόταση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, καθορίζονται τα υπέρ του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ανταποδοτικά τέλη και τα λοιπά υπέρ
του ∆ηµοσίου και τρίτων δικαιώµατα για τις κτηµατολογικές
εγγραφές σε ύψος και µε τρόπο αντίστοιχο προς αυτόν που
προβλέπει η εκάστοτε κείµενη νοµοθεσία για τις αντίστοιχες
εγγραφές στα βιβλία που τηρούνται στα Υποθηκοφυλακεία. Με την
ίδια απόφαση ορίζεται και ο τρόπος απόδοσης των δικαιωµάτων
αυτών. Εξαιρούνται από τη ρύθµιση αυτή και γίνονται ατελώς οι
κτηµατολογικές εγγραφές για εγγραπτέα δικαιώµατα του Ελληνικού
∆ηµοσίου.

'Αρθρο 5
Τοπική αρµοδιότητα των Κτηµατολογικών Γραφείων

1. Κάθε Κτηµατολογικό Γραφείο είναι τοπικά αρµόδιο για τις

κτηµατολογικές εγγραφές που αφορούν σε ακίνητα της περιοχής
του. Η περιοχή αυτή ορίζεται µε την κοινή υπουργική απόφαση που
προβλέπει η παράγραφος 1 του άρθρου 13 του ν. 2308/1995. Με
κοινή απόφαση των ίδιων Υπουργών είναι δυνατή και η µεταβολή
των ορίων της τοπικής αρµοδιότητας Κτηµατολογικού Γραφείου.
2. Αν ορισµένο ακίνητο υπάγεται στην τοπική αρµοδιότητα
περισσοτέρων του ενός Κτηµατολογικών Γραφείων, οι σχετικές µε
αυτό κτηµατολογικές εγγραφές γίνονται σε όλα τα Κτηµατολογικά
Γραφεία, µε τη σηµείωση ότι τµήµα του ακινήτου εµπίπτει στην
τοπική αρµοδιότητα και άλλου Κτηµατολογικού Γραφείου. Το
µέγεθος και ο τρόπος καταβολής της δαπάνης εγγραφής σε αυτήν
την κατηγορία περιπτώσεων ρυθµίζονται µε την απόφαση της
παραγράφου 4 του άρθρου 4.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ
Οι πρώτες εγγραφές στα κτηµατολογικά βιβλία

'Αρθρο 6
Πρώτες εγγραφές - Προθεσµία αµφισβήτησης

1. Πρώτες εγγραφές είναι εκείνες που καταχωρίζονται ως αρχικές
εγγραφές στο κτηµατολογικό βιβλίο, κατά µεταφορά από τους
κτηµατολογικούς πίνακες, σύµφωνα µε την παράγραφο 2
περίπτωση β' του άρθρου 3. Οι πρώτες εγγραφές, επί των οποίων
στηρίζεται κάθε µεταγενέστερη εγγραφή, υπόκεινται στις ρυθµίσεις
του παρόντος κεφαλαίου.
2. Σε περίπτωση ανακριβούς πρώτης εγγραφής µπορεί να ζητηθεί,
µε αγωγή ενώπιον του αρµόδιου καθ' ύλην και κατά τόπον
Πρωτοδικείου, η αναγνώριση του δικαιώµατος που προσβάλλεται
µε την ανακριβή εγγραφή και η διόρθωση, ολικά ή µερικά, της
πρώτης εγγραφής. Η αγωγή (αναγνωριστική ή διεκδικητική)
ασκείται από όποιον έχει έννοµο συµφέρον µέσα σε αποκλειστική
προθεσµία πέντε (5) ετών, εκτός αν πρόκειται για το Ελληνικό
∆ηµόσιο και για µόνιµους κατοίκους εξωτερικού ή εργαζόµενους
µόνιµα στο εξωτερικό κατά τη λήξη της πενταετούς αυτής
προθεσµίας, για τους οποίους η προθεσµία άσκησης της αγωγής
είναι επτά (7) ετών. Για πρόσωπα των δύο τελευταίων κατηγοριών,
που εγκαταστάθηκαν στην Ελλάδα κατά την τελευταία διετία της
πενταετούς κατά τα ως άνω προθεσµίας, η προθεσµία για την
άσκηση της αγωγής δεν συµπληρώνεται πριν από την πάροδο
διετίας από την οριστική εγκατάστασή τους στην Ελλάδα. Η
αποκλειστική προθεσµία αυτής της παραγράφου αρχίζει από τη
δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, της απόφασης του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, που
προβλέπει το άρθρο 1 παράγραφος 3. Η αγωγή απευθύνεται κατά
του αναγραφόµενου ως δικαιούχου του δικαιώµατος στο οποίο
αφορά η πρώτη εγγραφή ή κατά των καθολικών του διαδόχων και
κοινοποιείται, µε ποινή απαραδέκτου της συζητήσεως, στον
Προϊστάµενο του οικείου Κτηµατολογικού Γραφείου. Σε περίπτωση
ειδικής διαδοχής στο δικαίωµα στο οποίο αφορά η πρώτη εγγραφή,
η αγωγή πρέπει να στραφεί τόσο κατά του φερόµενου µε την πρώτη
εγγραφή ως δικαιούχου ή των καθολικών του διαδόχων όσο και
κατά του ειδικού διαδόχου ή των περισσότερων διαδοχικών ειδικών
διαδόχων αυτού. Επί αγωγών που ασκούνται ενώπιον του
Πολυµελούς Πρωτοδικείου τηρείται από αυτό, η διαδικασία του
άρθρου 270 του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας.
3. Η αγωγή της παραγράφου 2, όταν αφορά σε ακίνητο "άγνωστου
ιδιοκτήτη" κατά την έννοια της παραγράφου 1 του άρθρου 9,
απευθύνεται κατά του Ελληνικού ∆ηµοσίου.

'Αρθρο 7
Οριστικοποίηση των πρώτων εγγραφών

και έννοµα αποτελέσµατα αυτής
1.  Οι  πρώτες  εγγραφές,  των  οποίων  δεν  αµφισβητήθηκε  η
ακρίβεια  ενώπιον  των  δικαστηρίων  µέσα  στην  προθεσµία  της
παραγράφου  2  του  άρθρου  6,  καθίστανται  οριστικές  και
παράγουν  αµάχητο  τεκµήριο   υπέρ  των    φερόµενων      µε      τις
πρώτες  αυτές  εγγραφές  ως  δικαιούχων  για  τα  δικαιώµατα  στα
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οποία αυτές αφορούν.
2. Από τη δηµιουργία του κατά την προηγούµενη παράγραφο
αµάχητου τεκµηρίου αποκλείεται οποιαδήποτε µεταβολή του
περιεχοµένου των πρώτων εγγραφών. Σε περίπτωση ανακριβούς
πρώτης εγγραφής ο πραγµατικός δικαιούχος έχει ενοχική µόνον
αξίωση κατά του αναγραφόµενου ανακριβώς ως δικαιούχου για την
απόδοση του πλουτισµού από τη δηµιουργία του αµάχητου
τεκµηρίου. Αντικείµενο της αξίωσης αυτής είναι η κατά το χρόνο της
δηµιουργίας του αµάχητου τεκµηρίου χρηµατική αξία του ακινήτου
στο οποίο αφορά (ολικά ή µερικά) η ανακριβής εγγραφή. ∆εν
αποκλείεται επίσης αξίωση αποζηµίωσης, αν συντρέχουν οι
προϋποθέσεις της ευθύνης από αδικοπραξία. Απόδοση αυτουσίως
είτε του όλου είτε µέρους του ακινήτου στο οποίο αφορά η
ανακριβής πρώτη εγγραφή, κατά τις διατάξεις του αδικαιολόγητου
πλουτισµού, καθώς επίσης αποκατάσταση της προηγούµενης
κατάστασης κατά το άρθρο 297 του Αστικού Κώδικα σε περίπτωση
αξίωσης αποζηµίωσης είναι δυνατή, ύστερα από σχετικό αίτηµα του
δικαιούχου, µόνον όταν για το ακίνητο στο οποίο αφορά η
ανακριβής εγγραφή δεν έχει ήδη χωρίσει ειδική διαδοχή από
επαχθή αιτία και εγγραφή αυτής στο κτηµατολογικό βιβλίο. Η
εκπλήρωση τυχόν υποχρέωσης αυτούσιας απόδοσης γίνεται µε
σύµβαση µεταξύ υποχρέου και δικαιούχου και εγγραφή αυτής στο
κτηµατολογικό βιβλίο, που δεν συνιστά διόρθωση της αρχικής
εγγραφής αλλά επιγενόµενη εγγραφή, κατά την έννοια των άρθρων
12 και 13 του παρόντος νόµου. Η σύµβαση αυτή και η εγγραφή της
στο κτηµατολογικό βιβλίο δεν υπόκειται σε οποιοδήποτε φόρο ή
τέλος. Η δαπάνη για τα δικαιώµατα του συµβολαιογράφου βαρύνει
τον υπόχρεο σε απόδοση.
3. Οι πρώτες εγγραφές των οποίων αµφισβητήθηκε µε αγωγή η
ακρίβεια µέσα στην κατά το άρθρο 6 παρ. 2 προθεσµία,
οριστικοποιούνται µόλις καταστεί αµετάκλητη η δικαστική απόφαση
που απορρίπτει την αγωγή. Αν, αντίθετα, η απόφαση που κατέστη
αµετάκλητη δέχεται ολικά ή µερικά την αγωγή, διορθώνεται η αρχική
εγγραφή σύµφωνα µε το διατακτικό της αµετάκλητης απόφασης. Η
διορθωµένη αυτή εγγραφή είναι οριστική, κατά την έννοια της
παραγράφου 1 αυτού του άρθρου, και παράγει το προβλεπόµενο
στην παράγραφο αυτή αµάχητο τεκµήριο. Οι διατάξεις των άρθρων
255 έως 263 και 270 του Αστικού Κώδικα εφαρµόζονται αναλόγως
και για την προθεσµία της παραγράφου 2 του άρθρου 6 αυτού του
νόµου.
4. 'Oποιος µε πρόθεση προκαλεί µε οποιονδήποτε τρόπο ανακριβή
εγγραφή στα κτηµατολογικά βιβλία τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον τριών µηνών.

'Αρθρο 8
Μεταγενέστερες εγγραφές έως την

οριστικοποίηση της πρώτης εγγραφής
Μεταγενέστερες εγγραφές, που καταχωρίζονται στο κτηµατολογικό
βιβλίο έως την κατά το προηγούµενο άρθρο οριστικοποίηση της
πρώτης εγγραφής, δηµιουργούν το µαχητό τεκµήριο του άρθρου
13. Το µαχητό αυτό τεκµήριο δεν αντιτάσσεται κατ' εκείνου που
αµφισβήτησε την ακρίβεια της πρώτης εγγραφής ενώπιον των
δικαστηρίων µέσα στην προβλεπόµενη στην παράγραφο 2 του
άρθρου 6 προθεσµία και πέτυχε την έκδοση υπέρ αυτού
αµετάκλητης δικαστικής απόφασης, εκτός αν πρόκειται για εγγραφή
που αφορά σε πρωτότυπη κτήση, αντιτασσόµενη κατά τις
ισχύουσες γι' αυτήν διατάξεις και έναντι αυτού.

'Αρθρο 9
Περιερχόµενα στο ∆ηµόσιο ακίνητα µε την
οριστικοποίηση των πρώτων εγγραφών

1. Ακίνητα που δεν έχουν εγγραφεί ως ανήκοντα σε ορισµένο
πρόσωπο και φέρονται στα κτηµατολογικά βιβλία και στα λοιπά
στοιχεία του Κτηµατολογίου ως ακίνητα "άγνωστου ιδιοκτήτη"
θεωρείται ότι ανήκουν στην κυριότητα του Ελληνικού ∆ηµοσίου
µόλις καταστεί οριστική η πρώτη εγγραφή. Στην περίπτωση αυτή

δηµιουργείται υπέρ του ∆ηµοσίου το κατά την παράγραφο 1 του
άρθρου 7 αµάχητο τεκµήριο και ισχύουν όσα ορίζονται στην
παράγραφο 2 του ίδιου άρθρου.
2. Τα αρµόδια Κτηµατολογικά Γραφεία µεριµνούν για τη σηµείωση
στα κτηµατολογικά βιβλία της προβλεπόµενης στην προηγούµενη
παράγραφο έννοµης συνέπειας.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ
Περιεχόµενο του κτηµατολογικού
 βιβλίου και έννοµα αποτελέσµατα
των κτηµατολογικών εγγραφών

'Αρθρο 10
Κτηµατολογικό βιβλίο

1. Το κτηµατολογικό βιβλίο συντίθεται από τα κτηµατολογικά φύλλα,
στα οποία καταχωρίζονται ηλεκτρονικώς ή και εντύπως οι
κτηµατολογικές εγγραφές που προβλέπουν τα άρθρα 11 και 12.
2. Με απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται ζητήµατα τεχνικού και λεπτοµερειακού
χαρακτήρα, που αφορούν στη διαµόρφωση και τήρηση του
κτηµατολογικού βιβλίου. Η διαµόρφωση και τήρηση αυτή, στην
ηλεκτρονική της µορφή, περιλαµβάνει τη συγκρότηση, οργάνωση
και ασφαλή λειτουργία των απαιτούµενων βάσεων δεδοµένων και
των αναγκαίων δικτύων επικοινωνίας.

'Αρθρο 11
Κτηµατολογικά φύλλα

1. Σε κάθε ακίνητο και κάθε άλλο αυτοτελές ιδιοκτησιακό αντικείµενο
αντιστοιχεί ένα κτηµατολογικό φύλλο. Στο κτηµατολογικό φύλλο, το
οποίο φέρει σε εµφανές σηµείο το Κτηµατολογικό Γραφείο στο
οποίο τηρείται το φύλλο, καταχωρίζονται όλες οι κτηµατολογικές
εγγραφές που αφορούν το ιδιοκτησιακό αντικείµενο. Στο
κτηµατολογικό φύλλο που αντιστοιχεί σε κοινό ακίνητο αναγράφεται
και το ιδανικό µερίδιο κάθε κοινωνού.
2. Αν δεν επαρκεί το φύλλο για την καταχώριση νέων εγγραφών,
αυτές καταχωρίζονται σε άλλο φύλλο, ύστερα από σηµείωση της
σχετικής µεταφοράς τόσο στο αρχικό όσο και στο νέο φύλλο.
3. Αν µεταβληθεί το ακίνητο, είτε λόγω συνενώσεως περισσότερων
ακινήτων είτε λόγω διανοµής είτε λόγω κατατµήσεως από
οποιαδήποτε άλλη αιτία, ιδίως από αναγκαστική απαλλοτρίωση
µέρους αυτού, το νέο ή τα νέα, κατά περίπτωση, ακίνητα που
δηµιουργούνται απει- κονίζονται στα κτηµατολογικά διαγράµµατα,
κατά τροποποίηση των αρχικών διαγραµµάτων και καταχωρίζονται
σε νέα κτηµατολογικά φύλλα µε νέο Κωδικό Αριθµό Εθνικού
Κτηµατολογίου, ύστερα από σχετική σηµείωση τόσο στο αρχικό όσο
και στο νέο φύλλο. Το ίδιο ισχύει και σε περίπτωση σύστασης ή
τροποποίησης οριζόντιων ή κάθετων ιδιοκτησιών, οπότε καθεµία
από τις δηµιουργούµενες οριζόντιες ή κάθετες ιδιοκτησίες
αναγράφεται σε χωριστό κτηµατολογικό φύλλο.
4. Τα ελάχιστα στοιχεία που πρέπει να καταχωρίζονται στα
κτηµατολογικά φύλλα είναι τα ακόλουθα:
α) Τα στοιχεία που προσδιορίζουν το ακίνητο και οποιοδήποτε άλλο
ιδιοκτησιακό αντικείµενο. Για τον προσδιορισµό της ταυτότητας του
ακινήτου πρέπει να προκύπτει από το φύλλο ο συσχετισµός του
ακινήτου µε την απεικόνισή του στα κτηµατολογικά διαγράµµατα, η
θέση του ακινήτου, το εµβαδόν του και η πραγµατική του χρήση. Σε
περίπτωση συγκυριότητας αναγράφεται και το ιδανικό µερίδιο
καθενός από τους συγκυρίους. Σε περίπτωση οριζόντιας ή κάθετης
ιδιοκτησίας, αναγράφεται στο φύλλο, στο οποίο εµφαίνεται καθεµία
οριζόντια ή κάθετη ιδιοκτησία, το ποσοστό αναγκαστικής
συγκυριότητας επί του εδάφους και των λοιπών κοινόκτητων και
κοινόχρηστων χώρων που αντιστοιχεί σε αυτήν, περιγράφεται η
ειδικότερη θέση της οριζόντιας ή κάθετης ιδιοκτησίας
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µέσα στο οικοδοµηµένο ακίνητο (όροφος, αριθµός, θέση κάθετης
ιδιοκτησίας) και αναγράφεται το εµβαδόν της και η χρήση της.
β) Τα στοιχεία που καθορίζουν τη νοµική κατάσταση του ακινήτου
και ειδικότερα: αα) αυτά που αφορούν στην κυριότητα του ακινήτου
και ββ) αυτά που αφορούν στα λοιπά πλην της κυριότητας
εγγραπτέα δικαιώµατα. Τα στοιχεία καθεµίας από τις εν λόγω
κατηγορίες αναγράφονται σε χωριστά τµήµατα του κτηµατολογικού
φύλλου. Σε κάθε τµήµα πρέπει να αναγράφονται όλα τα δηλωτικά
της ταυτότητας του δικαιούχου στοιχεία (όνοµα, επώνυµο, όνοµα
και επώνυµο γονέων, τόπος και χρονολογία γέννησης, αριθµός
δελτίου ταυτότητας, διεύθυνση κατοικίας), ο τίτλος κτήσεως και η
ηµεροµηνία εγγραφής.
γ) Οι κατά την έννοια της παραγράφου 2 του άρθρου 1 πρόσθετες
πληροφορίες. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, που εκδίδεται ύστερα από
πρόταση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
ρυθµίζονται όλα τα ειδικότερα ζητήµατα που αφορούν στο είδος των
πρόσθετων πληροφοριών, στον τρόπο συλλογής και καταχώρισής
τους στα κτηµατολογικά φύλλα, στο χρόνο έναρξης της
καταχώρισης, στην ενηµέρωση των σχετικών εγγραφών και σε κάθε
άλλο συναφές ζήτηµα.
5. Με απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται ζητήµατα τεχνικού και λεπτοµερειακού
χαρακτήρα, ιδίως ως προς το περιεχόµενο του κτηµατολογικού
φύλλου, τη διάρθρωσή του και την ηλεκτρονική µορφή και
διαχείρισή του.

'Αρθρο 12
Καταχωριζόµενες στα κτηµατολογικά φύλλα πράξεις

1. Στα κτηµατολογικά φύλλα καταχωρίζονται:
α) Οι αναφερόµενες στην παράγραφο 1 και υπό τον αριθµό 1 του
άρθρου 1192 του Αστικού Κώδικα δικαιοπραξίες, µε τις οποίες
συνιστάται, µετατίθεται ή καταργείται εµπράγµατο δικαίωµα σε
ακίνητο (εµπράγµατες δικαιοπραξίες), στις οποίες
συµπεριλαµβάνονται και οι αιτία θανάτου δωρεές και οι
δικαιοπραξίες µε τις οποίες συνιστάται, µετατίθεται ή καταργείται το
κατά το άρθρο 65 του ν.δ. 210/1973 (ΦΕΚ 277 Α') δικαίωµα
µεταλλειοκτησίας.
β) Οι αναφερόµενες στην παράγραφο 1 και υπό τον αριθµό 2 του
άρθρου 1192 του Αστικού Κώδικα: αα) επιδικάσεις, ββ)
προσκυρώσεις, όπως ιδίως οι συντελεσµένες αναγκαστικές
απαλλοτριώσεις, οι κυρωµένοι αναδασµοί, οι πράξεις εφαρµογής
ρυθµιστικών και πολεοδοµικών σχεδίων και µελετών ή µεταφοράς
συντελεστή δόµησης, καθώς και οι τυχόν ανακλητικές αυτών
διοικητικές πράξεις και γγ) περιλήψεις κατακυρωτικών εκθέσεων
των συµβολαιογράφων, που έχουν ως αντικείµενο την κυριότητα ή
άλλο εµπράγµατο δικαίωµα σε ακίνητο.
γ) Οι κάθε είδους παραχωρήσεις του ∆ηµοσίου, µε τις οποίες
µεταβιβάζεται κυριότητα ή συνιστάται περιορισµένο εµπράγµατο
δικαίωµα σε ακίνητο, καθώς επίσης η πράξη παραχώρησης από
την αρµόδια αρχή της νοµής ακινήτων σε δικαιούχους από
αναδασµό µετά την περάτωση των εργασιών του αναδασµού και
πριν από την κύρωσή του.
δ) Οι αναφερόµενες στην παράγραφο 1 και υπό τον αριθµό 3 του
άρθρου 1192 του Αστικού Κώδικα εκθέσεις δικαστικής διανοµής
ακινήτου.
ε) Οι αναφερόµενες στην παράγραφο 1 και υπό τον αριθµό 4 του
άρθρου 1192 του Αστικού Κώδικα τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις
που περιέχουν καταδίκη σε δήλωση βουλήσεως για εµπράγµατη
δικαιοπραξία σε ακίνητο.
στ) Οι αναφερόµενες στην παράγραφο 1 και υπό τον αριθµό 5 του
άρθρου 1192 του Αστικού Κώδικα τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις
µε τις οποίες αναγνωρίζεται κυριότητα ή άλλο εµπράγµατο δικαίωµα
σε ακίνητο, που έχει αποκτηθεί µε έκτακτη χρησικτησία, εφόσον η
σχετική αγωγή έχει ασκηθεί από το χρησιδεσπόσαντα και στρέφεται
κατά του φερόµενου στα κτηµατολογικά φύλλα ως δικαιούχου.

ζ) Η κατά το άρθρο 1193 του Αστικού Κώδικα αποδοχή
κληρονοµίας ή κληροδοσίας, εφόσον µε αυτήν περιέρχεται στον
κληρονόµο ή τον κληροδόχο η κυριότητα ή άλλο εµπράγµατο
δικαίωµα σε ακίνητο της κληρονοµίας ή εµπράγµατο δικαίωµα σε
ξένο ακίνητο, καθώς επίσης το αναφερόµενο στο άρθρο 1195 του
Αστικού Κώδικα κληρονοµητήριο.
η) Οι δικαιοπραξίες, καθώς και κάθε άλλου είδους τίτλοι που
παρέχουν δικαίωµα εγγραφής υποθήκης και προσηµείωσης
υποθήκης.
θ) Οι κατά το άρθρο 1312 του Αστικού Κώδικα εκχωρήσεις και
ενεχυριάσεις της ασφαλισµένης µε υποθήκη ή προσηµείωση
υποθήκης απαίτησης.
ι) Οι κατά το άρθρο 992 του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας, όπως
τροποποιήθηκε µε την παράγραφο 19 του άρθρου 4 του ν.
2298/1995 (ΦΕΚ 62 Α'), τελεσίδικες δικαστικές αποφάσεις
διάρρηξης καταδολιευτικών εκποιήσεων ακινήτων, σύµφωνα µε τα
άρθρα 939 και επόµενα του Αστικού Κώδικα.
ια) Οι κατασχέσεις (αναγκαστικές και συντηρητικές), και κάθε άλλη
δέσµευση της εξουσίας διάθεσης του κυρίου ακινήτου, την οποία ο
νόµος υποβάλλει σε δηµοσιότητα στα βιβλία µεταγραφών και
υποθηκών.
ιβ) Οι κατά το άρθρο 220 του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας αγωγές
και ανακοπές και οι κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 6 και τις
παραγράφους 2 και 3 του άρθρου 13 του παρόντος νόµου αγωγές,
καθώς επίσης οι αµετάκλητες αποφάσεις που εκδίδονται επ' αυτών
των αγωγών και ανακοπών.
ιγ) Οι κατά τα άρθρα 618 και 1208 του Αστικού Κώδικα
µακροχρόνιες µισθώσεις ακινήτων.
ιδ) Οι χρονοµεριστικές µισθώσεις του άρθρου 1 του ν. 1652/1986.
ιε) Οι κατά το ν. 1665/1986 (ΦΕΚ 194 Α'), όπως συµπληρώθηκε µε
το ν. 2367/1995 (ΦΕΚ 261 Α'), χρηµατοδοτικές µισθώσεις ακινήτων
και
ιστ) 'Ολες οι δικαιοπραξίες, δικαστικές αποφάσεις και διοικητικές
πράξεις, οι οποίες εγγράφονται, µε βάση την κείµενη εκάστοτε
νοµοθεσία, στα βιβλία που τηρούνται στα Υποθηκοφυλακεία.
2. Στο τµήµα του κτηµατολογικού φύλλου που αφορά στα βάρη και
στις δεσµεύσεις της κυριότητας ή της εξουσίας διάθεσης του κυρίου
εγγράφεται και η κήρυξη της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης και η
απόφαση διενέργειας αναδασµού. Η εγγραφή αυτή εµπεριέχει την
πράξη µε την οποία κηρύχθηκε η αναγκαστική απαλλοτρίωση ή
αποφασίστηκε η διενέργεια αναδασµού και την επίπτωσή τους σε
όλο ή σε µέρος του ακινήτου στο οποίο αφορά το κτηµατολογικό
φύλλο. Αν αρθεί ή ανακληθεί η απαλλοτρίωση ή ο αναδασµός,
καταχωρίζεται στα κτηµατολογικά φύλλα η διοικητική πράξη µε την
οποία βεβαιώνεται η αυτοδίκαιη άρση ή ανακαλείται η αναγκαστική
απαλλοτρίωση ή ο αναδασµός. Το ίδιο ισχύει και για τα ρυθµιστικά
ή πολεοδοµικά σχέδια και µελέτες πριν από την εφαρµογή τους,
καθώς και για κάθε άλλη διοικητική πράξη ή διαδικασία που έχει
επίπτωση σε εµπράγµατα δικαιώµατα επί ακινήτων ή επάγεται
δέσµευση της εξουσίας διάθεσης αυτών.
3. Χωρίς εγγραφή στα κτηµατολογικά φύλλα στις περιπτώσεις α', β',
γ', δ', ε', ζ', η' (εκτός από τις περιπτώσεις των εκχωρήσεων και
ενεχυριάσεων της ασφαλισµένης µε υποθήκη ή προσηµείωση
υποθήκης απαίτησης, για τις οποίες ισχύει η παράγραφος 5 αυτού
του άρθρου), ια' και ιε' της παραγράφου 1 αυτού του άρθρου δεν
επέρχεται το επιδιωκόµενο µε την εγγραπτέα πράξη αποτέλεσµα.
4. Το επιδιωκόµενο µε την εγγραφή έννοµο αποτέλεσµα επέρχεται
στην περίπτωση ζ' της παραγράφου 1 αναδροµικά από τον
προβλεπόµενο στο άρθρο 1199 του Αστικού Κώδικα χρόνο και
στην περίπτωση β' της ίδιας παραγράφου από το χρόνο
συντέλεσης της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης µε την καταβολή ή
δηµόσια κατάθεση της νόµιµης αποζηµίωσης υπέρ του καθ' ου η
απαλλοτρίωση.
5. Η παράλειψη της εγγραφής στα κτηµατολογικά φύλλα στις
περιπτώσεις ι', ιβ', ιγ' και ιδ' της παραγράφου 1, καθώς
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επίσης στις εµπίπτουσες στην περίπτωση η' της παραγράφου 1
αυτού του άρθρου εκχωρήσεις και ενεχυριάσεις της ασφαλισµένης
µε υποθήκη ή προσηµείωση υποθήκης απαίτησης, επάγεται τις
έννοµες συνέπειες που προβλέπουν οι αντίστοιχες διατάξεις του
ουσιαστικού ή του δικονοµικού δικαίου.

'Αρθρο 13
Μαχητό τεκµήριο ακρίβειας των κτηµατολογικών

εγγραφών και δηµόσια πίστη
1. Οι εγγραφές στα κτηµατολογικά φύλλα για τις πράξεις του
άρθρου 12 τεκµαίρονται ακριβείς.
2. Η ανατροπή του κατά την προηγούµενη παράγραφο µαχητού
τεκµηρίου γίνεται µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση, ύστερα από
αγωγή η οποία ασκείται από όποιον έχει έννοµο συµφέρον και
στρέφεται κατ' εκείνου που φέρεται ανακριβώς στα κτηµατολογικά
φύλλα ως δικαιούχος ή των καθολικών διαδόχων του. Σε
περίπτωση ειδικών διαδόχων, έναντι των οποίων η απόφαση είναι
αντιτάξιµη, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 εδάφιο β' αυτού του
άρθρου, η αγωγή πρέπει να στρέφεται, µε ποινή απαραδέκτου, και
κατ' αυτών. 'Eννοµο συµφέρον για την άσκηση αγωγής έχει και
όποιος απέκτησε κυριότητα ή άλλο εµπράγµατο δικαίωµα µε
χρησικτησία. Η αγωγή καταχωρίζεται στο οικείο κτηµατολογικό
φύλλο µέσα σε προθεσµία, κατ' ανώτατο όριο, τριάντα (30) ηµερών
από την κατάθεσή της, αλλιώς είναι απαράδεκτη η συζήτησή της. Η
αγωγή αυτή περιέχει αίτηµα αναγνώρισης του προσβαλλόµενου µε
την ανακριβή εγγραφή δικαιώµατος του ενάγοντος και διόρθωσης
της ανακριβούς εγγραφής. Το ελάττωµα της εγγραφής, η οποία
θεωρείται τίτλος κατά την έννοια των άρθρων 1041 και 1043 του
Αστικού Κώδικα, θεραπεύεται µόλις συντρέξουν στο πρόσωπο του
ανακριβώς αναγραφόµενου δικαιούχου και των διαδόχων του και οι
λοιπές τυχόν προϋποθέσεις τακτικής χρησικτησίας.
3. Η κατά την προηγούµενη παράγραφο αµετάκλητη δικαστική
απόφαση αντιτάσσεται τόσο εναντίον των καθολικών διαδόχων του
ανακριβώς αναγραφόµενου δικαιούχου όσο και εναντίον εκείνων
που έγιναν ειδικοί διάδοχοι µετά την εγγραφή της αγωγής στο
κτηµατολογικό φύλλο. Πριν από την ως άνω εγγραφή της αγωγής
τρίτος αποκτά εγκύρως δικαίωµα από τον ανακριβώς
αναγραφόµενο δικαιούχο ή τους καθολικούς του διαδόχους, εκτός
αν στηρίζει την κτήση του σε χαριστική αιτία ή τη στηρίζει µεν σε
επαχθή αιτία, είναι όµως κακόπιστος, επειδή γνωρίζει ή από βαρειά
του αµέλεια αγνοεί την ανακρίβεια της εγγραφής επί της οποίας
στηρίχθηκε. Το βάρος της απόδειξης της κακής πίστης του τρίτου,
που απέκτησε από τον ανακριβώς αναγραφόµενο δικαιούχο ή τους
καθολικούς του διαδόχους, φέρει εκείνος που αµφισβητεί την
ακρίβεια της εγγραφής και το κύρος της κτήσης από τον τρίτο.
4. Σε περίπτωση έγκυρης, σύµφωνα µε την προηγούµενη
παράγραφο, κτήσης δικαιώµατος από καλόπιστο τρίτο, ο αληθινός
δικαιούχος έχει κατ' εκείνου που αναγραφόταν ανακριβώς στα
κτηµατολογικά φύλλα ως δικαιούχος µόνο αξίωση απόδοσης του
πλουτισµού. Αξίωση αποζηµίωσης κατά τις διατάξεις των
αδικοπραξιών δεν αποκλείεται.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ
∆ιαδικασία κτηµατολογικών εγγραφών

'Αρθρο 14
Αίτηση εγγραφής και συνυποβαλλόµενα

δικαιολογητικά
1. Για την καταχώριση στα κτηµατολογικά φύλλα των πράξεων του
άρθρου 12 απαιτείται, πλην των περιπτώσεων που ορίζονται
διαφορετικά στο νόµο, υποβολή αιτήσεως και ταυτόχρονη καταβολή
των τελών και δικαιωµάτων της παραγράφου 2 του άρθρου 4.
2. α) Την αίτηση της παραγράφου 1 υποβάλλει κάθε πρόσωπο
(φυσικό ή νοµικό) που έχει έννοµο συµφέρον. Η αίτηση µπορεί να
υποβληθεί και από τον πληρεξούσιο δικηγόρο του αιτούντος ή
άλλον πληρεξούσιο δυνάµει πληρεξουσιότητας που του έχει

παρασχεθεί συµβολαιογραφικά. Την αίτηση έχει δικαίωµα επίσης να
υποβάλει, όταν πρόκειται για εγγραπτέο δικαίωµα που στηρίζεται σε
συµβολαιογραφική πράξη, ο συµβολαιογράφος που τη συνέταξε ή ο
νόµιµος αναπληρωτής του ή ο αρχειοφύλακας ή εξουσιοδοτηµένος
συνεργάτης του µε γραπτή εξουσιοδότηση.
β) 'Οταν πρόκειται για το ∆ηµόσιο ή για νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου, την αίτηση της παραγράφου 1 υποβάλλει ο Προϊστάµενος
της αρµόδιας υπηρεσίας ή εξουσιοδοτηµένος από αυτόν
υπάλληλος.
3. Στην αίτηση αναγράφονται τα ακόλουθα στοιχεία του προσώπου
για το οποίο ζητείται η καταχώριση: σε περίπτωση φυσικού
προσώπου το όνοµα, το επώνυµο, το όνοµα και επώνυµο των
γονέων, η χρονολογία γέννησης, ο αριθµός του δελτίου ταυτότητας,
ο αριθµός φορολογικού µητρώου και η διεύθυνση, σε περίπτωση
νοµικού προσώπου η επωνυµία, η έδρα, η διεύθυνση, η συστατική
του πράξη, η νόµιµη δηµοσίευση αυτής και ο αριθµός φορολογικού
µητρώου. Στην αίτηση µνηµονεύονται επίσης η πράξη της οποίας
ζητείται η καταχώριση και τα συνυποβαλλόµενα έγγραφα, το
ακίνητο στο οποίο αφορά η ζητούµενη καταχώριση, µε τον κωδικό
του αριθµό, το κτηµατολογικό φύλλο στο οποίο έχουν καταχωριστεί
προηγούµενες κτηµατολογικές εγγραφές για το ακίνητο. Με
απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
µπορεί να ορίζονται και άλλα στοιχεία που πρέπει να περιέχει η
αίτηση.
4. Με την αίτηση της παραγράφου 1 συνυποβάλλονται και τα
έγγραφα στα οποία περιέχεται η πράξη της οποίας ζητείται η
καταχώριση στα κτηµατολογικά φύλλα, µαζί µε κυρωµένο
απόσπασµα του κτηµατολογικού διαγράµµατος για το ακίνητο στο
οποίο αφορά η εγγραπτέα πράξη, καθώς επίσης, τυχόν
κτηµατογραφικό διάγραµµα, στο οποίο αποτυπώνεται η µεταβολή
που τυχόν επέρχεται µε την εγγραπτέα πράξη. Αν η αίτηση
υποβληθεί από πληρεξούσιο, νόµιµο αντιπρόσωπο ή όργανο
νοµικού προσώπου, συνυποβάλλονται επίσης και τα έγγραφα από
τα οποία αποδεικνύεται η νοµιµοποίηση του προσώπου που
υπογράφει την αίτηση. Τα έγγραφα αυτά τηρούνται στο αρχείο
τίτλων και δικαιολογητικών.

'Αρθρο 15
Εγγραφή της αίτησης στο ηµερολόγιο -

Χρονική προτεραιότητα
1. Οι αιτήσεις εγγράφονται αυθηµερόν στο ηµερολόγιο. Η εγγραφή
γίνεται κατά τη χρονική σειρά υποβολής των αιτήσεων στο
Κτηµατολογικό Γραφείο. Κάθε αίτηση αριθµείται κατά τη σειρά της
υποβολής της και φέρει τον ακριβή χρόνο (ηµεροµηνία και ώρα)
παραλαβής της από το αρµόδιο Γραφείο Κτηµατολογίου. Οι
λεπτοµέρειες για την εφαρµογή αυτής της παραγράφου ρυθµίζονται
µε απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
2. Η κατά το άρθρο 11 καταχώριση στα κτηµατολογικά φύλλα των
πράξεων για τις οποίες έχει υποβληθεί αίτηση γίνεται κατόπιν
αποφάσεως του Προϊσταµένου του Κτηµατολογικού Γραφείου,
αφού γίνει ο κατά το άρθρο 16 έλεγχος. Η αποδοχή ή η απόρριψη
της αίτησης γίνεται αµελλητί και πάντως όχι σε χρόνο µεγαλύτερο
των πέντε (5) ηµερών από την ηµέρα της υποβολής της. Χρόνος
καταχώρισης στα κτηµατολογικά φύλλα θεωρείται η ηµεροµηνία
υποβολής της αίτησης για την καταχώριση.
3. Αν υποβάλλονται για καταχώριση περισσότερες πράξεις που
αφορούν σε δικαιώµατα πάνω στο ίδιο ακίνητο, επικρατεί εκείνη
που υποβλήθηκε σε χρόνο προγενέστερο (αρχή της χρονικής
προτεραιότητας). Για κτηµατολογικές εγγραφές της ίδιας ηµέρας
ισχύουν, ανάλογα µε το είδος του δικαιώµατος στο οποίο αυτές
αφορούν, οι κανόνες των άρθρων 1206, 1207, 1272 παράγραφος 2
και 1301 του Αστικού Κώδικα.
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'Αρθρο 16
'Eλεγχος των αιτήσεων και των

συνυποβαλλόµενων δικαιολογητικών -
'Αρνηση καταχώρισης - ∆ιαδικασία

επίλυσης διαφορών
1. Ο διενεργούµενος στο Κτηµατολογικό Γραφείο έλεγχος κάθε
αίτησης και των συνυποβαλλόµενων δικαιολογητικών είναι έλεγχος
νοµιµότητας. Κατ' αυτόν ελέγχεται ιδίως:
α) αν το Κτηµατολογικό Γραφείο είναι αρµόδιο κατά τόπο,
β) αν το δικαίωµα στο οποίο αφορά η αίτηση και η πράξη της
οποίας ζητείται η καταχώριση στα κτηµατολογικά φύλλα
περιλαµβάνονται µεταξύ εκείνων των οποίων ο νόµος επιτάσσει την
καταχώριση,
γ) αν για την πράξη της οποίας ζητείται η καταχώριση συντρέχουν
όλες οι απαιτούµενες από το νόµο προϋποθέσεις για την επέλευση
των έννοµων αποτελεσµάτων της,
δ) αν για την πράξη της οποίας ζητείται η καταχώριση
συνυποβάλλονται µε την αίτηση, µε πληρότητα και ακρίβεια, τα
αναφερόµενα στο άρθρο 14 δικαιολογητικά,
ε) αν το πρόσωπο, το οποίο προβαίνει σε εκποίηση ή του οποίου
δικαίωµα επιδιώκεται να επιβαρυνθεί ή δεσµευτεί, αναγράφεται στο
κτηµατολογικό βιβλίο ως δικαιούχος,
στ) αν ο εµφανιζόµενος κατά την υποβολή της αιτήσεως ως
πληρεξούσιος, νόµιµος αντιπρόσωπος ή εκπρόσωπος νοµικού
προσώπου, νοµιµοποιείται να προβεί στη ζητούµενη καταχώριση.
2. Αν ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου αρνηθεί τη
ζητούµενη καταχώριση, σηµειώνει την άρνησή του και εκθέτει
συνοπτικά τους λόγους της επί της αιτήσεως ή σε επισυναπτόµενο
στην αίτηση πρόσθετο φύλλο και γνωστοποιεί αµελλητί την
απόφασή του αυτή στον αιτούντα.
3. Αν στα συνυποβαλλόµενα µε την αίτηση δικαιολογητικά υπάρχει
τυπική έλλειψη, που είναι δυνατόν να διορθωθεί ή να συµπληρωθεί,
ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου µπορεί να τάξει
σύντοµη προθεσµία, µέσα στην οποία ο αιτών πρέπει να
προσκοµίσει τα ελλείποντα στοιχεία. Στην περίπτωση αυτή η
καταχώριση στα κτηµατολογικά φύλλα γίνεται υπό την επιφύλαξη
της εµπρόθεσµης προσκόµισης των στοιχείων που λείπουν
(προσωρινή - υπό επιφύλαξη - καταχώριση). Αν η έλλειψη
συµπληρωθεί εµπρόθεσµα, ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού
Γραφείου τρέπει την προσωρινή καταχώριση σε οριστική,
σηµειώνοντας την τροπή στην οικεία θέση του κτηµατολογικού
φύλλου. Στην περίπτωση αυτή ηµεροµηνία της οριστικής
καταχώρισης θεωρείται η ηµεροµηνία της προσωρινής
καταχώρισης.
4. Αν παρέλθει η κατά την προηγούµενη παράγραφο προθεσµία,
χωρίς να προσκοµισθούν τα ελλείποντα στοιχεία, θεωρείται ότι δεν
έγινε η καταχώριση και εξαλείφεται αυτεπαγγέλτως η προσωρινή
καταχώριση.
5. Κατά της αρνητικής απόφασης του Προϊσταµένου του
Κτηµατολογικού Γραφείου, καθώς και της εξάλειψης καταχώρισης ο
αιτών δικαιούται να προβάλει αντιρρήσεις µέσα σε προθεσµία
δεκαπέντε (15) ηµερών αφότου έλαβε γνώση αυτής. Οι αντιρρήσεις
υποβάλλονται µε αίτηση ενώπιον του Κτηµατολογικού ∆ικαστή. Ο
Κτηµατολογικός ∆ικαστής δικάζει ως Μονοµελές Πρωτοδικείο κατά
τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας. Κατά τα λοιπά
εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις των παραγράφων 2 έως 5 του
άρθρου 791 του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας. 'Eως ότου ορισθεί
Κτηµατολογικός ∆ικαστής, οι αντιρρήσεις υποβάλλονται στο
Μονοµελές Πρωτοδικείο της περιφέρειας του Κτηµατολογικού
Γραφείου, το οποίο δικάζει κατά τη διαδικασία της εκούσιας
δικαιοδοσίας, εφαρµόζοντας και τις ειδικές διατάξεις των
παραγράφων 2 έως 5 του άρθρου 791 του Κώδικα Πολιτικής
∆ικονοµίας.
6. Με απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστικού Συµβουλίου ορίζεται σε
κάθε Πρωτοδικείο, στην περιφέρεια του οποίου λειτουργεί
Κτηµατολογικό Γραφείο, ένας Πρωτοδίκης ως Κτηµατολογικός

∆ικαστής, κατά προτίµηση µεταξύ των αρχαιοτέρων, καθώς και ο
αναπληρωτής του. Με την ίδια απόφαση ορίζεται η θητεία του
τακτικού και του αναπληρωµατικού Κτηµατολογικού ∆ικαστή, η
οποία µπορεί να παραταθεί, χωρίς να υπερβεί συνολικά τα πέντε
(5) έτη. Αντικατάσταση του Κτηµατολογικού ∆ικαστή µπορεί να γίνει
µε απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστικού Συµβουλίου, αν το ζητήσει ο
ίδιος ή συντρέχει σπουδαίος λόγος. Αν ο Κτηµατολογικός ∆ικαστής
ή ο αναπληρωτής του παύσει οποτεδήποτε να υπηρετεί στο οικείο
Πρωτοδικείο, το Ανώτατο ∆ικαστικό Συµβούλιο ορίζει άλλον.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΕΜΠΤΟ
∆ιόρθωση κτηµατολογικών στοιχείων

'Αρθρο 17
∆ιόρθωση ύστερα από δικαστική

αµφισβήτηση των αναγραφόµενων στα
κτηµατολογικά φύλλα δικαιωµάτων

1. Επιτρέπεται η διόρθωση των κτηµατολογικών εγγραφών αν
αµφισβητηθεί δικαίωµα που αναγράφεται στα κτηµατολογικά φύλλα.
Για τη διόρθωση αυτή απαιτείται αµετάκλητη δικαστική απόφαση
ύστερα από άσκηση της κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 6 ή της
κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 13 αγωγής.
2. Για τη διόρθωση υποβάλλεται στο Κτηµατολογικό Γραφείο αίτηση
από το διάδικο που νίκησε ή τους διαδόχους του εκείνους υπέρ των
οποίων ισχύει το δεδικασµένο από την απόφαση. Με την αίτηση
συνυποβάλλονται η απόφαση και τα έγγραφα από τα οποία
προκύπτει το αµετάκλητο αυτής.
3. Αν ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου αρνηθεί να
επιφέρει τη διόρθωση, εφαρµόζονται οι διατάξεις των παραγράφων
2 έως 5 του άρθρου 16.
4. Αν αµφισβητηθεί η ακρίβεια κτηµατολογικής εγγραφής, η
διαφορά, αν αυτή δεν υπάγεται στο Πολυµελές Πρωτοδικείο,
εκδικάζεται από τον Κτηµατολογικό ∆ικαστή, που επιλαµβάνεται της
υποθέσεως ως Μονοµελές Πρωτοδικείο κατά τις διατάξεις της
αµφισβητούµενης δικαιοδοσίας. 'Oταν η διαφορά υπάγεται στην
αρµοδιότητα του Πολυµελούς Πρωτοδικείου, στη σύνθεσή του
µετέχει και ο Κτηµατολογικός ∆ικαστής.

'Αρθρο 18
∆ιόρθωση πρόδηλων σφαλµάτων

1. Ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου µπορεί, ύστερα
από αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον ή και αυτεπαγγέλτως, να
προβαίνει στη διόρθωση πρόδηλων σφαλµάτων των
κτηµατολογικών εγγραφών, ιδίως σε περίπτωση λανθασµένης
αναγραφής στα κτηµατολογικά φύλλα στοιχείων που προκύπτουν
από την αστυνοµική ταυτότητα ή σε περίπτωση εσφαλµένων
αριθµητικών πράξεων ως προς γεωµετρικά στοιχεία των εγγραφών.
2. Αν ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου δεν αποφανθεί
µέσα σε δύο (2) µήνες από την υποβολή της αίτησης, ο αιτών
δικαιούται να προσφύγει στον Κτηµατολογικό ∆ικαστή µέσα σε
προθεσµία δεκαπέντε (15) ηµερών από τη λήξη του διµήνου αυτού.
Η αίτηση προς τον Κτηµατολογικό ∆ικαστή καταχωρίζεται στα
κτηµατολογικά φύλλα στη θέση που καταχωρίζεται και η κατά την
παράγραφο 2 του άρθρου 13 αγωγή. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται
όσα ορίζονται στην παράγραφο 5 του άρθρου 16.

'Αρθρο 19
∆ιόρθωση κτηµατολογικών εγγραφών

σε άλλες περιπτώσεις
1. Ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου, ύστερα από
αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον, προβαίνει σε διόρθωση
ληξιαρχικών στοιχείων που αναγράφονται στα κτηµατολογικά
βιβλία, όταν η διόρθωση αυτή συνιστά συµµόρφωση σε αµετάκλητη
δικαστική απόφαση, που έχει εκδοθεί κατά τη διαδικασία της
εκούσιας δικαιοδοσίας σύµφωνα µε το άρθρο 782 του Κώδικα
Πολιτικής ∆ικονοµίας.
2. Αν υπάρχουν σφάλµατα που αφορούν σε γεωµετρικά στοιχεία
των κτηµατολογικών εγγραφών, ο Προϊστάµενος του
Κτηµατολογικού Γραφείου προβαίνει σε διόρθωση ύστερα από
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αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον. Η αίτηση αυτή καταχωρίζεται,
µε ποινή απαραδέκτου, στα κτηµατολογικά φύλλα στη θέση που
καταχωρίζεται και η κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 13 αγωγή.
Αν η αποδοχή της αίτησης µπορεί να επηρεάσει δικαιώµατα
όµορων δικαιούχων, κοινοποιείται, µε ποινή απαραδέκτου, στους
όµορους δικαιούχους. Ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού
Γραφείου ορίζει εύλογη προθεσµία, µέσα στην οποία οι όµοροι
δικαιούχοι έχουν δικαίωµα να υποβάλουν τις απόψεις τους
εγγράφως. Η απόφαση του Προϊσταµένου του Κτηµατολογικού
Γραφείου κοινοποιείται και στους όµορους δικαιούχους. Ο αιτών ή
όµορος δικαιούχος που βλάπτεται από την απόφαση δικαιούται να
προσφύγει στον Κτηµατολογικό ∆ικαστή µέσα σε προθεσµία
δεκαπέντε (15) ηµερών από την κοινοποίησή της σε αυτόν. Η
προσφυγή στον Κτηµατολογικό ∆ικαστή καταχωρίζεται, µε ποινή
απαραδέκτου, στα κτηµατολογικά φύλλα, στη θέση που
καταχωρίζεται η κατά την παράγραφο 2 του άρθρου 13 αγωγή και
αναστέλλει τη διόρθωση των κτηµατολογικών εγγραφών έως την
έκδοση οριστικής απόφασης από τον Κτηµατολογικό ∆ικαστή. Η
προθεσµία και η άσκηση ένδικων µέσων κατά της απόφασης του
Κτηµατολογικού ∆ικαστή δεν έχει ανασταλτικό αποτέλεσµα.
∆ικαίωµα προσφυγής στον Κτηµατολογικό ∆ικαστή έχει επίσης ο
αιτών και σε περίπτωση που ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού
Γραφείου δεν αποφανθεί επί της αιτήσεως µέσα σε προθεσµία δύο
(2) µηνών από την υποβολή της ή από τη λήξη της εύλογης
προθεσµίας που τυχόν ετάχθη για την υποβολή των απόψεων των
όµορων δικαιούχων. Η δεκαπενθήµερη προθεσµία προσφυγής
στον Κτηµατολογικό ∆ικαστή είναι στην περίπτωση αυτή δεκαπέντε
(15) ηµερών από τη λήξη του κατά το προηγούµενο εδάφιο
διµήνου. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται όσα ορίζονται στην
παράγραφο 5 του άρθρου 16.
3. Αν υφίσταται εγγραφή στα κτηµατολογικά φύλλα κατά το άρθρο
12 παράγραφος 1 περίπτωση γ', λόγω παράδοσης της νοµής
ακινήτων σε δικαιούχους από αναδασµό και εκδοθεί στη συνέχεια η
δηµοσιευόµενη στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως απόφαση
κύρωσης του αναδασµού, η οποία πρέπει να διαβιβαστεί αµέσως
και στο αρµόδιο Κτηµατολογικό Γραφείο, ο Προϊστάµενος αυτού
προβαίνει στην εγγραφή είτε αυτεπαγγέλτως, αµέσως µετά τη
διαβίβαση σε αυτόν της απόφασης κύρωσης του αναδασµού είτε
ύστερα από αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον, ο οποίος
συνυποβάλλει µε την αίτηση και το Φύλλο της Εφηµερίδας της
Κυβερνήσεως στο οποίο δηµοσιεύεται η απόφαση κύρωσης του
αναδασµού. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις της
παραγράφου 2 αυτού του άρθρου.
4. Αν, σε περιπτώσεις ακινήτων που κείνται σε περιοχές για τις
οποίες δεν υφίσταται κυρωµένος δασικός χάρτης, έχει εκδοθεί
απόφαση των επιτροπών του άρθρου 10 παράγραφος 3 του ν.
998/1979 επί ενστάσεων και προσφυγών που υποβλήθηκαν κατά
το άρθρο 14 παράγραφος 3 του ίδιου νόµου και έχει περατωθεί η
διοικητική διαδικασία, ο Προϊστάµενος του Κτηµατολογικού
Γραφείου προβαίνει σε διόρθωση της σχετικής κτηµατολογικής
εγγραφής, ύστερα από αίτηση όποιου έχει έννοµο συµφέρον. Κατά
τα λοιπά εφαρµόζονται αναλόγως οι διατάξεις της παραγράφου 2
αυτού του άρθρου.

'Αρθρο 20
Προσαρµογή συνεπεία εφαρµογής

νέων τεχνικών προδιαγραφών για τη σύνταξη
των κτηµατολογικών διαγραµµάτων

1. ∆ικαίωµα προσαρµογής των γεωµετρικών στοιχείων των
κτηµατολογικών εγγραφών έχει ο Προϊστάµενος του
Κτηµατολογικού Γραφείου σε περίπτωση εφαρµογής ενιαίως νέων
τεχνικών προδιαγραφών. Στην περίπτωση αυτή εφαρµόζονται
αναλόγως οι ρυθµίσεις της παραγράφου 2 του άρθρου 19.
2. Με απόφαση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως, ρυθµίζονται ζητήµατα τεχνικού και λεπτοµερειακού

χαρακτήρα για την εφαρµογή όσων ορίζονται στην προηγούµενη
παράγραφο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΚΤΟ
∆ηµοσιότητα των κτηµατολογικών στοιχείων

'Αρθρο 21
∆ικαίωµα πρόσβασης στα κτηµατολογικά στοιχεία

1. Η πρόσβαση στα κτηµατολογικά στοιχεία τελεί υπό τους
περιορισµούς του ν. 2472/1997 "Προστασία του ατόµου από την
επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα" (ΦΕΚ 50 Α').
2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης, Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, ορίζονται ο τρόπος και οι όροι
άσκησης του κατά την προηγούµενη παράγραφο δικαιώµατος
πρόσβασης στα κτηµατολογικά στοιχεία, καθώς και τα πρόσωπα
που έχουν δικαίωµα να προβαίνουν στην επί τόπου έρευνα των
κτηµατολογικών στοιχείων στα Κτηµατολογικά Γραφεία και στην
έναντι χρηµατικού ανταλλάγµατος ηλεκτρονική σύνδεση. Με την ίδια
απόφαση ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν στη δηµοσιότητα των
κτηµατολογικών στοιχείων και σε κάθε άλλο θέµα τεχνικού και
λεπτοµερειακού χαρακτήρα.

'Αρθρο 22
Χορήγηση πιστοποιητικών, αντιγράφων

και αποσπασµάτων
1. Τα Κτηµατολογικά Γραφεία οφείλουν να χορηγούν πιστοποιητικά,
αντίγραφα και αποσπάσµατα από τα κτηµατολογικά φύλλα, από τα
διαγράµµατα και γενικώς από κάθε τηρούµενο κτηµατολογικό
στοιχείο σε όποιον έχει έννοµο συµφέρον και υποβάλλει σχετική
αίτηση, είτε αυτοπροσώπως είτε µε αντιπρόσωπό του,
καταβάλλοντας τα τέλη και δικαιώµατα της παραγράφου 2.
2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, µετά από
πρόταση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, καθορίζονται τα υπέρ του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ανταποδοτικά τέλη και τα λοιπά υπέρ
του ∆ηµοσίου και τρίτων δικαιώµατα για τη χορήγηση των
πιστοποιητικών, αντιγράφων και αποσπασµάτων της παραγράφου
1 σε ύψος και µε τρόπο αντίστοιχο προς αυτόν που προβλέπει η
εκάστοτε κείµενη νοµοθεσία για τη χορήγηση αντίστοιχων
πιστοποιητικών, αντιγράφων και αποσπασµάτων από τους φύλακες
µεταγραφών και υποθηκών, πλην των αποσπασµάτων από τα
κτηµατολογικά διαγράµµατα, για τη χορήγηση των οποίων τα υπέρ
του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος
ανταποδοτικά τέλη καθορίζονται µε την ίδια κοινή υπουργική
απόφαση σε ύψος που δεν υπερβαίνει τις δέκα χιλιάδες (10.000)
δραχµές για κάθε εµφαινόµενο στο απόσπασµα ιδιοκτησιακό
αντικείµενο. Με την ίδια απόφαση ορίζεται και ο τρόπος απόδοσης
των παραπάνω δικαιωµάτων. Εξαιρούνται από τη ρύθµιση αυτή και
χορηγούνται ατελώς πιστοποιητικά, αντίγραφα και αποσπάσµατα
για εγγραπτέα δικαιώµατα του Ελληνικού ∆ηµοσίου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΕΒ∆ΟΜΟ
Τελικές και µεταβατικές διατάξεις

'Αρθρο 23
Μετάβαση από το σύστηµα µεταγραφών

και υποθηκών στο σύστηµα Κτηµατολογίου
1. Από την έναρξη ισχύος του Κτηµατολογίου τα έµµισθα ή άµισθα
Υποθηκοφυλακεία, στων οποίων την τοπική αρµοδιότητα
εµπίπτουν οι κτηµατογραφηµένες περιοχές, λειτουργούν ως
Κτηµατολογικά Γραφεία.
2. Από την έναρξη ισχύος του Κτηµατολογίου οι εγγραφές που
αφορούν ακίνητα των κτηµατογραφηµένων περιοχών
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γίνονται µόνο στα κτηµατολογικά βιβλία και λοιπά τηρούµενα
στοιχεία. Τα βιβλία που τηρούσε έως την έναρξη ισχύος του
Κτηµατολογίου το αρµόδιο Υποθηκοφυλακείο επέχουν θέση
αρχείου. Το αρχείο αυτό εξακολουθεί να φυλάσσεται από το
Υποθηκοφυλακείο, το οποίο εκδίδει και τα σχετικά αντίγραφα και
πιστοποιητικά.
3. Αν κτηµατογραφηθεί τµήµα µόνο της περιοχής που υπάγεται
στην τοπική αρµοδιότητα Υποθηκοφυλακείου, η ρύθµιση της
προηγούµενης παραγράφου ισχύει για τα ακίνητα που εµπίπτουν
στο κτηµατογραφηµένο τµήµα της.
4. Κατά τη µεταβατική περίοδο λειτουργίας έµµισθων
Υποθηκοφυλακείων ως Κτηµατολογικών Γραφείων παραµένει
αµετάβλητη η υπηρεσιακή και µισθολογική κατάσταση του
προσωπικού τους και η σχέση τους µε οργανισµούς κοινωνικής
ασφάλισης. Με κοινή απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων, η οποία
εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, ορίζεται ο αριθµός και τα ειδικότερα
προσόντα για την πρόσληψη πρόσθετου προσωπικού κατά τη
µεταβατική περίοδο για την κάλυψη των αναγκών λειτουργίας
έµµισθων Υποθηκοφυλακείων ως Κτηµατολογικών Γραφείων. 'Eως
την πρόσληψη του προσωπικού αυτού, η κάλυψη των λειτουργικών
αναγκών τους γίνεται µε προσωπικό που διαθέτει στα
Υποθηκοφυλακεία η Α.Ε. "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη Εταιρεία", η
οποία και αµείβει το προσωπικό αυτό. Με όµοια προς την
προβλεπόµενη σε αυτή την παράγραφο παραπάνω κοινή
υπουργική απόφαση ρυθµίζονται τεχνικού ή λεπτοµερειακού
χαρακτήρα ζητήµατα που αφορούν στον τρόπο διάθεσης του εν
λόγω προσωπικού από την Α.Ε. "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη Εταιρεία".
Με την ίδια αυτή απόφαση ή µε όµοια κοινή υπουργική απόφαση
µπορεί επίσης να ορίζεται πρόσθετη αµοιβή για το προσωπικό που
υπηρετεί κατά την έκδοσή της. Η καταβολή της πρόσθετης αυτής
αµοιβής βαρύνει την Α.Ε. "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη Εταιρεία".
5. Κατά τη µεταβατική περίοδο λειτουργίας άµισθων
Υποθηκοφυλακείων ως Κτηµατολογικών Γραφείων ισχύουν τα
ακόλουθα:
α) Ο υποθηκοφύλακας παραµένει άµισθος δηµόσιος λειτουργός και
εξακολουθεί να προΐσταται του Υποθηκοφυλακείου και µετά την
έναρξη λειτουργίας του ως Κτηµατολογικού Γραφείου. Το
προσωπικό που υπηρετεί στο Υποθηκοφυλακείο κατά την έναρξη
της µεταβατικής αυτής περιόδου διατηρείται µε την ίδια σχέση που
το συνδέει µε τον άµισθο υποθηκοφύλακα και διεκπεραιώνει τις
εργασίες για τη λειτουργία του Υποθηκοφυλακείου και ως
Κτηµατολογικού Γραφείου. Οι δαπάνες για τη µισθοδοσία και τις
ασφαλιστικές εισφορές του προσωπικού αυτού, καθώς επίσης του
τυχόν νέου προσωπικού, κατά τα οριζόµενα στο επόµενο εδάφιο,
βαρύνουν τον άµισθο υποθηκοφύλακα.
β) Για την πρόσληψη νέου προσωπικού, κατά τη µεταβατική
περίοδο λειτουργίας άµισθου Υποθηκοφυλακείου ως
Κτηµατολογικού Γραφείου, εφαρµόζεται το αριθµητικό κριτήριο που
θα ισχύει κατά την έναρξη της µεταβατικής αυτής περιόδου, το
οποίο σήµερα είναι ένας (1) υπάλληλος ανά χίλιες (1.000) αιτήσεις.
Η πρόσληψη γίνεται από τον υποθηκοφύλακα, ο οποίος, µέσα στο
πλαίσιο του συνολικού αριθµού υπαλλήλων που προσδιορίζεται µε
βάση το προαναφερόµενο µέτρο, λαµβάνει υπόψη του και την
ανάγκη ηλεκτρονικής καταγραφής και επεξεργασίας των
πληροφοριών για την ακώλυτη, µε σύγχρονες µεθόδους,
διεκπεραίωση των εργασιών τόσο του Κτηµατολογικού Γραφείου
όσο και του Υποθηκοφυλακείου που υπάγεται στην τοπική του
αρµοδιότητα. Πρόσληψη έως δύο (2) πρόσθετων υπαλλήλων,
πέραν του αριθµού που προσδιορίζεται µε βάση το
προαναφερόµενο µέτρο, απόκειται στην κρίση του υποθηκοφύλακα,
όταν µε αυτήν επιδιώκεται η ικανοποίηση αναγκών ηλεκτρονικής
καταχώρισης και επεξεργασίας πληροφοριών, για την οποία
απαιτείται εξειδικευµένο πρόσθετο προσωπικό. Το νέο αυτό
προσωπικό µισθοδοτείται µε βάση τις εκάστοτε ισχύουσες
συλλογικές συµβάσεις της 'Eνωσης 'Αµισθων Υποθηκοφυλάκων
Ελλάδος και του Συλλόγου των Υπαλλήλων των 'Αµισθων

Υποθηκοφυλάκων και υπάγεται ασφαλιστικά στους ίδιους
ασφαλιστικούς οργανισµούς στους οποίους υπάγονται οι ήδη
υπηρετούντες στα άµισθα Υποθηκοφυλακεία υπάλληλοι.
γ) Εκτός από τους υπαλλήλους που αναφέρονται στο προηγούµενο
εδάφιο, µε την έναρξη της µεταβατικής περιόδου τίθενται υπό τη
διεύθυνση του υποθηκοφύλακα, που προΐσταται του
Υποθηκοφυλακείου και ως Κτηµατολογικού Γραφείου, υπάλληλοι µε
πτυχίο ανώτατου εκπαιδευτικού ιδρύµατος ή τεχνολογικού
εκπαιδευτικού ιδρύµατος, που διαθέτουν ειδικές τεχνικές γνώσεις,
ανταποκρινόµενες στις ανάγκες λειτουργίας του Υποθηκοφυλακείου
ως Κτηµατολογικού Γραφείου, για τη σύνταξη και τήρηση των
κτηµατολογικών στοιχείων. Ο καθορισµός του συνολικού αριθµού
των υπαλλήλων αυτών και η ένταξή τους στο προσωπικό των
Κτηµατολογικών Γραφείων κατά τη µεταβατική περίοδο γίνεται µε
κοινή απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, ύστερα από πρόταση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος. Τα
έξοδα µισθοδοσίας και των εν γένει αποδοχών, αποζηµιώσεων,
εισφορών κοινωνικής ασφάλισης και κάθε γενικώς δαπάνης για το
προσωπικό αυτό, σύµφωνα µε τις κείµενες διατάξεις, βαρύνει κατά
τη µεταβατική περίοδο αποκλειστικά την Α.Ε. "Κτηµατολόγιο
Ανώνυµη Εταιρεία".
δ) Για την εγγραφή οποιασδήποτε πράξεως στα κτηµατολογικά
στοιχεία που τηρούνται από τον άµισθο υποθηκοφύλακα κατά τη
µεταβατική περίοδο καταβάλλονται τα δικαιώµατα υπέρ του
άµισθου υποθηκοφύλακα και τρίτων (Ελληνικού ∆ηµοσίου και
Ταµείων), που προβλέπονται για τη µεταγραφή ή αντίστοιχα την
εγγραφή της ίδιας πράξεως στο Υποθηκοφυλακείο. Το ίδιο ισχύει
και για την έκδοση πιστοποιητικών και αντιγράφων, πλην των
πιστοποιητικών, αντιγράφων και αποσπασµάτων από τα
κτηµατολογικά διαγράµµατα, για τη χορήγηση των οποίων ισχύει
και κατά τη µεταβατική περίοδο η υπέρ του Οργανισµού
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ρύθµιση της
παραγράφου 2 του άρθρου 22 του παρόντος νόµου. Από τα
εισπραττόµενα από τον υποθηκοφύλακα, σύµφωνα µε τη ρύθµιση
του παρόντος εδαφίου, ποσά προβαίνει αυτός στις παρακρατήσεις
και αποδόσεις στις οποίες προέβαινε και πριν από την έναρξη
ισχύος της µεταβατικής περιόδου.
6α) 'Eξι (6) µήνες πριν από την έναρξη λειτουργίας του
Κτηµατολογικού Γραφείου ο Οργανισµός Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ειδοποιεί τον αρµόδιο κατά την
παράγραφο 1 υποθηκοφύλακα (έµµισθο ή άµισθο), προκειµένου
αυτός να προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για τη στέγαση και
λειτουργία του Κτηµατολογικού Γραφείου στο Υποθηκοφυλακείο και
για την εκπαίδευση του προσωπικού του.
β) Αν το Υποθηκοφυλακείο είναι έµµισθο, η δαπάνη για τις
ενέργειες που προβλέπει το προηγούµενο εδάφιο βαρύνει
αποκλειστικά την Α.Ε. "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη Εταιρεία".
γ) Αν το Υποθηκοφυλακείο είναι άµισθο, η δαπάνη για τις ενέργειες
που προβλέπει το πρώτο εδάφιο αυτής της παραγράφου
αντιµετωπίζεται ως εξής: Ο άµισθος υποθηκοφύλακας µε δικές του
δαπάνες παρέχει και διαµορφώνει τους χώρους για τη λειτουργία
του Κτηµατολογικού Γραφείου, εκπαιδεύει το προσωπικό,
προµηθεύεται τον κατάλληλο εξοπλισµό και προβαίνει σε κάθε
ενέργεια για την προσαρµογή στη λειτουργία αυτή. Ως
αντιστάθµισµα για τις δαπάνες αυτές ο ά- µισθος υποθηκοφύλακας
δικαιούται, όταν ειδοποιηθεί για την κτηµατογράφηση τµήµατος ή
όλης της περιοχής που εµπίπτει στην τοπική του αρµοδιότητα και
για την επικείµενη ένταξή της στο Εθνικό Κτηµατολόγιο, να
παρακρατεί όλα τα υπέρ αυτού δικαιώµατα τριών (3) τριµήνων από
κάθε καταχώριση για ακίνητα του κτηµατογραφηµένου τµήµατος της
περιοχής του, χωρίς να είναι υποχρεωµένος κατά τα τρία (3) αυτά
τρίµηνα να προβεί στην προβλεπόµενη από τις κείµενες διατάξεις
παρακατάθεση των εν λόγω υπέρ αυτού εισπραττόµενων
δικαιωµάτων στην αρµόδια δηµόσια οικονοµική υπηρεσία.
Σε Υποθηκοφυλακεία στα οποία ο συνολικός αριθµός
καταχωρίσεων κατά το προηγούµενο έτος δεν υπερβαίνει τις
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χίλιες πεντακόσιες (1.500) πράξεις, το κατά τα ανωτέρω δικαίωµα
παρακράτησης εκτείνεται σε δέκα (10) τρίµηνα και αφορά το σύνολο
των εισπραττόµενων υπέρ του υποθηκοφύλακα δικαιωµάτων από
καταχωρίσεις για ακίνητα τόσο της κτηµατογραφηµένης όσο και της
µη κτηµατογραφηµένης περιοχής.
7. Η κατά τις προηγούµενες παραγράφους µεταβατική λειτουργία
των Υποθηκοφυλακείων ως Κτηµατολογικών Γραφείων λήγει µε τη
σύσταση Κτηµατολογικού Γραφείου, σύµφωνα µε την παράγραφο 1
του άρθρου 5. Για τη σύσταση αυτή, τη στελέχωση και τη
διάρθρωση του Κτηµατολογικού Γραφείου ισχύουν τα ακόλουθα:
α) Αν η κτηµατογραφηµένη περιοχή εµπίπτει στην τοπική
αρµοδιότητα ενός Υποθηκοφυλακείου (έµµισθου ή άµισθου),
προϊστάµενος του Κτηµατολογικού Γραφείου τοποθετείται ο
υποθηκοφύλακας του µόνου αυτού Υποθηκοφυλακείου.
β) Αν η κτηµατογραφηµένη περιοχή εµπίπτει στην τοπική
αρµοδιότητα περισσοτέρων του ενός Υποθηκοφυλακείων
(έµµισθων ή άµισθων), προϊστάµενος του Κτηµατολογικού
Γραφείου τοποθετείται ο υποθηκοφύλακας που ορίζεται µε κοινή
απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Eργων, ύστερα από συνεκτίµηση του
αριθµού των πράξεων κάθε Υποθηκοφυλακείου κατά τα πέντε (5)
τελευταία έτη, του χρόνου σύστασης καθενός από τα
Υποθηκοφυλακεία αυτά, της αρχαιότητας καθενός υποθηκοφύλακα
και της έκτασης του τµήµατος εδάφους κάθε Υποθηκοφυλακείου
στην κτηµατογραφηµένη περιοχή.
γ) Με κοινή απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων οι
υποθηκοφύλακες (έµµισθοι ή άµισθοι), που δεν επιθυµούν να
τοποθετηθούν σε θέση Προϊσταµένου Κτηµατολογικού Γραφείου,
µπορούν, ύστερα από αίτησή τους, που θα πρέπει να υποβληθεί
µέσα σε ένα δίµηνο από την κοινοποίηση σε αυτούς σχετικής
πρόσκλησης του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, να παραµείνουν στο Κτηµατολογικό Γραφείο ως
υπάλληλοι ή να επαναδιορισθούν δικηγόροι στο πρωτοδικείο, στο
οποίο ήταν δικηγόροι πριν από το διορισµό τους ως
υποθηκοφυλάκων ή να διορισθούν συµβολαιογράφοι ανεξαρτήτως
ηλικίας, εφόσον έχουν τα προσόντα που προβλέπουν τα άρθρα 18
και 19 του ν. 670/1977 (ΦΕΚ 232 Α'), σε κενή θέση στην έδρα του
ειρηνοδικείου της περιφέρειας του εφετείου όπου υπηρετούσαν.
Επίσης, µπορούν να µεταταγούν σε δικαστικές υπηρεσίες ή άλλες
υπηρεσίες αρµοδιότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, του ίδιου ή
άλλου νοµού, σε προσωρινές προσωποπαγείς θέσεις της ίδιας
κατηγορίας, βαθµού ή µισθολογικού κλιµακίου.
Ο χρόνος υπηρεσίας των µετατασσόµενων υποθηκοφυλάκων από
τη δηµοσίευση της απόφασης για τη µετάταξη έως την ανάληψη
υπηρεσίας στη νέα τους θέση θεωρείται πραγµατική δηµόσια
υπηρεσία στην υπηρεσία στην οποία µετατάσσονται. Οι κάθε
φύσεως αποδοχές τους βαρύνουν από τη µετάταξή τους την
υπηρεσία στην οποία µετατάσσονται.
δ) Η ρύθµιση του προηγούµενου γ' εδαφίου ισχύει και για τους
υποθηκοφύλακες (έµµισθους ή άµισθους) που εµπίπτουν στη
ρύθµιση του εδαφίου β' αυτής της παραγράφου και δεν
τοποθετούνται, σύµφωνα µε τη διάταξη αυτή, στη θέση του
Προϊσταµένου του Κτηµατολογικού Γραφείου. Στην περίπτωση αυτή
η δίµηνη προθεσµία για την υποβολή της προβλεπόµενης στο
εδάφιο γ' αιτήσεως αρχίζει από τη γνωστοποίηση σε αυτούς από
τον Οργανισµό Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος της
κοινής υπουργικής απόφασης του εδαφίου β' αυτής της
παραγράφου.
ε) Τα µέλη του µόνιµου προσωπικού, καθώς και του προσωπικού
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου που υπηρετεί στα
Υποθηκοφυλακεία (έµµισθα ή άµισθα) εκτός από εκείνους που,
κατά την έναρξη λειτουργίας των Κτηµατολογικών Γραφείων,
πληρούν τις προϋποθέσεις πρόωρης συνταξιοδότησης που
ορίζονται στην παρ. 5 του άρθρου 13 του ν. 2367/1995 (ΦΕΚ 261

Α'), η οποία εφαρµόζεται αναλόγως και στην προκειµένη
περίπτωση για το προσωπικό τόσο των άµισθων όσο και των
έµµισθων Υποθηκοφυλακείων, ανεξαρτήτως του είδους της
εργασιακής σχέσεως, µετατάσσονται ή µεταφέρονται σε
οµοιόβαθµες αντίστοιχες µε τα τυπικά τους προσόντα κενές
οργανικές θέσεις ή σε συνιστώµενες µε την απόφαση για τη
µετάταξη προσωρινές προσωποπαγείς θέσεις των Κτηµατολογικών
Γραφείων. Τυχόν πλεονάζον προσωπικό µπορεί να µεταταχθεί και
χωρίς αίτησή του σε υπηρεσίες των φορέων του τελευταίου εδαφίου
της παρ. 7 του άρθρου 2 του ν. 2469/1997 (ΦΕΚ 38 Α'), σε κλάδο
συναφών τυπικών προσόντων της ίδιας εκπαιδευτικής βαθµίδας, σε
κενές θέσεις ή και σε προσωρινές προσωποπαγείς θέσεις σε
υφιστάµενο συναφή ή και σε προσωρινό κλάδο. Oι θέσεις αυτές
συνιστώνται µε την απόφαση της µετάταξης και καταργούνται
αυτοδίκαια µε την µε οποιονδήποτε τρόπο αποχώρηση του
µετατασσοµένου. Οι µετατάξεις ή µεταφορές διενεργούνται χωρίς
προηγούµενη γνωµοδότηση υπηρεσιακών συµβουλίων µε
απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης, Περιβάλλοντος, Χωροταξίας
και ∆ηµόσιων 'Εργων και του εποπτεύοντος την οικεία υπηρεσία,
επιχείρηση, οργανισµό ή νοµικό πρόσωπο Υπουργού σε κλάδο ή
ειδικότητα της εκπαιδευτικής βαθµίδας που ανήκει ο
µετατασσόµενος ή µεταφερόµενος. Οι µετατασσόµενοι ή
µεταφερόµενοι κατατάσσονται σε βαθµό ανάλογο µε τα προσόντα
τους και το χρόνο προϋπηρεσίας, σύµφωνα µε τα τυπικά προσόντα
του κλάδου στον οποίο µετατάσσονται ή µεταφέρονται και σε
µισθολογικά κλιµάκια της οικείας κατηγορίας. Η µισθολογική
κατάταξη γίνεται σύµφωνα µε την παρ. 3 του άρθρου 20 του ν.
2515/1997 (ΦΕΚ 154 Α'). Εφόσον, από την εφαρµογή της
παραπάνω διάταξης προκύπτουν συνολικές µηνιαίες αποδοχές
µικρότερες από αυτές που έπαιρναν οι µετατασσόµενοι ή
µεταφερόµενοι τον προηγούµενο µήνα της µετάταξης ή µεταφοράς
τους, εφαρµόζεται αναλογικά το άρθρο 29 του ν. 2470/1997 (ΦΕΚ
40 Α'). Οι µετατασσόµενοι ή µεταφερόµενοι συνεχίζουν να
υπάγονται ως προς την κύρια και επικουρική ασφάλιση στους
φορείς στους οποίους υπήγοντο και πριν από τη µετάταξη ή
µεταφορά τους. Σε περίπτωση αλλαγής φορέα επικουρικής
ασφάλισης, τα θέµατα µεταφοράς ασφαλιστικών εισφορών και
προσµέτρησης του χρόνου ασφάλισης, εφόσον δεν καλύπτονται
από τις κείµενες διατάξεις, ρυθµίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Για τη µετάταξη ή µεταφορά
απαιτείται αίτηση του ενδιαφεροµένου, συνοδευόµενη από πλήρη
βιογραφικά του στοιχεία, που θα πρέπει να υποβληθεί µέσα σε ένα
δίµηνο από την ηµεροµηνία της τελευταίας κοινοποίησης σχετικής
ειδοποίησης του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος στον αρµόδιο υποθηκοφύλακα και στον Πανελλήνιο
Σύνδεσµο Υπαλλήλων 'Αµισθων Υποθηκοφυλακείων. Ο χρόνος
υπηρεσίας των µετατασσοµένων από τη δηµοσίευση της απόφασης
για τη µετάταξη έως την ανάληψη υπηρεσίας στη νέα τους θέση
θεωρείται πραγµατική δηµόσια υπηρεσία στην υπηρεσία στην
οποία µετατάσσονται. Οι κάθε φύσεως αποδοχές τους βαρύνουν
από τη µετάταξή τους την υπηρεσία στην οποία µετατάσσονται. Οι
µετατάξεις και µεταφορές προσωπικού ολοκληρώνονται έως την
έναρξη λειτουργίας των Κτηµατολογικών Γραφείων.

'Αρθρο 24
Νοµοθετικές εξουσιοδοτήσεις

Πλην των θεµάτων για τα οποία προβλέπονται µε τις προηγούµενες
διατάξεις αυτού του νόµου ειδικές εξουσιοδοτήσεις, κάθε άλλο
τεχνικού ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα ζήτηµα, αναγόµενο στην
εφαρµογή του παρόντος νόµου, ρυθµίζεται µε αποφάσεις του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, που
δηµοσιεύονται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

'Αρθρο 25
Τροποποίηση και συµπλήρωση του ν. 2308/1995

1. Μετά το άρθρο 9 του ν. 2308/1995 προστίθεται άρθρο 9α, που
έχει ως εξής:
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"'Aρθρο 9α
Οι κατά τα άρθρα 1, 2, 4 και 9 του παρόντος νόµου κοινοποιήσεις
γίνονται επίσης στο ∆ηµόσιο, κατά τις εκάστοτε κείµενες διατάξεις
για κοινοποιήσεις προς αυτό, καθώς και στους οργανισµούς
τοπικής αυτοδιοίκησης."
2. Μετά το άρθρο 10 του ν. 2308/1995 προστίθεται άρθρο 10α, που
έχει ως εξής:

"'Aρθρο 10α
Στις πρωτοβάθµιες και δευτεροβάθµιες επιτροπές των άρθρων 7
και 10 αντίστοιχα οι ενδιαφερόµενοι παρίστανται είτε
αυτοπροσώπως είτε µετά ή δια πληρεξουσίου δικηγόρου. Κατά τη
διαδικασία αυτή είναι επίσης δυνατή η συµµετοχή τεχνικών
συµβούλων των παρισταµένων."
3. Η παράγραφος 1 του άρθρου 7 του ν. 2308/1995 αντικαθίσταται
ως εξής:
"1. Οι ενστάσεις εξετάζονται σε πρώτο βαθµό από τριµελή
επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Οργανισµού
Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος και αποτελείται από:
α) έναν από τους ακολούθως κατονοµαζόµενους νοµικούς, ως
πρόεδρο, µε τη σειρά που αυτοί αναγράφονται στο κείµενο της
παρούσας διάταξης, δηλαδή έναν ειρηνοδίκη, οριζόµενο κατά την
κείµενη για τους δικαστικούς λειτουργούς νοµοθεσία ή ένα
δικηγόρο, υποδεικνυόµενο από τον οικείο δικηγορικό σύλλογο ή τον
κατά τόπο αρµόδιο φύλακα µεταγραφών και υποθηκών ή ένα
συµβολαιογράφο, υποδεικνυόµενο από τον οικείο
συµβολαιογραφικό σύλλογο, β) έναν αγρονόµο - τοπογράφο
µηχανικό, υποδεικνυόµενο από τον οικείο νοµάρχη και γ) έναν από
τους ακολούθως κατονοµαζόµενους νοµικούς µε τη σειρά που αυτοί
αναγράφονται στο κείµενο της παρούσας διάταξης, δηλαδή ένα
δικηγόρο ή φύλακα µεταγραφών και υποθηκών ή συµβολαιογράφο,
υποδεικνυόµενο από την Τοπική 'Eνωση ∆ήµων και Κοινοτήτων."
4. Η παράγραφος 3 του άρθρου 7 του ν. 2308/1995 αντικαθίσταται
ως εξής:
"3. Ο κατά τις παραγράφους 1 και 2 ορισµός των τακτικών και
αναπληρωµατικών µελών της επιτροπής πρέπει να
πραγµατοποιείται µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την υποβολή
σχετικού αιτήµατος από µέρους του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος. Αν παρέλθει η προθεσµία αυτή, ο
Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος έχει
δικαίωµα να ορίσει αυτός το µη υποδεικνυόµενο εµπροθέσµως
µέλος, το οποίο, για µεν τη θέση του προέδρου πρέπει να είναι είτε
δικηγόρος είτε φύλακας µεταγραφών και υποθηκών είτε
συµβολαιογράφος, για δε τη θέση των υπόλοιπων µελών πρέπει να
είναι ένας αγρονόµος τοπογράφος µηχανικός και ένας ακόµη από
τους αµέσως προηγουµένως αναφερόµενους νοµικούς, µε τη σειρά
που αυτοί αναγράφονται στο κείµενο της παρούσας διάταξης."
5. Η παράγραφος 2 του άρθρου 10 του ν. 2308/1995 αντικαθίσταται
ως εξής:
"2. Η ∆ευτεροβάθµια Επιτροπή συγκροτείται µε απόφαση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος και
αποτελείται από: α) έναν από τους ακολούθως κατονοµαζόµενους
νοµικούς, ως πρό-εδρο, µε τη σειρά που αυτοί αναγράφονται στο
κείµενο της παρούσας διάταξης, δηλαδή έναν πρωτοδίκη ή
ειρηνοδίκη, µε τριετή τουλάχιστον υπηρεσία, οριζόµενο κατά την
κείµενη για τους δικαστικούς λειτουργούς νοµοθεσία ή ένα δικηγόρο
παρ' εφέταις µε πενταετή τουλάχιστον υπηρεσία, υποδεικνυόµενο
από τον οικείο δικηγορικό σύλλογο ή ένα φύλακα µεταγραφών και
υποθηκών, υποδεικνυόµενο από τον οικείο σύλλογο µε πενταετή
τουλάχιστον υπηρεσία ή ένα συµβολαιογράφο µε πενταετή
τουλάχιστον υπηρεσία, υποδεικνυόµενο από τον οικείο
συµβολαιογραφικό σύλλογο, β) έναν αγρονόµο - τοπογράφο
µηχανικό µε πενταετή τουλάχιστον υπηρεσία, υποδεικνυόµενο από
τον οικείο νοµάρχη, γ) έναν από τους ακολούθως
κατονοµαζόµενους νοµικούς, µε τη σειρά που αυτοί αναγράφονται
στο κείµενο της παρούσας διάταξης, δηλαδή ένα δικηγόρο παρ'
εφέταις, υποδεικνυόµενο από τον οικείο δικηγορικό σύλλογο ή ένα

φύλακα µεταγραφών και υποθηκών, υποδεικνυόµενο από τον οικείο
σύλλογο µε τριετή τουλάχιστον υπηρεσία ή ένα συµβολαιογράφο µε
τριετή τουλάχιστον υπηρεσία, υποδεικνυόµενο από τον οικείο
συµβολαιογραφικό σύλλογο."
6. Η παράγραφος 3 του άρθρου 10 του ν. 2308/1995 αντικαθίσταται
ως εξής:
"3. Για καθένα από τα κατά την παράγραφο 2 τακτικά µέλη της
επιτροπής ορίζεται, κατά τον προβλεπόµενο στην παράγραφο 2
τρόπο, νόµιµος αναπληρωτής του."
7. Η παράγραφος 4 του άρθρου 10 του ν. 2308/1995 αντικαθίσταται
ως εξής:
"4. Ο κατά τις παραγράφους 2 και 3 ορισµός των τακτικών και
αναπληρωµατικών µελών της επιτροπής πρέπει να
πραγµατοποιείται µέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες από την υποβολή
σχετικού αιτήµατος από µέρους του Οργανισµού Κτηµατολογίου και
Χαρτογραφήσεων Ελλάδος. Αν παρέλθει η προθεσµία αυτή, ο
Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος έχει
δικαίωµα να ορίσει αυτός το µη υποδεικνυόµενο εµπροθέσµως
µέλος, το οποίο, για µεν τη θέση του προέδρου πρέπει να είναι είτε
δικηγόρος παρ' εφέταις είτε φύλακας µεταγραφών και υποθηκών
είτε συµβολαιογράφος µε πενταετή υπηρεσία στο εν λόγω
λειτούργηµα, για δε τη θέση των υπόλοιπων µελών πρέπει να είναι
ένας αγρονόµος - τοπογράφος µηχανικός µε πενταετή υπηρεσία και
ένας ακόµη από τους αµέσως προηγουµένως αναφερόµενους
νοµικούς µε τριετή υπηρεσία, µε τη σειρά που αυτοί αναγράφονται
στο κείµενο της παρούσας διάταξης."
8. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 14 του ν.
2308/1995 αντικαθίσταται ως εξής:
"Στην ίδια εταιρεία ο Υπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Eργων δύναται µε αποφάσεις του, ύστερα από πρόταση
του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, να
µεταφέρει αρµοδιότητες και οικονοµικούς πόρους του Οργανισµού
αυτού."
9. Μετά το άρθρο 8 του ν. 2308/1995 προστίθεται άρθρο 8α, το
οποίο έχει ως εξής:

"'Αρθρο 8α
Το αρµόδιο Κτηµατολογικό Γραφείο και έως τη σύσταση αυτού ο
Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος έχει
δικαίωµα να ζητεί από τον αρµόδιο φύλακα µεταγραφών και
υποθηκών τη χορήγηση πιστοποιητικών ή άλλων στοιχείων και
πριν από τον προβλεπόµενο στο προηγούµενο άρθρο χρόνο,
όποτε το κρίνει αναγκαίο."
10. Η παράγραφος 1 του άρθρου 13 του ν. 2308/1995
αντικαθίσταται ως εξής:
"1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από εισήγηση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος και
πρόταση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και Περιβάλλοντος,
Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων καθορίζονται οι αρµοδιότητες
των Κτηµατολογικών Γραφείων και ρυθµίζεται η οργάνωση και
λειτουργία τους. Με κοινές αποφάσεις των Υπουργών Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, Οικονοµικών, ∆ικαιοσύνης
και Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων, ύστερα από
πρόταση του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, συνιστώνται τα προβλεπόµενα από το νόµο αυτόν
Γραφεία Κτηµατολογίου."
11. Μετά το άρθρο 13 του ν. 2308/1995 προστίθεται άρθρο 13α, το
οποίο έχει ως εξής:

"'Αρθρο 13α
1. 'Οπου στο ν. 2308/1995 ορίζεται ότι υποβάλλονται δηλώσεις ή
άλλου είδους έγγραφα στο Γραφείο Κτηµατολογίου, οι δηλώσεις
αυτές και τα λοιπά έγγραφα µπορούν να υποβληθούν στο οικείο
κοινοτικό ή δηµοτικό κατάστηµα ή στον Οργανισµό Κτηµατολογίου
και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ή όπου αλλού ορίζεται µε απόφαση
του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος.
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2. 'Οπου στο ν. 2308/1995 ορίζεται ότι γίνονται αναρτήσεις,
τοιχοκολλήσεις ή άλλου είδους ανακοινώσεις στο χώρο των
Κτηµατολογικών Γραφείων, αυτές µπορούν να γίνονται στο οικείο
κοινοτικό ή δηµοτικό κατάστηµα ή στον Οργανισµό Κτηµατολογίου
και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος ή όπου αλλού ορίζεται µε απόφαση
του Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος.
3. Για την έκδοση και χορήγηση των προβλεπόµενων στο ν.
2308/1995 αντιγράφων, αποσπασµάτων, πιστοποιητικών και
βεβαιώσεων, καθώς και για κάθε άλλη ενέργεια στην οποία
προβαίνουν σύµφωνα µε τον ίδιο νόµο τα Κτηµατολογικά Γραφεία,
αρµοδιότητα έχει έως τη σύσταση των Κτηµατολογικών Γραφείων ο
Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος.
4. 'Οπου στο ν. 2308/1995 προβλέπεται αρµοδιότητα του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος για την
έκδοση αποφάσεων, αυτές εκδίδονται ύστερα από πρόταση της
ανώνυµης εταιρείας "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη Εταιρεία".
12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και
Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων, ύστερα από
εισήγηση της ανώνυµης εταιρίας "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη Εταιρία"
προσδιορίζονται οι νοµικές εργασίες που παρέχονται από
δικηγόρους, κατά την εκπόνηση των προγραµµάτων µελετών
κτηµατογραφήσεων για τη δηµιουργία του Εθνικού Κτηµατολογίου,
καθώς επίσης το πλαίσιο των αµοιβών τους και ρυθµίζεται κάθε
άλλο συναφές ζήτηµα τεχνικού ή λεπτοµερειακού χαρακτήρα.
13. Τα άρθρα 4 παρ. 1, 5 παρ. 1 ηµιεδάφιο 1, 6 παρ. 1 εδάφιο 1 και
10 παρ. 1 του ν. 2308/1995 αντικαθίστανται ως εξής:
"'Αρθρο 4 παρ. 1
Τα προσωρινά κτηµατολογικά διαγράµµατα και οι προσωρινοί
κτηµατολογικοί πίνακες αναρτώνται στο Γραφείο Κτηµατολογίου και
στο οικείο δηµοτικό ή κοινοτικό κατάστηµα. Ανακοίνωση του
Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος για τη
γενόµενη ανάρτηση, µε µνεία του δικαιώµατος υποβολής ένστανσης
κατά της εγγραφής στα πιο πάνω προσωρινά κτηµατολογικά
διαγράµµατα και τους προσωρινούς κτηµατολογικούς πίνακες
ενώπιον της κατά το άρθρο 7 Πρωτοβάθµιας Επιτροπής, καθώς
επίσης της ηµεροµηνίας έναρξης υπολογισµού των προθεσµιών
των άρθρων 5 παράγραφος 1, 6 παράγραφος 1 και 10
παράγραφος 1, δηµοσιεύεται σε δύο εφηµερίδες της έδρας του
νοµού, εφόσον υπάρχουν, σε µία ηµερήσια εφηµερίδα
πανελλαδικής κυκλοφορίας και σε δύο εφηµερίδες του νοµού ή της
περιφέρειας, κοινοποιείται στο Υπουργείο Εξωτερικών, στους
οικείους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, στις νοµαρχιακές
αυτοδιοικήσεις, καθώς επίσης στον κατά τόπο αρµόδιο
συµβολαιογραφικό σύλλογο και στο Συµβολαιογραφικό Σύλλογο
Εφετείων Αθηνών, Πειραιώς, Αιγαίου και ∆ωδεκανήσου. Αν η
τελευταία στον τύπο δηµοσίευση είναι µεταγενέστερη της κατά το
προηγούµενο εδάφιο ηµεροµηνίας που αναγράφεται στην
ανακοίνωση, ο υπολογισµός των προθεσµιών των άρθρων 5
παράγραφος 1, 6 παράγραφος 1 και 10 παράγραφος 1 γίνεται από
την τελευταία αυτή δηµοσίευση. Τα διαγράµµατα και οι πίνακες
παραµένουν αναρτηµένα επί δύο (2) µήνες από την κατά τα
προηγούµενα εδάφια ηµεροµηνία έναρξης υπολογισµού
προθεσµίας.
'Αρθρο 5 παρ. 1, ηµιεδάφιο 1
1. 'Ενα (1) µήνα από την κατά το προηγούµενο άρθρο ηµεροµηνία
έναρξης υπολογισµού προθεσµίας έως τις κατά το άρθρο 12
πρώτες εγγραφές, απαγορεύεται, µε ποινή ακυρότητας, η σύνταξη
συµβολαίων.
'Αρθρο 6 παρ.1, εδάφιο 1
1. 'Οποιος έχει έννοµο συµφέρον µπορεί, µέσα σε προθεσµία
εξήντα (60) ηµερών από την κατά το άρθρο 4 παράγραφος 1
ηµεροµηνία έναρξης υπολογισµού της, να υποβάλει ένσταση.
'Αρθρο 10 παρ.1
1. Κατά των αποφάσεων της Πρωτοβάθµιας Επιτροπής επιτρέπεται
προσφυγή ενώπιον της ∆ευτεροβάθµιας Επιτροπής από όποιον

έχει έννοµο συµφέρον. Η προθεσµία για την άσκηση αυτής της
προσφυγής είναι εξήντα (60) ηµερών από την κατά το άρθρο 4
παράγραφος 1 ηµεροµηνία έναρξης υπολογισµού της."
14. Μετά το άρθρο 8α του ν. 2308/1995, προστίθεται άρθρο 8β, το
οποίο έχει ως εξής:
"'Αρθρο 8β
Ο Οργανισµός Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων Ελλάδος, για
τη διασφάλιση της ορθότητας των πρώτων κτηµατολογικών
εγγραφών, µπορεί να ζητεί την παροχή πληροφοριών και εν γένει
υπηρεσιών από τους αρµόδιους φύλακες µεταγραφών και
υποθηκών.
Με απόφαση ταυ Οργανισµού Κτηµατολογίου και Χαρτογραφήσεων
Ελλάδος, ύστερα από πρόταση της Ανώ- νυµης Εταιρείας
Κτηµατολόγιο Α.Ε., ρυθµίζονται όλα τα θέµατα για την παροχή
υπηρεσιών από τους υποθηκοφύλακες."

'Αρθρο 26
∆απάνες ή ελάττωση εσόδων που εµπίπτουν στη ρύθµιση του
άρθρου 1 της παραγράφου 1 του ν. 2469/ 1997 αντιµετωπίζονται µε
τα προβλεπόµενα στις διατάξεις του παρόντος ανταποδοτικά τέλη
και δικαιώµατα.

'Αρθρο 27
∆ασικοί χάρτες

1. Οι δασικοί χάρτες καταρτίζονται κατά νοµό από τις
προβλεπόµενες στη διάταξη της παραγράφου 10 του άρθρου 28
του παρόντος νόµου υπηρεσίες των νοµαρχιακού επιπέδου
∆ιευθύνσεων ∆ασών.
Τα αναγκαία στοιχεία για τον προσδιορισµό των δασών και των
δασικών εν γένει εκτάσεων, όπως αυτές προσδιορίζονται στις
διατάξεις των παραγράφων 1, 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 3 του ν.
998/1979 "περί προστασίας των δασών και των δασικών εν γένει
εκτάσεων της χώρας" (ΦΕΚ 289 Α'), εξαιρουµένων των τεχνητών
δασικών φυτειών, λαµβάνονται προεχόντως από την παλαιότερη
και την πλησιέστερη προς το χρόνο κατάρτισης του δασικού χάρτη
αεροφωτογράιφησης της περιοχής και από τα βιβλία που
προβλέπονται από τις διατάξεις του π.δ. της 6.9.1931 "περί δασικής
διοικήσεως", επαληθευόµενα επί του εδάφους. Εάν η σειρά της
παλαιότερης αεροφωτογράφησης δεν καλύπτει την εξεταζόµενη
περιοχή ή η χρησιµοποίησή της λόγω κλίµακας ή ποιότητας
καθίσταται απρόσφορη, χρησιµοποιείται η αεροφωτογράφηση
έτους λήψης 1960.
2. Τα κατά τα ανωτέρω δάση και οι δασικές εν γένει εκτάσεις
απεικονίζονται σε κατάλληλης κλίµακας αεροφωτογραφικό ή
χαρτογραφικό υλικό, το οποίο, αφού συµπληρωθεί µε τα
φωτοερµηνευτικά στοιχεία των αεροφωτογραφιών και τα λοιπά
στοιχεία που αναφέρονται στην παράγραφο 1 του παρόντος
άρθρου, αποτελεί τον προσωρινό δασικό χάρτη. Ο χάρτης αυτός,
µετά από την κατά τα ανωτέρω κατάρτισή του, αναρτάται από
υπάλληλο της υπηρεσίας του άρθρου 28 παράγραφος 10 του
παρόντος σε εµφανή θέση των γραφείων της, στα οικεία δηµοτικά ή
κοινοτικά καταστήµατα και στο οικείο ∆ασαρχείο, συντασσοµένου
πρωτοκόλλου που υπογράφεται από τον αναρτήσαντα και έναν
µάρτυρα. Συγχρόνως, µε δηµόσια πρόσκληση που τοιχοκολλάται
κατά τα ανωτέρω και ανακοινώνεται µε οποιοδήποτε µέσο
ενηµέρωσης, κάθε ενδιαφερόµενος καλείται να λάβει γνώση του
αναρτηθέντος ως ανωτέρω προσωρινού δασικού χάρτη και να
υποβάλει κατ' αυτού τις αντιρρήσεις του, είτε αυτοπροσώπως είτε
µε εξουσιοδοτηµένο αντιπρόσωπό του, εντός αποκλειστικής
προθεσµίας σαράντα πέντε (45) ηµερών από την ανάρτηση της
πρόσκλησης και του χάρτη στο οικείο δηµοτικό ή κοινοτικό
κατάστηµα.
3. Οι αντιρρήσεις κατά του περιεχοµένου του αναρτηθέντος ως
ανωτέρω προσωρινού δασικού χάρτη εµφανίζονται επί ποινή
απαραδέκτου ως προς το σχήµα και τα όριά τους πάνω στο
αεροφωτογραφικό υλικό που χορηγείται από υπάλληλο της
υπηρεσίας της παραγράφου 10 του άρθρου 28 του
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παρόντος, αφορούν αποκλειστικά και µόνο αµφισβήτηση του
δασικού χαρακτήρα των εµφανιζόµενων στο χάρτη δασικών
εκτάσεων, κατατίθενται στις ίδιες ως άνω υπηρεσίες και
συνοδεύονται από ειδικό τέλος, που κλιµακούται ανάλογα µε το
εµβαδόν της έκτασης. Κατά τη διαδικασία των αντιρρήσεων δεν
επιτρέπεται να τεθούν ή να προβληθούν θέµατα ιδιοκτησίας, ούτε
να θιγούν δικαιώµατα του ∆ηµοσίου ή ιδιωτών. Οι αντιρρήσεις
εξετάζονται εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών από τριµελή
επιτροπή, που συγκροτείται µε απόφαση του Γενικού Γραµµατέα
της οικείας περιφέρειας και αποτελείται από ένα δασολόγο ως
πρόεδρο, ένα γεωπόνο και έναν τοπογράφο µηχανικό. Με την ίδια
απόφαση ορίζεται και ο γραµµατέας της επιτροπής. Ανάλογα µε την
αποδοχή ή την απόρριψη της αντίρρησης διορθώνεται ή µη και ο
δασικός χάρτης.
4. Μετά από την κατά τα ανωτέρω εξέταση όλων των αντιρρήσεων
και τις ανάλογες διορθώσεις, ο προσωρινός δασικός χάρτης, αφού
κυρωθεί από το Γενικό Γραµµατέα της οικείας Περιφέρειας,
κηρύσσεται οριστικός και έχει πλήρη αποδεικτική ισχύ σε κάθε
διοικητική ή δικαστική αρχή. Επί των οριστικών δασικών χαρτών
σηµειώνονται οι περίµετροι όλων των δασικών εν γένει εκτάσεων,
στις οποίες εφαρµόζονται και ισχύουν οι διατάξεις της δασικής
νοµοθεσίας.
5. Με αποφάσεις του Υπουργού Γεωργίας, που δηµοσιεύονται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται:
α) Οι τεχνικές προδιαγραφές, µε τις οποίες προσδιορίζονται η
παραγωγή και ο τρόπος εφοδιασµού των κεντρικών και
περιφερειακών δασικών υπηρεσιών µε το αεροφωτογραφικό και
χαρτογραφικό υλικό, καθώς και ο καθορισµός των κλιµάκων της
παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου, ο τρόπος φωτοερµηνείας και
χρησιµοποίησης των φωτοερµηνευτικών στοιχείων, ο τρόπος
καθορισµού των περιµέτρων των δασικών εκτάσεων, τα παραδεκτά
όρια για τον υπολογισµό των συντεταγµένων των κορυφών τους και
τον υπολογισµό των εµβαδών τους, ο τρόπος κωδικοποίησης του
αεροφωτογραφικού και χαρτογραφικού υλικού και των δασικών
χαρτών, τα ελάχιστα όρια εµβαδών που κτηµατογραφούνται και
εµφανίζονται στους οικείους χάρτες, η διαδικασία της αναγκαίας για
τον καθορισµό των περιµέτρων ευθυγράµµισης των ορίων των
δασικών εκτάσεων και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την κατάρτιση και
τήρηση των δασικών χαρτών.
β) Ο τρόπος εφοδιασµού των ενδιαφεροµένων µε α-
εροφωτογραφικό υλικό για την υποβολή των αντιρρήσεων.
γ) Ο τύπος και το περιεχόµενο των εκδιδόµενων πρά- ξεων και
βεβαιώσεων περί του δασικού ή µη χαρακτήρα των εκτάσεων.
6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Γεωργίας,
που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθορίζονται
τα αναγκαία τέλη και δικαιώµατα για την έκδοση των αναφερόµενων
στις περιπτώσεις β' και γ' της προηγούµενης παραγράφου
εγγράφων, καθώς και το ειδικό τέλος της παραγράφου 3 του
παρόντος άρθρου, δυναµένων να αναπροσαρµόζονται.
7. Σε περίπτωση αδυναµίας εκτέλεσης των εργασιών κατάρτισης
των δασικών χαρτών από τις υπηρεσίες του άρθρου 28 του
παρόντος, είναι δυνατή, µε απόφαση του Υπουργού Γεωργίας, η
ανάθεση εκτέλεσης των ως άνω εργασιών σε ιδιωτικά γραφεία
εκπόνησης δασικών µελετών της κατηγορίας 24 άρθρου µόνου του
π.δ. 541/1978 "περί κατηγοριών µελετών" (ΦΕΚ 116 Α'). Ο τρόπος
ανάθεσης, εκτέλεσης και παραλαβής των ως άνω εργασιών
καθορίζεται µε τις τεχνικές προδιαγραφές της περίπτωσης α' της
παραγράφου 5 του παρόντος άρθρου. Στις περιοχές οι οποίες
κηρύσσονται υπό κτηµατογράφηση, σύµφωνα µε το ν. 2308/1995
(ΦΕΚ 114 Α'), για τις οποίες δεν υφίσταται δασικός χάρτης, οι
εργασίες κατάρτισής του, εάν η απόφαση του πρώτου εδαφίου της
παραγράφου αυτής δεν εκδοθεί µέσα σε προθεσµία τριάντα (30)
ηµερών από την κήρυξη της περιοχής υπό κτηµατογράφηση,
εκτελούνται από την "Κτηµατολόγιο Ανώνυµη Εταιρεία" µε
αναθέσεις σε ιδιωτικά γραφεία δασολόγων, σύµφωνα µε τις τεχνικές
προδιαγραφές της περίπτωσης α' της παραγράφου 5 του παρόντος
άρθρου.

8. Στο τέλος της αναφερόµενης στην προηγούµενη παράγραφο
κατηγορίας 24 άρθρου µόνου του π.δ. 541/ 1978 προστίθεται
εδάφιο που έχει ως ακολούθως: "και εκτέλεση εργασιών κατάρτισης
των δασικών χαρτών".
9. Μετά την κατάρτιση και κύρωση των δασικών χαρτών κάθε
µεταβίβαση, σύσταση, αλλοίωση και γενικά κάθε µεταβολή των
εµπράγµατων σχέσεων στις δασικές εν γένει εκτάσεις που
περιέχονται σε αυτούς είναι άκυρη και ανίσχυρη, αν δεν
συνοδεύεται από σχετικό πιστοποιητικό της αρµόδιας υπηρεσίας
της παραγράφου 10 του άρθρου 28 του παρόντος, µε το οποίο θα
βεβαιώνεται ο χαρακτήρας της έκτασης, η ανυπαρξία δικαιωµάτων
του ∆ηµοσίου επ' αυτής και η αυτοτέλεια ή η νόµιµη κατάτµησή της.

'Αρθρο 28
∆ιαδικασία αναγνώρισης δασικής ιδιοκτησίας -
Μεταβατικές και καταργούµενες διατάξεις

1. Στις περιοχές που κηρύσσονται υπό κτηµατογράφηση κατά τις
διατάξεις του ν. 2308/1995, όποιος επικαλείται εγγραπτέο στα
κτηµατολογικά διαγράµµατα και πίνακες ιδιωτικό δικαίωµα σε δάση
και δασικές εκτάσεις, για τις οποίες έχει καταρτιστεί και κυρωθεί
δασικός χάρτης κατά τις διατάξεις του παρόντος νόµου, έχει
υποχρέωση να υποβάλει για το δικαίωµα αυτό δήλωση στα αρµόδια
όργανα του Κτηµατολογίου, τηρώντας τη διαδικασία που προβλέπει
ο ν. 2308/1995. Για την εγγραφή του δηλούντος ως δικαιούχου από
τα αρµόδια όργανα του Κτηµατολογίου απαιτείται να καθορίζεται
στη σχετική δήλωση επακριβώς η θέση και τα όρια του δάσους ή
της δασικής έκτασης που απεικονίζεται σε τοπογραφικό διάγραµµα,
το οποίο συνοδεύει τη δήλωση. Με την ίδια δήλωση
συνυποβάλλονται επίσης και όλα τα αναγκαία αποδεικτικά έγγραφα
για το εγγραπτέο δικαίωµα.
2. Καταχώριση στα κτηµατολογικά διαγράµµατα και πίνακες
ιδιωτικού δικαιώµατος σε δάσος και δασική έκταση από τα αρµόδια
όργανα του Κτηµατολογίου, ύστερα από την κατά την προηγούµενη
παράγραφο δήλωση, επιτρέπεται µόνο όταν πρόκειται για δικαίωµα
που αναγνωρίζεται κατά τις κείµενες διατάξεις ως ιδιωτικό για την
εγγραφή αυτή εκδίδεται από τα αρµόδια όργανα του Κτηµατολογίου
βεβαίωση, η οποία κοινοποιείται στην οικεία δασική υπηρεσία. Εάν
για το ιδιωτικό δικαίωµα, για το οποίο ζητείται η κατά τα ανωτέρω
κτηµατολογική εγγραφή, δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί η
προβλεπόµενη στις διατάξεις του παρόντος νόµου διαδικασία για
την αναγνώριση του ιδιωτικού αυτού δικαιώµατος, σηµειώνεται στα
στοιχεία του Κτηµατολογίου η εν λόγω εκκρεµότητα.
3. Οι προβλεπόµενες από τις διατάξεις των άρθρων 7 και 10 του ν.
2308/1995 επιτροπές, επιλαµβανόµενες των ενστάσεων που
υποβάλλονται εµπροθέσµως κατά τη διαδικασία του άρθρου 6 και
των προσφυγών του άρθρου 10 παρ. 1 του ίδιου νόµου, ερευνούν
αν συντρέχει νόµιµος λόγος αποδοχής της ένστασης ή της
προσφυγής. Στην απόφαση των επιτροπών αυτών µνηµονεύονται
υποχρεωτικά τα αποδεικτικά στοιχεία, στα οποία βασίστηκε η κρίση
τους.
4. Οποιαδήποτε αγωγή που αφορά αναγνώριση εµπράγµατων
δικαιωµάτων επί δασών και δασικών εν γένει εκτάσεων από τα
πολιτικά δικαστήρια και στρέφεται κατά του ∆ηµοσίου, καθώς
επίσης και οι αγωγές του ∆ηµοσίου κατά αντιδίκων του για την
απόδοση όµοιων εκτάσεων, που ανήκουν κατά κυριότητα σε αυτό,
εισάγονται προς εκδίκαση στα πολιτικά δικαστήρια, τα οποία
δικάζουν κατά τη διαδικασία του άρθρου 270 του Κώδικα Πολιτικής
∆ικονοµίας. Κάθε άλλη αγωγή που αφορά αναγνώριση
εµπράγµατων δικαιωµάτων σε δάση και δασικές εν γένει εκτάσεις
και απευθύνεται σε άλλο δικαστήριο είναι απαράδεκτη.
5. Οι κατά την προηγούµενη παράγραφο υποθέσεις είναι από το
νόµο προτιµητέες. Το δικαστήριο, έπειτα από αίτηση του
ενδιαφεροµένου, ο οποίος δεν µπόρεσε να ασκήσει εµπρόθεσµα
προσεπίκληση ή παρέµβαση, µπορεί να αναβάλει για το σκοπό
ασκήσεως αυτών τη συζήτηση της υποθέσεως σε νέα ρητή
δικάσιµο, µέσα σε προθεσµία ενός (1) µηνός.
6. Στις περιοχές που καταρτίστηκε και κυρώθηκε ο δασικός
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χάρτης, αλλά δεν άρχισε η διαδικασία κατάρτισης του Εθνικού
Κτηµατολογίου, οι εµπράγµατες αξιώσεις τρίτων επί δασών και
δασικών εν γένει εκτάσεων εξετάζονται, µετά από αίτησή τους από
την οικεία δα- σική υπηρεσία, κατά τις κείµενες διατάξεις. Σε
περίπτωση απόρριψης της αίτησης η περαιτέρω διεκδίκηση των
δικαιωµάτων από τον ενδιαφερόµενο γίνεται κατά την παράγραφο 4
του παρόντος άρθρου.
7. Στις περιοχές που δεν καταρτίστηκε ακόµη ο δασικός χάρτης, οι
αµφισβητήσεις για το δασικό ή µη χαρακτήρα των εκτάσεων
επιλύονται µε τη διαδικασία του άρθρου 14 του ν. 998/1979.
8. Σε περιπτώσεις κατά τις οποίες αµφισβητούνται τα
αναγραφόµενα όρια των µη δηµόσιων εκτάσεων, ο καθορισµός
τους στο έδαφος και στο χάρτη γίνεται από την αρµόδια επιτροπή
αποτερµατισµού του άρθρου 73 του ν. 998/1979, όταν οι εκτάσεις
συνορεύουν µε δηµόσιες εκτάσεις ή από τα τακτικά δικαστήρια,
όταν συνορεύουν µε ιδιωτικές.
9. Για την οργάνωση, το συντονισµό, τη φωτογραµµετρική,
χαρτογραφική και µηχανογραφική υποστήριξη και τον έλεγχο των
εργασιών που αναφέρονται στις διατάξεις των άρθρων 27 και 28
του παρόντος, η ∆ιεύθυνση ∆ασικού Κτηµατολογίου, ∆ασολογίου,
Χαρτογράφησης, Απογραφής και Ταξινόµησης ∆ασών και ∆ασικών
Εκτάσεων της Γενικής Γραµµατείας ∆ασών και Φυσικού
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, που συστήθηκε µε τις
διατάξεις του άρθρου 1 του π.δ. 46/1991 "Συµπλήρωση και
τροποποίηση διατάξεων του π.δ. 402/1988 "Οργανισµός του
Υπουργείου Γεωργίας" (ΦΕΚ 25 Α') µετονοµάζεται σε ∆ιεύθυνση
∆ασικών Χαρτών.
10. Στις ∆ιευθύνσεις ∆ασών των νοµών και των περι- φερειών
συνίσταται ειδικό τµήµα ∆ασικών Χαρτογραφήσεων αρµόδιο για τις
δασικές χαρτογραφήσεις και τα ιδιοκτησιακά θέµατα που
ρυθµίζονται µε τον παρόντα νόµο.
11. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης,
Οικονοµικών και Γεωργίας, καθορίζονται η διάρθρωση, ο
εξοπλισµός, οι αρµοδιότητες και η στε- λέχωση των υπηρεσιών που
συνιστώνται κατά την προηγούµενη παράγραφο.
12. Μέχρι την κύρωση των δασικών χαρτών κατά τις διατάξεις της
παραγράφου 3 του άρθρου 27 του παρόντος παραµένουν σε ισχύ
οι διατάξεις του άρθρου 8 του ν. 998/1979 και εξακολουθούν να
λειτουργούν τα προβλεπόµενα από αυτές συµβούλια.
13. Στις περιοχές για τις οποίες καταρτίστηκε και κυρώθηκε ο
δασικός χάρτης, οι διατάξεις του άρθρου 8 του ν. 998/1979 παύουν
να ισχύουν και τα προβλεπόµενα από αυτές συµβούλια παύουν να
λειτουργούν. Οι διατάξεις όµως αυτές εφαρµόζονται για τις αιτήσεις
αναγνώρισης εµπραγµάτων δικαιωµάτων σε δάση και δασικές
εκτάσεις κατά την έννοια του άρθρου 3 του ν. 998/1979, οι οποίες
εκκρεµούν στο Αναθεωρηµένο Συµβούλιο Ιδιοκτησίας ∆ασών
(Α.Σ.Ι.∆.) κατά την κύρωση του δασικού χάρτη. Μετά την έκδοση
των σχετικών γνωµοδοτήσεων επί υποθέσεων που εκκρεµούν στο
Α.Σ.Ι.∆. παύει η λειτουργία του Συµβουλίου αυτού. Η διάταξη της
περίπτωσης α' της παραγράφου 4 του άρθρου 8 του ν. 998/1979
παραµένει σε ισχύ και µετά την κύρωση των δασικών χαρτών, µόνο
όσον αφορά τη συγκρότηση του Αναθεωρητικού Συµβουλίου
Ιδιοκτησίας ∆ασών, το οποίο διατηρείται µόνο για τη συγκρότηση
του Μεικτού Γνωµοδοτικού Συµβουλίου της παραγράφου 7 του
άρθρου 25 του α.ν. 1539/1938.
Απορριπτικές αποφάσεις του Υπουργού Γεωργίας επί
γνωµοδοτήσεων των Συµβουλίων Ιδιοκτησίας ∆ασών (Σ.Ι.∆.) δεν
παραπέµπονται στο Α.Σ.Ι.∆.. Οι ενδιαφερόµενοι µπορούν να
επιδιώξουν την αναγνώριση των δικαιωµάτων τους σύµφωνα µε τις
διατάξεις της παραγράφου 4 του άρθρου 28 του παρόντος νόµου.
14. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
α. Οι διατάξεις του ν. 248/1976 "περί φύλλου καταγραφής, µητρώου
ιδιοκτησίας και οριοθεσίας των δασικών εκτάσεων και προστασίας
των δηµοσίων δασικών εκτάσεων" (ΦΕΚ 6 Α'), πλην του άρθρου
31.
β. Οι διατάξεις των άρθρων 81 παράγραφοι 1 και 2, 82 και 83 του ν.

998/1979, µε τις οποίες τροποποιήθηκαν και αντικαταστάθηκαν οι
διατάξεις των άρθρων 7, 11, 14 και 15 του καταργούµενου ως άνω
ν. 248/1976. Εκκρεµείς δίκες στα προβλεπόµενα από τις
καταργούµενες διατάξεις του ν. 248/1976 δικαστήρια καταργούνται,
οι ενδιαφερόµενοι όµως µπορούν να επιδιώξουν την αναγνώριση
των δικαιωµάτων τους σύµφωνα µε τις ρυθµίσεις και διαδικασίες
του παρόντος νόµου.
15. Καταργούνται οι διατάξεις των άρθρων 11, 12 και 13 του ν.
998/1979.
16. Οι κτηµατικοί χάρτες που καταρτίστηκαν βάσει του ν. 248/1976,
ανεξάρτητα αν είναι προσωρινοί ή οριστικοί, παραµένουν σε ισχύ
και διορθώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.
Από τη διόρθωσή τους οι παραπάνω χάρτες επέχουν θέση των
προβλεπόµενων από το άρθρο 27 του παρόντος δασικών χαρτών.
Οι διορθώσεις που επιβάλλονται ύστερα από αποφάσεις των
δικαστηρίων ή από τις ρυθµίσεις του παρόντος επιφέρονται στους
παραπάνω χάρτες από την υπηρεσία της παραγράφου 10 του
άρθρου 28 του παρόντος.
17. Στις υποθέσεις που κρίθηκαν από τα προβλεπόµενα από τα
άρθρα 14 και 15 του ν. 248/1976 δικαστήρια, οι διάδικοι µπορούν
να επιδιώξουν την αναγνώριση των δικαιωµάτων τους, σύµφωνα µε
τις διατάξεις της παραγράφου 4 του άρθρου 28 του παρόντος
νόµου.
18. Οι αποφάσεις που εκδόθηκαν από τις Επιτροπές Επιλύσεως
∆ασικών Αµφισβητήσεων της παραγράφου 3 του άρθρου 10 του ν.
998/1979 κατ' εφαρµογή των διατάξεων του άρθρου 14 του ίδιου
νόµου, παραµένουν ισχυρές ως προς το χαρακτήρα των εκτάσεων
και λαµβάνονται υποχρεωτικά υπόψη για την κατάρτιση του
δασικού χάρτη. Μετά την ανάρτηση του χάρτη αυτού, οι διατάξεις
του άρθρου 14 του ν. 998/1979 παύουν να ισχύουν και οι
Επιτροπές Επιλύσεως ∆ασικών Αµφισβητήσεων της παραγράφου
3 του άρθρου 10 του ίδιου νόµου είναι αναρµόδιες για την εξέταση
θεµάτων που ανάγονται στο χαρακτηρισµό των εκτάσεων. Αιτήσεις
που έχουν υποβληθεί κατά τη διαδικασία του άρθρου 14 του ν.
998/1979 και δεν έχουν εξετασθεί µέχρι την ανάρτηση του δασικού
χάρτη, καθώς και οι κατά την πιο πάνω διαδικασία υποθέσεις που
εκκρεµούν στις επιτροπές του άρθρου 10 του ίδιου νόµου,
θεωρούνται ως αντιρρήσεις της παραγράφου 1 του άρθρου 27 του
παρόντος νόµου και παραπέµπονται στο αρµόδιο για την εκδίκασή
της όργανο.
19. Τα συνεργεία κτηµατογράφησης που συγκροτήθηκαν βάσει του
άρθρου 5 του ν. 248/1976 παραµένουν µέχρι να συγκροτηθούν οι
υπηρεσίες της παραγράφου 10 του άρθρου 28 του παρόντος και
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στην κατάρτιση των δασικών
χαρτών.
Μετά τη συγκρότηση των ως άνω υπηρεσιών το προσωπικό των
συνεργείων κτηµατογράφησης εντάσσεται οργανικά σε αυτές.
20. Οι ανταλλαγές, δυνάµει συµβολαίων, ισάξιων ακινήτων δασικών
ή µη εκτάσεων µεταξύ του ∆ηµοσίου και τρίτων θεωρούνται ισχυρές
και νόµιµες, ανεξάρτητα αν τηρήθηκε ή µη η διαδικασία του άρθρου
68 του ν. 4173/1929, όπως κωδικοποιήθηκαν στο άρθρο 50
παράγραφοι 1 και 2 του ν.δ. 86/1969 και της παραγράφου 5 του
άρθρου 11 του ν.δ. 2967/1954 "Περί τροποποιήσεως,
συµπληρώσεως και καταργήσεως διατάξεων τινών της κείµενης
νοµοθεσίας περί διαχειρίσεως Ανταλλαξίµου Περιουσίας" (ΦΕΚ 199
Α').

'Αρθρο 29
1. Καθορίζεται ως χώρος µετεγκατάστασης του κατολισθαίνοντος
οικισµού Λαµπερού η έκταση συνολικού εµβαδού 165.796,15 τ.µ.
που βρίσκεται στην κοινότητα Αγίου Αθανασίου του νοµού
Καρδίτσας, όπως φαίνεται στον υπ' αριθ. 289/8/25.4.81
Κτηµατολογικό Πίνακα του Υπουργείου Περιβάλλοντος Χωροταξίας
και   ∆ηµόσιων   'Εργων,   που   συνοδεύει   την   υπ' αριθ.
Κ62/97/1986   κοινή   απόφαση   των   Υπουργών   Οικονοµικών
και Υγείας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων "Αναγκαστική
απαλλοτρίωση έκτασης για τη στεγαστική από-



1348 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

κατάσταση κατοίκων του Οικισµού Λαµπερό Ν. Καρδίτσας που
επλήγησαν από κατολισθήσεις" (ΦΕΚ 168 ∆').
2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων µετά από γνώµη του Κεντρικού Συµβουλίου
Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος (Κ.Σ.Χ.Ο.Π.), εγκρίνεται
το ρυµοτοµικό σχέδιο του παραπάνω οικισµού και καθορίζονται οι
όροι και περιορισµοί δόµησης αυτού.

'Αρθρο 30
1. Για την ανέγερση του κτιρίου του Μουσείου Ακρόπολης στο χώρο
που έχει καθορισθεί µε το από 6.8.1996 π.δ. (ΦΕΚ 1006 ∆'),
σύµφωνα µε τους όρους δόµησης οι οποίοι έχουν καθορισθεί µε το
από 17.9.1996 π.δ. (ΦΕΚ 1139 ∆') και κατά παρέκκλιση από τις
κείµενες διατάξεις:
α. Για λόγους που αφορούν τις λειτουργικές ανάγκες του Μουσείου,
δεν απαιτείται η υποδιαίρεση του εκθεσιακού χώρου του Μουσείου
σε επί µέρους πυροδιαµερίσµατα. Οι µελέτες πυροπροστασίας
(ενεργητικής και παθητικής) του κτιρίου του Μουσείου εγκρίνονται
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων, Πολιτισµού και ∆ηµόσιας Τάξης.
β. Για τους ίδιους λόγους, ο αριθµός των θέσεων στάθµευσης του
Μουσείου που θα κατασκευαστούν καθορίζεται σε τριάντα (30).
2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων, ύστερα από ειδικώς αιτιολογηµένη γνώµη του
Κεντρικού Συµβουλίου Χωροταξίας, Οικισµού και Περιβάλλοντος,
µπορεί να εγκρίνονται και άλλες παρεκκλίσεις από τις κείµενες
πολεοδοµικές και κτιριοδοµικές διατάξεις για την ανέγερση του
κτιρίου του Μουσείου Ακρόπολης στον παραπάνω χώρο, εφόσον
αφορούν σε ειδικότερα θέµατα ή σε θέµατα µε χαρακτήρα τεχνικό ή
λεπτοµερειακό.

'Αρθρο 31
Περί της Α.Ε. ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ

1. Το άρθρο 3 παράγραφος 15 εδάφιο α' περίπτωση α' περίοδος γ'
του ν. 2479/1997 (ΦΕΚ 67 Α'), όπως συµπληρώθηκε από το άρθρο
21 παράγραφος 5α του ν. 2521/1997 (ΦΕΚ 174 Α'), αντικαθίσταται
ως εξής:
"Επ' αυτής έχουν εφαρµογή οι διατάξεις των παραγράφων 8, 9, 11
πλην του τρίτου εδαφίου του, όπως έχει αντικατασταθεί µε το
δωδέκατο άρθρο παράγραφος 1 του ν. 2338/1995 (ΦΕΚ 202 Α'),
12, 14, 15, 16, 17 και 19 του άρθρου 5 του ν. 2229/1994 (ΦΕΚ 138
Α'), καθώς και οι διατάξεις των παραγράφων 2, 4, 5 και 6 του
άρθρου εβδόµου, παράγραφος 1 του άρθρου ογδόου και
παράγραφος 3 του άρθρου δεκάτου του ν. 1955/1991 (ΦΕΚ 112
Α'). 'Οπου στις διατάξεις αυτές αναφέρεται ότι η εποπτεία ή η
έγκριση αποφάσεων του ∆.Σ. της εταιρίας ασκείται από τον
Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµόσιων 'Εργων και τον
κατά περίπτωση αρµόδιο υπουργό, την εποπτεία ή έγκριση ειδικώς
επί της εταιρίας "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ Α.Ε." ασκεί µόνος ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης."
2. Στους κατά την παράγραφο 15α του άρθρου 3 του ν. 2479/1997
(ΦΕΚ 67 Α') µνηµονευόµενους σκοπούς της ανώνυµης εταιρίας µε
την επωνυµία "ΘΕΜΙΣ ΚΑΤΑΣΚΕΥΑΣΤΙΚΗ Α.Ε." προστίθεται και η
απόκτηση µε επαχθή ή χαριστική αιτία δύο ακινήτων για στέγαση:
α) του Ν.Π.∆.∆. µε την επωνυµία "ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟ
∆ΙΕΘΝΟΥΣ ΚΑΙ ΑΛΛΟ∆ΑΠΟΥ ∆ΙΚΑΙΟΥ" και β) του νεκροτοµείου
της Ιατροδικαστικής Υπηρεσίας Αθηνών. Τα άνω ακίνητα µπορεί να
είναι γήπεδα ή κτίρια, αποπερατωµένα ή µη.
3. Στο τέλος της περιόδου γ' της παραγράφου 7 του άρθρου 5 του
ν. 2408/1996 προστίθεται το ακόλουθο εδάφιο:
"Σε περίπτωση χρηµατοδότησης ή επιχορήγησης της εταιρίας από
τον Κρατικό Προϋπολογισµό (τακτικό και δηµοσίων επενδύσεων)
αυξάνεται, τηρουµένων των κειµένων διατάξεων, το εξυπηρετούν
τους σκοπούς της εταιρίας κεφάλαιο αυτής κατά το ποσό αυτό και
κατ' αυτό καθίσταται µέτοχος της εταιρίας και το Ελληνικό ∆ηµόσιο.
Στην περίπτωση αυτή εκδίδεται ένας επιπλέον ονοµαστικός

αναπαλλοτρίωτος τίτλος που ανήκει στο Ελληνικό ∆ηµόσιο.
Εφόσον το Ελληνικό ∆ηµόσιο καταστεί µέτοχος της εταιρίας, η
γενική συνέλευση αυτής απαρτίζεται από τον Πρόεδρο του
∆ιοικητικού Συµβουλίου του ΤΑ.Χ.∆Ι.Κ. και από εκπρόσωπο του
Υπουργού ∆ικαιοσύνης που ορίζεται µε απόφαση του τελευταίου."

'Αρθρο 32
1. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και
∆ηµόσιων 'Εργων καθορίζονται, µετά από πρόταση της Τεχνικής
Υπηρεσίας της Βουλής των Ελλήνων, οι πολεοδοµικοί και
κτηριοδοµικοί όροι ανέγερσης, επισκευής, διαρρύθµισης και λοιπών
οικοδοµικών εργασιών των κτηρίων που εξυπηρετούν τη λειτουργία
της Βουλής των Ελλήνων κατά παρέκκλιση από τις κείµενες
διατάξεις, εξαιρουµένου του κυρίως κτηρίου του Κοινοβουλίου.
Η απόφαση αυτή επέχει θέση οικοδοµικής άδειας µετά τη
δηµοσίευσή της στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
2. Στο έργο "µελέτη - κατασκευή πενταόροφου υπογείου χώρου
στάθµευσης οχηµάτων κάτω από το προαύλιο της Βουλής" και για
την ταχύτερη αποπεράτωσή του και µε τον όρο ότι θα παραδοθεί
αυτό τουλάχιστον τρεις (3) µήνες πριν τη συµβατική προθεσµία
παράδοσής του θα καταβάλλεται στην ανάδοχο εταιρεία πρόσθετο
αντάλλαγµα που θα ανέρχεται στο ποσό των 24.500.000 δρχ. για
κάθε µήνα επίσπευσής του. Το συνολικό ποσό για το πρόσθετο
αυτό αντάλλαγµα δεν µπορεί να υπερβεί το πέντε τοις εκατό (5%)
της προϋπολογισθείσας δαπάνης του έργου.
3. Για τα έργα "µελέτη - κατασκευή πενταόροφου υπογείου χώρου
στάθµευσης οχηµάτων κάτω από το προαύλιο της Βουλής" και
"∆ιαµόρφωση χώρων γραφείων Βουλής στο κτήριο επί της οδού
Βουλής 4" µπορούν οι ανάδοχοι να υποβάλουν ειδικό λογαριασµό
για την εφάπαξ καταβολή του τµήµατος του εργολαβικού
ανταλλάγµατος που αναλογεί στη µελέτη κατασκευής του έργου
καθοριζόµενο σε ποσοστό πέντε (5) επί τοις εκατό της συµβατικής
αξίας των εργασιών.

'Αρθρο 33
Επαναφέρεται σε ισχύ η παρ. 5 του άρθρου 23 του ν. 1577/1985.

'Αρθρο 34
'Εναρξη ισχύος

Ο παρών νόµος αρχίζει να ισχύει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.]
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ' ευθύνη του επικύρωση
των Πρακτικών, ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρεσχέθη η
ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Εισερχόµαστε τώρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου: "Σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα
του Ανθρώπου και Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής".
Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό θα συζητηθεί σε µία
συνεδρίαση όπως έχει αποφασίσει η ∆ιάσκεψη των Προέδρων.
Ο κ. Λάλος έχει το λόγο επί του νοµοσχεδίου του Υπουργείου
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
ΚΑΝΕΛΛΟΣ ΛΑΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν
σχέδιο νόµου θεσµοθετούνται δύο επιτροπές. Πρώτον, η Εθνική
Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και δεύτερον η Εθνική
Επιτροπή Βιοηθικής.
Ανάλογες  επιτροπές  βέβαια  υπάρχουν  και  λειτουργούν  σε
πολλές  ευρωπαϊκές  χώρες,  σαν  αποτέλεσµα  του  σχεδίου
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απόφασης, το οποίο έχει επεξεργασθεί η Επιτροπή για τα
∆ικαιώµατα του Ανθρώπου του Συµβουλίου της Ευρώπης για
σύσταση τέτοιων επιτροπών και σε άλλα κράτη µέλη της
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης.
Σε αυτά τα πλαίσια και εναρµονιζόµενοι και µεις µε την ευρωπαϊκή
τακτική προτείνεται σύσταση αυτών των δύο επιτροπών.
Πιστεύουµε ότι αυτές οι επιτροπές µέσα από τη σωστή λειτουργία
τους, θα µπορέσουν να συµβάλουν στην εκπόνηση σύγχρονης
νοµοθεσίας και νέων κωδίκων δεοντολογίας, αφού βέβαια λάβουν
υπόψη τα πρότυπα άλλων χωρών, τη διεθνή εµπειρία, αλλά κυρίως
αφού προσαρµοσθούν στις ιδιαιτερότητες της ελληνικής
πραγµατικότητας και στις αναγκαιότητες της εποχής µας.
Η πατρίδα µας µπορεί και πρέπει, αναλαµβάνοντας την προεδρία
του Συµβουλίου της Ευρώπης να προτείνει σύγχρονες πολιτικές στο
πεδίο των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και σε αυτήν την αναγκαιότητα
ανταποκρίνεται η ίδρυση της Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα
του Ανθρώπου.
Κρίνεται αναγκαίο να υπάρχει ένα όργανο, το οποίο θα
παρακολουθεί συνεχώς τις εξελίξεις σε τοπικό, αλλά και σε διεθνές
επίπεδο, εξελίξεις που έχουν σχέση µε τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
'Ενα όργανο, το οποίο όχι µόνο θα συµβουλεύει τη διοίκηση, την
Κυβέρνηση, τα κόµµατα, αλλά κυρίως θα ενηµερώνει την κοινή
γνώµη για τους κινδύνους που ελλοχεύουν στην καθηµερινή µας
ζωή, όσον αφορά την παραβίαση των θεµελιωδών δικαιωµάτων
µας.
Η επιτροπή αυτή θα είναι, όπως είπαµε, ένα συµβουλευτικό όργανο
της Κυβέρνησης, θα εξετάζει ζητήµατα που θα της βάζει η ίδια η
Κυβέρνηση, θα εξετάζει θέµατα που θα της βάζει η ∆ιάσκεψη των
Προέδρων της Βουλής, θέµατα που θα της προτείνουν τα µέλη της
ή και οι διάφορες µη κυβερνητικές οργανώσεις.
Συγχρόνως αυτή η επιτροπή θα υποβάλλει προτάσεις µετά από
µελέτες για τη βελτίωση του θεσµικού πλαισίου που αφορά τα
ανθρώπινα δικαιώµατα, θα αναπτύσει πρωτοβουλίες για την
ευαισθητοποίηση της κοινής γνώµης και των Μέσων Μαζικής
Ενηµέρωσης πάνω στο ίδιο θέµα, θα εκφέρει γνώµη για εκθέσεις
που πρέπει να υποβάλει η πατρίδα µας σε διεθνείς οργανισµούς,
θα διατηρεί µόνιµη επικοινωνία µε διεθνείς οργανισµούς και
παρεµφερή όργανα άλλων κρατών, αλλά και µε µη κυβερνητικές
οργανώσεις για ανταλλαγή απόψεων, γνώσεων και εµπειριών.
Γενικά αυτή η εθνική επιτροπή για τα ανθρώπινα δικαιώµατα θα έχει
σαν µέληµά της τη συνεχή, αδιάλειπτη και αποτελεσµατική
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, όλων όσων βρίσκονται,
λειτουργούν και ζουν στην ελληνική επικράτεια.
Βέβαια, στην πατρίδα µας ήδη λειτουργεί ο θεσµός του Συνήγορου
του Πολίτη ένας σηµαντικός θεσµός, µε τον οποίο διασφαλίζεται η
υποστήριξη του πολίτη στην επίλυση καθηµερινών προβληµάτων
τα οποία προκύπτουν κατά τη διαδικασία επικοινωνίας του πολίτη
µε την κεντρική διοίκηση, αλλά αυτός ο θεσµός ασχολείται µόνον µε
ατοµικές περιπτώσεις πολιτών, ενώ η Εθνική Επιτροπή για τα
∆ικαιώµατα των Ανθρώπων θα ασχοληθεί µε την προβολή και την
προάσπιση αυτών των δικαιωµάτων ευρύτερων κοινωνικών
οµάδων.
Τέτοιες κοινωνικές οµάδες υπάρχουν πολλές σήµερα και στην
πατρίδα µας αλλά και σε όλη την Ευρώπη, µετά µάλιστα από τα
µεγάλα µεταναστευτικά ρεύµατα των τελευταίων χρόνων, που
αφορούν κυρίως οικονοµικούς πρόσφυγες. Είναι καθήκον κάθε
ευνοµούµενου κράτους, κάθε πολιτισµένου κράτους, στο κατώφλι
του 21ου αιώνα να δείξει την κοινωνική του ευαισθησία και να
αντιµετωπίσει αυτές τις προκλήσεις.
Βέβαια, υπάρχουν πάρα πολλοί διακρατικοί οργανισµοί, ο
Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών, το Συµβούλιο της Ευρώπης, το
∆ικαστήριο των Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων του Στρασβούργου,
όπως επίσης και πολλές διεθνείς συµβάσεις, αλλά και µη
κυβερνητικές οργανώσεις, που προωθούν ακριβώς την προστασία
αυτών των δικαιωµάτων και των θεµελιωδών ελευθεριών των
ανθρώπων. Αλλά ο εµπλουτισµός και η ανανέωση του συστήµατος
και µε άλλους θεσµούς νοµίζουµε ότι είναι αναγκαία και µπορεί να
βοηθήσει την πιο αποτελεσµατική προστασία αυτών των

δικαιωµάτων.
Η δεύτερη επιτροπή, την οποία προτείνει το παρόν σχέδιο νόµου,
είναι η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής. Είναι αλήθεια ότι οι ραγδαίες
εξελίξεις της επιστήµης και της τεχνολογίας τα τελευταία χρόνια,
ιδίως στους τοµείς της βιολογίας, της ιατρικής, της γενετικής και της
βιοτεχνολογίας, έχουν επηρεάσει σε µεγάλο βαθµό τον άνθρωπο
αλλά και το περιβάλλον που ζει. Οι νέες µέθοδοι τεχνητής
αναπαραγωγής και κυρίως η γενετική µετάλλαξη φυτικών και
ζωικών ειδών προκαλούν πλέον την ηθική της κοινωνίας µας.
Πολλές χώρες τα τελευταία χρόνια µπροστά σε τέτοια προβλήµατα
µεγάλης ηθικής και κοινωνικής σηµασίας και κυρίως στον τοµέα της
τεχνητής αναπαραγωγής συγκρότησαν αυτές τις επιτροπές
βιοηθικής, επιτροπές οι οποίες µελέτησαν το θέµα, συνεργάσθηκαν
µαζί τους αλλά και µε άλλους διεθνείς διακρατικούς οργανισµούς και
πρότειναν συγκεκριµένες λύσεις, συγκεκριµένες πολιτικές στις
χώρες τους. 'Οπως επίσης καθιέρωσαν και συγκεκριµένους κώδικες
δεοντολογίας, οι οποίοι ισχύουν για όσους ασχολούνται µε αυτούς
τους τοµείς.
Στα πλαίσια αυτά και στη λογική µιας κοινής τάσης σε
πανευρωπαϊκό επίπεδο το Συµβούλιο της Ευρώπης πρόσφατα
υιοθέτησε τη σύµβαση για τη βιοηθική καθώς και το πρωτόκολλο
για τον κλωνισµό του ανθρώπου, πρωτόκολλο µε το οποίο µπαίνει
φραγµός πλέον στην κλωνοποίηση του ανθρώπου, σε µια πράξη η
οποία αντιβαίνει προς την ηθική, δεοντολογικώς κρίνεται
απαράδεκτη, είναι αντίθετη προς την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και
νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι ότι συνιστά παραβίαση των
θεµελιωδών ανθρωπίνων δικαιωµάτων.
Μετά απ'όλα αυτά κρίνεται αναγκαίο η σύσταση και στη χώρα µας
αυτής της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής, η οποία θα βοηθήσει
συµβουλευτικά την κεντρική διοίκηση και συγχρόνως θα βοηθήσει
στην ενηµέρωση και στην ευαισθητοποίηση της ελληνικής
κοινωνίας.
Κύριοι συνάδελφοι, και οι δύο αυτές εθνικές επιτροπές θα
υπάγονται απευθείας στον Πρωθυπουργό, όχι βέβαια για να
υπάρχει εποπτεία και να ελέγχονται οι αποφάσεις της επιτροπής
από την Κυβέρνηση, όπως χαρακτηριστικά είπε κάποιος
συνάδελφος στη ∆ιαρκή Επιτροπή, αλλά κυρίως για να δοθεί
ιδιαίτερο κύρος σ'αυτές τις επιτροπές, οι οποίες σηµειωτέον στα
άλλα κράτη, όπου έχουν θεσµοθετηθεί, υπάγονται ή στον
Πρωθυπουργό ή στον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας.
Η οργανωτική και οικονοµική υποστήριξή τους θα γίνεται από τη
Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου
Ανάπτυξης, η οποία σαν δηµόσια υπηρεσία θα έχει τη δυνατότητα
ανάθεσης κάποιων µελετών, κάτι που δεν θα µπορούσαν να κάνουν
οι ίδιες οι επιτροπές, αφού δεν έχουν τη δοµή και τη λειτουργία µιας
δηµόσιας υπηρεσίας, θα έχουν µόνο -όπως είπαµε- γνωµοδοτικό
και συµβουλευτικό χαρακτήρα.
Λόγω του ότι αυτές οι δύο επιτροπές έχουν διαφορετικό αντικείµενο
ενασχόλησης, έχουν και διαφορετική σύνθεση και διαφορετική
διάρκεια θητείας. 'Ετσι, η Εθνική Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου θα έχει τριετή θητεία, η οποία µάλιστα θα είναι
ανεξάρτητη από την εκάστοτε κυβερνητική αλλαγή. Σ'αυτήν την
επιτροπή θα συµµετέχουν κατ'αρχήν εκπρόσωποι τεσσάρων έως
έξι µη κυβερνητικών οργανώσεων. Στην πρώτη σύνθεση αυτής της
επιτροπής θα συµµετέχουν µόνο τέσσερις και συγκεκριµένα
εκπρόσωποι της ∆ιεθνούς Αµνηστείας, της Ελληνικής 'Ενωσης για
τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου, του Ιδρύµατος Μαραγκοπούλου και
του Ελληνικού Συµβουλίου για τους Πρόσφυγες.
Επίσης, θα συµµετέχει η Βουλή µε τον Πρόεδρο της Επιτροπής
∆ιαφάνειας και Θεσµών, θα συµµετέχουν τα κόµµατα µε
εκπροσώπους, οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΓΣΕΕ και Α∆Ε∆Υ, τα
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα µε τρεις καθηγητές, τα ανώτατα
δικαστήρια µε ένα σύµβουλο επικρατείας και έναν αρεοπαγίτη, δύο
πρόσωπα εγνωσµένου κύρους ειδικών γνώσεων που θα
προτείνονται από τον Πρωθυπουργό, ένας εκπρόσωπος του
∆ικηγορικού Συλλόγου Αθηνών.
Επίσης, θα συµµετέχει ο Συνήγορος του Πολίτη και από
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ένα µέλος από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, την Εθνική
Επιτροπή Βιοηθικής και από την Αρχή Προστασίας ∆εδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα. Και τέλος, βέβαια, θα συµµετέχουν και
εκπρόσωποι κάποιων Υπουργείων χωρίς δικαίωµα ψήφου και µε
µοναδική ευθύνη να ενηµερώνουν την επιτροπή για τα θέµατα
αρµοδιότητάς τους.
Είναι αλήθεια ότι πρόκειται για µια πολυµελή επιτροπή. Πολύ
πιθανόν να υπάρξουν κάποια προβλήµατα δυσλειτουργίας, αλλά
δεν νοµίζω ότι µπορούµε να στερήσουµε τη δυνατότητα
συµµετοχής σε κάποιον απ' αυτούς τους φορείς, διότι όλοι και
µπορούν και πρέπει να συµβάλλουν στην προστασία των
δικαιωµάτων του ανθρώπου.
Σε αντίθεση µε αυτήν την επιτροπή, η Εθνική Επιτροπή για τη
Βιοηθική είναι ολιγοµελής, έχει πενταετή θητεία και σ'αυτήν
συµµετέχουν µόνο εµπειρογνώµονες και άτοµα µε εξειδικευµένες
γνώσεις. 'Ετσι η Επιτροπή Βιοηθικής απαρτίζεται από εννέα
συνολικά επιστήµονες, οι τέσσερις εκ των οποίων θα καλύπτουν τις
περιοχές της Βιολογίας, της Γενετικής, της Ιατρικής και της
Βιοτεχνολογίας και οι πέντε υπόλοιποι θα προέρχονται δύο από τη
Νοµική επιστήµη και τρεις ανά ένας από τη Φιλοσοφία, την
Κοινωνιολογία και Θεολογία.
Κύριοι συνάδελφοι, στη ∆ιαρκή Επιτροπή έγινε µια πολύ
εποικοδοµητική συζήτηση. Υπήρξαν αρκετές προτάσεις από
πολλούς συναδέλφους, οι οποίες θα έλεγα ότι έγιναν στο σύνολό
τους αποδεκτές από τον Υπουργό. 'Ετσι το αρχικό κείµενο έρχεται
στην Ολοµέλεια βελτιωµένο. Ελπίζω και σήµερα να έχουµε µια
ανάλογη συζήτηση µε βελτιωτικές προτάσεις και είναι σίγουρο,
όπως έχει αποδείξει και στο παρελθόν ο κύριος Υπουργός, ότι έχει
την πολιτική βούληση να υιοθετήσει όλες εκείνες τις προτάσεις, που
θα στοχεύουν στην καλυτέρευση του σχεδίου νόµου.
Πιστεύω ότι η σύσταση και η λειτουργία αυτών των δύο επιτροπών,
οι οποίες προτείνονται σήµερα, είναι στη σωστή κατεύθυνση και θα
προσφέρουν αρκετά πράγµατα στην ελληνική κοινωνία. Γι'αυτό
κρίνω απαραίτητο ότι θα πρέπει να γίνει το σχέδιο νόµου οµόφωνα
δεκτό.
Επίσης, πιστεύω ότι τα θεµέλια µπήκαν στη ∆ιαρκή Επιτροπή,
όπου εκεί διεφάνη ότι µπορεί να υπάρξει µια οµοφωνία µε εξαίρεση
την άρνηση του ΚΚΕ και του ∆ΗΚΚΙ. Ελπίζω, όµως, σήµερα να
αρθούν και οι τελευταίες επιφυλάξεις και αντιρρήσεις και να
πάρουµε µια οµόφωνη απόφαση. Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο εισηγητής της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Αντώνιος Φούσας έχει το λόγο, ο οποίος ελπίζω να
παραδειγµατιστεί από τον προλαλήσαντα κ. Λάλο, ο οποίος, καίτοι
Λάλος, ήταν λακωνικός.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Το θέµα είναι αν θα είµαι σύντοµος, ή αν θα
πω χρήσιµα πράγµατα, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Και τα δύο. Ουκ εν τω
πολλώ το ευ, εν τη συντοµία το ευ!
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Θα προσπαθήσω και τα δύο.
Πρόκειται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για ένα νοµοσχέδιο το
οποίο ως αντικείµενο έχει, όπως ήδη ειπώθηκε, τη σύσταση δύο
επιτροπών, ήτοι την Eθνική Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου και την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής. Εποµένως δεν
έχουµε ουσιαστική αντιµετώπιση και ιδίως επίλυση των δύο αυτών,
πράγµατι, σοβαρών θεµάτων, αλλά συγκρότηση δύο επιτροπών
γνωµοδοτικού και µόνο χαρακτήρα.
Η Νέα ∆ηµοκρατία, όµως, αναγνωρίζει τη σοβαρότητα αυτών των
δύο επιτροπών, επιτροπών που επιχειρούν να αντιµετωπίσουν όσο
µπορούν αυτά τα πολύ σοβαρά θέµατα. Η µία επιτροπή αναφέρεται
στα δικαιώµατα του πολίτη, όπως αυτά προστατεύονται και
προβλέπονται από τις διεθνείς συµβάσεις και συνθήκες αλλά και
από το Σύνταγµά µας, και η άλλη επιτροπή αναφέρεται στο µεγάλο
θέµα της βιοηθικής. Η Νέα ∆ηµοκρατία συνεπής επίσης προς την
πάγια γραµµή της για εποικοδοµητική, χρήσιµη και ουσιαστική
αντιπολίτευση, σπεύδω από την αρχή να δηλώσω ότι, ασφαλώς, θα
ψηφίσει αυτό το νοµοσχέδιο.

Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν προβλήµατα, δεν
υπάρχουν θέµατα, στα οποία θα τοποθετηθώ, και δεν υπάρχουν
ζητήµατα, τα οποία θα έπρεπε κατ'άλλον τρόπο να
αντιµετωπισθούν. Εξάλλου το κάναµε αυτό στη ∆ιαρκή Επιτροπή,
τα θέµατα τα συζητήσαµε σε έκταση, πολλά εκ των οποίων έγιναν
δεκτά από τον αρµόδιο Υπουργό. Βεβαίως ορισµένα εξ αυτών
επαναλαµβάνω ότι έγιναν δεκτά, δεν καταχωρήθηκαν στο κείµενο
του νοµοσχεδίου, αλλά ήδη µας διανεµήθηκε ένα κείµενο
τροποποίησης του σχεδίου, που φαίνεται ότι γίνονται αποδεκτές
µερικές από τις δικές µας εισηγήσεις και τοποθετήσεις.
Επιθυµώ κατ'αρχήν να κάνω µερικές γενικές παρατηρήσεις, από τις
οποίες προκύπτει ότι αυτό το νοµοσχέδιο από πλευράς ουσιαστικού
περιεχοµένου και ουσιαστικού αποτελέσµατος µάλλον είναι
αµφίβολης αξίας, κύριοι συνάδελφοι, παρά το γεγονός
επαναλαµβάνω, ότι εµείς δηλώσαµε από την αρχή ότι θα το
ψηφίσουµε, παρά το γεγονός ότι κινείται προς τη σωστή
κατεύθυνση και παρά το γεγονός ακόµη ότι πρέπει αυτά τα θέµατα
να ρυθµιστούν µε ειδικές επιτροπές, οι οποίες, επαναλαµβάνω, δεν
µπορούν να έχουν ουσιαστικό αποτέλεσµα και στέκονται µόνο στο
χώρο τον συµβουλευτικό.
Η πρώτη παρατήρησή µου αναφέρεται στην πρώτη επιτροπή. Είναι
ορθή η ονοµασία "Εθνική Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου"; ∆ιατυπώθηκε στην επιτροπή ότι θα ήταν ορθότερη η
διατύπωση "Εθνική Επιτροπή Συνταγµατικών ∆ικαιωµάτων".
Γιατί κάνουµε αυτήν την παρατήρηση; Είναι γνωστό, πράγµατι, ότι
τα δικαιώµατα του ανθρώπου προστατεύονται και κατοχυρώνονται
από διεθνείς συµβάσεις, όπως είναι η Ευρωπαϊκή Σύµβαση, ο ΟΗΕ
κλπ. 'Αλλο είναι τα δικαιώµατα που απορρέουν από το Σύνταγµα
µίας χώρας. Με αυτήν την επιτροπή έχω τη γνώµη ότι περισσότερο
επιδιώκεται να προστατευθούν τα δικαιώµατα τα οποία
προβλέπονται ή κατοχυρώνονται από το Σύνταγµά µας. Γι' αυτόν το
λόγο ειπώθηκε και επαναλαµβάνω και εγώ την παρατήρησή µου ότι
θα ήταν ορθότερη η ονοµασία της επιτροπής ως "Εθνική Επιτροπή
Συνταγµατικών ∆ικαιωµάτων" και όχι δικαιωµάτων του ανθρώπου.
Μία δεύτερη παρατήρηση. Είναι γνωστό ότι τα συνταγµατικά
δικαιώµατα του πολίτη διακρίνονται σε πολιτικά σε κοινωνικά και σε
ατοµικά. Και είναι επίσης γνωστό ότι όσον αφορά τα πολιτικά
δικαιώµατα εδώ και αρκετά χρόνια έχουµε πράγµατι θεσπίσει
αρκετές διατάξεις προς τη σωστή προοπτική και έχουµε θεσπίσει
ακόµη και αρκετές διατάξεις, που βελτιώνουν την προστασία αυτών
των δικαιωµάτων, όπως π.χ. το δικαίωµα ψήφου όλων των
πολιτών, ή το δικαίωµα ψήφου των ετεροδηµοτών. Υπάρχουν όµως
και άλλα θέµατα, όπως το δικαίωµα ψήφου των ετεροδηµοτών του
εξωτερικού, που όµως αυτό δεν ρυθµίζεται. Σε κάθε όµως
περίπτωση, επαναλαµβάνω, ότι τα πολιτικά δικαιώµατα µέχρι τώρα
έχουν µία ουσιαστική βελτίωση. Μπορούν να γίνουν ασφαλώς
περισσότερα. Αντίθετα ως προς το θέµα των ατοµικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων είµαστε ως χώρα πολύ πίσω. Και θα
έλεγα ότι θα πρέπει να σπεύσουµε να καλυφθούν πολλές και
σηµαντικές ελλείψεις.
Τρίτη γενική παρατήρηση. Ασφαλώς είναι καλές και θαυµάσιες
αυτές οι δυό επιτροπές. Πρέπει όµως να παρατηρήσω ότι αυτές οι
επιτροπές θέλουν να ρυθµίσουν θέµατα, τα οποία στηρίζονται σε
νοµοθεσίες οι οποίες, δυστυχώς, είναι παλιές και αναχρονιστικές.
Αναφέροµαι χαρακτηριστικά στο δικαίωµα του συνέρχεσθαι και
συνεταιρίζεσθαι, όπου πράγµατι αυτά τα δικαιώµατα των πολιτών
στηρίζονται σε διατάξεις οι οποίες είναι του 1930 και του 1940.
Εποµένως θα έπρεπε να προηγηθεί ο εκσυγχρονισµός όλων αυτών
των διατάξεων που αναφέρονται στα δικαιώµατα του πολίτη.
Ακόµη δύο γενικές παρατηρήσεις, όσον αφορά την Εθνική
Επιτροπή Βιοηθικής. Θα ήθελα να πω ότι λόγω της ιδιαίτερης
σοβαρότητας αυτής της επιτροπής και για να είναι περισσότερο
αποτελεσµατική, θα πρέπει να λειτουργήσει στα πλαίσια των
σχετικών  διατάξεων  του  Συντάγµατος,  που  θα  πρέπει  να
θεσµοθετηθούν.  Είναι  βεβαίως  παρήγορο  ότι  όλες  οι  πλευρές,
όλοι  οι  Βουλευτές  δέχθηκαν  τις  σχετικές  διατάξεις  που  έχουµε
καθορίσει  ως  αναθεωρητέες.      'Εχουµε      προβλέψει      σχετική
διάταξη    εις  τρόπον  ώστε  να  θεσπιστεί  ειδική  συνταγµατική
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πρόβλεψη τόσο για τη βιοϊατρική όσο και για τη βιοηθική. Και αυτό
πρέπει να γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ώστε να µην είναι
παντελώς ανεξέλεγκτη η δραστηριότητα ορισµένων επιστηµόνων σε
ένα τόσο σοβαρό και κορυφαίο θέµα, όπως είναι η βιοηθική και
βιοϊατρική.
Θέλω τώρα να αναφερθώ σε ένα ειδικότερο θέµα για τη βιοηθική.
'Εχω την άποψη ότι στα θέµατα της βιοηθικής θα πρέπει να
ακουστεί και η άποψη της Ορθόδοξης Εκκλησίας µας.
Εξάλλου είναι γνωστό ότι ήδη ο νέος Αρχιεπίσκοπος Αθηνών και
πάσης Ελλάδος κ. Χριστόδουλος έχει προβεί στην ίδρυση της
πρώτης Εκκλησιαστικής Επιτροπής Βιοηθικής, η οποία µάλιστα
έτυχε και της οµόφωνης εγκρίσεως της ∆ιαρκούς Ιεράς Συνόδου.
Στην επιτροπή αυτή, όπως είναι γνωστό και όπως όλοι µας
γνωρίζουµε και όπως όλοι µας παρακολουθήσαµε, συµµετέχουν
διακεκριµένοι ιεράρχες, καθηγητές πανεπιστηµίων νοµικής και
ιατρικής, ανώτατοι δικαστικοί, αλλά βεβαίως και πολιτικοί.
Είναι ευχάριστο το ότι η βιοηθική της Ορθόδοξης Εκκλησίας είναι
προσανατολισµένη περισσότερο στην ηθική και όχι στη
δεοντολογία, δηλαδή στο τι πρέπει να κάνει η Εκκλησίας µας και η
κοινωνία µας για να επιβιώσουν τα µέλη της ως πρόσωπα.
Στο σηµείο αυτό πρέπει να παρατηρήσω τώρα -και να το προσέξει
ο κύριος Υπουργός- το εξής: Πράγµατι, εν όψει όλων αυτών, εν
όψει και της Επιτροπής περί Βιοηθικής, δεν θα ήταν χρήσιµο, δεν
θα ήταν ωφέλιµο να συµµετέχει ένας εκπρόσωπος της Εκκλησίας
στην επιτροπή αυτή, η οποία έτσι και αλλιώς είναι πολυπληθής;
Τώρα θέλω να κάνω µερικές ειδικότερες παρατηρήσεις και για τις
δύο επιτροπές, αναφορικά µε τις διατάξεις οι οποίες περιέχονται σε
αυτό το νοµοσχέδιο.
'Οσον αφορά την Εθνική Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου, πρόκειται για µία ακόµη επιτροπή χωρίς αποτέλεσµα.
Το δέχεται εξάλλου η ίδια η εισηγητική έκθεση όταν αναφέρει: "Ο
σκοπός της επιτροπής συνίσταται στο να έχουν όλα τα όργανα της
πολιτείας στραµµένη την προσοχή τους στην αδιάλειπτη και
αποτελεσµατική προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων όσων
βρίσκονται και ζουν στην ελληνική επικράτεια."
'Αρα, από αυτήν τη διατύπωση και µόνο σαφέστατα προκύπτει ότι
σε άλλα όργανα του κράτους ανήκει αυτή η αρµοδιότητα και
εποµένως αποδεικνύεται και εκ του λόγου αυτού, ότι αυτή η
επιτροπή, η πρώτη επιτροπή, θα έχει µόνο συµβουλευτικό και
γνωµοδοτικό χαρακτήρα και ούτε καν συντονιστικό και πολύ
περισσότερο ουσιαστικό και αποτελεσµατικό.
Μία δεύτερη ειδικότερη παρατήρηση: Η προς σύσταση αυτή
επιτροπή εντάσσεται στα πλαίσια των κατευθύνσεων της
διευθύνουσας επιτροπής του Συµβουλίου της Ευρώπης για τα
δικαιώµατα του ανθρώπου. ∆εν λαµβάνει, όµως, υπόψιν της τις
ιδιαιτερότητες της χώρας µας, όπως παραδείγµατος χάριν την
ύπαρξη στη χώρα µας πολλών οικονοµικών µεταναστών άλλων
χωρών, όπως και η ύπαρξη πολλών Ελλήνων σε άλλες χώρες,
παραδείγµατος χάρη στην Αλβανία. Και αναφέροµαι ειδικότερα στο
βορειοηπειρωτικό Ελληνισµό, αλλά και στο µέγα πρόβληµα της
Κύπρου. Αισθάνοµαι υποχρέωση να το παρατηρήσω αυτό και να
επαναλάβω µε ιδιαίτερη ασφαλώς έµφαση ότι πράγµατι θα έπρεπε
ή πρέπει ακόµη να ληφθούν υπόψη οι ιδιαιτερότητες αυτές της
χώρας µας, όσον αφορά πάντοτε την προστασία των δικαιωµάτων
του πολίτη.
Τώρα θέλω να κάνω µερικές ειδικότερες παρατηρήσεις:
Το άρθρο 1 του σχεδίου νόµου αναφέρεται και στην αποστολή της
επιτροπής αυτής απολύτως θεωρητικού χαρακτήρα, αλλά
υποβαθµίζει το ρόλο των πολιτικών κοµµάτων. Γι' αυτό, όµως, κύριε
Υπουργέ, µας διανείµατε σήµερα σχετική διόρθωση. Εποµένως δεν
επιµένω περισσότερο. Μου είχε κάνει, όµως, πράγµατι, εντύπωση
και πρέπει να το παρατηρήσω -και βέβαια δεν αφορά αυτό τον
κύριο Υπουργό, αλλά τους συντάκτες αυτού του νοµοσχεδίου και
είναι και µια απόδειξη ακόµη, πόσο χρήσιµη είναι η συζήτηση και
στις επιτροπές αλλά και στην Εθνική Αντιπροσωπεία εν ολοµελεία-
αυτή η πρόβλεψη στο νοµοσχέδιο ότι θα συµβουλεύει η επιτροπή

αυτή και τα κόµµατα, ώστε να είναι ευαισθητοποιηµένα σε θέµατα
ανθρωπίνων δικαιωµάτων ή δικαιωµάτων του πολίτη, όπως
παρατηρούµε εµείς.
Παρατηρήσαµε, λοιπόν, στην επιτροπή ότι αυτό είναι λάθος. Και
είναι λάθος διότι τα κόµµατα µόνα τους πρέπει να είναι όλα -και
είναι κατά την εκτίµησή µου- ευαισθητοποιηµένα σε θέµατα
προστασίας ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι ευχάριστο ότι ο
κύριος Υπουργός το απεδέχθη. Είναι, όµως, δυσάρεστο το ότι
υπήρξαν µερικοί, οι οποίοι το συµπεριέλαβαν στο νοµοσχέδιο. Και
είναι ευχάριστο τελικώς που αυτή η πρόβλεψη διαγράφεται από το
νοµοσχέδιο.
Μια δεύτερη παρατήρηση: Στο άρθρο 2, παράγραφος 1, εδάφιο α'
είναι παντελώς αόριστος ο τρόπος επιλογής των τεσσάρων
εκπροσώπων µη κυβερνητικών οργανώσεων και ιδίως δεν
αναφέρονται τα προσόντα τους. Επίσης το εδάφιο ι' του ιδίου
άρθρου αναφέρεται στα δύο πρόσωπα εγνωσµένου κύρους µε
ειδικές γνώσεις σε θέµατα προτασίας των δικαιωµάτων του
ανθρώπου.
Η συγκρότηση της επιτροπής αυτής από τριάντα ένα µέλη και
µάλιστα από πρόσωπα που κατέχουν ιδιαίτερα υπεύθυνες και
υψηλές θέσεις, τα οποία έτσι και αλλιώς είναι πολυάσχολα.
Καθιστούµε εξ αντικειµένου την επιτροπή αυτή αναποτελεσµατική
και δυσκίνητη.
Θεωρώ, λοιπόν, ότι και ο αριθµός των προσώπων που
συµµετέχουν είναι µεγάλος, αλλά θεωρώ ιδίως ότι τα πρόσωπα τα
οποία συµµετέχουν µε τις ιδιότητες τις οποίες έχουν καθηγητές
πανεπιστηµίου εν ενεργεία και άλλες ιδιότητες και άλλες
προσωπικότητες, εκτιµώ και ανησυχώ ότι δεν θα είναι δυνατό να
απασχοληθούν µε το ιδιαίτερα σοβαρό αυτό θέµα, δηλαδή το θέµα
της προστασίας των δικαιωµάτων του πολίτη.
Είχαµε παρατηρήσει ότι θα πρέπει να συµµετέχει στην πρώτη
επιτροπή και ένας εκπρόσωπος του ∆ικηγορικού Συλλόγου
Αθηνών, όπως και του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου. Και
επαναλαµβάνω, δεν νοείται να έχουµε τέτοια επιτροπή και να µη
συµµετέχει ένας εκπρόσωπος του νοµικού κόσµου της χώρας, υπό
την έννοια ότι θα είναι ασφαλώς εκπρόσωπος, είτε του ∆ικηγορικού
Συλλόγου Αθηνών είτε γενικότερα του Συµβουλίου των Προέδρων
των ∆ικηγορικών Συλλόγων της χώρας. Και αυτό, ευτυχώς, ύστερα
από µακρά συζήτηση και εισήγησή µας, ασφαλώς, έγινε αποδεκτό.
Αλλά είναι και εδώ χρήσιµο να παρατηρηθεί ότι ήταν παράλειψη
εκείνων, οι οποίοι συνέταξαν το νοµοσχέδιο, που δεν
συµπεριέλαβαν, επαναλαµβάνω, έναν εκπρόσωπο του νοµικού
κόσµου, ευτυχώς όµως τώρα συµπεριλαµβάνεται.
Eκτιµώ όµως σ'ένα τόσο σοβαρό θέµα, που έτσι και αλλιώς άπτεται
και θεµάτων ιατρικής -δεν οµιλώ για τη βιοηθική- θα αναφερθώ στην
πορεία, αλλά αναφέροµαι στα δικαιώµατα του πολίτη- έχω τη
γνώµη πως θα έπρεπε να συµµετέχει και ένας εκπρόσωπος του
Ιατρικού Συλλόγου Αθηνών ή του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου.
Μια τέταρτη παρατήρηση. Η επιλογή των προσώπων-µελών της
επιτροπής αυτής γίνεται µε απόλυτη ευθύνη και αρµοδιότητα του
Πρωθυπουργού, η δε επιτροπή θα υπάγεται απευθείας στον
Υπουργό, χωρίς µάλιστα η επιλογή των προσώπων αυτών να
γίνεται αφού προηγουµένως έχουµε µια γνωµοδότηση ενός
συλλογικού οργάνου. ∆ηλαδή θα µπορεί ο Πρωθυπουργός να
επιλέγει τα µέλη αυτής της πολυπληθούς επιτροπή, χωρίς καν να
έχει τη γνώµη ενός συλλογικού οργάνου. Θεωρούµε ότι αυτό είναι
λάθος. Πρώτον, όπως επιλέγονται τα πρόσωπα αυτά, όπως επίσης
θεωρούµε ότι είναι λάθος να υπάγεται αυτή η επιτροπή απευθείας
στον  Πρωθυπουργό.  Τι  θα  συµβεί,  κύριε  Υπουργέ  και  κύριοι
συνάδελφοι;  Είναι  γνωστό  ότι  ο  Πρωθυπουργός  της  χώρας,  ο
κάθε  Πρωθυπουργός,  είναι  ασφαλώς  απασχοληµένος  µε
µεγάλες  και  πολλές  υποχρεώσεις.  Θα  αναθέσει  εποµένως  την
παρακολούθηση  αυτών  των  επιτροπών  σε  κάποιο  σύµβουλό
του.  Εποµένως,  ουσιαστικά  θα  προϊσταται,  θα  υπάγεται  µάλλον
σ'  ένα  σύµβουλο  µάλλον  και  όχι  στον  Πρωθυπουργό.  Θα  ήταν
προτιµότερο  αυτές  οι  επιτροπές,  αυτή  η  πρώτη  επιτροπή  αλλά
και  οι  δύο,  να  υπήγοντο  στον  Υπουργό  Εσωτερικών  και
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∆ηµόσιας ∆ιοίκησης ή καλύτερα στον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και
αυτό αποτελεί µια πρόταση και επιµένουµε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι.
Πέµπτη παρατήρηση. Θεωρώ ότι είναι λάθος το αναφερόµενο, ότι η
προσέλευση των προσώπων αυτών, δηλαδή των µελών της
επιτροπής, είναι υποχρεωτική. Εφαρµόζονται δε, λέει το
νοµοθέτηµα και απευθύνοµαι ιδίως στους νοµικούς, αναλόγως οι
σχετικές µε την ακρόαση µαρτύρων διατάξεις του Κώδικα Ποινικής
∆ικονοµίας.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Μπορώ να διακόψω,
κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Αν επιτρέπει ο
αγορητής.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Κάνουµε συζήτηση χρήσιµη, αλλά να
σηµειώσω, όµως, πως δεν το αναφέρετε αυτό στην τροποποίησή
σας.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ενδοηπειρωτική
συνεννόηση!
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Η σχετική
παράγραφος του άρθρου 6 παράγραφος 5, το τελευταίο εδάφιο που
λέει "προσέλευση κλπ. των προσώπων αυτών", θα διαγραφεί, γιατί
πράγµατι δηµιουργούνται δικονοµικές περιπλοκές και δεν
χρειάζεται, όταν θα γίνει η κατ'άρθρον συζήτηση.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, το
θεώρησα ιδιαίτερα χρήσιµο αυτό και το είχαµε παρατηρήσει έντονα
µάλιστα -όταν λέω έντονα στα πλαίσια της καλόπιστης συζήτησης-
ότι αυτό εκ των πραγµάτων δεν µπορεί να εφαρµοστεί. Και δεν
µπορεί να εφαρµοστεί, διότι οι προσερχόµενοι στις επιτροπές δεν
είναι µάρτυρες δικαστηρίου, εις τρόπον ώστε να εφαρµοστούν οι
σχετικές διατάξεις. 'Η και πολύ περισσότερο το όργανο αυτό δεν
έχει δικαιοδοτική εξουσία, ώστε να επιβάλλει ποινές.
Επισηµαίνω ακόµα, παρά την παρατήρησή σας και τη χρήσιµη
παρέµβασή σας, ότι εκείνοι οι οποίοι συνέταξαν αυτό το νοµοσχέδιο
έπρεπε στοιχειωδώς να τα γνωρίζουν αυτά όπως και τα
προηγούµενα. Γι'αυτό λέω, παρ' ότι δεν θα ήθελα να το πω, ότι
µάλλον συνέταξαν ένα νοµοσχέδιο µε τόσα προβλήµατα. Και
βεβαίως είναι ευχάριστο ότι αποδεχθήκατε τελικώς και εκείνες και
τις σηµερινές παρατηρήσεις µας.
Στο άρθρο 6 παράγραφος 2 αναφέρεται ότι ο Πρόεδρος µπορεί να
λαµβάνει γνώση εγγράφων -αυτό το θεωρώ πολύ σοβαρό και
παρακαλώ να έχω την προσοχή σας- και άλλων στοιχείων που
χαρακτηρίζονται ως απόρρητα. Αυτό όµως είναι λάθος, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι.
∆εν είναι δυνατόν να παραβιάζεται το προσωπικό και το
οικογενειακό απόρρητο. ∆ηλαδή, η επιτροπή αυτή θα µπορεί να
ερευνά και να παρακολουθεί το οποιοδήποτε προσωπικό και
οικογενειακό µας απόρρητο, βάσει αυτής της προβλέψεως;
∆εύτερον, µπορεί να παρεµβαίνει στο έργο της δικαιοσύνης για το
θέµα του απορρήτου:
Τρίτον, υπάρχουν και εθνικά θέµατα, τα οποία είναι ιδιαίτερα
κρίσιµα και τα οποία είναι απόρρητα.
Πώς είναι δυνατόν, λοιπόν, να προβλέπεται αυτή η διάταξη; Νοµίζω
ότι είναι λάθος. Αυτό µας απασχόλησε πολύ στην επιτροπή και δεν
βλέπω να το βελτιώνετε, δεν βλέπω να το καταργείτε. 'Εχω τη
γνώµη ότι εδώ πρέπει να προσέξουµε ιδιαίτερα, γιατί µπορεί να
έχουµε πολλές δύσκολες -για να µην πω άλλη λέξη- προεκτάσεις.
Να αναφερθώ τώρα για λίγο στη δεύτερη επιτροπή, στην Εθνική
Επιτροπή Βιοηθικής. Παρατήρησα από την αρχή ότι πρόκειται για
µία επιτροπή µε συµβουλευτικό χαρακτήρα.
Πράγµατι, η κατά τα τελευταία έτη ανάπτυξη της επιστήµης και της
τεχνολογίας αναδεικνύει πολλά ζητήµατα µε ευρύτερες και
ευαίσθητες ηθικές, κοινωνικές και νοµικές διαστάσεις, οι οποίες
έχουν σχέση µε τη βιολογία, τη βιοτεχνολογία, τη γενετική και την
ιατρική, που επηρεάζουν κατά πολύ και σε µεγάλη έκταση τον

άνθρωπο και το περιβάλλον στο οποίο ζει. Αναφέρω ενδεικτικά ως
τελευταίο σοβαρό παράδειγµα τον κλωνισµό στον άνθρωπο και την
τεράστια σηµασία του για την ανθρωπότητα.
Βρισκόµαστε σε µία δραµατική, θα έλεγα, επιστηµονική πορεία. Οι
εξελίξεις αυτές µπορεί να είναι θαυµατουργές για την ανθρωπότητα,
αλλά ίσως να είναι και καταστροφικές. Σήµερα οι έρευνες γίνονται
κατά τρόπο ανεξέλεγκτο και θα έλεγα ότι πολλές φορές
παραβιάζονται βασικοί κανόνες, νοµικοί, ηθικοί, ανθρωπιστικοί και
κανόνες της φύσης ακόµα.
Εποµένως είναι ανάγκη να θεσπιστούν ειδικοί κανόνες για τη
βιοϊατρική και τη βιοηθική, κάτι που έλαβε χώρα και που γίνεται
προσπάθεια να συµβεί στις περισσότερες πολιτισµένες χώρες του
κόσµου.
Θα ήθελα να κάνω µερικές ειδικότερες παρατηρήσεις για την
επιτροπή αυτή.
Ενώ η επιτροπή αυτή χαρακτηρίζεται ως καθαρά συµβουλευτικό
όργανο, όπως αναφέρεται στο άρθρο 11, η επιτροπή κατευθύνει και
συντονίζει το έργο των επιτροπών και των οργάνων συναφούς
αντικειµένου. ∆ηλαδή πρόκειται για µία ακόµα επιτροπή που
αναµειγνύεται στο έργο και το σκοπό άλλων επιτροπών και µάλιστα
περισσότερο εξειδικευµένων και υπάρχει µέγας κίνδυνος η νέα αυτή
επιτροπή να επιφέρει µάλλον σύγχυση. Αλλά δεν αναφέρεται πώς
και κατά ποίο τρόπο θα επιτευχθεί από την επιτροπή αυτή η
κατεύθυνση και ο συντονισµός του έργου των άλλων πλέον
αρµοδίων και µε συγκεκριµένο στόχο επιτροπών.
Να κάνω µία δεύτερη παρατήρηση. Η σύνθεση της επιτροπής
αυτής είναι ελλιπέστατη, γιατί δεν συµµετέχουν -και θέλω να το
υπογραµµίσω ιδιαίτερα αυτό- τα κόµµατα, ο ∆ικηγορικός Σύλλογος
Αθηνών, ενώ προηγούµενα το διαλάβατε και ιδίως ο Ιατρικός
Σύλλογος Αθηνών, αφού πρόκειται καθαρά για βασικά θέµατα
βιοϊατρικής και βιοηθικής και ακόµα δεν συµµετέχει όπως
προανέφερα και ένας εκπρόσωπος της Ορθόδοξης Εκκλησίας µας.
Τρίτον, ειδικότερα σοβαρά θέµατα µε τα οποία θα πρέπει να
ασχοληθεί η επιτροπή αυτή είναι η ανθρώπινη παρέµβαση στη
βιολογική διαδικασία, όπως προανέφερα, η κλωνοποίηση, η
ευθανασία, ο έλεγχος των γεννήσεων κλπ.
Θεωρώ όµως ότι η επιτροπή αυτή, όπως συγκροτείται, θα είναι
τελείως αναποτελεσµατική. Θα έπρεπε σε κάθε κλάδο να είναι ένας
ειδικός διακεκριµένος επιστήµονας και να εκπροσωπούνται και οι
ειδικοί φορείς, όπως και τα κόµµατα που προανέφερα. Για
παράδειγµα, δεν υπήρχε εκπρόσωπος της γενετικής, όπως είχαµε
παρατηρήσει στην επιτροπή. Αυτό όµως το διορθώσατε ήδη.
Τέλος, για την επιτροπή αυτή θα ήθελα να παρατηρήσω ότι ήταν
ενδιαφέρουσες οι παρατηρήσεις και οι προτάσεις, εκ των οποίων
πολλές µεν έγιναν δεκτές και άλλες, όπως παρατήρησα, δεν έγιναν.
Παρά ταύτα, το κόµµα µου µε την ευθύνη που το διακρίνει και
επειδή είναι γεγονός ότι θέλει να κάνει µία εποικοδοµητική και
ουσιαστική αντιπολίτευση και να συµβάλει στο νοµοθετικό έργο του
Σώµατος, σηµειώνω ότι θα ψηφίσει ασφαλώς το νοµοσχέδιο αυτό
επί της αρχής, θα συµβάλει στην ουσιαστική διατύπωση των
σχετικών άρθρων, σε κάθε περίπτωση, όµως, θεωρεί ότι είναι ένα
νοµοσχέδιο, χωρίς να περιµένει κανένας ουσιαστικό αποτέλεσµα.
Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας ορίζει ως Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο για τη
συζήτηση του νοµοσχεδίου του Υπουργείου Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, το Βουλευτή κ. Αχιλλέα Κανταρτζή, ο
οποίος έχει και το λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, έρχεται σήµερα για
συζήτηση στην Ολοµέλεια της Βουλής το νοµοσχέδιο που
προβλέπει τη σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου και Εθνικής Επιτροπής για τη Βιοηθική.
Η  Κυβέρνηση  προσπαθεί  να  παρουσιάσει  το  νοµοσχέδιο  αυτό
για  τη  σύσταση  της  Επιτροπής  για  τα  ∆ικαιώµατα  του
Ανθρώπου  σαν  µία  ακόµα  απόδειξη  του  δήθεν  ενδιαφέροντός
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της για τη µεγαλύτερη κατοχύρωση των δικαιωµάτων αυτών. Θέλει,
επιδιώκει να παρουσιάζει ένα ωραιοποιηµένο πρόσωπο.
Ακούσαµε πολλές ωραίες διακηρύξεις και µε αφορµή την
οικουµενική διακήρυξη των ανθρωπίνων δικαιωµάτων του ΟΗΕ,
που φέτος συµπληρώνονται τα πενήντα χρόνια. Ακούγοντας κανείς
όλα αυτά τα όµορφα λόγια θα έλεγε ότι ζούµε σε έναν άλλον κόσµο,
γιατί η πραγµατικότητα σε πείσµα των όσων λέγονται και
διακηρύσσονται είναι τελείως διαφορετική.
Η διακήρυξη των ανθρωπίνων δικαιωµάτων του ΟΗΕ ήταν
πράγµατι µία κατάκτηση, στην οποία είχε βάλει αποφασιστικά τη
σφραγίδα του ο συσχετισµός των δυνάµεων που επικρατούσε τότε
και οι νικηφόροι αγώνες των λαών κατά του φασισµού. Σήµερα,
όµως, σαν αποτέλεσµα και της αλλαγής του συσχετισµού των
δυνάµεων σε βάρος των λαών, βλέπουµε να ακολουθείται µία
πολιτική, η οποία κινείται σε εντελώς αντίθετη κατεύθυνση.
Μιλάει η Κυβέρνηση για υπεράσπιση και διεύρυνση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά την ίδια ώρα µε την πολιτική που
ακολουθεί, µε την προσαρµογή στα δεδοµένα της δήθεν
παγκοσµιοποίησης και της ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας,
τίποτα απ' όλα αυτά δεν θα µείνει όρθιο. Αυτή είναι µία πολιτική,
βεβαίως, που βρίσκει στήριξη και στις άλλες δυνάµεις της
Αντιπολίτευσης, που κινούνται στη λογική του µονόδροµου, δηλαδή
στη λογική της εξυπηρέτησης των συµφερόντων του µεγάλου
κεφαλαίου, ντόπιου και ξένου, µία πολιτική που στο πέρασµά της
σαρώνει όλα τα ατοµικά κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα του
λαού.
Μιλάτε για υπεράσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά µε τις
πολιτικές αυτές επιλογές ακυρώνονται στην πράξη στοιχειώδη
ανθρώπινα δικαιώµατα, στοιχειώδη ατοµικά, πολιτικά και κοινωνικά
δικαιώµατα. Πού πάει το δικαίωµα στην εργασία, όταν σαν
αποτέλεσµα των πολιτικών επιλογών που ακολουθούνται, η
ανεργία φουντώνει; Κινείται σε διψήφιους αριθµούς, σπρώχνοντας
πλατιά στρώµατα του λαού µας στη φτώχεια και στο περιθώριο.
Πού πάει το δικαίωµα της προστασίας της οικογενειακής ζωής και
της στέγης, όταν πάνω απο έξι εκατοµµύρια ευρωπαίοι πολίτες
ζουν άστεγοι στους δρόµους εξαιτίας των αντιλαϊκών επιλογών που
ακολουθήθηκαν στο όνοµα του Μάαστριχτ και της ΟΝΕ;
Πού πάει το δικαίωµα στη µόρφωση, όταν καθηµερινά ορθώνονται
νέοι φραγµοί για τη µόρφωση των παιδιών των εργαζοµένων, των
παιδιών που προέρχονται από τα φτωχά λαϊκά στρώµατα;
Πού πάει το δικαίωµα στην υγεία, όταν η δηµόσια υγεία καθηµερινά
υποβαθµίζεται κάτω από τη λαιµητόµο της ΟΝΕ και µετατρέπεται
ολοένα και περισσότερο σε εµπόρευµα που θα έχει τη δυνατότητα
να το απολαύσει, όποιος θα µπορεί και να το αγοράσει;
Πού πάει το δικαίωµα στην κοινωνική ασφάλιση, όταν το
ασφαλιστικό σύστηµα οδηγείται στην κατεδάφιση, σύµφωνα µε τις
επιταγές του Μάαστριχτ και του µεγάλου κεφαλαίου;
Μιλάτε για σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά
στοιχειώδη κοινωνικά δικαιώµατα καταπατούνται καθηµερινά µε την
πολιτική που ακολουθείτε και τους νόµους που ψηφίζετε.
Υπονοµεύετε το δικαίωµα των εργαζοµένων για συλλογικές
συµβάσεις εργασίας, το δικαίωµα στην απεργία, που συλλήβδην
χαρακτηρίζεται παράνοµο και καταχρηστικό µέσα από µία σειρά
δικαστικών αποφάσεων για να µη θιγούν η ανταγωνιστικότητα και
τα κέρδη, βέβαια, των βιοµηχάνων και των µεγάλων επιχειρήσεων.
Μιλάτε για προστασία των πολιτικών δικαιωµάτων, αλλά στοιχειώδη
πολιτικά δικαιώµατα βρίσκονται υπό διωγµό, για να περάσει
ελεύθερα και ανεµπόδιστα αυτή η πολιτική.
Χιλιάδες αγρότες σέρνονται σήµερα στα δικαστήρια, γιατί τόλµησαν
να αγωνισθούν για το ψωµί τους. Η ποινικοποίηση των αγώνων του
λαού έχει γίνει πλέον καθηµερινό φαινόµενο.
Νοµιµοποιείται το ηλεκτρονικό φακέλωµα σε εθνικό και σε
πανευρωπαϊκό επίπεδο µε τη Συµφωνία Σένγκεν και την Ευρωπόλ.
Ατέλειωτος είναι ο κατάλογος των περιπτώσεων που δείχνουν µια
διαφορετική πρακτική από αυτήν που επίσηµα διακηρύσσεται από

την Κυβέρνηση στο ζήτηµα της προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, που δείχνει το µέγεθος της υποκρισίας της
Κυβέρνησης, αλλά και των άλλων δυνάµεων που στηρίζουν τις
επιλογές του µεγάλου κεφαλαίου.
Είναι φανερό ότι µε το νοµοσχέδιο που προωθεί η Κυβέρνηση και
φέρνει σήµερα για ψήφιση στη Βουλή, εκείνο που επιδιώκει είναι να
µακιγιαρισθεί, να δείξει ένα διαφορετικό προσωπείο από το
πραγµατικό της πρόσωπο, να ωραιοποιήσει την κατάσταση που
διαµορφώνεται και τις πολιτικές της επιλογές.
Τι είδους, κύριοι συνάδελφοι, θα είναι αυτή η Εθνική Επιτροπή για
την υπεράσπιση των Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων που προωθείται µε
το παρόν νοµοσχέδιο; Μια επιτροπή που δεν θα γνωµοδοτεί απλά,
αλλά και θα συντάσσει εκθέσεις. Μια επιτροπή που θα υπάγεται
απευθείας στον Πρωθυπουργό. Μήπως, όµως, θα είναι καµία
επιτροπή ανεξάρτητη από την Κυβέρνηση και από τον κυβερνητικό
έλεγχο; 'Οχι βέβαια. Αυτό φαίνεται καθαρά, πεντακάθαρα και από
τη σύνθεση της επιτροπής, αφού θα ελέγχεται απόλυτα από την
Κυβέρνηση ή στην καλύτερη από όλες τις περιπτώσεις, από τις
κυρίαρχες σήµερα πολιτικές δυνάµεις.
Θα έχουµε δηλαδή µία επιτροπή ελεγχόµενη από την Κυβέρνηση,
που θα ελέγξει την Κυβέρνηση για την κατάσταση που επικρατεί
στο ζήτηµα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων! Τι θα µπορεί αλήθεια να
πει µία τέτοια ελεγχόµενη επιτροπή; Φυσικά, θα βγάζει λάδι όλα
αυτά τα σοβαρά ζητήµατα, τα οποία αναφέραµε, µε εξαίρεση βέβαια
κάποιες δευτερεύουσες πλευρές. Μία επιτροπή που ουσιαστικά θα
εξαρτάται από τη γενική γραµµατεία του Υπουργικού Συµβουλίου,
αφού αυτή θα µπορεί να αναθέτει µελέτες σε οµάδες εργασίας,
επεµβαίνοντας έτσι ανοικτά στο έργο της επιτροπής.
Είναι µία επιτροπή στην οποία ουσιαστικά θα είναι υποβαθµισµένα
ή έως ανύπαρκτα τα δικαιώµατα της µειοψηφίας. Πάρτε για
χαρακτηριστικό παράδειγµα την έκτακτη σύγκλιση της επιτροπής.
Για να συνεδριάσει έκτακτα θα πρέπει να το ζητήσουν πέντε
τουλάχιστον µέλη, δηλαδή τρέχα γύρευε.
Η εξάρτηση από την Κυβέρνηση φαίνεται ακόµη και από το γεγονός
ότι ο τρόπος συγκρότησης της επιτροπής και κάθε λεπτοµέρεια
ρυθµίζονται µε απόφαση του Πρωθυπουργού. Με απόφαση του
Πρωθυπουργού καθορίζεται ο κανονισµός λειτουργίας της, ο
διχωρισµός της σε τµήµατα, οι αρµοδιότητες που θα έχει το κάθε
τµήµα. Με απόφαση του Πρωθυπουργού αναθεωρείται και ο
κανονισµός της. 'Ολα αυτά τα στοιχεία, βεβαίως, δείχνουν τα δεσµά
της εξάρτησης και πόσο "ανεξάρτητη" θα είναι αυτή η επιτροπή από
την Κυβέρνηση.
Να πούµε και για το άλλο ζήτηµα, για το απόρρητο. Χαρακτηριστικό
στοιχείο για το πώς θα λειτουργεί αυτή η επιτροπή είναι και πώς
ρυθµίζεται το ζήτηµα του απορρήτου.
'Οπως αναφέρει το άρθρο 4, το απόρρητο δεν ισχύει µόνο έναντι
του προέδρου της επιτροπής. Ισχύει δηλαδή για τα υπόλοιπα µέλη
της επιτροπής. Το ερώτηµα είναι: Τι σόι απόρρητο είναι αυτό που
θα εµποδίζει αυτήν την επιτροπή να κάνει έρευνα για την
κατάσταση στον τοµέα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων; Εν ονόµατι
ποιανού εθνικού συµφέροντος, κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να
δικαιολογείται η καταπάτηση ανθρωπίνων δικαιωµάτων και να
καλύπτεται κάτω από το µανδύα του απορρήτου;
Αυτό πρέπει να βάζει όλους σε βαθιά ανησυχία. Αυτή η επιτροπή
υποτίθεται ότι θα κάνει έλεγχο στην Κυβέρνηση. Τι έλεγχος είναι
αυτός; Είναι φανερό ότι αυτήν την επιτροπή τη θέλει η Κυβέρνηση,
όχι για να καταπιαστεί µε το ζήτηµα της υπεράσπισης και της
διεύρυνσης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων αλλά για να νοµιµοποιεί
την πολιτική της µε ενδεχόµενες παρατηρήσεις σε δευτερεύουσες
πλευρές.
'Ο,τι έχει µέχρι σήµερα κατακτηθεί στο ζήτηµα των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, δεν ήταν χάρισµα κανενός. 'Ηταν ο καρπός, ήταν το
αποτέλεσµα  σκληρών  αγώνων  και  θυσιών  του  λαού  µας  για
δεκαετίες,  σκληρών  αγώνων  και  θυσιών  των  άλλων  λαών.  Και
βεβαίως  οι  µαζικές  οργανώσεις  των  εργαζοµένων  έχουν  το
δικαίωµα  αλλά  και  την  υποχρέωση  απέναντι
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στους εργαζόµενους, απέναντι στο λαό, να ασχοληθούν µε την
υπεράσπιση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων.
Αλλά στο πεδίο αυτό, στο πεδίο της ταξικής πάλης, εκεί που
κρίνονται τα αποτελέσµατα, οι κατακτήσεις, η υπεράσπιση και η
διεύρυνση αυτών των δικαιωµάτων, εκεί φροντίζετε να κρατάτε
κλειστούς τους δρόµους, για να µη διακυβεύεται σήµερα η κυρίαρχη
κατάσταση.
Η πολιτική απεργία βρίσκεται υπό διωγµό. Η απεργία αλληλεγγύης
απαγορεύεται, δηλαδή τα όπλα στα χέρια των εργαζοµένων, ώστε
να αγωνιστούν για την υπεράσπιση και τη διεύρυνση αυτών των
κατακτήσεων: Τα στοιχειώδη ατοµικά και πολιτικά δικαιώµατα. Και
αυτό βεβαίως τα λέει όλα, δείχνει το πραγµατικό στίγµα των
προθέσεων της Κυβέρνησης.
Το ΚΚΕ από την ίδρυσή του αγωνίστηκε για την κατοχύρωση, την
υπεράσπιση και τη διεύρυνση αυτών των δικαιωµάτων, που είναι
συνυφασµένα µε την πρόοδο και την προκοπή του λαού µας. Και
αυτόν τον αγώνα θα τον συνεχίσει χωρίς να λυπηθεί κόπους και
θυσίες.
Για τους λόγους, όµως, που εξηγήσαµε παραπάνω, δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, αφού άλλες είναι οι προθέσεις της
Κυβέρνησης, αλλά και ο ρόλος που εναποθέτει σ'αυτήν την
επιτροπή, από εκείνον που επίσηµα διακηρύσσει.
Ερωτηµατικά, κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν και όσον αφορά την
Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής που προβλέπει το νοµοσχέδιο. Είναι
µία επιτροπή, που ορίζεται από τον Πρωθυπουργό, όχι απλά για να
µελετήσει, για να γνωµοδοτήσει, αλλά και για να συντονίσει το έργο
των αρµοδίων επιτροπών των άλλων Υπουργείων. Ακόµη, από τον
Πρωθυπουργό ορίζεται και ο κανονισµός λειτουργίας αυτής της
επιτροπής. ∆ηλαδή, µία ακόµη επιτροπή που θα ελέγχεται από την
Κυβέρνηση.
Υπάρχουν ζητήµατα από την εξέλιξη των επιστηµών; Ασφαλώς και
υπάρχουν ζητήµατα, τα οποία χρειάζεται να ερευνηθούν: Οι
επιπτώσεις στον άνθρωπο, οι επιπτώσεις στην κοινωνία. Αν η
Κυβέρνηση ήθελε µία συµβουλευτική επιτροπή, µία βοηθητική
επιτροπή για το κυβερνητικό έργο, θα µπορούσε να το κάνει χωρίς
να φέρει κανένα νοµοσχέδιο στη Βουλή. Αν ακόµη ήθελε τη γνώµη
µιας διακοµµατικής επιτροπής, θα µπορούσε να συγκροτηθεί τέτοια
επιτροπή, που θα ασχοληθεί µε αυτά τα θέµατα µέσα στη Βουλή και
στην οποία θα κληθούν να καταθέσουν τις απόψεις τους και οι
αρµόδιοι και οι ειδικοί.
Υπάρχει ακόµα το Γνωµοδοτικό Συµβούλιο 'Ερευνας, που
προβλέπεται από το ν. 1514/85, που όµως µε ευθύνη της
Κυβέρνησης και των προηγούµενων κυβερνήσεων δεν έχει
ουσιαστικά λειτουργήσει.
Γιατί, λοιπόν, να πάµε σε µια επιτροπή που θα είναι απόλυτα
ελεγµένη από την Κυβέρνηση;
Εµείς δεν συµφωνούµε µε αυτήν τη λογική και γι' αυτόν το λόγο,
επιπλέον των όσων ανέφερα προηγουµένως, δεν µπορούµε να
ψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.
Φώτης Κουβέλης έχει το λόγο.
ΦΩΤHΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι είναι
αυτονόητο για όλους εδώ µέσα ότι τα δικαιώµατα του ανθρώπου
δεν είναι ένα παρεµπίπτον ζήτηµα, αλλά ένα κεφαλαιώδες,
ουσιώδες µέγεθος και πεµπτουσία µιας δηµοκρατικής κοινωνίας.
'Οπως επίσης νοµίζω πως είναι αυτονόητο ότι υπάρχουν
νοµοθετικές ρυθµίσεις, υπάρχουν διεθνείς συµβάσεις που
αναφέρονται στα δικαιώµατα του ανθρώπου, που δυστυχώς όµως
παραµένουν κενό γράµµα, από την ώρα που οι κοινωνίες δεν
βιώνουν ουσιαστικά το περιεχόµενο αυτών των ρυθµίσεων που
αναφέρονται στα δικαιώµατα του ανθρώπου.
Θεωρώ επίσης αναγκαία την επισήµανση ότι κυρίως οι εκάστοτε
κυβερνήσεις µε τον εγγενή αυταρχισµό τους είναι εκείνες που
προσβάλλουν άµεσα ή έµµεσα τα δικαιώµατα του ανθρώπου. Και
έκανα την τελευταία επισήµανση, κύριοι συνάδελφοι, προκειµένου

να διατυπώσω την άποψη ότι θα ευχόµουν, κύριε Υπουργέ, αυτή η
Εθνική Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου να µην υπήγετο
στον Πρωθυπουργό, δηλαδή στον επικεφαλής της εκάστοτε
κυβέρνησης, διότι επαναλαµβάνω ότι οι κυβερνήσεις µε τον εγγενή
αυταρχισµό τους και µε ό,τι αυτό σηµαίνει -δεν το αναλύω- είναι
εκείνες που προσβάλλουν ή επιεικέστερα περιγράφουν τα
δικαιώµατα του ανθρώπου, στο πλαίσιο της καθηµερινώς
ασκούµενης κυβερνητικής πολιτικής.
Παρά το γεγονός αυτό, εµείς θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, µε όσες
επιφυλάξεις συνιστούν οι προηγούµενες παρατηρήσεις, γιατί
θεωρούµε ότι είναι αναγκαίο να υπάρχει µια εθνική επιτροπή, η
οποία θα έχει ως αποστολή της τη συστηµατική παρακολούθηση
εφαρµογής των νόµων, των διεθνών συµβάσεων και όλων εκείνων
των κειµένων που αναφέρονται στα δικαιώµατα του ανθρώπου.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ)
Είναι ορθή η ονοµασία της επιτροπής ως Εθνική Επιτροπή των
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου. ∆εν συµµερίζοµαι την άποψη ότι θα
πρέπει να αλλάξει το όνοµα της επιτροπής και να γίνει επιτροπή
συνταγµατικών δικαιωµάτων, και τούτο διότι η έννοια των
δικαιωµάτων του ανθρώπου είναι ευρύτερη. Αναφέρεται όχι µόνο
στα συνταγµατικά δικαιώµατα, αλλά και σε όλα εκείνα, τα οποία
υπαγορεύονται ως συγκεκριµένη υποχρέωση κάθε πολιτείας από
τις διεθνείς συµφωνίες.
Ο Οργανισµός Ηνωµένων Εθνών από το έτος 1993 συνέστησε και
προέτρεψε στα κράτη-µέλη του να συστήσουν τέτοιες εθνικές
επιτροπές για τα δικαιώµατα του ανθρώπου, προκειµένου να
εξασφαλιστεί η συστηµατική παρακολούθηση εφαρµογής των
κειµένων και ο σεβασµός των δικαιωµάτων του ανθρώπου από τις
συντεταγµένες πολιτείες. Η δική µας πολιτεία έχει καθυστερήσει.
Πέντε χρόνια µετά προχωρά σ' αυτήν τη ρύθµιση, που,
επαναλαµβάνω ότι παρά τις επιφυλάξεις που διετύπωσα, την
επικροτούµε και συµφωνούµε µε τη σύσταση αυτής της επιτροπής.
Μια τέτοια επιτροπή εκτός από την εξέταση των ζητηµάτων σχετικά
µε την προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου, την υποβολή
συστάσεων και προτάσεων, την ανάπτυξη πρωτοβουλιών και όλων
όσων αναφέρονται στη ρύθµιση του άρθρου 1, νοµίζω ότι θα
πρέπει να έχει ως µέληµα και την προώθηση κωδίκων
δεοντολογίας, που µε έναν πιο εξειδικευµένο τρόπο θα ρυθµίζουν
τα θέµατα εφαρµογής των κανόνων, που αναφέρονται στα
ανθρώπινα δικαιώµατα, αλλά και θα συνιστά, θα προτρέπει, θα
ζητά και θα διεκδικεί από τις εκάστοτε κυβερνήσεις, να προωθούν
και συγκεκριµένα νοµοθετικά µέτρα, προκειµένου να καλύπτονται
και να εξασφαλίζονται στον καλύτερο δυνατό βαθµό τα δικαιώµατα
του ανθρώπου.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει µια ευρωπαϊκή εµπειρία, την οποία δεν
πρέπει να περιφρονήσουµε, αλλά να την αξιοποιήσουµε.
Αναφέροµαι ενδεικτικά στο γαλλικό παράδειγµα, για να σας πω ότι
οι Γάλλοι στην αντίστοιχη εθνική επιτροπή τους για τα δικαιώµατα
του ανθρώπου προβλέπουν ακόµα και τη συµµετοχή εκπροσώπων
διαφόρων τάσεων φιλοσοφικής ή θρησκευτικής σκέψης. Συναφώς
θέλω να κάνω την επισήµανση ότι µία κοινωνία που διεκδικεί κάθε
µέρα και περισσότερο, µεγαλύτερο πολιτισµό, πρέπει να δείχνει
ανοχή, αλλά και σεβασµό στην οποιαδήποτε φιλοσοφική ή
θρησκευτική σκέψη. Αντιλαµβάνοµαι πολύ καλά ότι ενδεχοµένως
έρχοµαι σε αντίθεση µε κάποιους συναδέλφους, οι οποίοι µε ένα
µονολιθικό και απόλυτο τρόπο βλέπουν τη συµµετοχή των
θρησκευτικών τάσεων µόνο στο όνοµα της Ορθοδοξίας.
Βεβαίως η Ορθοδοξία εκφράζει τον ελληνικό λαό στη συντριπτική
του πλειοψηφία. Αλλά µία σύγχρονη δηµοκρατική ευρωπαϊκή
κοινωνία δεν είναι δυνατόν να αρνείται ότι υπάρχουν ποικιλίες
τάσεων φιλοσοφικών, ποικιλίες θρησκευτικών επιλογών και
δοξασιών. Και, κύριε Υπουργέ, νοµίζω πως σε µια τέτοια επιτροπή
είναι δυνατόν να συνυπάρχουν µε τα άλλα µέλη της επιτροπής και
εκπρόσωποι φιλοσοφικών τάσεων και θρησκευτικών σκέψεων.
Κύριοι συνάδελφοι, υποστηρίζω ότι ο ελληνικός λαός, η ελληνική
κοινωνία είναι αντιρατσιστική. Υποστηρίζω ότι έχει φιλόξενα
αισθήµατα έναντι των ξένων πολιτών, οι οποίοι κάτω
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από τις γνωστές συνθήκες αναζητούν τόπο και χώρο επιβίωσης και
έρχονται στην πατρίδα µας.
'Εχω την άποψη ότι ο ελληνικός λαός αντιµετωπίζει φιλικά όλους
εκείνους που µέσα από τις ρευστότητες που συντελούνται στην
ευρύτερη περιοχή µετακινούνται, προκειµένου να εξασφαλίσουν το
δικαίωµα στη ζωή. 'Οµως η ελληνική κοινωνία δεν είναι αξιωµατικά
αντιρατσιστική. Είναι δυνατόν να έχουµε και έχουµε σε κάποιο
βαθµό και φαινόµενα ρατσιστικής συµπεριφοράς και φαινόµενα
ξενοφοβίας. Και είναι αναγκαίο και εδώ να δανειστούµε
παραδείγµατα από άλλες σύγχρονες κοινωνίες, τις ευρωπαϊκές,
όπου στις αντίστοιχες επιτροπές για τα δικαιώµατα του ανθρώπου
έχουν εκπροσώπους που µετέχουν ως µέλη οργανώσεων, που
ασχολούνται µε τα ζητήµατα του ρατσισµού και της ξενοφοβίας. Σε
κάθε περίπτωση, εάν δεν υιοθετείτε την πρότασή µας, υιοθετείστε
την πρόταση να έχει υποχρέωση αυτή η Εθνική Επιτροπή για τα
∆ικαιώµατα του Ανθρώπου να παρακολουθεί, να ερευνά τα
ζητήµατα ρατσισµού και ξενοφοβίας και βεβαίως να καταθέτει τη
σχετική της έκθεση εκεί όπου προβλέπεται να κατατίθεται η έκθεση
της επιτροπής από το παρόν νοµοσχέδιο.
Κύριοι συνάδελφοι, το θέµα του ρατσισµού και της ξενοφοβίας θα το
βρούµε µπροστά µας και θα το βρούµε µεγεθυνόµενο και θα το
βρούµε όχι επειδή ο ελληνικός λαός έχει κάποιο κακό ή καλό
γονίδιο αναφορικά µε την αντιµετώπιση ξένων πολιτών, αλλά γιατί η
παρουσία των πολιτών αυτών, οι οικονοµικές συνθήκες και όλα τα
άλλα ζητήµατα που συνθέτουν και συγκροτούν την εξαιρετικά
δύσκολη σηµερινή κοινωνική πραγµατικότητα, είναι δυνατόν να
εκθρέψουν φαινόµενα και ρατσισµού και ξενοφοβίας. Νοµίζω ότι τα
ζητήµατα αυτά πρέπει να βρεθούν στο κέντρο του ενδιαφέροντος
αυτής της επιτροπής, που θέλει να συστήσει το κρινόµενο
νοµοσχέδιο.
Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει το ζήτηµα της λειτουργίας της
επιτροπής και επαναλαµβάνω την επισήµανση ότι θα ευχόµουν να
µην υπάγεται στον εκάστοτε πρόεδρο της κυβερνήσεως ή στον
εκάστοτε πρωθυπουργό, αλλά να υπάγεται στον έλεγχο της Βουλής
των Ελλήνων αυτή η επιτροπή. 'Εστω, αλλά αυτή η επιτροπή
πρέπει να εξασφαλίσει µία ισονοµία σε ό,τι αφορά τη συµπεριφορά
των µελών της. ∆εν είναι δυνατόν το δικαίωµα της µειοψηφίας να
οδηγείται στην ασφυξία που το οδηγεί το συγκεκριµένο άρθρο του
νοµοσχεδίου.
Πρέπει, κύριε Υπουργέ, να εµπιστευθείτε και στη µειοψηφία το
δικαίωµα να ζητάει τη σύγκλιση της Εθνικής Επιτροπής για τα
Ανθρώπινα ∆ικαιώµατα, να προκαλεί έρευνα και συζήτηση, γιατί αν
η µειοψηφία δεν έχει δικαιώµατα τότε φοβάµαι, µε δεδοµένο και τον
τρόπο επιλογής των µελών της επιτροπής, ότι είναι δυνατόν και να
περιγράφονται και να αδικούνται ευαισθησίες των µελών της
επιτροπής, που συνιστούν µειοψηφία.
Επίσης, κύριε Υπουργέ, δεν µπορώ να αντιληφθώ γιατί αυτή η
λογική µεροληψίας υπέρ του εκάστοτε προέδρου της επιτροπής, να
λαµβάνει γνώση µόνο αυτός κάποιων απορρήτων και να
εξαιρούνται όλα τα άλλα µέλη της επιτροπής.
Κύριοι συνάδελφοι, ας συνεννοηθούµε πάρα πολύ καθαρά και
ειλικρινά.
Γνωρίζω και γνωρίζετε τον αντίλογο, µα το απόρρητο µπορεί να
αναφέρεται σε ζητήµατα εθνικής ασφάλειας, σε ζητήµατα εθνικού
ενδιαφέροντος. Είναι δυνατόν να λαµβάνουν γνώση αυτών των
απορρήτων όλα τα µέλη της επιτροπής; Βεβαίως. 'Η
εµπιστευόµαστε στα µέλη της επιτροπής το δικαίωµα της
επικοινωνίας τους µε το σύνολο των στοιχείων ή αλλιώς, κακώς τα
ονοµάζουµε µέλη της Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του
Ανθρώπου.
Κύριε συνάδελφε, δεν µπορώ να αντιληφθώ ότι ένα µέλος της
επιτροπής, που θα επικοινωνεί µε απόρρητο έγγραφο, θα το
δηµοσιοποιεί και θα καταστρέφει το χαρακτήρα του απορρήτου. Η
εθνική ασφάλεια!
Αλλά, κύριοι συνάδελφοι, οι παλαιότεροι τουλάχιστον µέσα στην
Αίθουσα αυτή δεν γνωρίζετε ότι οι µεγαλύτερες προσβολές
ανθρωπίνων δικαιωµάτων έγιναν στο όνοµα της προστασίας των

εθνικών συµφερόντων; ∆εν γνωρίζουµε όλοι µας ότι αυτά τα εθνικά
συµφέροντα και η εθνική ασφάλεια απετέλεσε πάρα πολλές φορές
το άλλοθι, να στραγγαλίζονται δικαιώµατα του ανθρώπου;
Είµαστε απόλυτα αντίθετοι µε τη ρύθµιση αυτή. Και θεωρούµε
υποκριτικό, αν θεωρηθεί ως αντίλογος αυτό το οποίο ακούστηκε -αν
ενθυµούµαι καλώς-στη συνεδρίαση της ∆ιαρκούς Επιτροπής, που
έχει σχέση µε το δήθεν σεβασµό του απορρήτου χαρακτήρα
µερικών στοιχείων.
Κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις σκέψεις αλλά και πάντοτε µε τη
µείζονα σκέψη ότι "το καλύτερον είναι εχθρός του καλού", ή ακόµη
ότι µπροστά στην παντελή έλλειψη µίας τέτοιας επιτροπής έρχεται
αυτή η πρόταση, η οποία βεβαίως έχει τις ελλείψεις της, έχει τα
προβλήµατά της, εµείς θα ψηφίσουµε το παρόν νοµοσχέδιο και σε
ό,τι αφορά την Εθνική Επιτροπή για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου
και σε ό,τι αφορά την Επιτροπή για τη Βιοηθική, µε την επισήµανση
-για να µη µακρηγορώ- ότι τα ζητήµατα της βιοηθικής σήµερα
εγείρονται ως δυναµικά και σηµαντικά στην παγκόσµια κοινωνία και
η χώρα µας δεν δικαιούται να απέχει από τη συστηµατική
παρακολούθηση όλων εκείνων των ζητηµάτων που αναφέρονται
στη βιοηθική.
∆εν θα αναφερθώ στο τι µπορεί να σηµαίνει η εξέλιξη της Ιατρικής ή
της Γενετικής Επιστήµης. ∆εν θα αναφερθώ σε όλα εκείνα τα οποία
παρουσιάζονται ήδη από τη γένεσή τους ως σηµαντικά προβλήµατα
και για τον πολιτισµό και για την εξέλιξη ακόµα του ανθρώπινου
γένους, διότι αποτελούν πλέον κοινό τόπο. Εκείνο που θα
επισηµάνω είναι ότι αυτή η Επιτροπή της Βιοηθικής, από την ώρα
που θα συσταθεί, πρέπει να κάνει πολλή δουλειά, έχει µεγάλο
αντικείµενο και θα χρειαστεί τη συνδροµή πολλών και όχι µόνο
επιστηµόνων της Ιατρικής ή της Γενετικής αλλά και επιστηµόνων
από το χώρο των κοινωνικών επιστηµών. ∆ιότι χρειάζεται ένας
συνδυασµός γνώσεων, εµπειριών και ευαισθησιών, προκειµένου
αυτό το τεράστιο, το κεφαλαιώδες ζήτηµα να αντιµετωπισθεί µε τον
καλύτερο δυνατό τρόπο, στο πλαίσιο πάντοτε του εφικτού, µε
δεδοµένη την παρατήρηση ότι είναι ζητήµατα εξαιρετικά δύσκολα.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουβέλη.
Ο κ. Τσαφούλιας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν µπορεί
να έχει αντίρρηση ιδίως για τη διεύρυνση και την προστασία των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων για τα θέµατα της βιοηθικής και
γενικότερα της µεγάλης διαφύλαξης των ατοµικών, πολιτικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων. Είναι πραγµατικά στο επίκεντρο της
σκέψης, στην εξέλιξη που περνά η ζωή και µετά το 2000.
'Οπωσδήποτε ορισµένα παλαιά συστήµατα λειτουργίας γύρω από
αυτές τις περιπτώσεις πρέπει να αναµορφωθούν.
Η ρύθµιση που γίνεται στο νοµοσχέδιο θυµίζει µία
πρωθυπουργοκεντρική νοοτροπία, που εφαρµόζεται και σε άλλες
περιπτώσεις.
∆ηλαδή, ενώ ο Πρωθυπουργός είναι φορτωµένος µε τόσες χιλιάδες
θέµατα, δηµιουργούνται και αυτά τα δύο, τα οποία θα ανήκουν σε
αυτόν.
∆εν ξέρω αν ο κύριος Πρωθυπουργός έχει µελετήσει αυτό το
νοµοσχέδιο. Εγώ νοµίζω ότι θα είναι έργο κανενός συµβούλου του,
του Συνταγµατικού ∆ικαίου. Είναι ενίσχυση του
πρωθυπουργοκεντρικού συστήµατος, το οποίο δεν εξυπηρετεί σε
τίποτα.
∆ηλαδή ο Πρωθυπουργός θα µπορούσε να πάρει τρεις
συµβούλους σύµφωνα µε τα δικαιώµατα τα οποία έχει και να µη
φέρει αυτό το νοµοθετικό διάταγµα. ∆ηλαδή, αυτήν τη στιγµή θα
µπορούσε να αντικατασταθεί το περιεχόµενο της λειτουργίας του
νοµοθετήµατος, που έρχεται προς ψήφιση, µε προσωπική του
παρέµβαση σε κάποια άλλη υπηρεσιακή λειτουργία. Αλλιώς δεν
είναι δυνατόν να εννοηθεί πώς αυτό, το οποίο είναι θέµα
γενικότερης σηµασίας, το αναλαµβάνει ο ίδιος.
Εδώ είναι η διαφορά µας µεταξύ της λειτουργίας της Βουλής
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και του πρωθυπουργοκεντρικού συστήµατος. Πρέπει να εκλείψει
αυτή η νοοτροπία και να αναθέσει σε µια διακοµµατική επιτροπή
της Βουλής να γίνεται αυτό µε αντικειµενικές αξιολογήσεις, µε
προοδευτικές κατευθύνσεις, µε τη συλλογική συµφωνία και
οµοψυχία όλων µας. Να είναι ένα είδος που δεν µπορεί να είναι
κυβερνώσα η Βουλή, αλλά στην ουσία να λειτουργεί από απόψεως
περιεχοµένου σαν κυβερνώσα Βουλή. Να µια µετεξέλιξη, µια
προοδευτικότητα, µια αρχή που πρέπει οπωσδήποτε να υπάρχει
από εδώ και πέρα στη σύγχρονη λειτουργία του κράτους.
Αυτό δεν είναι σύγχρονη λειτουργία του κράτους, είναι
αναχρονισµός. Αυτό δεν αποτελεί αξιολόγηση κατάρτισης για τη
λειτουργία όσον αφορά την ενηµέρωση και τη διεύρυνση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και την ενηµέρωση επί όλων αυτών.
Αυτό να αναµορφωθεί. Πρέπει να γίνει κατάκτηµα του λαού µέσω
της λειτουργίας της Βουλής και µέσω της λειτουργίας µιας
διακοµµατικής επιτροπής. ∆εν είναι κατάκτηση της Βουλής, είναι
κοµµατική κατάκτηση όπως γίνεται. ∆εν µπορεί ούτε ο κύριος
Πρωθυπουργός να διορίζει αυτήν την επιτροπή. Τη διορίζει µόνος
του την επιτροπή. Ας το αντικαταστήσει µε ένα συµβουλευτικό
όργανο, όπως είπα προηγουµένως. ∆εν µπορούµε να εννοήσουµε
ότι η µορφή του νοµοσχεδίου ανταποκρίνεται στην εξυπηρέτηση
των αναγκών του έθνους µέσω του πρωθυπουργικού γραφείου.
'Εχει κοµµατικό κυβερνητικό χαρακτήρα. ∆εν είναι µια επιτροπή
αδέσµευτη, ανεξάρτητη. ∆εν είναι ένα είδος λειτουργίας έκφρασης
του συνόλου της ελληνικής πολιτείας έναντι αυτής της ευθύνης και
της υποχρεώσεως την οποία έχει.
Υπάρχουν πολλά στοιχεία τα οποία µπορεί κανένας να ερευνήσει
στη συγκεκριµένη περίπτωση. Εδώ µιλάµε για προστασία των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Ανθρώπινα δικαιώµατα είναι τα ατοµικά,
πολιτικά, είναι τα συνταγµατικά δικαιώµατα και τα κοινωνικά. 'Οταν
αναφερόµαστε στην προστασία των ατοµικών πολιτικών και
κοινωνικών δικαιωµάτων, οπωσδήποτε αναφερόµαστε και σε
εκείνες τις παραβιάσεις που γίνονται µέσα στη χώρα µας και για
παραβιάσεις που γίνονται έξω από τη χώρα µας. Μπορούν να
παραβιάζονται ατοµικά πολιτικά κοινωνικά δικαιώµατα Ελλήνων
στην αλλοδαπή και να παραβιάζονται δικαιώµατα αλλοδαπών εντός
της Ελλάδος. Εποµένως η επιτροπή αυτή, η οποία έχει
γνωµοδοτικό χαρακτήρα και οπωσδήποτε τελεί υπό τον έλεγχο και
το κύρος του κυρίου Πρωθυπουργού, θα πρέπει να λαµβάνει µέρος
και να µιλάει και για την παραβίαση των δικαιωµάτων ατοµικών
κοινωνικών πολιτικών των Ελλήνων έξω από την Ελλάδα και των
ξένων µέσα στην Ελλάδα.
Εποµένως, τι γίνεται εδώ; Είναι δυνατόν να δηµιουργηθεί ένα
αξιολογικό, αντικειµενικό, εθνικό, ανεξάρτητο από οποιαδήποτε
κυβερνητική και κοµµατική επέµβαση, παρέµβαση και επηρεασµό,
να γίνει ένα τέτοιο όργανο αυτό, το οποίο τελεί υπό την αιγίδα του
κυρίου Πρωθυπουργού; ∆ηλαδή αυτήν τη στιγµή οι Κούρδοι
αγωνίζονται, η Γερµανία βοηθάει την Τουρκία να κτυπήσει τους
Κούρδους. Η ελληνική κυβερνητική πολιτική είναι µέσα στα πλαίσια
λειτουργίας µιας συµµαχίας στην Ευρώπη, µε τη Γερµανία µε τη
Γαλλία µε την Αγγλία µε την Ιταλία. Εποµένως αν υπάρχει ένα
σύνολο έκφρασης κυβερνητικής πολιτικής όλων των κρατών-µελών
της Ευρώπης στην οποία πρέπει να προσχωρήσει η άποψη του
κυρίου Πρωθυπουργού, οπωσδήποτε το γνωµοδοτικό συµπέρασµα
µιας τέτοιας απόφασης που θα παρθεί συµβουλευτικά απ'αυτήν την
επιτροπή θα έχει τον επηρεασµό της πολιτικής που ασκείται στα
άλλα κράτη-µέλη.
'Οπως αντιλαµβάνεσθε, αυτά τα άτοµα τα διορίζει ο
Πρωθυπουργός. Αυτή η συµβουλευτική απόφαση η οποία θα βγει,
θα τελεί υπό τον επηρεασµό µιας γενικότερης άσκησης πολιτικής,
που θα έχει τη γραµµή της µε τα σύµµαχα άλλα κράτη, όπου στη
συγκεκριµένη περίπτωση µπορεί να παραβιάζονται τα δικαιώµατα,
όπως είπα, και για λόγους σκοπιµότητος γενικοτέρας πολιτικής,
διεθνούς και ατοµικής πολιτικής, ή πολιτικής της Ευρώπης, να
δηµιουργούν λόγους ανοχής παραβιάσεως των ατοµικών
δικαιωµάτων.
Εποµένως, να, γιατί εδώ δεν µπορούµε να πούµε ότι πρέπει να
συµφωνήσουµε, αυτό το όργανο να είναι υπό την καθοδήγηση και

υπό την επηρεασµό και υπό την επίβλεψη και την εποπτεία και το
κύρος του κυρίου Πρωθυπουργού. ∆εν είναι ανεξάρτητο. Ο
Πρωθυπουργός πρέπει να λάβει ορισµένες αποφάσεις σύµφωνα µε
ένα περιεχόµενο πολιτικής που ασκείται και που χάριν κάποιας
σκοπιµότητος πρέπει να παραβιαστούν τα πολιτικά, κοινωνικά και
ατοµικά δικαιώµατα.
Εδώ τι θα απαντήσουµε; 'Οτι αυτό το όργανο θα είναι τόσο
ανεπηρέαστο; Θα τους πει ότι εδώ έχουµε περιπτώσεις που πρέπει
να αντιµετωπισθούν γενικότερα. Βλάπτεται η Ελλάδα, όταν
παραβιαστούν ορισµένα δικαιώµατα. Αν εµείς πάρουµε µέρος υπέρ
εκείνων που βλάπτονται, µε τη Σερβία τώρα φερ'επείν, µε το ΝΑΤΟ,
µε την παρέµβαση, µε όλα αυτά εδώ, έχουµε ένα πλέγµα
λειτουργίας εθνικής πολιτικής, η οποία ασκείται σε ευρύτερη διεθνή
πολιτική και εξωτερική πολιτική µε τα άλλα κράτη. Και υπάρχουν
σκοπιµότητες να ανεχόµεθα την αδικία ως τρόπο λύσεως
εξωτερικών προβληµάτων. Να ανέχονται την κατοχή του ελληνικού
εδάφους από τους Τούρκους, χωρίς να µιλάει κανένας. Λύθηκε το
Κυπριακό; ∆εν είναι παραβίαση των ατοµικών δικαιωµάτων; Εδώ
λοιπόν, στο δικό µας θέµα, στο Κυπριακό, τι θα γίνει; ∆εν είναι µόνο
αυτό.
'Ερχεται η παγκοσµιοποίηση και ο ανταγωνισµός. Εν όψει της
παγκοσµιοποίησης και του ανταγωνισµού δηµιουργούνται
αδικήµατα, λειτουργεί κοινωνική αδικία. Και αυτό δεν είναι κάτι που
το λέµε εµείς, το λέει και ο Καβρέϊθ, το είπε και ο Κίσινγκερ, ότι τα
κράτη πρέπει να θωρακιστούν στο µέλλον από τη λειτουργία αυτού
του µεγάλου εγκλήµατος, το οποίο έρχεται από την
παγκοσµιοποίηση και τον ανταγωνισµό.
Ο ανταγωνισµός και η παγκοσµιοποίηση είναι δύο πράγµατα τα
οποία γεννούν ανηθικότητα. ∆εν µπορεί να υπάρξει ανταγωνισµός
χωρίς ανηθικότητα. Ανταγωνισµός στη λειτουργία της
παγκοσµιοποίησης πάει να πει αδικία, πάει να πει εκείνο που λέει ο
Φίσερ στο Χάρβαρντ:"Το άδικο µε το δίκαιο, το καλό µε το κακό, το
ηθικό µε το ανήθικο πάνε περίπατο".
Εµείς ζήσαµε µία εποχή τέτοια και δεν φάγαµε. Τώρα έχουµε άλλα
προβλήµατα. Να καταργήσουµε αυτά και να εισέλθουµε σε µία νέα
εποχή. Τι γίνεται εδώ; Εδώ πρέπει να θωρακιστούµε. Για να
θωρακιστούµε, πρέπει να ληφθούν αποφάσεις, να ληφθούν µέτρα
έναντι αυτού του ανήθικου ανταγωνισµού, έναντι της λειτουργίας
του ανηθίκου και της επιβολής της κοινωνικής αδικίας και του
εγκλήµατος.
Εποµένως αυτή η επιτροπή, η οποία θα λειτουργεί υπό την
επίβλεψη, υπό τον επηρεασµό και την καθοδήγηση του κυρίου
Πρωθυπουργού -όχι του Πρωθυπουργού, αλλά του καθηγητού του
Συνταγµατικού ∆ικαίου, ο φίλος του Πρωθυπουργού, αυτός θα
ασχοληθεί µε αυτά- δεν µπορεί να συµβάλει στη λειτουργία λήψεως
µέτρων και προϋποθέσεων, για να ανταπεξέλθουµε στην
ανηθικότητα της εποχής που έρχεται µε την παγκοσµιοποίηση και
µε τον ανταγωνισµό. Γι'αυτό θα έπρεπε να είναι ένα ανεξάρτητο
όργανο αυτό. Εδώ χάριν ορισµένης σκοπιµότητας, η οποία θα
καλύπτει µία άσκηση πολιτικής, είτε εξωτερικής είτε εσωτερικής, θα
καλύπτονται και αδικήµατα από κυβερνητικής πλευράς, που θα
γίνονται κατά τη λειτουργία της παγκοσµιοποίησης και του
ανταγωνισµού. Αυτά τα αδικήµατα που θα υπάρχουν και θα
τελούνται εν όψει της λειτουργίας των δύο αυτών προϋποθέσεων
που είπα, η κυβερνητική πολιτική, από απόψεως σκοπιµότητας,
πρέπει να τα καλύψει. Εποµένως για ποια συµβουλευτική επιτροπή
µιλάµε;
Την ώρα που θα αρθεί η σκοπιµότητα, θα καλυφθεί το άδικο από τη
συµβουλευτική επιτροπή, η οποία θα λειτουργεί υπό την εποπτεία
του κυρίου Πρωθυπουργού. ∆ιότι µε το άδικο παράγεται πολιτική.
∆ιότι το άδικο που παράγει την πολιτική βασίζεται στη λειτουργία
του ανταγωνισµού, που ανταγωνισµός είναι ανήθικος. Και
εποµένως πώς είναι δυνατόν να πούµε ότι αυτό είναι ανεξάρτητο
από τη συνολική άσκηση µιας πολιτικής, την οποία θα κάνει κάθε
κυβέρνηση; Και δεν µιλάω για τον Πρωθυπουργό κ. Σηµίτη, αλλά
για τον εκάστοτε Πρωθυπουργό, ο οποίος θα είναι εξηρτηµένος από
τις προϋποθέσεις λειτουργίας άσκησης µιας πολιτικής µέσα σε ένα
γενικότερο πλαίσιο, που θα υπάρχει, για να αντιµετωπισθεί.
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Γι' αυτούς τους λόγους πρέπει οπωσδήποτε να αντιληφθούµε ότι η
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων υπ' αυτήν την έννοια δεν
είναι δυνατόν να γίνει.
Λέει µάλιστα ότι θα εισέρχεται και στις επιτροπές. Θα συντονίζει τις
επιτροπές των άλλων επιτροπών που ασχολούνται µε την
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. ∆ηλαδή, άλλες
επιτροπές, οι οποίες θα ασχολούνται µε τη λειτουργία της
εφαρµογής των αρχών για την προστασία των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και έχουν αυτοτελή λειτουργία και εξάρτηση, θα
παίρνουν σειρά απ' αυτήν την επιτροπή. Αυτή η επιτροπή θα είναι
συνολικό καθοδηγητικό όργανο, το οποίο θα λειτουργεί και το οποίο
οπωσδήποτε θα δαµάσει και θα περικλύσει όλες τις άλλες
επιτροπές. Η επιτροπή αυτή χαρακτηρίζεται ως καθαρά
συµβουλευτικό όργανο.
Στο άρθρο 11 αναφέρεται ότι η επιτροπή κατευθύνει και συντονίζει
το έργο των επιτροπών και των οργάνων συναφών αντικειµένων.
∆ηλαδή πρόκειται για µία επιτροπή που αναµιγνύεται στο έργο και
στο σκοπό των άλλων επιτροπών. Υπάρχει κίνδυνος η επιτροπή
αυτή όχι µόνο να επιφέρει σύγχυση στις άλλες επιτροπές, αλλά να
τις καταργήσει στην ουσία, γιατί αυτή η συµβουλευτική απόφαση θα
έχει πρωθυπουργικό κύρος, το οποίο θα δηµιουργεί υποχρέωση
άσκηση πολιτικής και θα λένε οι άλλοι: "Αφού ο Πρωθυπουργός λέει
ότι εκεί υπάρχει κίνδυνος, θα εφαρµόσουµε αυτό;". Εποµένως
βλέπετε, γιατί δεν µπορώ να καταλάβω, γιατί τη συνέστησε υπό
αυτήν την έννοια.
Βέβαια, στα άλλα κράτη, που λέει ο κύριος Υπουργός, µπορεί να
συνεστήθη για συγκεκριµένες χρονικές στιγµές και για
συγκεκριµένους λόγους.
Η σύνθεση, βέβαια, αυτής της επιτροπής είναι ελλιπής, διότι δεν
µετέχει ούτε ο ∆ικηγορικός Σύλλογος ούτε ο Ιατρικός Σύλλογος ούτε
ο Πανελλήνιος Ιατρικός ή ∆ικηγορικός Σύλλογος ή άλλοι φορείς.
Η επιτροπή αυτή θα πρέπει να ασχοληθεί µε ειδικά θέµατα, όπως η
ανθρώπινη παρέµβαση στη βιολογική διαδικασία, όπως η
κλωνοποίηση, η ευθανασία, ο έλεγχος των γεννήσεων και ως εκ
τούτου βλέπουµε µία σειρά προβληµάτων, τα οποία δηµιουργούν
πράγµατι αυτήν την εικόνα.
'Ολα τα δικονοµικά θέµατα της παρεµποδίσεως της λειτουργίας
αυτής της επιτροπής να ανταπεξέλθει στο σκοπό, τα ανέλυσε και ο
κ. Προκόπης Παυλόπουλος. ∆εν είναι ανάγκη να τα υπενθυµίσω.
Τα είπε πολύ καλά και για το µεγάλο αριθµό των µελών που έχει
αυτή η επιτροπή και το ότι αυτοί είναι πολυάσχολοι και είπε και
άλλους γενικότερα όρους, τους οποίους, ως προς τη δικονοµική
πλευρά της παρεµπόδισης της λειτουργίας της και της εκδόσεως
των αποφάσεων, τους αποδέχοµαι.
Εκείνο που µπορώ να πω, όµως, είναι ότι ο κύριος Υπουργός στο
άρθρο 6 παράγραφος 2, απάλειψε το απόρρητο. Μα να το ήξερε
τώρα ο πρόεδρος της επιτροπής το απόρρητο και να µην το ήξεραν
οι άλλοι...
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Αλλο απαλείφθηκε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Το απαλείψατε, εντάξει, είναι άνευ
λόγου, αλλά θα ήθελα να αναφερθώ στη διατύπωση του
συνταγµατολόγου που σας έδωσε το νοµοθέτηµα. Σκεφθείτε τώρα,
ο πρόεδρος της επιτροπής να το ήξερε και να µην το ήξεραν οι
άλλοι και να τους λέει ο πρόεδρος "αφού το ξέρω εγώ, κάντε το
έτσι". Καλώς κάνατε λοιπόν.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Παραµένει αυτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: 'Οχι, είπε ότι δεν παραµένει. Κύριε
Υπουργέ, παραµένει;
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, µου
επιτρέπετε µία διακοπή;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Σχετικά µε το
απόρρητο, παραµένει όπως είναι και θα δώσω εξηγήσεις. Είναι
πολύ σωστή η διατύπωση.

Εκείνο το οποίο έχουµε απαλείψει και έχει αποσυρθεί είναι το
εδάφιο 2, που αναφέρεται στην υποχρεωτικότητα παρουσίας
προσώπων προς την Επιτροπή Βιοηθικής και η εφαρµογή
αναλογικά των διατάξεων του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας. Είναι
περιττό και το διαγράφουµε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Εντάξει, το περί ποινικής δικονοµίας, το
είπαµε και την άλλη φορά, αποτελεί καταναγκασµό λειτουργίας του
θεσµού και δεν αποτελεί λειτουργική έκφραση του θεσµού.
'Οσον αφορά όµως το απόρρητο, το οποίο παραµένει, σκεφθείτε
πως ο πρόεδρος της επιτροπής θα γνωρίζει κάτι που δεν θα
γνωρίζουν τα άλλα µέλη και θα τους λέει ο πρόεδρος: "Επειδή το
γνωρίζω εγώ, πρέπει να αποφασίσετε έτσι". Αυτό είναι
πρωτόγνωρο στη λειτουργία ενός Σώµατος στη συνολική του
απόφαση.
'Η θα πρέπει να τους το πει ή δεν θα πρέπει να τους το πει. Τι
γίνεται εδώ; ∆ηλαδή θα τους πει ο πρόεδρος το µυστικό αυτό, αφού
θα είναι απόρρητο για όλους εκτός από τον πρόεδρο, ο οποίος
πρέπει να το διαφυλάξει ως απόρρητο; ∆εν είναι δυνατόν, λοιπόν,
να συµβιβαστούµε µε αυτήν την άποψη, σε καµία περίπτωση, του
απορρήτου.
Στο άρθρο 2, παράγραφος 1, είναι παντελώς αόριστος ο τρόπος
επιλογής των τεσσάρων εκπροσώπων µη κυβερνητικών
οργανώσεων, ιδίως όταν αναφέρεται στα προσόντα τους. Εδώ
υπάρχει αοριστία προσόντων κλπ. Η επιλογή των προσώπων, των
µελών της επιτροπής γίνεται µε ευθύνη και επιλογή του κυρίου
Πρωθυπουργού.
Εδώ είναι δυνατόν να παραβιάζονται δικαιώµατα κατά τη λειτουργία
µίας απεργίας, η οποία ενδεχοµένως µπορεί να χαρακτηρισθεί
παράνοµη και καταχρηστική, φερ' ειπείν. 'Η αν δεν χαρακτηρισθεί
παράνοµη και καταχρηστική, να την καταγγέλλει ο Πρωθυπουργός
και η Κυβέρνηση ότι ανατρέπει τα θεµέλια του οικονοµικού
συστήµατος του κράτους και δηµιουργεί τεράστια ζηµιά.
Είναι ανθρώπινο δικαίωµα η λειτουργία της απεργίας. Γι' αυτήν την
απεργία, που καταγγέλλει ο κύριος Πρωθυπουργός ότι αποτελεί
διάπραξη αδικήµατος εις βάρος του κράτους, πώς είναι δυνατόν να
συµβιβάζεται η λήψη συµβουλευτικής απόφασης για την προστασία
των δικαιωµάτων της απεργίας µέσα στη χώρα µας, τη στιγµή που
ο Πρωθυπουργός θα την καταγγέλλει αυτήν την απεργία ως
βασανιστική, ως βλαπτική για το έθνος; ∆ηλαδή, πρόκειται για το
θέµα της ανεργίας σε όλη την Ευρώπη. Φερ' ειπείν µπορεί να
υπάρξουν περιπτώσεις, όπως στη Συνθήκη Σένγκεν, στην
περίπτωση του νοµοθετήµατος, που ψηφίσαµε για την προστασία
των δικαιωµάτων του πολίτη από τα προϊόντα επεξεργασίας κλπ.
Πρόκειται για όλα αυτά, που είναι δυνατόν οπωσδήποτε να
αποτελούν αντικείµενο πολέµου εναντίον του κράτους, εναντίον του
κυρίου Πρωθυπουργού. Η επιτροπή θα τελεί υπό την ηγεσία του και
θα είναι αυτό το όργανο στα χέρια του. Μπορεί για ένα θέµα το
οποίο αντικειµενικά, αξιολογικά θα χαρακτηρίζεται ως άδικο, να πει
ότι είναι άδικο; Αυτή η αντιφατικότητα της λειτουργίας αυτού του
συστήµατος δεν µας επιτρέπει πραγµατικά να ψηφίσουµε υπέρ
αυτού του νοµοσχεδίου.
Αν αυτό ήταν κάπως αντικειµενικό, αν αποτελούσε ένα εθνικό
όργανο του κράτους έξω από κυβερνητική επιρροή, έξω από
κυβερνητική οργάνωση, έξω από κοµµατική σκοπιµότητα και ήταν
ανέλεγκτο µε όλες τις λειτουργίες τις οποίες διαθέτει, οπωσδήποτε
τότε θα έπρεπε να µας βρίσκει σύµφωνους.
Ως προς τα άλλα, υπάρχει ένα θέµα, αν θα έπρεπε τα δικαιώµατα
να ονοµάζονται συνταγµατικά, κοινωνικά, πολιτικά. Το ανέπτυξε ο
κ. Παυλόπουλος. Συµφωνώ µε αυτό µε τη σκέψη σας. Για όλα αυτά,
µας δηµιουργούνται πλέον σοβαρά επιχειρήµατα και λόγοι να µην
ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο αυτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Τσαφούλια.
Ο κ. Σούρλας έχει το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΟΥΡΛΑΣ: Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις για τα
δικαιώµατα του ανθρώπου και της βιοηθικής έχουν µόνο έναν
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κοινό παρονοµαστή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
συµβουλευτικό χαρακτήρα των επιτροπών. Οι κανόνες όµως που
διέπουν τη λειτουργία, οι µηχανισµοί ελέγχουν και κυρώσεων δεν
έχουν καµία συνάφεια µεταξύ τους.
Οι κανόνες δικαίου, οι νοµικοί, όπως γνωρίζετε, είναι υποχρεωτικοί,
καθορίζουν µε σαφήνεια τις υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα του
πολίτη. Οι κανόνες δικαίου προβλέπουν κυρώσεις. Οι κανόνες
ηθικής είναι κανόνες καθήκοντος -όπως θα αναφέρω παρακάτω-
και ελέγχου αποκλειστικά και µόνο από τη συνείδηση.
Η πρόταση για τη σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα
του Ανθρώπου εκ των πραγµάτων θέτει ερωτηµατικά και
προβληµατισµούς για τη µέχρι σήµερα συνέπεια στην υλοποίηση
των δεσµεύσεων που ανέλαβε η χώρα µας έναντι των διεθνών
οργανισµών. Θέτει ερωτήµατα για την εφαρµογή των νόµων που
ψηφίστηκαν και συνιστούν το Εθνικό µας ∆ίκαιο. Θέτει ερωτήµατα
για την αποτελεσµατικότητα των νόµων που ισχύουν.
'Αρα, χρειάζεται αυτή η επιτροπή για τα δικαιώµατα του ανθρώπου,
για την προστασία των ατοµικών, κοινωνικών και πολιτικών
δικαιωµάτων, για να προστατευθούν τα δικαιώµατα, όπως ορίζει ο
Ευρωπαϊκός Κοινωνικός Χάρτης, για να εφαρµοσθούν οι κανόνες
για την εξίσωση των ευκαιριών για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, που
εγκρίθηκαν από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ το ∆εκέµβριο του
1993, κύριε Υπουργέ;
Το 1984 κυρώθηκε µε νόµο από τη χώρα µας ο ευρωπαϊκός
κοινωνικός χάρτης που κατοχυρώνει το ελάχιστο εισόδηµα στους
οικονοµικά αδυνάτους και µέχρι σήµερα δεν εφαρµόστηκε. Μία
νόµου πρόταση που έκανε η Νέα ∆ηµοκρατία και αυτή
απορρίφθηκε.
Υπάρχουν ευεργετικές διατάξεις για την εργασία των ΑΜΕΑ. Ο
τυφλός όµως Παναγιώτης Καρακατσάνης, πτυχιούχος δύο πτυχίων,
µαθηµατικών και κοινωνιολογίας, που τοποθετήθηκε µε απόφαση
του ΟΑΕ∆ στην Τράπεζα, ΑLPHA Πίστεως, µετά από την
προσφυγή της τράπεζας και µε το αιτιολογικό ότι τα άτοµα µε
ειδικές ανάγκες δηµιουργούν προβλήµατα στη λειτουργία των
επιχειρήσεων και εµποδίζουν την οικονοµική ανάπτυξη των
επιχειρήσεων, απολύθηκε. Με αυτό κατά κύριο λόγο το σκεπτικό
έκανε προσφυγή στο δευτεροβάθµιο συµβούλιο του Υπουργείου
Εργασίας, στο οποίο προεδρεύει ο Γενικός Γραµµατέας και το
δευτεροβάθµιο συµβούλιο έκανε δεκτή την ένσταση της ΑLPHA
Πίστεως και απέλυσε τον επιστήµονα τυφλό, αξιοπρεπή, αγωνιστή,
άνθρωπο, Παναγιώτη Καρακατσάνη. Μας έλεγε σε πολλές
περιπτώσεις "θέλω να αποκτήσω προσόντα και εφόδια, για να
µπορώ να µην είµαι βάρος στην κοινωνία, να µπορώ να προσφέρω
υπηρεσίες". Απέκτησε προσόντα, δεν άντεξε όµως αυτήν την
αδικία. 'Επαθε εγκεφαλικό και πέθανε.
Χρειάζονται, λοιπόν, τέτοιες επιτροπές για την προστασία των
δικαιωµάτων, για τα οικονοµικά δικαιώµατα των ατόµων µε ειδικές
ανάγκες, για τους φτωχούς οι οποίοι σήµερα ψάχνουν να βρουν το
µεροκάµατο; Αυτά είναι πολύ σηµαντικά ερωτήµατα.
Θα προχωρήσω όµως στην άλλη επιτροπή, τη βιοηθική. Ο όρος
ηθική, κύριοι συνάδελφοι, προέρχεται από τα αρχαία ελληνικά. Ο
όρος αυτός εδώ και είκοσι χρόνια έδειχνε ότι είναι ξεπερασµένος και
τώρα άρχισε σιγά-σιγά να επανέρχεται. Πήγε στην Αµερική και από
εκεί ξαναγύρισε στην Ευρώπη και στην πατρίδα µας. Αναβίωσε,
όµως, όχι ως ηθικό φρόνηµα, στην Ευρώπη και στην Αµερική, αλλά
ως κώδικας συµπεριφοράς, ιδιαίτερα σε σχέση µε τη βιολογία.
∆ιαπιστώνεται όλο και περισσότερο ότι για την εύρυθµη λειτουργία
της κοινωνίας δεν αρκούν οι κανόνες του δικαίου που σας είπα
προηγουµένως πώς λειτουργούν. Κυρίαρχο ρόλο έπαιξαν και θα
παίξουν, αν θέλουµε να ανατάξουµε αυτήν τη βαριά πάσχουσα
κοινωνία, οι ηθικοί κανόνες. ∆ιαπιστώνεται ότι πρέπει να
λειτουργήσουν οι ηθικοί κανόνες, αυτοί που καθορίζουν το καθήκον,
τις υποχρεώσεις του ανθρώπου απέναντι πρώτα στον εαυτό του,
τους κανόνες απέναντι στους συνανθρώπους, απέναντι στις
κοινωνίες. Τους κανόνες του δέον γίγνεσθαι τους παρακολουθεί,
τους ελέγχει, τους κρίνει σε κάθε περίπτωση η συνείδηση του
ανθρώπου. Η συνείδηση είναι ο πιο αυθεντικός και αµείλικτος
κριτής µας.

Η ηθική συνείδηση όµως δεν είναι έµφυτος. Οι κανόνες της ηθικής
και δεοντολογίας διαµορφώνονται, καθορίζονται, διδάσκονται και
πρώτα από όλα πρέπει να τηρούνται από εκείνους, οι οποίοι έχουν
την ευθύνη στην κοινωνία, τους ηγέτες, τους πολιτικούς, τους
πνευµατικούς, τους κοινωνικούς ηγέτες, από όλους εµάς.
Ανθρώπους ηθικούς, µε συνείδηση, χρειάζεται η πολιτεία, για να
αποδώσουν οι νοµικοί κανόνες και οι ηθικοί κώδικες και µετά
επιτροπές. Αυτούς τους ανθρώπους, που όµως φαίνεται ότι δεν
νοιαστήκαµε ιδιαίτερα να διαπλάσουµε, χρειάζονται και οι κανόνες
της βιοηθικής που θέλουµε να θεσπίσουµε σήµερα.
Τα ηθικά προβλήµατα που απορρέουν από την εξέλιξη της
βιολογίας, οι όροι της ηθικής και βιοηθικής είναι συνώνυµα
πράγµατα. Η βιοηθική δεν είναι µια απλή υπόθεση. Είναι µια
επιστήµη η οποία πρέπει να προωθεί τις ευεργετικές εξελίξεις των
άλλων επιστηµών και να θέτει φραγµό σε εκείνες τις περιπτώσεις,
που βλάπτουν µε την παρέµβασή τους την κοινωνία στο σύνολό
της.
Οι επιτροπές ηθικής, κύριοι συνάδελφοι, έχουν συνταχθεί προ
πολλών ετών στις ευρωπαϊκές χώρες. Στη Γαλλία έχει συγκροτηθεί,
συσταθεί, αυτή η επιτροπή το 1983 και έχει συµβουλευτικό
χαρακτήρα. ∆εν έχει εκτελεστική εξουσία -και είναι σωστό- όπως το
κάνουµε και µεις εδώ.
Η Γαλλική Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής αναπτύσσει δραστηριότητες
προς τρεις κατευθύνσεις. ∆ίνει απαντήσεις στα ηθικά ζητήµατα,
µελετά τα βασικά θέµατα, συντάσσει εκθέσεις και κάθε χρόνο,
πραγµατοποιεί, όχι µόνο στην πρωτεύουσα της Γαλλίας, το Παρίσι,
αλλά και σε επαρχιακές πόλεις, συζητήσεις. Επικοινωνεί,
συνδιαλέγεται, κουβεντιάζει, όχι µε τα µέλη, αλλά γενικότερα µε τους
πολίτες, για να µπορέσει να αντιµετωπίσει και να προάγει εκείνα τα
ζητήµατα, τα οποία απασχολούν την κοινωνία της Γαλλίας στην
προκειµένη περίπτωση.
Η Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής -µετά από µελέτη που έκανα σχετικά
µε τη λειτουργία των επιτροπών σε άλλες χώρες- κατά τη γνώµη
µου πρέπει να επιδιώκει την εφαρµογή τεσσάρων βασικών αρχών.
Του σεβασµού του ατόµου, του σεβασµού της γνώσης, την
απόρριψη της κερδοσκοπίας, τη συναίσθηση της ευθύνης απ'όλους
εκείνους που εντάσσονται και λειτουργούν µέσα στο χώρο της
έρευνας.
Η Επιτροπής Βιοηθικής πρέπει να προσδιορίσει τα όρια της
βιοηθικής µε άλλους χώρους που γειτνιάζουν µε τη βιοηθική, όπως
τη φιλοσοφία, τη θεολογία, την πολιτική και το δίκαιο. Είναι µια
δύσκολη υπόθεση. Εγώ θέτω ορισµένους προβληµατισµούς, για να
αποτελέσουν ενδεχοµένως αφορµή και αντικείµενο µελέτης από
εκείνους που θα συγκροτήσουν -αφού απ'ότι φαίνεται θα
αποφασίσουµε όλοι µαζί- τη σύσταση αυτής της Επιτροπής της
Βιοηθικής.
Εδώ, όµως, µπαίνουν και άλλα ζητήµατα, κύριε Υπουργέ. Είναι η
πρώτη φορά που συζητάµε για θέµατα βιοηθικής στην Αίθουσα της
Βουλής; 'Οχι, είναι η τρίτη φορά. Είναι η τρίτη φορά, κύριοι
συνάδελφοι, που συζητάµε για Εθνικές Επιτροπές Βιοηθικής και
∆εοντολογίας, είναι η τρίτη φορά, λοιπόν, που πάµε να
αποφασίσουµε.
Το 1992 µε το ν.2071 ψηφίστηκε διάταξη και συγκεκριµένα το
άρθρο 61, που αναφέρεται στη σύσταση Εθνικού Συµβουλίου
Ιατρικής Ηθικής και αυτό θα το καταθέσω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Σούρλας καταθέτει για τα
Πρακτικά τα προαναφερθέντα άρθρα, τα οποία βρίσκονται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας
και Πρακτικών της Βουλής)
Οι διατάξεις αυτές ουδέποτε εφαρµόστηκαν µέχρι σήµερα µετά την
πάροδο έξι χρόνων. Σ'εκείνον το νόµο προβλεπόταν και ένας
ιατρικός κώδικας, διότι η βάση της όλης υπόθεσης είναι η ιατρική.
Και αυτός ο κώδικας που ήρθε στη Βουλή µε σχέδιο νόµου, ως
πρόταση της Νέας ∆ηµοκρατίας, απορρίφθηκε αβασάνιστα από την
Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ.
Η δεύτερη φορά είναι το 1997, πριν από ένα χρονο, όταν
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η Κυβέρνηση καταργούσε µε διάταξη, που µας πρότεινε τότε, αυτό
που είπα προηγουµένως και µε το ν. 2519 και συγκεκριµένα το
άρθρο 2, αποφασίζει τη σύσταση µιας επιτροπής, η οποία -
ακούστε- λέγεται Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής. Αυτό ψηφίστηκε πριν
από ένα χρόνο. Καθορίζει τους όρους και τις προϋποθέσεις
λειτουργίας της επιτροπής, προβλέπει την έκδοση υπουργικής
απόφασης για την Εθνική Επιτροπή Βιοηθικής.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Σούρλας καταθέτει για τα
Πρακτικά απόσπασµα του προαναφερθέντος νόµου, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Και ενώ ανακοινώνεται από την Κυβέρνηση ότι θα συσταθεί µία
Επιτροπή Βιοηθικής υπό τον Πρωθυπουργό -εν όψει µάλιστα των
εντάσεων που προκλήθηκαν από τη βιοτεχνολογία από τα
µεταλλαγµένα προϊόντα, τα οποία κυκλοφορούν και από τον
κλωνισµό- η Κυβέρνηση προχωρά στην πρόταση και στην ψήφιση
αυτής εδώ της διάταξης και στη σύσταση Εθνικής Επιτροπής
Βιοηθικής και ∆εοντολογίας και δεν σταµατά µόνο εκεί. Πριν από
λίγο καιρό εκδόθηκε απόφαση για το διορισµό των µελών της
Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής. Τουλάχιστον να αλλάζατε το όνοµα
αυτό, να είναι διαφορετικό.
Είναι δυνατόν, λοιπόν, να συµβαίνουν τέτοια πράγµατα; Πώς
µπορεί κανείς να έχει εµπιστοσύνη στην Κυβέρνηση και σε όλους
εµάς, που αποτελούµε την Εθνική Αντιπροσωπεία, ότι έχουµε πάρει
στα σοβαρά την υπόθεση της αντιµετώπισης όλων αυτών των
ηθικών διληµµάτων, ζητηµάτων και προβληµάτων που υπάρχουν,
όταν για τρίτη φορά καλούµεθα εδώ να αποφασίσουµε και να
ψηφίσουµε σε λίγο τη σύσταση Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής;
'Ισως γιατί ο Πρωθυπουργός θα προεδρεύει της επιτροπής, γιατί
δεν δικαιούµαι να σκεφθώ ότι αυτό αποτελεί ένα πολιτικό µέσον
προβολής του Πρωθυπουργού, ο οποίος θα καλείται κάθε δύο
µήνες, πότε να προεδρεύει στην Επιτροπή Βιοηθικής και πότε στην
Επιτροπή των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου. Σύγχυση, έλλειψη
συντονισµού υπευθυνότητας, κύριε Υπουργέ. Αυτά δείχνουν όλες
αυτές οι διαδικασίες που ακολούθησε η Κυβέρνησή σας, αυτά
δείχνει η στάση όλων µας απέναντι σ'αυτά που ψηφίζουµε.
Γι'αυτό ο ελληνικός λαός δεν µας ακούει, ούτε απόψε ούτε αύριο,
όταν για τρίτη φορά ερχόµαστε να νοµοθετήσουµε για το ίδιο θέµα.
Εγώ, παρά ταύτα, εύχοµαι καλή επιτυχία, εύχοµαι εκ βάθους
καρδίας, να προωθηθούν κάποια ζητήµατα όπως αυτά των
δικαιωµάτων του ανθρώπου και της βιοηθικής.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εκ µέρους του
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος ορίζεται ως ειδικός αγορητής
ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Τσαφούλιας.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριοι συνάδελφοι, θα
είµαι πάρα πολύ σύντοµος, γιατί πραγµατικά στην επιτροπή έγινε
µια εκτεταµένη και πολύ ουσιαστική συζήτηση και ήταν θετική η
συµβολή όλων των συναδέλφων στην τελική διαµόρφωση.
Πράγµατι, πολύ σωστές παρατηρήσεις έγιναν δεκτές, ήδη είναι
γνωστά στη Βουλή και έχει διανεµηθεί το σχετικό κείµενο. 'Οµως,
είναι απαραίτητο να κάνουµε κάποιες διευκρινίσεις, που είναι
χρήσιµες και για τη συζήτηση στην Ολοµέλεια και να δοθούν και
κάποιες απαντήσεις σε κάποια ερωτηµατικά, τα οποία έχουν τεθεί
από συναδέλφους, όπως τα ερωτηµατικά που έθεσε ο συνάδελφος,
κ. Φούσας, σχετικά µε το απόρρητο, ο κ. Τσαφούλιας και τελευταία
ο κ. Σούρλας.
Θα µου επιτρέψετε όµως στην αρχή να πω, ότι η αναγκαιότητα για
τη δηµιουργία της πρώτης επιτροπής, της Επιτροπής Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων, αλλά και για τη δεύτερη Επιτροπή της Βιοηθικής,
εντάσσεται, κύριοι συνάδελφοι, µέσα σ'αυτό που διαπιστώνουµε
κάθε µέρα τις πρωτόγνωρες οικονοµικοπολιτικές και κοινωνικές
ανακατατάξεις και τις ραγδαίες τεχνολογικές εξελίξεις, τις οποίες δεν
µπορούµε να παρακολουθήσουµε µε τη δυνατότητα την οποία

έχουµε, για να µπορούµε να ενσωµατώσουµε πραγµατικά
αντιδράσεις για κρίσιµα θέµατα τα οποία η ίδια η πραγµατικότητα
στην εποχή µας µας ξεπερνά. Πολύ δε περισσότερο όταν αυτά τα
θέµατα είναι αντικείµενο µέχρι τώρα στη χώρα µας
παρακολούθησης κυρίως του χώρου της λεγόµενης ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης, όπως είναι διαµορφωµένη. Και ενώ στις άλλες
ευρωπαϊκές χώρες έχει διαπιστωθεί ότι ακριβώς το γεγονός ότι
έπρεπε να κατωχυρωθεί η ευαρµοστία, δηλαδή η προσαρµογή
σ'αυτά τα πράγµατα και η παρακολούθηση αυτών των ευαίσθητων
θεµάτων που οδηγούν πολλές φορές -ιδιαίτερα το δεύτερο θέµα
που έχει σχέση µε τα ζητήµατα της βιοηθικής- σε βιασµό
ολόκληρων πολιτισµικών και κοινωνικών συστηµάτων, που έχουν
λειτουργήσει αιώνες για να µην πω χιλιετηρίδες στην ανθρωπότητα.
Αυτά είναι ζητήµατα και έχει αναγνωρισθεί από όλους τους διεθνείς
οργανισµούς και από τις χώρες ότι θα πρέπει να αποτελέσουν ένα
αντικείµενο παρακολούθησης και µελέτης, όχι µόνο σε επιστηµονική
βάση, αλλά σε ένα άλλο επίπεδο που θα µου επιτρέψετε λίγο να το
αναλύσω, πέρα από τις γνωστές γραφειοκρατικές διαδικασίες.
Γι'αυτό προχωρούµε στη θεσµοθέτηση αυτών των δύο κρίσιµων
συµβουλευτικών οργάνων που συµβάλλουν στη βελτίωση του
καθεστώτος των ελευθεριών -ελευθεριών µε την ευρύτερη έννοια,
δεν αναφέροµαι µόνο στα ανθρώπινα δικαιώµατα- σε ευρύτερες
περιοχές της δηµόσιας ζωής.
Για την πρώτη επιτροπή έχω να πω ότι δεν θα είναι τίποτε άλλο
παρά θεσµοθετούµενα παρατηρητήρια, όπως έχουν κάνει οι
περισσότερες χώρες της Ευρώπης και όχι µόνο της προστασίας
των δικαιωµάτων στη χώρα µας.
Θέλω να πω κάτι. Στη χώρα µας πράγµατι είναι κατοχυρωµένο
συνταγµατικά το ζήτηµα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και η
πρακτική όπως έχει διαµορφωθεί και διαµορφώνεται τα τελευταία
χρόνια, οδηγεί στην κατοχύρωση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και
αυτό είναι σαφές. 'Οµως υπάρχουν και οι γκρίζες πλευρές και
περιοχές και µία δηµοκρατία δεν κρίνεται µόνο από τα τυπικά
χαρακτηριστικά της λειτουργίας του πολιτεύµατος.
Κρίνεται από την καθηµερινή λειτουργία της, από το περιεχόµενο
της δηµοκρατίας, κρίνεται απο το πολιτισµικό σύστηµα µέσα στο
οποίο κινούνται οι κοινωνίες, κρίνεται από το κατά πόσο οι πολίτες
αντιλαµβάνονται ότι η συµµετοχή τους σε µία κοινωνική και πολιτική
διαδικασία είναι πρώτα από όλα όχι υπόθεση νόµων, αλλά
υπόθεση αυτοπειθαρχίας, κρίνεται από το εύρος της ποιότητας της
δηµοκρατίας σε µία κοινωνία. Και το θέµα της προστασίας των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων είναι ίσως το βασικότερο κριτήριο, όπου
κρίνεται το επίπεδο του πολιτισµού µίας κοινωνίας. Είναι ένας
πολιτισµικός αναβαθµός και δεν είναι απλά µία τυπική κατοχύρωση.
'Ερχοµαι τώρα στην Επιτροπή της Βιοηθικής που έχει ίσως και την
µεγαλύτερη σηµασία.
Κύριοι συνάδελφοι εδώ θα απαντήσω και στον κ. Σούρλα. Τι είναι
αυτή η επιτροπή; Αυτή η επιτροπή σκοπεύει να αναδείξει τα
σύνθετα ηθικοκοινωνικά ζητήµατα από τη ραγδαία εξέλιξη της
τεχνολογίας, στους τοµείς της ιατρικής, της γενετικής και γενικά των
βιολογικών επιστηµών. Ανάλογες επιτροπές λειτουργούν σε όλες τις
χώρες σχεδόν, ενώ το Συµβούλιο της Ευρώπης έχει υιοθετήσει
πρόσφατα σχετική σύµβαση, που η χώρα µας έχει ήδη κυρώσει
µεταξύ των πρώτων. Και η Επιτροπή αυτή θα λειτουργεί
συµβουλευτικά προς την Πολιτεία, θέλω να πω περισσότερο προς
την εκτελεστική εξουσία, κύριε Σούρλα, και λιγότερο προς τη
νοµοθετική. Αυτός είναι ο ένας σκοπός, δηλαδή η διατύπωση
γνωµοδοτήσεων.
Ο δεύτερος σκοπός και αυτός είναι ίσως ο πιο σηµαντικός και εκεί
είναι ένα στοιχείο βασικής διαφοροποίησης των επιτροπών που
αναφέρατε, είναι σε αυτά τα µεγάλα ζητήµατα της βιοηθικής, η
εξοικείωση του κοινού µε τα ζητήµατα  αυτά. Και   αυτός   ο
σκοπός   είναι   ιδιαίτερα   κρίσιµος,   δεδοµένου   ότι   τα
ερωτήµατα που θέτουν οι εξελίξεις της βιοτεχνολογίας και της
γενετικής   µηχανικής  ή  βιοϊατρικής  κ.λπ.  είναι   εντελώς
καινούρια και ανατρέπουν καθιερωµένες και παγιωµένες
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κοινωνικές αντιλήψεις. Και αυτήν τη στιγµή ποια είναι η ενηµέρωση
του κοινού, ποια είναι η εξοικείωσή του, από πού; Το βλέπουµε
καθηµερινά, από τα επαναλαµβανόµενα σποτάκια για την
υφαρπαγή των εντυπώσεων για την εξυπηρέτηση των σκοπών
κάποιας τηλεθέασης και µόνο.
Αυτό όµως προκαλεί. Τι προκαλεί; Αφ'ενός µεν σε αυτά τα κρίσιµα
ζητήµατα, που επαναλαµβάνω είναι ανατρεπτικά ολόκληρων
συστηµάτων πολιτισµικών και κοινωνικών αξιών ή έλλειψη γνώσης
και µίας ψύχραιµης αντιµετώπισης του ζητήµατος και µίας
εξοικείωσης του κοινού, αν θέλετε και δηµιουργία αντιστάσεων και
ασπίδων της ίδιας της κοινωνίας για την αντιµετώπισή τους, αλλά
µε ένα µέτρο. Γιατί µπορεί αν το αφήσουµε µέσα στην άχνη
δογµατικών αντιλήψεων, που οδηγούν σε καθολικές απορρίψεις λες
και µπορεί να σταµατήσει η ίδια η ζωή και η εξέλιξη της επιστήµης,
να πάρουµε και να µας οδηγήσουν σε µανιχαϊστικές κοινωνικές
αντιδράσεις και αντιλήψεις ή πολύ περισσότερο από την έλλειψη
αυτής της πληροφόρησης σε φοβίες µέσα στην ίδια την κοινωνία,
που είναι ιδιαίτερα σηµαντικές.
Συµφωνώ και έχει δίκιο ο κ.Σούρλας ότι πράγµατι υπάρχουν αυτές
οι επιτροπες κατά ειδικότητα, βιοτεχνολογίας στο Υπουργείο
ΠΕΧΩ∆Ε για τα θέµατα των φυτών κλπ., υπάρχουν για τα θέµατα
γενετικής στο Υπουργείο Υγείας. Αυτές είναι επιτροπές
περισσότερο εξειδικευµένες µε λιγότερο χαρακτήρα και δυνατότητα,
που αφορούν το χώρο δράσης του συγκεκριµένου Υπουργείου και
εξειδίκευσης.
Και ακριβώς έρχεται αυτή η επιτροπή µε τον ευρύτερο σκοπό
ταυτόχρονα και να τον αναδείξει και να αποτελέσει ιµάντα γνώσης
και πληροφόρησης προς αυτήν την ίδια και µετά διάχυση προς την
εκτελεστική και νοµοθετική εξουσία και κυρίως προς το κοινό,
αξιοποιώντας αν θέλετε τη δουλειά και τη γνώση των επιµέρους
εξειδικευµένων επιτροπών των διαφόρων Υπουργείων και
ταυτόχρονα -γι'αυτό υπάρχει µέσα και η σχετική διάταξη- αυτή η
Επιτροπή να συντονίζει αυτήν τη δράση των επιµέρους επιτροπών.
∆εν αµφιβάλλω, ίσως έχουν το ίδιο αντικείµενο, τον ίδιο στόχο, τον
ίδιο σκοπό, αλλά ταυτόχρονα αυτή η επιτροπή είναι κάτι πολύ
περισσότερο, µέσα στα πλαίσια µιας αντίληψης που πρέπει να
εισαχθεί και στη χώρα µας, για τον τρόπο λήψης των κρίσιµων
πολιτικών αποφάσεων που δεν είναι ούτε θέµα διοίκησης ούτε θέµα
Κυβέρνησης και οποιωνδήποτε άλλων οργανισµών. Είναι η
περίφηµη αντίληψη περί κυβερνητικής που σε πολλές χώρες είναι
µια ολόκληρη διαδικασία πριν οριστικοποιηθεί µια πολιτική
απόφαση, ιδιαίτερα σε κρίσιµα θέµατα, όπου έχουµε τη διεργασία
και τη συµµετοχή και άλλων φορέων. ∆εν θα το πω "φορείς", διότι
ούτε και αυτή η επιτροπή είναι φορέας. Αυτή η επιτροπή δεν είναι
τίποτα παραπάνω παρά µια sui generis δηµόσια αρχή, χωρίς καν
τη δυνατότητα έκδοσης διοικητικών πράξεων, χωρίς δηµοσίου
δικαίου εξουσία. 'Εχει εντελώς άλλο σκοπό. Πρέπει να φύγουµε
απ'αυτήν τη λογική. Είναι αν θέλετε ένας χώρος όπου
διαµορφώνονται αντιλήψεις όπου θα διαµορφώσουν παραπέρα
συνειδήσεις, αλλά µε µια απόσταση, µε µια ηρεµία, µε µια
αντικειµενικότητα, χρησιµοποιώντας και τη γνώση και την επιστήµη
και συνθέτοντας και αξιόπιστα γνωµοδοτώντας και συµβουλεύοντας
εκείνους που θα πάρουν τέτοιες αποφάσεις.
Κύριοι συνάδελφοι, τέθηκε και το θέµα -γιατί πολλές φορές πάµε και
σε υπερβολές, εγώ θέλω να είµαι απόλυτα σαφής και καθαρός- του
απορρήτου. Κατ'αρχάς, θέλω να πω στο φίλο και συµπατριώτη µου
κ.Φούσα, ότι είναι εντελώς διαφορετική προσέγγιση µ'αυτό που
περιέχεται στη διάταξη και µ'αυτό που αναφέρθηκε από τον ίδιο.
∆εν πρόκειται προφανώς για το ιδιωτικό ή οικογενειακό απόρρητο.
Καµία απολύτως σχέση του κάθε πολίτη. Πρόκειται για το απόρρητο
δηµοσίων εγγράφων, στοιχείων κλπ. που τηρούνται από δηµόσιες
υπηρεσίες. Και µε συγχωρείτε πάρα πολύ, όπου υπάρχουν
οργανωµένες κοινωνίες σε κράτη, θα υπάρχουν και απόρρητα
έγγραφα σε διάφορες δηµόσιες υπηρεσίες, τα οποία ακριβώς
επειδή είναι απόρρητα, δεν µπορεί να υπάρχει σ'αυτά πρόσβαση
ευρύτατα. Είναι θέµατα τα οποία έχουν σχέση και µε το δηµόσιο
συµφέρον ή µε την ασφάλεια. Και σας λέω ότι δεν συµφωνούµε µε
µια αντίληψη που εσχάτως πάει να αναπτυχθεί ότι σ'όλην τη χώρα
θα πρέπει να είναι όλα ανοικτά, φανερά και ξεκάθαρα και αυτή η

χώρα δεν θα µπορεί να διατηρεί στο επίπεδο εκείνο της προστασίας
της κάποια πράγµατα τα οποία έχουν σχέση µε ζητήµατα
ασφάλειας της χώρας.
Αναφορικά µ'αυτά τα θέµατα, τι κάνουµε; Θα µπορούσαµε να
σιωπήσουµε και να πούµε ότι δεν υπάρχει καµία δυνατότητα
πρόσβασης. Είναι απόρρητα, ισχύουν οι σχετικές διατάξεις, ο
πρόεδρος θα παίρνει τις σχετικές αποφάσεις, αναφορικά µε ό,τι του
έρχεται από εξωτερικά ερεθίσµατα.
Εµείς προχωρήσαµε στο εξής: Αποκλείουµε το οικογενειακό
απόρρητο και τα ατοµικά δικαιώµατα του πολίτη. ∆εν υπάρχει καµία
σχέση µ'αυτά.
'Οσον αφορά τώρα µ'αυτά τα θέµατα που έχουν σχέση µε το
δηµόσιο συµφέρον και την ασφάλεια. ∆ίνουµε το δικαίωµα στον
πρόεδρο να έχει πρόσβαση και γνώση των εγγράφων σε
περίπτωση που παραβιάζεται -και µόνο εκεί- κάποιο δικαίωµα των
πολιτών µέσα από τέτοιες διαδικασίες δηµόσιας συµπεριφοράς και
δράσης και να αναλαµβάνει προσωπικά την ευθύνη για τη χρήση
των πληροφοριών αυτών στην επιτροπή.
Νοµίζω ότι είναι µια µέση λύση του θέµατος που αφ'ενός µεν
διασφαλίζει την έννοια του απορρήτου για ορισµένα θέµατα,
ταυτόχρονα όµως δίνει και το δικαίωµα στην επιτροπή µέσω του
προέδρου σ' αυτά τα τόσο σηµαντικά και ευαίσθητα θέµατα, να
µπορεί να λαµβάνει γνώση και ο ίδιος να κρίνει.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα αναφερθώ στις άλλες σχετικές
παρατηρήσεις, οι οποίες έχουν γίνει όπως σας είπα αποδεκτές.
Είναι µια σηµαντική πρόταση και αυτή η επιτροπή θα υποστηριχθεί
από την Κυβέρνηση και όχι µόνο. Η επιτροπή αυτή θα είναι υπό τον
Πρωθυπουργό. Σε πολλές χώρες της Ευρώπης, πολλές επιτροπές
ή ζητήµατα που αποτελούν µια εξειδίκευση αποτελούν αντικείµενο
εποπτείας και υπαγωγής στους Πρωθυπουργούς και στους
Προέδρους της ∆ηµοκρατίας των χωρών αυτών. Ενδεικτικά σας
λέω ότι για το πρόγραµµα 2000 που κάποτε θα πρέπει να
αναδειχθεί και αυτό στη χώρα µας -µιλάω για τους ιούς των
κοµπιούτερς-στην Αγγλία υπάγεται στον Πρωθυπουργό κ.Μπλερ.
Αυτό επικρατεί ιδιαίτερα στην Ευρώπη. Στην Ελλάδα ιδιαίτερα ο
σηµερινός Πρωθυπουργός αυτά τα αποκεντρώνει.
Εδώ όµως ακριβώς, γιατί είναι µείζονος σηµασία θέµα, είναι µια
πολιτική επιλογή, να σηµειολογηθεί και να συµβοληθεί η τεράστια
σηµασία είτε αναφέρονται στα θέµατα των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων είτε κυρίως σε αυτήν τη συναρπαστική πορεία που
έχουµε µπροστά µας µε τις ραγδαίες εξελίξεις στα θέµατα
βιοηθικής, αυτά να έχουν βεβαίως το κύρος και το βάρος του
Πρωθυπουργού, του εκάστοτε Πρωθυπουργού της χώρας.
Βεβαίως, η δουλειά -και θα συµφωνήσω- θα γίνεται από την
επιτροπή.
Και όταν µιλάµε για εποπτεία, τι εννοείτε θα κάνει ο
Πρωθυπουργός; Ποια εποπτεία; Για να το καταλάβουµε. ∆εν είναι
καµία διοικητική υπηρεσία να την εποπτεύει καθηµερινά εάν
πηγαίνει το πρωί στη δουλειά τους. 'Ανθρωποι εγνωσµένου κύρους
είναι, που θα αναλάβουν ένα πολύ µεγάλο βάρος να προχωρήσουν
αυτά τα σηµαντικά ζητήµατα. Νοµίζω ότι είναι µια καλή προσπάθεια
και µία πολύ καλή αρχή. Ελπίζουµε στην οµόφωνη ψήφιση αυτού
του νόµου, χωρίς το φόβο από την οµοφωνία αυτή να µας
κατηγορήσουν και για κλωνοποίηση της πολιτικής ζωής.
Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.
Από το γενικό γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας
∆ηµοκρατίας κ. Σταύρο ∆ήµα ήλθε επιστολή που για το νοµοσχέδιο
αυτό, Κοινοβουλευτικος Εκπρόσωπος ορίζεται ο κ. Προκόπης
Παυλόπουλος, ο οποίος έχει και το λόγο τώρα.
Επίσης από τον Υπουργό έχουν διανεµηθεί, κύριοι συνάδελφοι,
κάποιες τροποποιήσεις στα άρθρα και παρακαλώ να µπουν στα
Πρακτικά της σηµερινής συνεδριάσεως.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
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∆ηµόσιος ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε,
επειδή µέσα σε αυτό δεν περιλαµβάνεται η διαγραφή της
παραγράφου 5, να συµπεριληφθεί και αυτό.
Είναι στο άρθρο 4, παράγραφος 5 το εδάφιο 2. ∆ηλαδή, η φράση "η
προσέλευση των προσώπων αυτών είναι υποχρεωτική,
εφαρµόζονται δε αναλόγως οι σχετικές µε την ακρόαση µαρτύρων
διατάξεις του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας". Αυτό που ανέγνωσα
διαγράφεται όλο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Με αυτήν τη διαγραφή,
την οποία ανέγνωσε ο κύριος Υπουργός και τις τροποποιήσεις, οι
οποίες θα µπουν ατόφιες στα Πρακτικά, κύριε Παυλόπουλε, έχετε το
λόγο.
(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά από τον κ. Αλ.
Παπαδόπουλο Υπουργό Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και
Αποκέντρωσης προαναφερθείσες τροποποιήσεις, οι οποίες έχουν
ως εξής:
"Σχέδιο νόµου για τη σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα
∆ικαιώµατα και Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής
Τροποποιήσεις στο σχέδιο που έχει διανεµηθεί
'Αρθρο 1, παρ.6γ: ∆ιαγράφονται οι λέξεις "των πολιτικών
κοµµάτων".
'Αρθρο 2 παρ.1α: ∆ιαγράφεται η λέξη "όλη" και αναριθµείται ως
παράγραφος 1γ.
'Αρθρο 2 παρ. 1γ: Προστίθεται η λέξη "ειδικής" (κοινοβουλευτικής
επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας) και αναριθµείται ως
παράγραφος 1α.
'Αρθρο 2 παρ. 1ζ: Προστίθεται "... που προτείνεται από τον
πρόεδρό της".
'Αρθρο 2 παρ. 1η: Προστίθεται "... που προτείνεται από τον
πρόεδρό του".
'Αρθρο 2 παρ.1θ: Προστίθεται "... και προτείνεται από τον πρόεδρό
της".
'Αρθρο 2 παρ.1: Προστίθεται σηµείο (ιγ) µε την ακόλουθη
διατύπωση: "Από ένα µέλος του ∆ικηγορικού Συλλόγου Αθηνών".
'Αρθρο 3 παρ.1: Αντί "Γενική Γραµµατεία του Υπουργικού
Συµβουλίου" αναγράφεται "Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και
Τεχνολογίας του Υπουργείου Ανάπτυξης".
'Αρθρο 12 παρ.1α: Αντί "τρεις (3) επιστήµονες εγνωσµένου κύρους
που καλύπτουν τις περιοχές της Βιολογίας, της Γενετικής και της
Ιατρικής" αναγράφεται "τέσσερις (4) επιστήµονες εγνωσµένου
κύρους που καλύπτουν τις περιοχές της Βιολογίας, της Γενετικής,
της Ιατρικής και της Βιοτεχνολογίας".
'Αρθρο 12 παρ.1β: Αντί "και ένας" γράφεται "και ανά ένας".
'Αρθρο 12 παρ.1: ∆ιαγράφεται το σηµείο (γ).
'Αρθρο 14 παρ.1: Αντί "Γενική Γραµµατεία του Υπουργικού
Συµβουλίου" αναγράφεται "Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και
Τεχνολογίας του Υπουργείου Ανάπτυξης".
'Αρθρο 15: Προστίθεται παράγραφος 6 µε την ακόλουθη
διατύπωση: "Η επιτροπή υποβάλλει έως το τέλος Ιανουαρίου κάθε
έτους έκθεση στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της Βουλή και
στους αρχηγούς των κοµµάτων που εκπροσωπούνται στο Εθνικό
και στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο".
'Αρθρο 17 παρ.1 εδ. β': ∆ιαγράφεται η φράση "που διαθέτουν
ψήφο".
'Αρθρο 18 παρ.2: Αντί (Υπουργών) "∆ικαιοσύνης" γράφεται
"Ανάπτυξης και ∆ικαιοσύνης".)
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως τόνισε και ο εισηγητής µας, η
Νέα ∆ηµοκρατία, για τους λόγους που εξέθεσε ο κ. Φούσας, θα
ψηφίσει αυτό το σχέδιο νόµου. Θα το ψηφίσει µε την ελπίδα ότι θα
αποτελέσει την αφετηρία για τη βελτίωση της νοµοθεσίας µας, όχι
όµως µε τη βεβαιότητα ότι αυτό αποτελεί πανάκεια ή δηµιουργεί τις
προϋποθέσεις για τη λύση των µεγάλων προβληµάτων, τα οποία
αυτήν τη στιγµή αντιµετωπίζουµε σε επίπεδο συνταγµατικών
δικαιωµάτων.

Και εξηγούµαι στο σηµείο αυτό τι εννοώ. 'Ολοι από την καθηµερινή
µας εµπειρία -και δεν χρειάζεται να είναι κανείς νοµικός- ξέρουµε ότι
το θέµα της προστασίας των συνταγµατικών δικαιωµάτων δεν είναι
κυρίως θέµα διατάξεων. Είναι θέµα κυρίως µηχανισµών εφαρµογής,
µηχανισµών διευκόλυνσης της άσκησης των συνταγµατικών
δικαιωµάτων.
Εάν ρίξουµε µία µατιά στο κείµενο του Συντάγµατος του 1975 και
στην ισχύουσα νοµοθεσία, µολονότι πάµπολες διατάξεις είναι
πεπαλαιωµένες, διατάξεις που ανάγονται στο καθεστώς προ του
Συντάγµατος του 1975, εν τούτοις θα παρατηρήσουµε ότι οι
διατάξεις αυτές µπορούν, εάν εφαρµοστούν µε ένα προοδευτικό
πνεύµα και εάν υπάρξουν οι κατάλληλοι ασφαλιστικοί µηχανισµοί,
να καλύψουν ακόµα και σήµερα τις υφιστάµενες ανάγκες. Το
ζήτηµα είναι ότι στον τόπο µας, ως συνήθως συµβαίνει, έχουµε
πολλές και πολυτελείς διατάξεις, αλλά απουσιάζουν οι κυρωτικοί
µηχανισµοί. Είµαστε µια χώρα, για να θυµίσω αυτό που έλεγε ο
Εµµανουήλ Ροϊδης, όπου καλύτερα ήταν να ψηφιστεί ένας και µόνο
νόµος περί εφαρµογής των κειµένων νόµων. Και θα σας φέρω ένα
συγκεκριµένο παράδειγµα.
Χρειάζεται, άραγε, να κάνουµε νοµοθεσία καλύτερη από αυτήν που
έχουµε, για να υπάρξει προστασία των δικαιωµάτων ορισµένων
κατηγοριών προσώπων, τα οποία αυτήν τη στιγµή σε αυτόν τον
τόπο, αντιµετωπίζουν προβλήµατα προστασίας δικαιωµάτων, τα
οποία δεν αντιµετώπιζαν πριν; Και αναφέροµαι κυρίως στο µεγάλο
ζήτηµα που έχει προκύψει, της εκµετάλλευσης γυναικών,ιδίως που
προέρχονται από χώρες της αλλοδαπής, τις χώρες του τέως
υπαρκτού σοσιαλισµού.
Σας ερωτώ: Χρειάζεται να βελτιώσουµε τη νοµοθεσία µας; ∆εν
ισχύει η νοµοθεσία µας; Το ζήτηµα είναι πώς εφαρµόζεται. Πώς
στον τόπο αυτό λειτουργεί και η πρόληψη και η καταστολή του
εγκλήµατος.
Κατά κύριο λόγο, λοιπόν, έχουµε ανάγκη από µηχανισµούς οι
οποίοι εφαρµόζουν τις κείµενες διατάξεις. Και ένας από αυτούς τους
µηχανισµούς, που θεσπίστηκε πρόσφατα, υπήρξε και ο "Συνήγορος
του Πολίτη". Υπό ορισµένες προϋποθέσεις -και εδώ θα πρέπει ίσως
να σκεφθεί το Υπουργείο τη σύνδεση των δύο αυτών πραγµάτων- ο
Συνήγορος του Πολίτη σε µία µετεξελιγµένη µορφή του θα
µπορούσε να καλύψει και πολλές από τις ανάγκες τις οποίες έρχεται
να καλύψει αυτή η επιτροπή.
Πρέπει, όµως, να οµολογήσω ότι υπάρχουν άλλες περιοχές της
κρατικής δραστηριότητας, οι οποίες δηµιουργούν προϋποθέσεις
προσβολής των συνταγµατικών δικαιωµάτων που δεν τις ξέραµε.
Κυρίως αναφέροµαι στις ιατρικές επεµβάσεις που γίνονται σήµερα
µε µεθόδους που δεν τις γνωρίζαµε στο παρελθόν. Και πράγµατι
είναι τέτοια η εξέλιξη της τεχνολογίας, ώστε η νοµοθεσία δεν µπορεί
πολλές φορές να τη συλλάβει.
Το λέω αυτό γιατί µεταξύ των δυο επιτροπών, κύριε Υπουργέ, αυτή
που έχει µεγαλύτερη δικαιολογία ύπαρξης σήµερα ακόµη και από
την πρώτη, την Εθνική Επιτροπή για την Προστασία των
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, εκείνη δηλαδή που έχει µεγαλύτερη
σηµασία, είναι η επιτροπή που αφορά την προστασία του ατόµου
στα θέµατα της βιοηθικής. Αυτή ναι. Εκεί υπάρχει πρόβληµα γιατί η
νοµοθεσία µας και αν ακόµη υπάρχει στοιχειωδώς, αντιµετωπίζει
αλµατώδη εξέλιξη της τεχνολογίας. Αρκεί να παρακολουθήσετε
µόνο την τηλεόραση ή να διαβάσετε τον Τύπο για να δείτε την
αλµατώδη εξέλιξη της τεχνολογίας και για να αντιληφθούµε ότι η
νοµοθεσία θα τρέχει µονίµως πίσω από την τεχνολογία στα θέµατα
αυτά. Εκεί ναι, χρειάζεται µια επιτροπή για να ενηµερώνει την
Κυβέρνηση, την Εκτελεστική εξουσία και το Κοινοβούλιο, για το τι
πρέπει να γίνει από πλευράς λήψης θεσµικών µέτρων.
Συνοψίζω, λοιπόν, αυτά που είπα ως τώρα: Σε αυτόν τον τόπο
έχουµε ανάγκη περισσότερο από εφαρµογή των κείµενων
διατάξεων. Αν έχουµε κάπου ανάγκη από µια διαρκή επίβλεψη του
τρόπου µε τον οποίο εξελίσσεται η νοµοθεσία σε επίπεδο
συνταγµατικών δικαιωµάτων είναι εκεί όπου υπάρχει επέµβαση των
νέων τεχνολογιών στο άτοµο. Και βεβαίως στις περιπτώσεις αυτές
θα πρέπει να τονίσει κανείς, ότι πρέπει να υπάρχει µια επιτροπή η
οποία να µπορεί να δίνει τη γνώµη της στην Κυβέρνηση για το πως
πρέπει και να ενεργεί στην εφαρµογή των κείµενων διατάξεων,
αλλά και να νοµοθετεί όταν πρέπει να νοµοθετεί.
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Πρέπει, όµως, να πω -και αυτό δεν φαίνεται από το κείµενο του
σχεδίου νόµου- ότι αυτή η επιτροπή θα πρέπει -και ελπίζω να το
κάνει στην πράξη- να λάβει υπόψη της τις ήδη υφιστάµενες
επιτροπές που έχουν εξειδικευµένα αντικείµενα. Στη δευτερολογία
του ο κ. Φούσας το επεσήµανε -και ο κ. Σούρλας το επεσήµανε εν
µέρει- και θα το επισηµάνει και στη συνέχεια.
Θα πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ το νοµοσχέδιο να λάβει υπόψη -
και θα το δούµε στη συζήτηση κατ' άρθρον ή µπορείτε να το δείτε
επιφυλασσόµενος όταν θα ψηφισθεί στο σύνολο- τις σχέσεις που
διατηρεί αυτή η επιτροπή µε άλλες παρεµφερείς επιτροπές, κυρίως
όµως µε επιτροπές οι οποίες είναι ανεξάρτητες διοικητικές αρχές και
έχουν το παρόµοιο αντικείµενο.
Σχετίζεται παραδείγµατος χάρη το σχέδιο αυτό νόµου µε την
Επιτροπή για την Προστασία του Ατόµου από την πληροφορική.
Σχετίζεται όπως είπα προηγουµένως µε το Συνήγορο του Πολίτη.
Μια διάταξη η οποία θα έλεγε ότι αυτή η επιτροπή πρώτον δεν
αφορά αρµοδιότητες συνεστηµένων άλλων οργάνων οι οποίες
έχουν παρεµφερείς αρµοδιότητες και δεύτερον, ότι εν πάση
περιπτώσει υπάρχει συνεργασία της Επιτροπής µε τις ανεξάρτητες
διοικητικές αρχές που ήδη λειτουργούν σε επίπεδο προστασίας
δικαιωµάτων, δεν θα ήταν άχρηστη. Μη σας φανεί τόσο αυτονόητη.
Μπορεί αν δεν υπάρξει να δηµιουργήσει προβλήµατα στην πράξη.
'Ερχοµαι στην ουσία πλέον των επιµέρους παρατηρήσεων που
πρέπει να κάνουµε πάνω σ' αυτό το σχέδιο νόµου. Θα πρέπει να
πω πως σε ό,τι αφορά το πρώτο, την Επιτροπή, δηλαδή, για τα
∆ικαιώµατα του Ανθρώπου, υπάρχουν ορισµένα θέµατα στα οποία
χρήζει -και είναι επιδεκτικό άλλωστε-βελτιώσεως το σχέδιο νόµου.
Πρώτα - πρώτα στο θέµα της ονοµασίας. Μην µε κατηγορήσετε,
κύριοι συνάδελφοι, ούτε ο κύριος Υπουργός φυσικά, ότι επιµένω σε
ένα θέµα το οποίο είναι άµοιρο νοµικής σηµασίας. Λέει µέσα αυτό
το σχέδιο νόµου ότι αυτή η Επιτροπή είναι Εθνική Επιτροπή για τα
∆ικαιώµατα του Ανθρώπου. Το θεωρώ άστοχο να τη λέµε έτσι.
Θεωρώ ότι υποβαθµίζουµε την ίδια την έννοµη τάξη µας όταν το
λέµε έτσι. 'Επρεπε να λέγεται Εθνική Επιτροπή για την Προστασία
των Συνταγµατικών ∆ικαιωµάτων και θα πω αµέσως γιατί.
Ο όρος "ανθρώπινα δικαιώµατα", που δεν είναι και ορθός γιατί
βεβαίως το σωστό είναι "δικαιώµατα του ανθρώπου", τα δικαιώµατα
όλα είναι ανθρώπινα, άλλο τα ανθρώπινα δικαιώµατα και άλλο τα
δικαιώµατα του ανθρώπου ...
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ: 'Ετσι το λέει.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Το γνωρίζω ότι το σχέδιο νόµου το
λέει έτσι. Στην καθοµιλουµένη όµως πολλές φορές µας διαφεύγει
και µιλάµε για ανθρώπινα δικαιώµατα. Ορθώς το σχέδιο νόµου
µιλάει για δικαιώµατα του ανθρώπου όπως το αναφέρει και η
Ευρωπαϊκή Σύµβαση, για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και η
Σύµβαση του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών.
∆ιευκρίνισα όµως, γιατί χρησιµοποιώ µια καθιερωµένη ορολογία και
όχι αυτή που χρησιµοποιούµε συνήθως µεταξύ µας.
Αυτή η ορολογία "δικαιώµατα του ανθρώπου", ουσιαστικά και
θεσµικά καθιερώθηκε κατά τη διάρκεια της Γαλλικής Επανάστασης
µε τη ∆ιακήρυξη των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου και του Πολίτη το
1789. Εκεί µίλησαν για δικαιώµατα του ανθρώπου. Και γιατί
µίλησαν για δικαιώµατα του ανθρώπου; ∆ιότι τα δικαιώµατα αυτά
δεν ήταν καθιερωµένα τότε. Θεωρήθηκαν φυσικά δικαίωµατα που
απέρρεαν από τη φύση της προσωπικότητας του ανθρώπου και
έπρεπε νοµικά να καθιερωθούν.
Λέγονταν δικαιώµατα του ανθρώπου γιατί; Γιατί έπρεπε να
θεωρηθούν ως σύµφυτα και να καθιερωθούν. Πρώτα θεωρήθηκαν
ως σύµφυτα µε τον άνθρωπο και κατόπιν καθιερώθηκαν
νοµοθετικά. Από τη στιγµή όµως που καθιερώθηκαν, δεν είναι
σύµφυτα πια µε τον άνθρωπο, γιατί από τη στιγµή που τα
καθιερώνει η έννοµη τάξη αυτό είναι πλέον αυτονόητο. Το ίδιο
συνέβη µε τη ∆ιακήρυξη των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου στο
χώρο του Συντάγµατος των Ηνωµένων Πολιτειών. Και σήµερα πού

αναφέρεται ο όρος αυτός; Αναφέρεται στη ∆ιακήρυξη των
Ηνωµένων Εθνών και ιδίως στην Ευρωπαϊκή Σύµβαση των
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου. Αλλά γιατί αναφέρεται εκεί έτσι; Γιατί
ούτε στη µία ούτε στην άλλη περίπτωση υπάρχει µία έννοµη τάξη
οργανωµένη να κατοχυρώνει τα δικαιώµατα αυτά και να εγγυάται
την εφαρµογή τους. Απλώς, είναι µία διεθνής σύµβαση η οποία
επιβάλλει στα κράτη να το κάνουν.
Ορθώς µιλάει για δικαιώµατα του ανθρώπου, γιατί τα δικαιώµατα
του ανθρώπου υπάρχουν ως τέτοια και επιβάλλονται στα κράτη,
που από τη στιγµή που τα αφοµοιώνουν, παύουν να είναι
δικαιώµατα του ανθρώπου, αλλά καθίστανται µέρος της έννοµης
τάξης και είναι πλέον συνταγµατικά δικαιώµατα.
Πρέπει να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι η πρόοδος είναι όχι όταν
ένα δικαίωµα θεωρείται δικαίωµα του ανθρώπου, αλλά όταν είναι
κατοχυρωµένο συνταγµατικώς και µέρος της έννοµης τάξης, ώστε
να µην είναι ανάγκη να επικαλεστούµε τη φυσική του υπόσταση για
τη δική του προστασία.
Ο όρος "φυσικό δικαίωµα" σήµερα δεν έχει τη σηµασία που είχε
κάποτε, ούτε αποτελεί πρόοδο σε σχέση µε αυτό που έχουµε
σήµερα. Είναι απείρως ασφαλέστερο για τον άνθρωπο το γεγονός,
ότι είναι καθιερωµένο νοµοθετικά ένα δικαίωµα από το να το
θεωρείς φυσικό για να το προστατεύσεις. Το θεωρούσες φυσικό να
το προστατεύσεις από το κράτος γιατί δεν είχες άλλο µέσο
προστασίας. Σήµερα, έχουµε άλλα µέσα προστασίας. Και αν θέλετε,
τόσο η Σύµβαση του Οργανισµού των Ηνωµένων Εθνών, όσο και η
Ευρωπαϊκή Σύµβαση των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, από τη
στιγµή που ενσωµατώνεται στην ελληνική έννοµη τάξη και αποτελεί
τµήµα της ελληνικής έννοµης τάξης, τότε πλέον καθίσταται µέρος
της. Και βεβαίως, τα δικαιώµατα αυτά, στο µέτρο που
προστατεύονται και από το Σύνταγµα -και προστατεύονται λόγω της
διάταξης του άρθρου 28 που δίνει υπερκείµενη τυπική ισχύ σε
αυτές τις διατάξεις- από τη στιγµή εκείνη καθίστανται δικαιώµατα
συνταγµατικά.
Γι'αυτό επιµένω και λέω, ότι δεν µπορούµε σαν χώρα να µιλάµε για
δικαιώµατα του ανθρώπου, γιατί είναι σαν να λέµε ότι υπάρχουν
δικαιώµατα που δεν µπορούµε εµείς να τα προστατεύσουµε σαν
έννοµη τάξη και τα θεωρούµε οιονεί φυσικά δικαιώµατα που έχουν
την προστασία αυτή εξαιτίας του ότι είναι σύµφυτα µε τον άνθρωπο.
Γι'αυτό σας λέω ότι µε την ονοµασία αυτή υποβαθµίζουµε, εάν
θέλετε, την έννοµη τάξη µας. Και δεν έχουµε να χάσουµε τίποτα µε
το να αλλάξουµε την ονοµασία και να µιλήσουµε για συνταγµατικά
δικαιώµατα και για Εθνική Επιτροπή Προστασίας των
Συνταγµατικών ∆ικαιωµάτων. Και όταν λέµε συνταγµατικών
δικαιωµάτων, εννοούµε όλα τα δικαιώµατα εκείνα, τα οποία έρχεται
και κατοχυρώνει και προστατεύει το Σύνταγµα. Γιατί ο όρος περί
τούτου "δικαιώµατα του ανθρώπου" έχει και µία άλλη αοριστία.
Κύριε Υπουργέ, ποια είναι τα δικαιώµατα του ανθρώπου; Πώς
οριοθετούνται; Θα µου πείτε, µέσω της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου. Μα, εκείνη είναι η αναφορά µας; Σε
αυτήν την επιτροπή παραπέµπουµε όταν εµείς µιλάµε για
δικαιώµατα ή µιλάµε γενικώς για τα δικαιώµατα που κατοχυρώνει το
Σύνταγµά µας;
'Αρα, πιστεύω, ότι πρέπει να χρησιµοποιήσουµε τον όρο
"συνταγµατικά δικαιώµατα" Και οριοθετείται µέσα από το κείµενο
του νόµου για ποια από αυτά τα συνταγµατικά δικαιώµατα µιλάµε.
Γιατί φυσικά µπορεί να µη µιλάµε για όλα. Μπορεί να µην είναι τα
πολιτικά δικαιώµατα ενδεχοµένως µέσα στα όρια της επιτροπής
αυτής, αλλά πάντως οριοθετούνται αυτά µέσα από τις αρµοδιότητες
της επιτροπής.
Επαναλαµβάνω, λοιπόν, για τους λόγους που σας εξήγησα, ότι ο
όρος είναι αδόκιµος. Ενδεχοµένως, ο όρος παραπέµπει σε
διατάξεις του ∆ιεθνούς ∆ικαίου, αλλά παρ'όλα αυτά, δεν είναι
ανάγκη να τον χρησιµοποιήσουµε.
Αυτή  ήταν  η  πρώτη  παρατήρησή  µου.  Μακρηγόρησα  σε
αυτήν,  γιατί  δεν  έγινε  αντικείµενο  άλλης  συζήτησης,  αλλά
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ήθελα να εξηγήσω γιατί και στην επιτροπή έµεινα στην επισήµανση
αυτή.
∆εύτερη παρατήρηση. Κύριε Υπουργέ, η επιτροπή αυτή είναι
πολυµελέστατη. Περιλαµβάνει τριάντα µέλη. 'Εχουµε όλοι την
εµπειρία των µεγάλων επιτροπών.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Τριάντα ένα µέλη.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τριάντα ένα µέλη, κύριε Φούσα.
Τόσο το χειρότερο.
Μου είπε ο κύριος Υπουργός ότι στη Γαλλία είναι εξήντα επτά. Θα
το δεχθώ, γιατί έτσι είναι.
Η διαφορά, κύριε Υπουργέ, είναι ότι είναι διαφορετική η νοοτροπία
των χωρών που έχουν συνηθίσει στα πολυµελή όργανα. Πρέπει να
οµολογούµε και τη νοοτροπία και τη φύση του λαού µας και της
χώρας µας. ∆εν είµαστε η χώρα εκείνη -και ας µη διστάζουµε να το
πούµε- η οποία έχει συνηθίσει σε τέτοιους είδους συλλογικές
διαδικασίες.
Εσείς στο χώρο του ΠΑ.ΣΟ.Κ. έχετε την εµπειρία, την εποχή των
κοινωνικοποιήσεων, επιτροπών που λειτούργησαν,
πολυµελέστατες και µε πολυτελείς διαδικασίες, οι οποίες απλώς και
µόνο είχαν ένα χαρακτηριστικό: Nα συνέρχονται µία φορά στις
τόσες και να νοµιµοποιούν προειληµµένες αποφάσεις.
Εγώ σας προειδοποιώ ότι επιτροπές µε τριάντα άτοµα ή θα
συνέρχονται µε πολύ λίγα µέλη -γιατί τα περισσότερα δεν θα
εµφανίζονται- ή και αν συνέρχονται, θα έχουν έναν καθαρά
διακοσµητικό ρόλο.
Πιστεύω -δεν είναι ανάγκη να αναλύσω ένα ένα τα µέλη- ότι αν τα
µειώναµε λίγο, δεν θα έχανε τίποτα από την αντιπροσωπευτικότητά
της. Αντιθέτως θα γινόταν απείρως λειτουργικότερη. Θα σας πω το
εξής: Σκεφθείτε ότι αυτή η επιτροπή έχει τριάντα ένα µέλη και έχει
δύο επιστηµονικούς συνεργάτες για να κάνει τη δουλειά της. Αυτό
το λέει ένας άνθρωπος από το χώρο της Αντιπολίτευσης, που θα
είχε κάθε λόγο να σας πει "µην παίρνετε περισσότερους", γιατί
ξέρουµε πώς προσλαµβάνονται ή πώς µπορούν να προσληφθούν
αυτοί οι άνθρωποι.
Εν πάση περιπτώσει, αυτήν τη στιγµή έχουµε µία επιτροπή την
οποία θέλουµε να κάνουµε σοβαρή. Εσείς πιστεύετε ότι µε το εύρος
του αντικειµένου που έχει αυτή η επιτροπή, δύο επιστηµονικοί
συνεργάτες θα είναι ικανοί να βοηθήσουν στο έργο της, όση κι αν
είναι η πείρα και η εξειδίκευση των µελών τα οποία την απαρτίζουν;
Τριάντα µέλη και δύο επιστηµονικοί συνεργάτες; Εγώ θα σας έλεγα
ότι έπρεπε να είναι το αντίστροφο. Θα έπρεπε να είναι µία
ολιγοµελής επιτροπή, που να µην υπερβαίνει τα δεκαπέντε µέλη και
από κει και πέρα, να έχει έναν αριθµό πεπειραµένων
επιστηµονικών συνεργατών, νέων ανθρώπων, που να έχουν όρεξη
για δουλειά.
Τι θα κοµίζει κάθε ένα από τα µέλη της Επιτροπής, νοµίζετε; Το
περίσσευµα της σοφίας, το οποίο έχει; Το ξέρετε και από την
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής ότι δεν είναι οι καθηγητές που
κάνουν την περισσότερη δουλειά, αλλά τα παιδιά που τρέχουν, οι
νέοι επιστήµονες, οι οποίοι παίρνουν το νοµοσχέδιο και το βγάζουν
πέρα. Αλίµονο αν νοµίζετε ότι είναι τα µέλη εκείνα τα οποία θα
µπορούσαν να φέρουν τη σοφία τους και αυτή και µόνο να αρκεί σ'
αυτές τις περιπτώσεις.
Φοβάµαι πολύ ότι η επιτροπή αυτή είναι πολυµελέστατη και είναι
κακώς στελεχωµένη, έχει πολύ λίγο δυναµικό. Προσθέστε το,
δεχόµαστε το κόστος καίτοι Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Φέρτε
ανθρώπους στην Επιτροπή αυτή, που να µπορούν να δουλέψουν.
'Ενα τρίτο χαρακτηριστικό σηµείο που θα ήθελα να αναφέρω,
αφορά τις αρµοδιότητες και έχει φυσικά συµβουλευτικό χαρακτήρα.
'Εχει αρµοδιότητα συµβουλών προς την Κυβέρνηση, είτε αυτή ασκεί
την εκτελεστική εξουσία, είτε ασκεί τη νοµοθετική πρωτοβουλία και
αυτό είναι ορθό. Λείπει όµως µία σηµαντικότατη αρµοδιότητα, κύριε
Υπουργέ, την οποία µπορεί να υπονοήσει κανείς από το σύνολο
των διατάξεων, αλλά είναι καλύτερα να τη συµπεριλάβετε. Ποια
είναι; Είναι η αρµοδιότητα εκείνη, η οποία συνίσταται στην επίβλεψη
του εάν και κατά πόσο η νοµοθεσία µας, σε επίπεδο νόµου ή

κανονιστικών πράξεων, εναρµονίζεται και πώς στις εξελίξεις του
διεθνούς δικαίου. Αν πάρετε το κείµενο, µπορείτε να το βγάλετε από
κάπου, αλλά είναι καλό να το πούµε ρητώς.
Νοµίζω ότι είναι µία σωστή επισήµανση της Επιστηµονικής
Υπηρεσίας της Βουλής. Αν το κάναµε ρητώς αυτό το πράγµα, θα
προσδίδαµε περισσότερο κύρος και θα δίναµε ένα αντικείµενο πιο
σηµαντικό στο χώρο αυτής της επιτροπής, η οποία µπορεί στο
σηµείο αυτό να επιτελέσει ένα σηµαντικό έργο.
Μία άλλη επισήµανση αφορά το ζήτηµα το οποίο σχετίζεται µε το
πού υπάγεται. Υπάγεται στον Πρωθυπουργό, αυτό είναι το ορθό.
∆εν προεδρεύει ο Πρωθυπουργός. Γιατί όµως υπάγεται στον
Πρωθυπουργό; Υπάγεται για να προσδοθεί κύρος στην επιτροπή ή
κύρος στον Πρωθυπουργό; Προφανώς, όχι για να δοθεί κύρος στον
Πρωθυπουργό. Ο Πρωθυπουργός έχει το κύρος του ως θεσµός.
Αυτή η επιτροπή υπάγεται στον Πρωθυπουργό για να αποκτήσει,
υποτίθεται, εκείνη κύρος.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Για να αποκτήσει
µεγαλύτερο κύρος.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να το δεχθώ έτσι όπως το λέτε,
κύριε Υπουργέ.
∆εν είµαι από εκείνους που πιστεύουν ότι µε το να υπάγεται µία
επιτροπή σε έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος είναι "πνιγµένος" στη
δουλειά του, ο οποίος είναι υποχρεωµένος να ασχολείται
καθηµερινά µε πολύ µεγάλα θέµατα και ο οποίος µία φορά στις
τόσες µπορεί να ασχοληθεί, αυτό θα της δώσει περισσότερο κύρος.
Αυτή η επιτροπή, κύριοι συνάδελφοι, έχει κύρος εξ αιτίας του
αντικειµένου της. Αυτό είναι το σεβαστό µέρος, όχι σε ποιον δίνει
αναφορά. Εγώ πιστεύω ότι θα ήταν καλύτερα να ήταν σε έναν
υπουργό, ο οποίος να ησχολείτο περισσότερο µαζί της. Σας είχα πει
και στην επιτροπή, κύριε Υπουργέ, ότι δύο είναι οι υπουργοί που
µπορούν να πάρουν το βάρος επάνω τους. Ο ένας είναι ο
Υπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
'Η θα µπορούσε να υπαχθεί επίσης και στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης.
Προσωπικά πιστεύω ότι θα µπορούσε να υπαχθεί σε σας για τον
απλό λόγο ότι πράγµατι µέσω υµών στην ουσία είναι στα χέρια του
Πρωθυπουργού. Αλλά µην το λέµε στον Πρωθυπουργό έτσι όπως
είναι. Γιατί να είστε βέβαιος ότι ο Πρωθυπουργός δεν µπορεί να
ελέγξει και δεν έχει το χρόνο να ελέγξει ούτε καν τη Γενική
Γραµµατεία του Υπουργικού Συµβουλίου, πόσο µάλλον µία τέτοια
επιτροπή.
Εν πάση περιπτώσει σκεφθείτε ένα µονάχα πράγµα: 'Oτι ο
Πρωθυπουργός έχει σοβαρότερα πράγµατα να κάνει -πραγµατικά
σοβαρότερα, τα αξιολογώ, δεν µπορώ να κάνω τίποτε άλλο- από
αυτό το αντικείµενο, που είναι πράγµατι σοβαρό, αλλά είναι τόσο
καθηµερινό και είναι σε τέτοια έκταση, ώστε σίγουρα εκείνος δεν
µπορεί και θα το παραχωρήσει σε κάποιο σύµβουλό του. Και αντί
να το έχει ένας Υπουργός, όπως έπρεπε να το έχει, θα το έχει
απλώς και µόνο ένας σύµβουλος του Πρωθυπουργού. 'Αλλωστε ας
µην ξεχνάµε ότι όλο αυτό το νοµοσχέδιο λίγο ως πολύ φέρνει τη
σφραγίδα ενός συµβούλου του Πρωθυπουργού.
Υπ' αυτές τις προϋποθέσεις, λοιπόν, πιστεύω ότι καλύτερα θα ήταν
να υπαγόταν αυτή η επιτροπή, αν θέλετε, στον Υπουργό
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης.
∆ύο τελευταία θέµατα σχετικά µε τη συγκρότηση. Σας είχα πει και
στην επιτροπή ότι θα συναντήσετε δύο µεγάλα προβλήµατα στη
συγκρότηση. Πρώτον, ορίζεται µέσα ότι µετέχει ως µέλος ο
πρόεδρος της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας της Βουλής,
σήµερα π.x. ο κ. Καψής. Αµφιβάλλω νοµικά -δεν διεκδικώ την εξ
αποκαλύψεως αλήθεια- αν είναι δυνατόν ο νόµος, χωρίς πρόβλεψη
του Κανονισµού της Βουλής, να ορίσει ότι Βουλευτής και πολύ
περισσότερο πρόεδρος ειδικής επιτροπής, όπως είναι η Επιτροπή
Θεσµών και ∆ιαφάνειας, µπορεί να µετέχει ως απλό µέλος σε
διοικητικό όργανο. ∆ιότι αυτή η επιτροπή είναι όργανο διοικητικό,
είναι όργανο της εκτελεστικής εξουσίας. Ουδέποτε έχει τύχει µέχρι
σήµερα να µετέχει Βουλευτής ως µέλος σε διοικητικό όργανο.
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Ευτυχώς που δεν βγάζουν οι επιτροπές εκτελεστές διοικητικές
πράξεις. Γιατί τότε θα υπήρχε και θέµα ακυρότητας. Αλλά πάντως,
για να είµαστε σωστοί µε τα νοµικά µας, πρέπει να σας πω ότι δεν
µπορεί να έρχεται ο νόµος και να λέει "ο Βουλευτής µετέχει ως
µέλος διοικητικού οργάνου". Σκεφθείτε τι µπορεί να προκύψει στο
µέλλον µε αυτό το πράγµα. Πολύ δε περισσότερο να µετέχει ο
πρόεδρος της Επιτροπής Θεσµών και ∆ιαφάνειας και να
προεδρεύει άλλος. Σκεφθείτε το. Φανταστείτε εκλεγµένος
εκπρόσωπος του λαού και πρόεδρος της Επιτροπής Θεσµών και
∆ιαφάνειας να λέει "κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να µου δώσετε το
λόγο;".
Επίσης, το ίδιο πρόβληµα υπάρχει και µε το δικαστικό. Λέτε ότι
µετέχει δικαστικός. Λέτε, επίσης, ότι ο πρόεδρος θα εκλέγεται από
την επιτροπή. Θα συνέρχεται η επιτροπή και θα εκλέγει τον
πρόεδρό της. Ξέρετε ότι η νοµολογία έχει επιβάλει -καλή, κακή,
αυτό δεν το αξιολογώ, αλλά είναι νοµολογία- ότι όταν παρίσταται
δικαστικός δεν µπορεί να προεδρεύει άλλος πλην δικαστικού; Εδώ
υπάρχει ζήτηµα.
Θα έχετε, λοιπόν, δύο θέµατα και το δικαστικό που θα πρέπει να
προεδρεύει -γιατί δεν µπορεί να γίνει διαφορετικά, ανεξάρτητα από
το τι λέτε στο νόµο- και το Βουλευτή και πρόεδρο επιτροπής που θα
µετέχει χωρίς πρόβλεψη του κανονισµού µε αποτέλεσµα να
υπάρχει κάτι το αντικανονικό. Σκεφθείτε αυτά τα δύο πράγµατα γιατί
θα υπάρξει ένα σηµαντικό πρόβληµα.
Μία τελευταία παρατήρηση. Αν δεν γίνει µε αυτό στο νοµοσχέδιο,
θα πρέπει να το φέρετε σε πρώτο νοµοσχέδιο το οποίο θα βρείτε
µπροστά σας ή εσείς ή το Υπουργείο Εξωτερικών. Πρέπει να γίνει
ρύθµιση για να φύγει αυτή η κατάπτυστη παράλειψη, η οποία µέχρι
σήµερα διασύρει διεθνώς τη Χώρα. Και αναφέροµαι στο γεγονός ότι
είµαστε η µόνη Χώρα σε επίπεδο Συµβουλίου της Ευρώπης, που
δεν έχει µηχανισµούς εφαρµογής. Μιλάω για τις πολιτισµένες
χώρες. ∆εν παίρνω σαν παράδειγµα την Τουρκία η οποία ούτως ή
άλλως την ατοµική προσφυγή δεν την έχει θεσπίσει. Είµαστε όµως
η µόνη χώρα που δεν έχει καθεστώς εφαρµογής των αποφάσεων
του ∆ικαστηρίου του Στρασβούργου, της Ευρωπαϊκής Σύµβασης
των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου. ∆εν υπάρχει καθεστώς
εφαρµογής. Αν θέλουµε την εφαρµόζουµε, αν θέλουµε όχι. Και
συνέβη προσφάτως να µην εφαρµόζουµε για δύο χρόνια απόφαση
και να απειλούν ότι θα µας βγάλουν έξω.
Θέλω να πω στην περίπτωση αυτή ότι είναι υποχρεωτικό να
βάλουµε µία διάταξη, η οποία θα ρυθµίσει και το θέµα της
εφαρµογής των αποφάσεων του ∆ικαστηρίου του Στρασβούργου.
Με όλες αυτές τις ρυθµίσεις θα µπορούσαµε ίσως να βελτιώσουµε
το νοµοσχέδιο, το οποίο ούτως ή άλλως εµείς θα ψηφίσουµε ως
νόµο του κράτους. ∆εν παύουµε όµως να διατηρούµε επιφυλάξεις,
που ελπίζουµε να είναι µόνο και µόνο επί τω βελτίω της ρύθµισης
την οποία ψηφίζουµε.
Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Παυλόπουλο.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Είναι σωστή η
παρατήρηση του κ. Παυλόπουλου να υπάρξει µία αποσαφήνιση
στις αρµοδιότητες της επιτροπής για την βιοηθική -που είναι και ένα
κεντρικό περιεχόµενο της επιτροπής- δηλαδή για την
παρακολούθηση των εξελίξεων του ∆ιεθνούς ∆ικαίου. Πάνω σε
αυτό το θέµα θα υπάρξει σχετική διατύπωση.
Βεβαίως, για τη συµµετοχή του δικαστικού υποχρεωτικά ως
προέδρου, δεν συµφωνούµε, διότι δεν πρόκειται για όργανο
συλλογικό όπου παράγονται διοικητικές πράξεις, φερ' ειπείν δεν
είναι πειθαρχικό συµβούλιο.
'Οπως διευκρίνησα είναι µία sui generis κατάσταση, ένα µόρφωµα,
µε τη καλή έννοια, όπου η συµµετοχή του δικαστικού δεν είναι όπως
στις άλλες περιπτώσεις των συλλογικών οργάνων. Είναι στη
διαδικασία αυτή να αποτυπώσει -µέσα από τις εµπειρίες του ως

δικαστή- και να συµβάλει στη διαµόρφωση των αντιλήψεων και των
αποφάσεων που θα ληφθούν από την αρµόδια επιτροπή. Συνεπώς
δεν τίθεται θέµα. Και πρέπει να αναγνωρισθεί ότι δεν είναι
ορισµένος ή ex oficcio δήµαρχος αλλά είναι η δηµοκρατική
διαδικασία της εκλογής. Και δεν είναι κακό σε αυτό το πλαίσιο να
µπει και στη διαδικασία αυτή ένας εκπρόσωπος δικαιοσύνης, ένας
δικαστής.
'Οσον αφορά το θέµα του Στρασβούργου που γι' αυτό κυρίως πήρα
το λόγο, εγώ συµφωνώ µαζί σας. Μία πολιτισµένη χώρα από τη
στιγµή που προσχώρησε στη δικαιοδοσία του διεθνούς
δικαστηρίου, πρέπει να εφαρµόζει τις αποφάσεις. 'Οµως, θα µου
επιτρέψετε να έχω µία µικρή επιφύλαξη. Πρώτον να διευκρινίσω ότι
η Ελλάδα µέχρι στιγµής έχει συµµορφωθεί σε όλες τις αποφάσεις.
Το γνωρίζω από την θητεία µου ως Υπουργός Οικονοµικών.
Νοµίζω πως µάλλον θα πρέπει να έχει αντίστοιχες εµπειρίες ο
παριστάµενος και µόλις εισελθών ο κ. Σουφλιάς.
Πληρώνουµε. Γνωρίζω όµως και µία περίπτωση -δεν θέλω να
αναφερθώ-όπου παρά τις πιέσεις εντός και εκτός της Ελλάδος, δεν
υπέγραφα διότι ήξερα ότι ήταν εντελώς άδικη για µία υπόθεση όπου
έγινε τυµβωρυχία µετά από τριάντα χρόνια. Και στο τέλος, ακριβώς
αυτή η άρνησή µου και εν συνεχεία η πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Οικονοµικών που τη συνέχισε και µε τα νέα στοιχεία
που εν τω µεταξύ βρέθηκαν, ανετράπη. Αν τα είχαµε πληρώσει -και
µιλάµε για δισεκατοµµύρια- θα είχε χαθεί µια ιστορία. Σίγουρα όµως
εκείνο που έχει αξία και σηµασία να επισηµάνουµε, ανεξάρτητα από
αυτήν την τυπική αποδοχή, είναι ότι η Ελλάς πάντα συµµορφούται
σε αυτές τις αποφάσεις. Και αυτό είναι µία πραγµατικότητα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει
το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα που θα έδινα
τη χαρά στον κύριο Υπουργό το συντοπίτη µου να του πω, ότι για
πρώτη φορά ψηφίζω ένα νοµοσχέδιό του, είχε υποχρεώσεις και
απήλθε. Βέβαια µου το εξήγησε και τον δικαιολογώ απόλυτα.
Πριν αναφερθώ στο συζητούµενο θέµα, ήθελα να κάνω µία
γενικότερη παρατήρηση που αφορά τη λειτουργία µας. Από τη
στιγµή κατά την οποία οµιλεί ο κύριος Υπουργός και οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, ξεφεύγει η συζήτηση από αυτό που
λέµε "κατ' αρχήν συζήτηση". Μπαίνουµε στις λεπτοµέρειες και έτσι
αυτή η ανάγκη να γίνει η συζήτηση επι της αρχής για να
συζητήσουµε αυτό που λέµε "αρχή", χάνεται.
Εγώ θα επιµείνω γιατί ο Κανονισµός είναι σοφός και δεν θα µπω σε
λεπτοµέρειες. Οι λεπτοµέρειες θα έρθουν στη συζήτηση επί των
άρθρων.
Κύριοι συνάδελφοι παρά την ύπαρξη συνταγµάτων που
κατοχυρώνουν και προστατεύουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα και
παρά την ύπαρξη του χάρτου των Ηνωµένων Εθνών,
παρατηρούνται πολλές φορές φαινόµενα προσβολής των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι ως εκ τούτου επιτακτική η ανάγκη
να υπάρξει ιδιαίτερη επαγρύπνιση του δηµοκρατικού και
πολιτισµένου κόσµου για την περαιτέρω θωράκιση των θεσµών,
ώστε η προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων να καταστεί στον
ύψιστο βαθµό πλέον αποτελεσµατική.
Για το λόγο αυτό κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία που αποσκοπεί
στην περισσότερο αποτελεσµατική προστασία των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων πρέπει να βρίσκει σύµφωνη την Εθνική
Αντιπροσωπεία. 'Αλλωστε είµαστε αντιπρόσωποι ενός έθνους που
από τα πανάρχαια χρόνια σεβάστηκε τον άνθρωπο κάθε φυλής,
χρώµατος και θρησκείας. Αλλά και όλα τα συντάγµατα της πατρίδας
µας µε ειδικές διατάξεις κατοχυρώνουν τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Πολλές ευρωπαϊκές χώρες µε ιδιαίτερη ευαισθησία στο
αναφερόµενο θέµα έχουν συστήσει εθνικές επιτροπές δικαιωµάτων
του ανθρώπου µε τη συµµετοχή σε αυτές µη κυβερνητικών
οργανώσεων. 'Ετσι ελέγχεται η τυχόν αυθαιρεσία των
κυβερνώντων. Πράγµατι, έτσι θωρακίζεται κατά έναν καλύτερο
τρόπο η υπάρχουσα νοµοθεσία για τα ανθρώπινα δικαιώµατα των
πολιτών των.
Από διετίας το Συµβούλιο της Ευρώπης, ένα όργανο µε
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αναγνωρισµένη προσφορά στην παγκόσµια κοινωνία, µε τη
διευθύνουσα επιτροπή του συνέταξε ένα σχέδιο αποφάσεως για τη
σύσταση εθνικών επιτροπών προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων σε όλα τα κράτη-µέλη του. Είµαστε ένα κράτος-µέλος
του, από τα πρώτα, από εκείνα τα κράτη που πολλές φορές βρήκαν
την ηθική συµπαράσταση του Συµβουλίου της Ευρώπης σε τέτοιο
επίπεδο που επιβάλλεται από αυτό το Βήµα να εκφράσουµε την
ευγνωµοσύνη µας. Μπορώ να πω ότι πολλές φορές το Συµβούλιο
της Ευρώπης µας στάθηκε πολύ περισσότερο από τις ισχυρές µας
συµµαχίες οι οποίες πολλές φορές µας πρόδωσαν.
Τόσο λοιπόν η δική µας ευαισθησία, όσο και οι υποχρεώσεις µας,
έναντι του Συµβουλίου της Ευρώπης, καθιστούν αναγκαία τη
σύσταση εθνικής Επιτροπής Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων στη χώρα
µας. 'Εχουµε τονίσει και άλλη φορά, ότι κάθε προσαρµογή της
νοµοθεσίας µας προς τις σωστές ρυθµίσεις που προηγήθηκαν σε
άλλα κράτη είναι αναγκαία, µε σεβασµό βεβαίως της ιδιαιτερότητας
της χώρας µας, µιας χώρας που χάρις στην ιδιαιτερότητά της
διέτρεξε τους αιώνες. Εάν προστατέψουµε και διατηρήσουµε αυτήν
την ιδιαιτερότητα, θα µπορέσουµε να επιβιώσουµε και στο µέλλον.
Αυτή όµως η προσαρµογή έχει τη γενική επιδοκιµασία των
φιλελεύθερων και δηµοκρατικών πολιτών κάτω από εγγυήσεις. Οι
εγγυήσεις είναι ότι δεν θα υπάρξει αλαζονική συµπεριφορά των
κυβερνώντων. Ορθώς, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε το συζητούµενο
νοµοσχέδιο συνιστά την Εθνική Επιτροπή Προστασίας
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.
Προσωπικά, δεν θα υποβαθµίσω το ρόλο της, αφού δεν αποτελεί
πανάκεια, αφού δεν εκδίδει διοικητικές πράξεις που να
εφαρµόζονται, αφού, αφού, αφού, κλπ., διότι εγώ πιστεύω ότι κάθε
τι που γίνεται προς αυτήν την κατεύθυνση, είναι ένα ακόµη λιθαράκι
προς την επίτευξη του στόχου της προστασίας των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και κατά της αυθαιρεσίας των όποιων ατόµων της
εξουσίας που πολλές φορές µε την προσωπική τους αλαζονεία
καταπατούν βάναυσα τα ανθρώπινα δικαιώµατα.
Τις ίδιες απόψεις έχουµε και για τη σύσταση της Επιτροπής
Βιοηθικής που µε την αλµατώδη ανάπτυξη της επιστήµης και της
τεχνολογίας, της ιατρικής και της βιολογίας, κρίνεται απαραίτητη.
Οι αποκαλυφθείσες µέθοδοι της γενετικής µετάλλαξης φυτικών και
ζωικών υλών δηµιουργούν µια καινούρια επανάσταση στην ηθική
της κοινωνίας µε απροσµέτρητες παραµέτρους για το ανθρώπινο
γένος. Η ύπαρξη κωδίκων δεοντολογίας καθίσταται επιτακτική
ανάγκη των καιρών.
Η σηµερινή ανθρώπινη κοινωνία δεν θα θέσει µεσαιωνικούς
φραγµούς στις επιστηµονικές αναζητήσεις αλλά θα προστατεύσει
την ανθρώπινη αξιοπρέπεια και τους κανόνες της ηθικής που
θεµελίωσαν οι αιώνες της ζωής του ανθρωπίνου γένους.
Υπό το πνεύµα αυτό είναι ορθή η νοµοθετική πρωτοβουλία για τη
σύσταση της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής. Και στην περίπτωση
αυτή της σύστασης της επιτροπής δεν αποτελεί και αυτή πανάκεια
ας µη υποβαθµίσουµε όµως το ρόλο της.
'Ετσι πιστεύω ότι πρέπει να συµπεριφερόµεθα απ' αυτό το Βήµα σε
παρόµοιες περιπτώσεις. Εγώ το είπα δυο φορές το επαναλαµβάνω
και µία ακόµα, ότι δεν υποβαθµίσω το ρόλο καµιάς εκ των δύο
επιτροπών, γιατί γίνεται µια αρχή και µε την πάροδο του χρόνου και
τη διεθνή πρακτική θα ανδρωθεί και θα βοηθήσει την κοινωνία στην
άµυνά της για την προστασία της ανθρώπινης αξιοπρέπειας και των
ηθικών κανόνων της κοινωνίας.
Για την καλύτερη επεξεργασία των διατάξεων του νοµοσχεδίου
νοµίζω ότι ήταν σκόπιµο, κύριε Υπουργέ, να είχατε καλέσει στη
∆ιαρκή Επιτροπή και κάποιους εκ των ειδικών. 'Ετσι τόσο τα µέλη
της επιτροπής όσο και η Ολοµέλεια θα είχαν κάποιες ειδικές
γνώσεις πάνω στο θέµα και σε τίποτα δεν θα µείωναν την
επιτροπή. Η παρουσία ειδικών απεναντίας θα της έδινε τη
δυνατότητα να έχει καλύτερη γνώµη πάνω στο θέµα.
Ωστόσο θέλω να τονίσω ότι παρά τη θέση την οποία πήρα και είναι
ξεκάθαρη, οι επιτροπές αυτές εφόσον εµµένετε στη συγκρότησή
τους σε αυτό το µεγάλο αριθµό θα µπορούσατε να δηµιουργήσετε
µία εκτελεστική επιτροπή της επιτροπής αυτής γιατί ειλικρινά

θεωρώ ότι είναι µεγάλος ο αριθµός για να µπορέσει αυτή να
λειτουργήσει.
Κατά τα άλλα ψηφίζω το νοµοσχέδιο επί της αρχής.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Καλαφάτης έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι
εξαιρετικά θετικό πολιτικό γεγονός που συζητάµε σήµερα στη
Βουλή αυτό το νοµοσχέδιο για τα δικαιώµατα του ανθρώπου και τη
βιοηθική. Η Βουλή από καιρό κινδυνεύει να εκφυλιστεί και το
αποδεικνύει και η σηµερινή διαδικασία σε βιοµηχανία παραγωγής
ανούσιων νοµοθετηµάτων και παγερών διατάξεων, χωρίς όραµα για
το αύριο στα τυφλά ψάχνει το σήµερα. Οι Βουλευτές εγκλωβισµένοι
στην πολιτική σκοπιµότητα ευθυγραµµίζονται στην εφήµερη ανάγκη
αποστεώνοντας την παρουσία τους, µετατρεπόµενοι οι ίδιοι σε
απεχθείς τεχνικούς της εξουσίας. Η Βουλή πρέπει να γίνει χώρος
έκθεσης των νέων ιδεών. Τα νέα ρεύµατα της παγκόσµιας σκέψης,
οι αδυσώπητοι προβληµατισµοί που προκύπτουν από την εξέλιξη,
οι συγκλονιστικές ανακαλύψεις και οι επιπτώσεις τους, οι διεθνείς
αναζητήσεις, τα νέα φιλοσοφικά ρεύµατα πρέπει να διεισδύσουν σ'
αυτήν την Αίθουσα για να φρεσκάρουν και να ανανεώσουν το ρόλο
µας.
Αν εµείς οι Βουλευτές ως αυτόνοµες πολιτικές προσωπικότητες, αν
η Βουλή ως Σώµα, αν τα κόµµατα ως συγκροτηµένοι πολιτικοί
οργανισµοί δεν ασχοληθούµε µε αυτό το σαρωτικό κύµα που
έρχεται, τότε το πολιτικό µας σύστηµα θα αυτοκαταργηθεί,
αυτοαναιρούµενο γιατί θα απωλέσει την αυτοσυνέπειά του.
Αυτό το νοµοσχέδιο δίνει τη δυνατότητα να ξεφύγουµε από την
ανιαρή καθηµερινότητα και να σταθούµε ως νοήµονα κοινωνικά
όντα στις σύγχρονες προκλήσεις. Το πώς θα αντιµετωπίσουµε
αυτές τις προκλήσεις, αυτό θα αποδείξει στο µέλλον τη δική µας
ιστορική δυνατότητα, το πώς δηλαδή διαχειριστήκαµε τη δική µας
ιστορική στιγµή.
Είµαι υποχρεωµένος να εκφράσω τη λύπη µου, γιατί αυτό το
νοµοσχέδιο θα συζητηθεί µόνο σε µία ηµέρα, λές και πρόκειται για
κύρωση κάποιας εµπορικής συµφωνίας. Η λύπη µου είναι ακόµα
µεγαλύτερη για την κατάντια της Αίθουσας. Ενώ η αρχική σύλληψη
για το νοµοθέτηµα είναι ορθή, η προτεινόµενη διαδικασία
υποβαθµίζει το εγχείρηµα, ελπίζω να µην το ενταφιάσει.
'Εχω τη βεβαία πεποίθηση, πως η σηµερινή συζήτηση έπρεπε να
γίνει σε επίπεδο Αρχηγών Κοµµάτων µε απεριόριστο χρόνο
συζήτησης. Το ότι χάνουµε την ευκαιρία µιας τόσο σηµαντικής και
θεµελιώδους συζήτησης, είναι άραγε αποτέλεσµα κεκτηµένης
κοινοβουλευτικής αδράνειας ή αποκτηµένης πλέον κοινωνικής
απάθειας;
Το νοµοσχέδιο έχει δύο άξονες:
Ο πρώτος θέλει να προστατεύσει τα δικαιώµατα του ανθρώπου, µε
αφορµή κυρίως τις µαζικές µετακινήσεις οικονοµικών µεταναστών.
Ο δεύτερος θέλει να προστατεύσει τη συµβατική ανθρώπινη ηθική,
όπως αυτή έχει εξελιχθεί µέχρι σήµερα, από τα απίστευτα
επιτεύγµατα της επιστήµης.
Στην ουσία και οι δύο άξονες έχουν την ίδια αφετηρία, την προϊούσα
εξέλιξη.
Τόσο οι µετακινήσεις πληθυσµών όσο και τα ανακύπτοντα ζητήµατα
ηθικής δεν είναι καινοφανή στοιχεία στην παγκόσµια ιστορία. Η
ανθρώπινη πορεία από την απαρχή του γένους µας µέχρι σήµερα
έχει πολλά τέτοια παρόµοια φαινόµενα. Θα µπορούσε να πει κανείς,
πως αυτά τα στοιχεία είναι από τα κύρια χαρακτηριστικά κάθε
ιστορικής περιόδου.
Κάθε νέα επιστηµονική ανακάλυψη επιφέρει µε αναπόφευκτο τρόπο
εξέλιξη στις αντιλήψεις, στις κοσµοθεωρίες, στις φιλοσοφικές
αναζητήσεις, στις αξίες, στα ήθη, στα έθιµα, εν τέλει στην ηθική της
κοινωνίας.
Παράλληλα, οι τεχνολογικές εξελίξεις δηµιουργούν δοµικές
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αναταράξεις στο κοινωνικό επίπεδο, στις οικονοµικές και
παραγωγικές σχέσεις, εξαρθρώνοντας καθιερωµένους δεσµούς,
αναγκάζοντας έτσι πληθυσµιακά στρώµατα στη µετανάστευση µε τα
γνωστά συνακόλουθα αποτελέσµατα.
Επιστήµη και τεχνολογία οδεύουν χέρι-χέρι, χτίζοντας την
ανθρώπινη κοινωνία, δίνοντάς της ταυτόχρονα τα απαραίτητα
εφόδια για να φθάσει η ανθρώπινη ύπαρξη στην τελείωσή της...
'Οταν αυτοί οι δύο εταίροι της κοινωνίας µας προχωρούν σιγά-σιγά,
η κοινωνία απορροφά τους κραδασµούς της εξέλιξης. 'Οταν όµως
αυτοί οι δύο αποφασίσουν να κάνουν άλµατα, τότε οι επιπτώσεις
στην κοινωνία είναι απρόσµενες, απρόβλεπτες και απροσδιόριστες.
Τώρα είναι γεγονός πως ζούµε απίθανες αλλαγές σε όλα τα
επίπεδα, για αυτό έχουµε, και στο µέλλον θα έχουµε ασύλληπτες
διαφοροποιήσεις παντού.
Για παράδειγµα, οι µετακινήσεις πληθυσµών που ζούµε σήµερα
είναι σηµαντικές. 'Ισως µας φαίνονται υπερβολικά µεγάλες, επειδή
υφιστάµεθα τις συνέπειές της. Αλλά συγκρινόµενες µε µετακινήσεις
άλλων ιστορικών περιόδων είναι µικρές. Το κύµα, όµως, που θα
έλθει θα είναι αδιανόητο. Είµαστε ακόµα στην αρχή.
Η επιστήµη και η φιλοσοφία µε εξαιρετική δεξιοτεχνία γνωρίζουν
κάθε φορά να ανατρέπουν τις κατεστηµένες αντιλήψεις. 'Οταν αυτό
συµβαίνει, το κατεστηµένο σύστηµα αξιών λιθοβολεί το νέο. 'Ετσι η
σύγκρουση επιστηµονικών επιτευγµάτων µε την κατεστηµένη
κοινωνική αντίληψη είναι σύµφυτη της πολιτισµένης κοινωνίας.
Τα επιστηµονικά επιτεύγµατα κονιορτοποίησαν πάντα τις
ξεπερασµένες κοινωνικές αντιλήψεις, διέλυσαν πολλές φορές τον
πυρήνα ηθικών δοξασιών, ποτέ όµως δεν έφθασαν να
αµφισβητήσουν τον πυρήνα της ανθρώπινης ύπαρξης.
Σήµερα συµβάνει αυτό. Είναι πασίδηλη η ποιοτική διαφορά.
Τα επιτεύγµατα της επιστήµης στο µικρόκοσµο και στο µεγάκοσµο
εύκολα µπορεί να δεχθούµε πως οδηγούν το γένος µας σε ανώτερο
στάδιο νοηµοσύνης και εξέλιξης στη µεγάλη πορεία της
ανθρωπότητας προς την αυτογνωσία...
Τα επιτεύγµατα όµως της βιολογίας, της γενετικής µηχανικής, της
βιοτεχνολογίας, είναι σιδερένια γροθιά στο στοµάχι της ανθρώπινης
ηθικής όπως αυτή έχει διαµορφωθεί σήµερα. Τα ερωτήµατα δεν
είναι απλώς αµείλικτα, είναι εξοντωτικά. Συνήθως τα άτοµα και οι
κοινωνικές οµάδες, λόγω αδράνειας µένουν ενεοί µπροστά στις
δηµιουργούµενες νέες συνθήκες, δηµιουργώντας διαφόρων ειδών
προστασίες, άµυνες που φτάνουν πολλές φορές τα όρια της
γελοιότητας και της δαιµονολογίας.
'Οµως οι ισχυρές κοινωνίες και τα άτοµα, πρέπει να αντιµετωπίζουν
µε γενναιότητα, ενόραση, σύνεση, τις εξελίξεις και να τις
προσαρµόζουν στις ανάγκες και στο εξελισσόµενο σύστηµα αξιών
τους. Οι αφορισµοί ορίζουν αδιάψευστα την αδυναµία των
κοινωνικών συνόλων να εξελιχθούν αρµονικά µε τα νέα δεδοµένα.
Η εξέλιξη ως έννοια δεν είναι ούτε καλή ούτε κακή, είναι απλώς
εξέλιξη. Υπάρχει ένα καίριο ερώτηµα: Οι δυνάµεις της εξέλιξης είναι
ανεξέλεγκτες; Και ένα δεύτερο που προκύπτει από το πρώτο:
Μήπως το σηµερινό σοκ είναι αύριο µια κοινή πραγµατικότητα µε
την οποία θα συµβιοί και θα συνδιαµορφώνεται η ανθρωπότητα;
Η εποχή µας χρωµατίζεται έντονα και από ένα άλλο
χαρακτηριστικό, το χάσµα της γνώσης -δεν αναφέρεται καθόλου στο
νοµοσχέδιο- που καθηµερινά διευρύνεται. Βεβαίως, πάντα υπήρχε
διαφορά στη γνώση ανάµεσα στα διάφορα κοινωνικά στρώµατα.
Νοµίζω, όµως, πως στη σηµερινή εποχή συσσωρεύεται απίθανος
όγκος υψηλής γνώσης σε όλο και µικρότερο µέρος του πληθυσµού.
Προ πολλού κλασικές ήδη θεωρίες, είναι και παραµένουν ξένες σε
όλο και µεγαλύτερα αναλογικά τµήµατα της κοινωνίας, ενώ την ίδια
στιγµή νέες επαναστατικές θεωρίες και γνώσεις γίνονται κτήµα µιας
περιορισµένης πνευµατικής ιντελιγκένσιας.
Τι µπορεί να προδικάζει αυτή η διαµορφούµενη κατάσταση σε µια
διεθνοποιηµένη κοινωνία, όταν µάλιστα η γνώση -όπως όλοι
τονίζουµε-παίζει τον κυρίαρχο ρόλο. 'Οταν την ίδια στιγµή
ασύγκριτος πλούτος και δύναµη συγκεντρώνονται σε ελάχιστα
κέντρα αυτονοµούµενος ολοένα και περισσότερο από το κοινωνικό
περιβάλλον. Στοιχειώδη ανθρώπινα δικαιώµατα καταπατώνται,
όπως είναι το δικαίωµα στην εργασία, στην ψυχαγωγία, στο καθαρό

περιβάλλον, στη συνεύρεση του ανθρώπου µε τις προαιώνιες
καταβολές του. Μήπως οδεύουµε ακάθεκτοι προς µια κοινωνία
"αρίστων", µε άλλα λόγια µήπως έχουµε επιστροφή σε
νεοαριστοκρατικές µορφές διακυβέρνησης, µια διεθνή
νεοαριστοκρατική κοινωνία;
Οι προβλεπόµενες από το νοµοσχέδιο εθνικές επιτροπές, έχουν
πολύ σηµαντικό, ξεχωριστό έργο να ασχοληθούν. Η οργανωµένη
δηµοκρατική κοινωνία και τα µεµονωµένα άτοµα αναµένουν πολλά
από αυτές.
Μόνο µια παρατήρηση θέλω να κάνω για το κείµενο της εισηγητικής
έκθεσης, ίσως είναι λεπτοµέρεια, αλλά παίζει πολύ σηµαντικό ρόλο.
'Εχω την εντύπωση πως πρέπει να αφαιρεθεί από τη δεύτερη
παράγραφο της εισηγητικής έκθεσης, η δεύτερη πρόταση που
αναφέρει "σε διεθνές επίπεδο η δράση διακρατικών οργανισµών
όπως ιδίως ο ΟΗΕ και το Συµβούλιο της Ευρώπης". Αυτό το "ΟΗΕ"
που µας πατάει τον κάλο τι το θέλουµε; Ξεχνάµε τη διεθνή
συµπεριφορά του στην Κύπρο, στο Κουρδικό;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τι να κάνουµε; ∆εν γίνεται
διαφορετικά.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: ∆εν χρειάζεται να το αναφέρουµε.
Μπορούµε να το παραλείψουµε. ∆εν λέω να το καταργήσουµε, ούτε
να µην το σεβαστούµε. Απλώς δεν χρειάζεται να υπάρχει σε αυτό
το νοµοσχέδιο.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Καλαφάτη.
Ο κ. Στεφανής έχει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, παίρνω το λόγο
διότι θεωρώ υποχρέωσή µου όταν εισάγεται στη Βουλή αυτό το
νοµοσχέδιο, να καταθέσω τις δικές µου απόψεις για το νοµοσχέδιο
αυτό και να κάνω και µερικές παρατηρήσεις γενικές και ειδικές.
Η υποχρέωσή µου απορρέει από το γεγονός ότι µε το όλο θέµα
ιδιαίτερα αυτό που έχει σχέση µε την βιοηθική έχω ασχοληθεί ένα
σηµαντικό µέρος της ζωής µου και θεωρώ ότι µάλλον θα πρέπει να
έχω κάποια γνώµη στο νοµοσχέδιο αυτό.
Γενικά χαιρετίζω το γεγονός ότι εισάγεται αυτό το νοµοσχέδιο και
για τις δύο επιτροπές, και για την Επιτροπή Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων και για την Επιτροπή της Βιοηθικής.
Γεννιέται το ερώτηµα: Είναι απαραίτητη η νοµοθετική κατοχύρωση
των επιτροπών αυτών ή θα µπορούσαν να λειτουργήσουν µε
κάποιον άλλο τρόπο; Σε άλλες χώρες, που υπάρχουν κάποιες
τέτοιες επιτροπές, δεν χρειάζονται καµία νοµοθετική κατοχύρωση,
λειτουργούν ως ινστιτούτα, ως άτυπες συµβουλευτικες επιτροπές
στον Πρωθυπουργό, στον Πρόεδρο της ∆ηµοκρατίας, στις
κυβερνήσεις ή στο Κοινοβούλιο.
Νοµίζω ότι είναι αναγκαία η νοµοθετική κατοχύρωση, παρά το
γεγονός ότι η χώρα µας έχει κυρώσει διεθνείς συµβάσεις, που υπό
κάποια έννοια την υποχρεώνουν στην τήρηση αυτών των κανόνων
που περιλαµβάνουν αυτές οι διεθνείς συµβάσεις, για τη διασφάλιση
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων επί παραδείγµατι.
Νοµίζω, όµως, ότι υπάρχουν πάντα τοπικές ή εθνικές
αναγκαιότητες που επιβάλλουν την ανάγκη ίδρυσης επιτροπών που
να επιλαµβάνονται και αυτών των ειδικών πλευρών. 'Οπως, επίσης,
υπάρχει η ανάγκη να λειτουργεί µία τέτοια Επιτροπή των
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων για να αποτελεί µια ζωντανή υπόµνηση
για την ανάγκη τήρησης αυτών των κανόνων και υπό κάποια έννοια
να πιέζει για την καθιέρωση και τη σωστή λειτουργία µηχανισµών
εφαρµογής αυτών των κανόνων.
Ως προς τη λειτουργία:
Νοµίζω ότι σωστά η λειτουργία της έχει γνωµοδοτικό χαρακτήρα και
δεν έχει εκτελεστικό.
Ως προς τη σύνθεσή της:
Εδώ  θα  µπορούσαν  να  γίνουν  πολλές  και  διάφορες
παρατηρήσεις.  'Ισως  θα  συµφωνούσα  ότι  είναι  πολυάριθµη  η
Επιτροπή  των  Ανθρωπίνων  ∆ικαιωµάτων  και  ολιγάριθµη  η
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Επιτροπή της Βιοηθικής, αλλά αυτό είναι µια λεπτοµέρεια.
Ως προς την υπαγωγή της στον Πρωθυπουργό:
Νοµίζω ότι δεν αποτελούµε µία πρωτοτυπία. Οι περισσότερες
χώρες τις επιτροπές αυτές, όταν λειτουργούν τέτοιες επιτροπές, τις
υπάγουν είτε στον Πρωθυπουργό είτε στον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας. Χαρακτηριστικό παράδειγµα, επειδή το ανέφερε ο κ.
Σούρλας ως πρότυπο σωστής λειτουργίας µιας αντίστοιχης
επιτροπής, είναι ότι στη Γαλλία έχει υπαχθεί στον Πρόεδρο της
∆ηµοκρατίας.
Νοµίζω ότι η παρά τω Πρωθυπουργώ ή υπό τον Πρωθυπουργό
λειτουργία της επιτροπής της προσδίδει απλώς κύρος. 'Εχει µια
ιδιαίτερη συµβολική σηµασία, που σηµαίνει την ανάγκη ότι ένα
τέτοιο θέµα πρέπει να απασχολεί την πολιτεία στο σύνολό της. Και
ως εκπρόσωπος της πολιτεία κάθε στιγµή είναι ο Πρωθυπουργός.
Αυτό δεν σηµαίνει ότι έχει µια συνεχή ο ίδιος ανάµειξη στη
λειτουργία της επιτροπής. Θα µπορούσε κανένας να ισχυριστεί,
προκειµένου να τονιστεί ακόµα περισσότερο η εθνική
εκπροσώπηση σ'αυτές τις επιτροπές, ότι θα µπορούσε να είναι της
Βουλής. Εξ όσων γνωρίζω, η Βουλή µπορεί να συστήνει η ίδια
επιτροπές, αλλά δεν συµµετέχει αµιγώς σ'αυτές.
Η ∆ανία αποτελεί ένα παράδειγµα όπου η Βουλή µε τα κόµµατά της
εκπροσωπείται σηµαντικά σε µία τέτοια επιτροπή. Στην Επιτροπή
Βιοηθικής επί παραδείγµατι, που λειτουργεί από το 1988, από τα
δεκαεπτά µέλη, τα εννιά είναι εκπρόσωποι της Βουλής. 'Ετσι,
υποτίθεται ότι διασφαλίζεται περισσότερο η κοινοβουλευτική
εκπροσώπηση, η λαϊκή εκπροσώπηση µέσα σε µία τέτοια
επιτροπή.
Πιστεύω ότι µάλλον θα έπρεπε να ενισχυθεί η εκπροσώπηση της
Βουλής και στις δύο επιτροπές, και στην Επιτροπή Ανθρωπίνων
∆ικαιωµάτων, και στην Επιτροπή Βιοηθικής.
Ως προς την ονοµασία που έχει έναν συµβολικό χαρακτήρα,
ακριβώς για να τονισθεί ακόµη περισσότερο η µη σύνδεσή της µε το
κράτος, ίσως ενδεχόµενα δεν θα έπρεπε να ονοµάζεται "επιτροπή",
αλλά "συµβούλιο" όπως είναι στις περισσότερες χώρες του κόσµου.
Υπό κάποια έννοια υποδηλώνει τη µη κρατιστική της υπόσταση.
'Ερχοµαι στην Επιτροπή Βιοηθικής. Πολλά πράγµατα ειπώθηκαν
σχετικά µε την ηθική και µε τη δεοντολογία. Υπάρχει µία σύγχυση
εννοιών και όρων. 'Αλλο η ηθική και άλλο φυσικά η δεοντολογία. Και
εδώ πολύ φοβάµαι, ότι το γεγονός πως έχουµε πολλές τέτοιες
επιτροπές σαν αυτή που καθιερώνει ο ν.2519, ενδεχοµένως να
δηµιουργήσει σύγχυση. 'Ισως θα πρέπει να γίνει µία αναµόρφωση
του ν.2519, ούτως ώστε οι αρµοδιότητες εκείνης της επιτροπής να
αναφέρονται περισσότερο στη δεοντολογία και λιγότερο στη
βιοηθική στο σύνολό της.
Ο κ. Παυλόπουλος είπε ότι καλό θα ήταν να µη λέγεται "επιτροπή" ή
"συµβούλιο" προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά να
λέγεται "επιτροπή προστασίας των συνταγµατικών δικαιωµάτων".
Μπορεί να έχει δίκιο, αλλά το γεγονός είναι ότι σε όλο τον κόσµο και
στις εθνικές νοµοθεσίες έτσι αναφέρονται οι επιτροπές.
Θα έλεγα και κάτι άλλο. Μία τέτοια επιτροπή θα έπρεπε να
κατοχυρώνει τα δικαιώµατα οµάδων. 'Ισως θα έπρεπε στην
ονοµασία της να περιλαµβάνονται και οι λέξεις "κοινωνική οµάδα",
δηλαδή ανθρώπων, ατόµων και κοινωνικών οµάδων, δεδοµένου ότι
όλοι γνωρίζουµε ότι υπάρχουν κοινωνικές οµάδες που τα
δικαιώµατά τους δεν προστατεύονται αρκούντως.
Εδώ ίσως θα έπρεπε να πρωτοτυπήσει κανένας, προς αυτήν την
κατεύθυνση, διότι δεν ξέρω αν υπάρχει σε κάποια άλλη χώρα ή σε
κάποιον διεθνή οργανισµό η προστασία κοινωνικών οµάδων µαζί
µε την προστασία των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, αλλά ίσως θα
έπρεπε να το επισηµάνει κανένας, να δώσει µε τον τρόπο αυτό
περισσότερη έµφαση στην προστασία µειονεκτούντων ή µε ειδικές
ανάγκες ατόµων.
'Οσον αφορά την αποτελεσµατικότητα αυτών των επιτροπών,
ιδιαίτερα της Επιτροπής Βιοηθικής, νοµίζω ότι η βιοηθική δεν είναι
µόνο θέµα άσκησης φιλοσοφικού στοχασµού. Είναι θέµα
καθιέρωσης µηχανισµών ευαισθητοποίησης. Με αυτήν την έννοια
και µέσα σ'αυτό το πλαίσιο νοµίζω ότι δεν θα πρέπει να

περιορίζεται αποκλειστικά και µόνο στην παραγωγή εκθέσεων,
αλλά ενδεχοµένως στην πίεση για την εισαγωγή στην παιδεία, στα
πανεπιστήµια µαθηµάτων βιοηθικής, που είναι πάρα πολύ βασικό,
γιατί είµαστε από τις λίγες χώρες όπου η Βιοηθική δεν αποτελεί
απαρτιωτικό µέρος του διοικητικού προγράµµατος όλων των
παλαιών σχολών που έχουν σχέση µε τον άνθρωπο.
Τέλος, µαζί µε την καθιέρωση του νοµοθετικού πλαισίου, θα πρέπει
να ληφθεί κάποια µέριµνα, ούτως ώστε να υπάρχει κι ένας
µηχανισµός εφαρµογής των προϊόντων των εκθέσεων της
επιτροπής, για ν' αποκτήσει η επιτροπή αυτή αποδοτικότητα και
λειτουργική ισχύ.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε κι εµείς
τον κ. Στεφανή.
Ο κ. Παπαδηµόπουλος έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
βεβαίως όταν κάποτε στη χώρα µας, αλλά και αλλού, υπήρχε η
έντονη τάση για σύσταση νοµικών προσώπων, οργανισµών,
επιτροπών κλπ., κανείς δεν µπορούσε να φανταστεί ότι θα φτάναµε
σήµερα στο σηµείο αυτό, να έχουµε χιλιάδες νοµικά πρόσωπα,
επιτροπές και οργανισµούς, που στην ουσία δεν επιτελούν καµία
σοβαρή αποστολή, αλλά τουναντίον µπερδεύουν τα πράγµατα.
Τώρα τελευταία υπάρχει η τάση να δηµιουργούµε ανεξάρτητες
διοικητικές αρχές και επιτροπές µείζονος σηµασίας σε θέµατα
φυσικά, που ή δεν είναι επαρκής η έννοµη τάξη, ή εν πάση
περιπτώσει, δεν είναι ακόµα ώριµες οι συνθήκες καθιέρωσης
εξειδικευµένων νοµοθετικών πλαισίων προστασία ενός ανθρώπινου
αγαθού.
Βεβαίως, εάν επρόκειτο περί ενός κράτους δικαίου, περί ενός
κράτους το οποίο θα µπορούσε να λειτουργεί άψογα και να
προστατεύει τα δικαιώµατα του ανθρώπου σ' ένα συγκεκριµένο
γεωγραφικό χώρο ή και παγκοσµίως, τότε φυσικά δεν θα ετίθετο το
θέµα επί τάπητος, δηλαδή, δεν θα φτάναµε στη θεσµοθέτηση
τέτοιων επιτροπών.
Πράγµατι, σε µια συντεταγµένη πολιτεία υπάρχουν όλοι εκείνοι οι
νόµοι, οι οποίοι συντελούν στην παγίωση της έννοµης τάξης και
στην προστασία και κατοχύρωση των δικαιωµάτων του ανθρώπου.
Παρ' όλα ταύτα όµως, µερικοί τοµείς έχουν ιδιάζουσα, ιδιαίτερη
σηµασία και φυσικά χρειάζονται κάποιες ασφαλιστικές δικλείδες, για
να προστατευτούν ορισµένοι θεσµοί ή ορισµένες κατηγορίες
δικαιωµάτων εντονότερα και καλύτερα.
'Οσον αφορά την Επιτροπή των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου, την
οποία προβλέπει το σχέδιο νόµου, βεβαίως η άποψη την οποία
ανέπτυξε ο εισηγητής µας κ. Φούσας και εν συνεχεία ο
Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος κ. Παυλόπουλος, µε βρίσκει
απόλυτα σύµφωνο.
∆ιότι κύριε Υπουργέ, όταν οι άνθρωποι, οι συνταγµατολόγοι, οι
διεθνολόγοι, οι νοµικοί γενικώς µιλούσαν, τον περασµένο κυρίως
αιώνα, για δικαιώµατα του ανθρώπου, αναφέρονταν σ' αυτά, τα
οποία πηγάζουν από τη φύση του ανθρώπου και τα οποία
δικαιούται ο άνθρωπος να τα έχει προστατευµένα. ∆εν είχαν
συµπεριληφθεί ακόµα σε νοµοθετικά κείµενα ή µάλλον δεν υπήρχαν
ακόµη διακηρύξεις, δεν υπήρχαν ακόµη συνταγµατικά κείµενα.
'Ηταν υποτυπώδης η όλη έννοµη τάξη γι' αυτό και αναφερόµασταν
τότε γενικώς στα δικαιώµατα του ανθρώπου, γιατί ακόµα τα
δικαιώµατα αυτά δεν είχαν συµπεριληφθεί σε κάποιο νοµοθετικό
κείµενο, για να τύχουν της δέουσας προστασίας.
'Ολες οι χώρες απέκτησαν συντάγµατα. ∆εν εξετάζουµε τώρα το
γεγονός αν µία χώρα έχει τέλειο, φιλελεύθερο σύνταγµα ή όχι, αλλά
εν πάση περιπτώσει, από τις εκατόν ενενήντα πέντε περίπου χώρες
σήµερα του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών, καµία δεν είναι χωρίς
σύνταγµα, άλλο αν το σύνταγµα µιας συγκεκριµένης χώρας είναι
ανελεύθερο.
Αφού, λοιπόν, όλα τα δικαιώµατα υπάρχουν στον καταστα-
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τικό χάρτη, στο θεµελιώδη νόµο της χώρας, δεν µπορούµε να
ξεφύγουµε από αυτό τον χαρακτηρισµό, τον οποίο πολύ σωστά
ανέπτυξε ο κ.Παυλόπουλος, ότι δηλαδή τα δικαιώµατα από τη
στιγµή που µπήκαν σε κάποιο θεµελιώδες νοµοθετικό πλαίσιο, είναι
συνταγµατικά δικαιώµατα και δεν είναι απλώς δικαιώµατα του
ανθρώπου.
Το Σύνταγµά µας µιλάει φυσικά πρώτα για τα πολιτικά δικαιώµατα,
µιλάει για τα κοινωνικά δικαιώµατα, µιλάει για τα ατοµικά
δικαιώµατα. Και βεβαίως, όταν αναφέρεται στο ποιοι
απολαµβάνουν αυτά τα δικαιώµατα είναι σαφέστατη η διατύπωση
των σχετικών άρθρων ότι προστατεύονται οι πάντες, όλοι οι πολίτες
που κυκλοφορούν στην ελληνική επικράτεια.
'Οταν λέµε ότι οι 'Ελληνες είναι ίσοι απέναντι του νόµου, εδώ
κάνουµε µία διάκριση. Φυσικά αυτό δεν περιλαµβάνει όλους τους
ανθρώπους που κυκλοφορούν εντός των ορίων της επικράτειας.
∆εν πρόκειται περί δικαιώµατος του ανθρώπου, αλλά περί µιας
καταστάσεως, που αφορά τον άνθρωπο, πολίτη της συγκεκριµένης
χώρας.
Τα γνήσια όµως δικαιώµατα του ανθρώπου, είτε είναι πολιτικά είτε
είναι ατοµικά είτε κοινωνικά αφορούν τους πάντες, επαναλαµβάνω,
που ζουν και κινούνται σε αυτήν τη χώρα.
'Αρα, λοιπόν, είναι πολύ δοκιµότερος ο όρος "επιτροπή για την
προστασία αυτών των συνταγµατικών δικαιωµάτων" και όχι
"επιτροπή των δικαιωµάτων του ανθρώπου".
Αυτό είναι σαφέστατο και πρέπει να γίνει κατανοητό και από εσάς.
'Οσο έχουµε ακόµη χρόνο µπορείτε να προβείτε, κύριε Υπουργέ,
στην αλλαγή του τίτλου του νοµοσχεδίου.
Προχωρούµε τώρα στη δεύτερη επιτροπή, η οποία βεβαίως είναι
κάπως πιο µοντέρνα σε σχέση µε την πρώτη. Για την πρώτη
επιτροπή, και αν ακόµα δεν είχαµε εξειδικευµένες διατάξεις,
υπήρχαν πάντως θεσµοί προστατευτικοί. Η Επιτροπή Βιοηθικής
όµως, είναι κάτι το οποίο ακούγεται τη δεκαετία που διατρέχουµε
και όχι παλαιότερα.
'Ολοι γνωρίζουµε ότι η επιστήµη και η τεχνολογία γνωρίζουν στις
µέρες µας µεγάλη έξαρση. 'Εχουν γίνει καταπληκτικές προόδοι,
έχουµε εξελίξεις, τις οποίες προ ολίγων ετών δεν µπορούσε να
συλλάβει ο ανθρώπινος νους.
Φυσικά εγώ είµαι απόλυτα σύµφωνος µε τη θεσµοθέτηση µίας
τέτοιας επιτροπής, γιατί στο κάτω κάτω χαιρόµαστε όταν η
επιστήµη, η τεχνολογία κάνει ανακαλύψεις και προχωρεί σε πρόοδο
που ευνοεί το βιοτικό επίπεδο και την εξέλιξη του ανθρώπου. Σε
µερικές όµως περιπτώσεις πρέπει να έχουµε και το νου µας.
Μπροστά σε αυτήν την ακατάσχετη τάση της επιστηµονικής
φαντασίας, το να τα υπαγάγουµε όλα κάτω από την εξέλιξη της
επιστήµης και της τεχνολογίας, θα ήταν πάρα πολύ άστοχο και
επιζήµιο για την ανθρώπινη φύση. ∆εν µπορεί να υπάρξει
οργανωµένη κοινωνική οµάδα χωρίς ηθική. Αυτο το είπαν κατά
κόρον όλοι οι φιλόσοφοι των αρχαίων αττικών φιλοσοφικών
συστηµάτων. ∆ικοί µας άνθρωποι, τον 5ο αιώνα, δεν µίλησαν για
τίποτα άλλο περισσότερο, όσο για την ηθική.
Πού κατατείνει η έννοια της ηθικής, έτσι όπως τη συναντούµε στο
νοµοσχέδιο, η οποία έρχεται σαν φραγµός στην επιστηµονική
φαντασία και τεχνολογία;
Κατατείνει κυρίως στο να προστατεύσει τον άνθρωπο, το µόνο από
τα όντα του φυτικού και του ζωϊκού βασιλείου που φυσικά έχει µία
ξεχωριστή θέση στο σύµπαν, στη δηµιουργία.
Βρίσκει πράγµατι η ηθική τη δικαίωσή της, θα λέγαµε στην Αντιγόνη
του Σοφοκλέους. Θα θυµάστε το µύθο. 'Οταν πήγε η Αντιγόνη να
πάρει την άδεια από το θείο της Κρέοντα για να θάψει τον αδελφό
της που είχε πέσει, στρέφοντας τα όπλα εναντίον της πατρίδος,
εκείνος της είπε "δεν είναι σωστό αυτό που κάνεις, γιατί δεν το
προβλέπει η έννοµη τάξη, δεν το επιτρέπει ο νόµος, γιατί αυτός
είναι εχθρός της πατρίδος".
Και απήντησε πολύ σωστά η Αντιγόνη, εγώ δεν ακούω σ'αυτά τα
κηρύγµατα τα οποία µπορεί να υπερβεί κάθε άνθρωπος, διότι το
θετό δίκαιο θεσµοθετείται σήµερα, και σε λίγο αλλάζει, αλλά εγώ
πιστεύω στον άγραφο νόµο, στον ηθικό νόµο, στην ηθική τάξη, σ'
αυτόν τον νόµο που κανείς δεν γνωρίζει πού έχει τις ρίζες, "ουδείς
οίδεν έξ ότου 'φάνη" λέει χαρακτηριστικά το αρχαίο κείµενο.

Αυτός είναι ο νόµος της ηθικής, τον οποίο στις µέρες µας
παραµελήσαµε αρκετά και ευτυχώς ερχόµαστε τελευταία να
µπαλώσουµε κάπως τα πράγµατα. Αυτός ο ηθικός νόµος πρέπει να
διέπει στο εξής τις ανθρώπινες σχέσεις περισσότερο από την άλλη
έννοµη τάξη. 'Αλλωστε το βρήκε αυτό πολύ σωστό εν συνεχεία ο
Ούγκο Γκρότιος, ο οποίος ίδρυσε τη σχολή του φυσικού δικαίου και
είπε πράγµατι πόσο η ηθική είναι χρήσιµη στις κοινωνικές σχέσεις,
στις διακρατικές σχέσεις.
'Οµως, κύριε Υπουργέ, όπως είπα και νωρίτερα η Βιολογία, η
Ιατρική, η Γενετική και η Βιοτεχνολογία θέλουν φραγµούς, γιατί
αλλιώς θα αποκτηνώσουν το σύγχρονο άνθρωπο. Αν φτάσουµε στο
σηµείο να δεχθούµε όλες τις εξελίξεις της γενετικής σήµερα, τι θα
γίνουµε; Η γη σήµερα έχει έξι δισεκατοµµύρια ανθρώπους και
όµως, αν τους παρατάξεις τον έναν δίπλα στον άλλον, κανείς µα
κανείς, δεν είναι απόλυτα όµοιος µε το διπλανό του. 'Ολοι
διαφέρουν µεταξύ τους. Μπορεί να βλέπετε στην Κίνα ένα
δισεκατοµµύριο διακόσια εκατοµµύρια ανθρώπους
παρατεταγµένους και να νοµίζετε πως είναι όλοι ίδιοι, αλλά ο
καθένας έχει τα δικά του χαρακτηριστικά.
Συνεπώς εδώ η Γενετική και η Βιοτεχνολογία δεν πρέπει να κάνουν
αυτά τα οποία επιτάσσει η επιστήµη, αλλά αυτά που επιτάσσει η
ανθρώπινη ηθική. Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Παπαδηµόπουλε.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Οσον αφορά κάποιες
παρατηρήσεις που έγιναν από συναδέλφους, θα ήθελα να πω
κατ'αρχήν, στον κ. Παυλόπουλο, ότι ορθώς επεσήµανε να
εξετάζονται οι συµφωνίες του Ελληνικού ∆ικαίου µε τις διεθνείς
συµβάσεις.
Θα σας αναγνώσω τη διατύπωση, η οποία θα προστεθεί στο άρθρο
1, παράγραφος 6. Προστίθεται, λοιπόν, εδάφιο ι' που λέει τα εξής:
"Εξετάζει τη συµφωνία του ελληνικού ∆ικαίου µε τις διεθνείς
συµβάσεις για την προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου και
εκφέρει σχετική γνώµη προς τα αρµόδια όργανα της πολιτείας".
Συµφωνείτε αγαπητέ συνάδελφε;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Αρα, λοιπόν, αυτό να προστεθεί.
Επίσης, θα ήθελα ν'αναφερθώ σε δυο παρατηρήσεις του κ.Στεφανή.
Νοµίζω ότι πράγµατι ο όρος "εθνικό συµβούλιο" είναι πιο δόκιµος,
να τον αλλάξουµε από "εθνικές επιτροπές" και στις δυο επιτροπές.
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ)
Θα επεξεργαστούµε και µια διατύπωση για τις οµάδες που είναι
ενδιαφέρουσα. 'Οταν θα την έχουµε επεξεργαστεί, θα το
ανακοινώσω στο Σώµα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ.Σωτηρόπουλος έχει το
λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριοι συνάδελφοι, µε το εν λόγω
νοµοσχέδιο, το Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης,
φιλοδοξεί να θεσπίσει δυο γνωµοδοτικές επιτροπές, την πρώτη,
όπως την αποκαλεί, Εθνική Επιτροπή για την Προστασία των
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου και τη δεύτερη, Εθνική Επιτροπή για
θέµατα Βιοηθικής.
Ζήτησε ο κύριος Υπουργός απ'όλα τα κόµµατα την οµόφωνη
ψήφιση του εν λόγω νοµοσχεδίου, καίτοι φοβήθηκε µη τυχόν µας
κατηγορήσουν για κλωνοποίηση.
Τέτοιος κίνδυνος δεν υπάρχει. Η κλωνοποίηση φιλοδοξεί να
παράγει εξαιρετικά επιλεγµένα άτοµα ιδιοφυή ή είδη υπό εξαφάνιση.
Εµείς δεν ανήκουµε ούτε στο ένα είδος ούτε στο άλλο.
Εµείς ψηφίζουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο, µε τις επιφυλάξεις που
έχουν διατυπωθεί µέχρι τώρα και από τον εισηγητή µας
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και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.
Θεωρούµε κυρίως για τη δεύτερη επιτροπή ότι ήταν πραγµατικά
αναγκαία η σύστασή της καιτοι τα µέλη τα οποία θα συµµετέχουν
είτε θα διορίζονται από τον κύριο Πρωθυπουργό ή από τον
Υπουργό ή από διαφόρους φορείς δεν θα έχουν τα ανάλογα
προσόντα. Βέβαια θα είναι εκπρόσωποι ιατρικής, βιολογίας,
γενετικής, ώστε να καλύπτουν όλους τους τοµείς, αλλά λόγω όµως
της εξαιρετικά -και κυρίως των τελευταίων ετών- µεγάλης εξέλιξης
που παρουσιάζει η βιοτεχνολογία θα έπρεπε να µπει ένας φραγµός
και να µπουν ορισµένα ερωτηµατικά.
'Αρχισα από τη δεύτερη επιτροπή γιατί ως γιατρός έχω κυρίως λόγο
να ασχοληθώ µε την δεύτερη επιτροπή. ∆ιότι πολλά ηθικά
ερωτήµατα και επιστηµονικά γεννώνται σήµερα µε την σύγχρονη
αυτή εξέλιξη, µε τη µεγάλη αυτή εξέλιξη της τεχνολογίας. Πόσο
κοστίζουν κατ' αρχάς αυτές οι έρευνες. Ποιοι τις πληρώνουν και για
ποιο σκοπό και άλλα διάφορα. 'Οτι έχει ενδεχοµένως η
ανθρωπότητα να ωφεληθεί πάρα πολλά από την κλωνοποίηση. Θα
παραγάγει διάφορα όργανα τα οποία θα είναι απαραίτητα για
µεταµοσχεύσεις ή θα προχωρήσει στον κώδικα το γενετικό για να
προχωρήσουµε στη θεραπεία διαφόρων ασθενειών, που σήµερα
δεν µπορούµε να αντιληφθούµε πώς ακριβώς λειτουργεί αυτός ο
µηχανισµός. Γενικά θα µπει η λειτουργία αυτή στα µυστικά της
ζωής. Και πρέπει να γνωρίζουµε όλοι ότι η έρευνα στο άγνωστο
είναι κάτι το συναρπαστικό. Είναι αυτό το άγνωστο η πηγή της
δηµιουργίας, η πηγή της ζωής αλλά θα φθάσουµε ενδεχοµένως σε
κάποιο άλλο σηµείο που θα κινδυνεύει ο άνθρωπος να περάσει σε
µια δεύτερη πτώση, αν θεωρηθεί ότι η πρώτη πτώση ήταν την
εποχή του Αδάµ και της Εύας που εξεδιώχθη από τον παράδεισο,
µη τυχόν φθάσουµε τώρα µε την πρόοδο αυτή σε µια δεύτερη
πτώση. Αλλά δεν µπορούµε να σταµατήσουµε όµως την εξέλιξη,
δεν µπορούµε να σταµατήσουµε την επιστήµη, διότι υπάρχουν
ενδεχοµένως ορισµένες φοβίες τι θα γίνει µελλοντικά. Πρέπει να
είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί σε πολλά ερωτήµατα που
γεννώνται απ' αυτήν την αλµατώδη εξέλιξη της βιοτεχνολογίας.
Αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση σχετικά µε την πρώτη επιτροπή
ότι θα λειτουργήσει ως δίαυλος επικοινωνίας µεταξύ κοινωνίας και
πολιτείας. Μα εδώ τα περισσότερα µέλη της επιτροπής αυτής
διορίζονται και δεν είναι εκπρόσωποι διαφόρων φορέων. Είναι
καθαρά ένα όργανο της πολιτείας. Λοιπόν δεν πρόκειται να
αποτελέσει δίαυλο κοινωνίας πολιτείας. Χρειάζεται προσοχή. Πολλά
µέλη συµµετέχουν όπως έχει τονισθεί από πολλούς οµιλητάς σ'
αυτήν την επιτροπή. Βεβαίως µια επιτροπή µε τριάντα, τριάντα
πέντε µέλη είναι πολύ δυσκίνητη. Τολµώ να πω ότι δεν πρόκειται
περί επιτροπής, αλλά για κάποια γενική συνέλευση. Είναι άλλο το
ένα, άλλο το άλλο.
Ευτυχώς που ο κύριος Υπουργός έφερε ορισµένες διορθώσεις,
διότι πραγµατικά είχα πολλές απορίες όταν διάβασα ότι αυτή η
επιτροπή αναπτύσσει πρωτοβουλίες για την ευαισθητοποίηση της
κοινής γνώµης και των κοµµάτων για την προστασία των
δικαιωµάτων του ανθρώπου.
Ουαί και αλίµονο λοιπόν, αν περίµεναν τα κόµµατα να
ευαισθητοποιηθούν από τις λειτουργίες αυτής της επιτροπής.
Ευτυχώς που το διόρθωσε και έσβησε τη λέξη "κοµµάτων".
Βέβαια τα δικαιώµατα του ανθρώπου είναι θεσµοθετηµένα από την
κάρτα του ΟΗΕ, από το Σύνταγµα το ελληνικό και από άλλους
διεθνείς ευρωπαϊκούς οργανισµούς, ακόµα και τα κοινωνικά
δικαιώµατα µέσα από αυτούς τους χάρτες για την προστασία των
ευπαθών κοινωνικών οµάδων, είναι κατοχυρωµένα από το
Σύνταγµά µας, από τον πολιτισµό µας ακόµα και από τους
δηµοκρατικούς αγώνες των λαών.
∆εν φοβάµαι προσωπικά και δεν πρέπει να φοβόµαστε αυτά που
τόνισε ο κ. Κουβέλης περί ρατσισµού και ξενοφοβίας.
Ο 'Ελληνας δεν έχει στοιχεία ρατσιστικά. ∆εν έχει στοιχεία
ξενοφοβίας. Αλλά αν δεχθούµε ότι το δικαίωµα της ζωής είναι το
πρώτο στην κλίµακα των αξιών , η ίδια η ζωή, η ελευθερία η
προστασία της περιουσίας και όλα τα άλλα, ας µας πουν µερικοί,
εφόσον δεν έχει κανείς το δικαίωµα να αφαιρέσει µία ζωή, πώς θα
προστατεύσει ο πολίτης, ο νοµοταγής πολίτης, τη ζωή του όταν
έρχεται αντιµέτωπος µε αυτούς τους εγκληµατίες τους κακοποιούς;

ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τους 'Ελληνες εγκληµατίες;
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Γενικά µιλώ.'Οταν, λοιπόν, η
πολιτεία αδυνατεί να προστατέψει την ίδια τη ζωή των νοµοταγών
πολιτών που είναι η αξία της ζωής και είναι πρώτη στην κλίµακα
των αξιών, τι θα γίνει;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: 'Εχουµε πολύ περισσότερους 'Ελληνες που
απειλούν...
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν κοιτάξετε, έχουµε δέκα
εκατοµµύρια 'Ελληνες και είναι ένα εκατοµµύριο οι ξένοι και ο
συσχετισµός των εγκληµάτων που γίνονται σε όλες τις κλίµακες
είναι σε πολύ µεγαλύτερο ποσοστό από την αναλογία αυτή του
πληθυσµού. Μην τα παίρνετε έτσι.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κάνετε λάθος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Αν θεωρείτε ότι ζείτε σε κάποια
άλλη χώρα, κάνετε λάθος.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Τα επίσηµα στοιχεία λένε άλλα πράγµατα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, µη διακόπτετε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κάνετε κάποιο λάθος. Είναι δέκα
εκατοµµύρια οι 'Ελληνες και ένα εκατοµµύριο οι ξένοι. Μη θέλετε,
λοιπόν, τώρα να παρουσιάσετε τους 'Ελληνες ότι είναι και
εγκληµατικά κακοποιά στοιχεία. Κάθε άλλο.
Θα ήθελα τώρα να επισηµάνω ένα άλλο θέµα, κύριε Υπουργέ, και
να το προσέξετε.
Το άρθρο 3 αφορά τη Γραµµατεία, στην πρώτη Επιτροπή των
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων ή των ∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου. Το
διόρθωσε ο κύριος Υπουργός και είπε όχι η Γενική Γραµµατεία του
Υπουργικού Συµβουλίου, αλλά η Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και
Τεχνολογίας. ∆εν µπορεί όµως εδώ να είναι η Γενική Γραµµατεία
'Ερευνας και Τεχνολογίας για την πρώτη Επιτροπή των
∆ικαιωµάτων του Ανθρώπου.
Η Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και Τεχνολογίας είναι στη δεύτερη
Επιτροπή τη Βιοηθική. Εδώ θα πρέπει να είναι η Γενική Γραµµατεία
ή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης ή του Υπουργείου Εσωτερικών,
∆ηµόσιας ∆ιοίκησης. Αυτό να το δείτε. Νοµίζω ότι εκ παραδροµής
δεν διορθώθηκε αυτό.
∆εν έχω τίποτε άλλο να επισηµάνω. Εύχοµαι να λειτουργήσουν
αυτές οι επιτροπές, ώστε όταν θα έρθει η ώρα να εισηγηθούν προς
την Κυβέρνηση προς τον Πρωθυπουργό, προς τους Αρχηγούς των
κοµµάτων γενικά τα πορίσµατά τους να δώσουν αφορµή για µια
πραγµατικά σωστή νοµοθετική ρύθµιση σε όλα αυτά τα
προβλήµατα τα σύγχρονα, που απασχολούν όχι µόνο την ελληνική,
αλλά και την παγκόσµια κοινωνία. Ευχαριστώ πολύ.
(Xειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Χρυσανθακόπουλος
έχει το λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι
συνάδελφοι, µε τη σύσταση του Εθνικού Συµβουλίου για τα
∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και του Συµβουλίου της Βιοηθικής,
προσπαθεί εν πάση περιπτώσει ο κύριος Υπουργός να µεταλλάξει
τον αρχικό χαρακτήρα του νοµοσχεδίου, γιατί αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Είναι µια προσέγγιση που γίνεται αυτήν τη στιγµή
από την Ελλάδα, προσέγγιση που ακολουθεί το Συµβούλιο της
Ευρώπης και άλλους διεθνείς οργανισµούς, οι οποίοι έχουν
συστήσει διαρκείς επιτροπές, που παρακολουθούν την εξέλιξη και
των δικαιωµάτων του ανθρώπου και των εξελίξεων στη γενετική και
την βιοτεχνολογία και µάλιστα εισηγούνται δράσεις και µέτρα.
Ακολουθούµε τα πλαίσια αυτά, τα οποία θα µπορούσε να τα πει
κανείς προσαρµογή, γιατί το να εκσυγχρονίζεσαι απλά µε οτιδήποτε
πλέον θεωρείται σύγχρονο, δεν είναι πάντα πρόοδος. Μπορεί να
έχουµε µια εξέλιξη µετά το σοσιαλισµό της παγκοσµιοποίησης του
καπιταλισµού, αλλά αυτό δεν είναι πρόοδος. Αυτό αντίθετα είναι
πισωγύρισµα  των  λαών,  που  έχασαν  τη  λαϊκή  τους  κυριαρχία.
Γι'  αυτό   η   έννοια   του   εκσυγχρονισµού   δεν   είναι
ευθύγραµµη και µονόγραµµη. Γι' αυτό και η έννοια της
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επιστηµονικής διαπίστωσης δεν επαρκεί να θεµελιώσει το δίκαιο και
την αλήθεια.
Σήµερα, λοιπόν, ψηφίζουµε ένα νόµο. Νόµοι είναι τα καράβια που
πλέουν και βουλιάζουν στη θάλασσα της αδικίας. Η παραβίασή
τους είναι το ναυάγιο. 'Ετσι, λοιπόν, προχωράµε στη θέσπιση αυτού
του νόµου. Και πρέπει να διευκρινίσω προς τους συναδέλφους της
Νέας ∆ηµοκρατίας ότι αυτή η απολυτότητα πως τα δικαιώµατα του
ανθρώπου ταυτίζονται µε τα συνταγµατικά δικαιώµατα, είναι απλά
µία προσπάθεια εξιλέωσης των συνταγµατικών πλαισίων. Είναι
πολύ περισσότερα, απ' όσα µπορεί να γράψει ένα σύνταγµα, τα
δικαιώµατα του ανθρώπου. Και όποιος δεν µπορεί να το διανοηθεί,
τότε είναι ιστοριογράφος του συντάγµατος και όχι θεσπιστής νέων
συνταγµάτων.
Θα έλεγα ότι η πραγµατική διατύπωση για το Εθνικό Συµβούλιο θα
έπρεπε να είναι Κρατικό Συµβούλιο. Η έννοια "Εθνικό", έχει ένα
χαρακτήρα ευρύτατης συνειδητοποίησης και επιτρέψτε µου να σας
πω, ότι είναι ευφηµισµός. 'Οταν αποτελεί θεσµό του κράτους, είναι
της εξουσίας εκπροσώπηση αυτή η οποία διαµορφώνεται. Και θα
έλεγα επίσης ότι η αυτογνωσία µας στο µεγάλο ερώτηµα από ποιον
απειλείται ο άνθρωπος, είναι ότι ο άνθρωπος απειλείται από τον
ίδιο τον εαυτό του, από τους άλλους ανθρώπους.
Αυτός ο νόµος ξεκινά από µία αρχή. Υπάγεται στον Πρωθυπουργό,
υπάγεται στην εκτελεστική εξουσία. ∆εν υπάγεται στον Πρόεδρο της
Βουλής, στη νοµοθετική εξουσία -προσέξτε- ούτε καν στον Πρόεδρο
της ∆ηµοκρατίας, ο οποίος είναι θεµατοφύλακας της συνταγµατικής
νοµιµότητας. Γιατί να υπαχθεί στον Πρωθυπουργό; Στην ουσία
αποδυναµώνει τον Πρωθυπουργό, διότι ο Πρωθυπουργός, ως
επικεφαλής της εκτελεστικής εξουσίας, δεν µπορεί να διαλέξει τους
κριτές του. Γιατί, εάν κάποιος τίθεται υπό κρίση για τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, αυτή είναι η εκτελεστική εξουσία. Παγκόσµια αυτό που
ονοµάζεται "προοδευτικό" σήµερα, είναι η αντιµετώπιση της
κρατικής τροµοκρατίας, των µηχανισµών καταστολής του κράτους,
της αποδυνάµωσης των πραγµατικών δικαιωµάτων που έχει ο
πολίτης. Είναι λάθος ο χειρισµός, όχι η πρόθεση, για να µην
παρεξηγούµαι σ' αυτά τα οποία θίγω.
Και θα έλεγα επίσης, ότι έχει ένα µεγάλο κενό, γιατί εξετάζει τα
ζητήµατα σχετικά µε την προστασία των δικαιωµάτων του
ανθρώπου, αλλά δεν προσδιορίζει που. Εντός της Ελλάδος, κύριε
Υπουργέ, ή παντού; Γιατί, αν είναι διεθνής η αναζήτηση και η
αναφορά του συµβουλίου αυτού, έχει σαφέστατα ευρύτερο
αντικείµενο. Αν είναι εντός της Ελλάδος, έχει να κάνει πράγµατι µε
την αυτοκριτική για να χρησιµοποιώ και όρους δόκιµους που πρέπει
να διατηρεί η σκεπτόµενη Αριστερά. Αλλά δεν φτάνει αυτό το
ζήτηµα γιατί αυτού του είδους η αυτοκριτική θα µπορούσε να είναι
εσωτερίκευση αλλότριων ενοχών από κοσµοπολίτες οι οποίοι ούτε
τα εθνικά µας δικαιώµατα δεν υπερασπίζονται γιατί είναι υποκριτές
απέναντι στη δική τους συνείδηση, καθώς και βλέπουν την Ελλάδα
-το έχω ξαναπεί σ'αυτήν την Αίθουσα- µε τα µάτια των εχθρών της
πολλές φορές, ανίκανοι να διαπιστώσουν για τα διαπραττόµενα
αδικήµατα. Γιατί αν η παραβίαση των δικαιωµάτων του ανθρώπου
στην Κύπρο είναι εκτός κρατικών συνόρων δεν θα απασχολήσει
καν αυτήν την επιτροπή, αυτό το συµβούλιο.
Και δεν λέω στην προέκτασή τους βέβαια, για το ζήτηµα των
Κούρδων που είναι σε καθηµερινή επικαιρότητα. Η επιτροπή αυτή,
το συµβούλιο αυτό, θα έπρεπε να απαρτίζεται, όχι από
εκπροσώπους κάποιων που ψάχνουν να βρουν απλά εθνικές ή
άλλου είδους µειονότητες, αλλά επειδή έχει εκπροσώπους Α∆Ε∆Υ-
ΓΣΕΕ, θα έλεγα να εκπροσωπούνται και οι µακροχρόνια άνεργοι, οι
καταγραµµένοι στον ΟΑΕ∆, θα έλεγα να εκπροσωπείται στην
επιτροπή από κάποιον που είναι αποδεδειγµένα αδίκως
φυλακισθείς κάποτε, από έναν πρόσφυγα Πόντιο, να συµµετέχουν
οι γύφτοι και οι τσιγγάνοι, εκπρόσωποι κακοποιηµένων γυναικών
και παιδιών, εκπρόσωποι συλλόγου εξορισθέντων επί χούντας.
Συµµετέχει βλέπω και το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης.
Αυτοί συγκαλύπτουν και αποσιωπούν, έχουν δικά τους συµφέροντα
να υπερασπιστούν. Μέχρι τώρα αυτό έχουν αποδείξει, όχι µόνο για

τα "ροζ", που τελευταία το θυµηθήκανε, αλλά για τα µέντιουµ και
τους αστρολόγους και τα άλλα κυκλώµατα, να µην πω Mediatel και
άλλα κόλπα που υπάρχουν στα διαπλεκόµενα, τα εκατοντάδες δισ.
δουλεύουν ενάντια στην ανθρώπινη αξιοπρέπεια και στην
παραβίαση του Συντάγµατος. Και αυτοί εκπροσωπούνται εδώ, να
υπερασπιστούν, ποιον; Το θιγόµενο πολίτη. Γιατί οι καταναλωτές
δεν εκπροσωπούνται ως χρήστες σ'αυτήν την επιτροπή, ούτε τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες.
Πολλοί καθηγητάδες. Φλυαρία για τα βιώµατα, τα άσχηµα, τα
δύσκολα βιώµατα των άλλων.
Και είναι µια πράξη η ψήφιση αυτού του νόµου, ολοκλήρωσης της
αστικής δηµοκρατίας. Θα µπορούσε να το ψηφίσει η οποιαδήποτε
κυβέρνηση. Βέβαια, δεν αναφερόµαστε στα δικαιώµατα των λαών.
Και ενώ εκπροσωπούνται -που θα ήταν µια σοσιαλιστική ηθική-
απ'ό,τι βλέπω τέσσερις επιτροπές, µπορούν να γίνουν και έξι, εγώ
βλέπω να απουσιάζει η 'Ενωση για τα ∆ικαιώµατα και την
Απελευθέρωση των Λαών, µε αποδεδειγµένη πράξη αλληλεγγύης
απέναντι στα δικαιώµατα του ανθρώπου. Και δεν γνωρίζω αν ο
πρόεδρος της επιτροπής θα είναι ο κ. Ροζάκης που είναι µέλος του
νεοσύστατου Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων.
Εγώ θα έλεγα απλά, ότι ένας που θα δικαιούταν να ήταν πρόεδρος
της επιτροπής, θα ήταν ο Μιχάλης Χαραλαµπίδης, που έχει
αποδείξει ότι αγωνίζεται για τα δικαιώµατα του ανθρώπου. Αυτό
είναι απλά υποδείξεις µε παραλήπτη βέβαια στην περίπτωση αυτήν
τον Πρωθυπουργό, ο οποίος προτείνεται ως αρµόδιος να ορίσει τα
δύο µέλη της επιτροπής και τον πρόεδρο.
Και έρχοµαι στο δεύτερο σκέλος αυτού του διπλού νοµοσχεδίου για
να τελειώσω. Υπάρχει µια αναφορά, λοιπόν, στο Συµβούλιο της
Βιοηθικής που είναι κλάδος της οικολογίας και που πράγµατι θα
έλεγα ότι το έργο αυτό του δεύτερου συµβουλίου είναι απλή
υποχρέωση των ιατρικών σχολών της χώρας και των καθηγητάδων
που οφείλουν να παράγουν συγκεκριµένο κοινωνικό έργο, γιατί έτσι
ορίζουν και οι κανονισµοί των σχολών και η αυτοτέλειά τους, ακόµα
ως καθηγητές το επιβάλλει να παρέχουν µε συµπεράσµατα, τις
γνώσεις στην κοινωνία, να έχουν κοινωνικό έργο.
Τα τµήµατα βιολογίας, βιοτεχνολογίας και γενετικής, επαρκούν από
µόνα τους να µας απαντήσουν για το µεγάλο θέµα της βιοηθικής.
Να απαντήσουµε στην πρόκληση της φυλετικής καθαρότητας, στο
φασιστικό ευγονισµό και να αποδεχτούµε την οντολογική
αλληλουχία, να διαπιστώσουµε τα δικαιώµατα των ζώντων
οργανισµών όχι σαν απλή τροφική αλυσίδα και σαν
συµπληρωµατικούς υπηρέτες ή συντρόφους στην καθηµερινότητά
µας που αδειάζει.
Πιστεύω, λοιπόν, ότι ειδικά στη δεύτερη επιτροπή, στο δεύτερο
συµβούλιο που συστήνεται µέσα απ' αυτό το νοµοσχέδιο, υπάρχει
ένας πλεονασµός. Είναι η επικύρωση της ανυπαρξίας εκ µέρους
πανεπιστηµιακών παραγόντων ιατρικών σχολών που δεν έχουν
πράξει το καθήκον τους, δεν έχουν αναλάβει πρωτοβουλία.
Αντίθετα -και τελειώνω- και στις δύο περιπτώσεις χρηµατοδοτούνται
µελέτες, χρηµατοδοτούνται έρευνες, ενώ η πραγµατικότητα από
µόνη της είναι τόσο καταφανής που µόνο το άνοιγµα της κόρης του
οφθαλµού µας θα έφθανε να τη διαπιστώσει αρκεί να άνοιγαν τα
µάτια µας µαζί µε την καρδιά µας παραµερίζοντας τα ιδιοτελή
συµφέροντα, τις κατεστηµένες εξουσίες µας και όλα εκείνα που
αλλοτριώνουν την παρουσία µας και στο Κοινοβούλιο ακόµα. Γιατί
ξεχνάµε ότι ως άνθρωποι είµαστε πολυδιάστατοι και έχουµε µία
οντολογική ύπαρξη που για να υπάρξει δεν µπορεί να υπάρξει µόνο
σαν τεχνική της πολιτικής και του λόγου, αλλά πρέπει να υπάρξει
µέσα από βιώµατα, µέσα από συναισθήµατα και από αξίες
καθηµερινής ζωής που θα µας φέρει κοντά σε αλήθειες που δεν
οµολογούνται εύκολα, αλλά κυρίως δεν τυποποιούνται σε καµία
περίπτωση για να εµπορευµατοποιηθούν από κανέναν.
Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Αγγουράκης έχει το
λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΓΓΟΥΡΑΚΗΣ: Κύριοι Βουλευτές, θα
προσπαθήσω να αναπτύξω λίγο τη θέση του κόµµατός µας όσον
αφορά το Εθνικό Συµβούλιο για τη Βιοηθική.
Κατ' αρχήν επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να εκφράσω την απορία
µου για το γεγονός ότι τουλάχιστον µέχρι στιγµής από τους
συναδέλφους που µίλησαν, αλλά και από τον κύριο Υπουργό, δεν
άκουσα να γίνεται καµία αναφορά στο γεγονός ότι η Βουλή µας, η
Ελληνική Βουλή όχι απλώς έχει µία επιτροπή η οποία προσπαθεί
να ασχοληθεί µε τις επιπτώσεις της τεχνολογίας σε όλες τις πλευρές
της οικονοµικής και κοινωνικής ζωής, αλλά ειδικά για το θέµα που
συζητάµε υπήρχε και ειδική συνεδρίαση και µάλιστα πριν από
µερικούς µήνες.
Το αντίκειµενο της συγκεκριµένης επιτροπής της Βουλής για την
αποτίµηση της τεχνολογίας, όπως ονοµάζεται, ήταν ακριβώς το
θέµα που συζητάµε σήµερα. Οι εξελίξεις στον τοµέα της γενετικής
µηχανικής, κοινωνικές, ηθικές και άλλες συνέπειες.
Ειλικρινά µου κάνει εντύπωση -και είναι καλοπροαίρετη αυτή η
παρατήρηση- το γεγονός ότι ο κύριος πρόεδρος της επιτροπής µας
δεν συµµετέχει στη σηµερινή µας συζήτηση. Θα ήταν νοµίζω πολύ
χρήσιµη και για όλους βοηθητική η ανάγνωση, αν θέλετε, των όσων
ειπώθηκαν σε εκείνην τη συζήτηση και τα συµπεράσµατα που
βγήκαν.
Σας διαβεβαιώνω, ότι τουλάχιστον όσο µε αφορά, τα πράγµατα δεν
είναι διόλου απλά και οπωσδήποτε το προτεινόµενο σχέδιο νόµου -
νοµίζω- ότι δεν µπορεί να τα αντιµετωπίσει.
Επιτρέψτε µου επίσης εισαγωγικά να πω το εξής: 'Ολοι µας νοµίζω
θα έχουµε υπόψη µας ένα χθεσινό συµβάν. Μάθαµε για πολλοστή
φορά ότι από την ελληνική αγορά αποσύρθηκε ένα φάρµακο
κάποιας ξένης εταιρείας που ήταν ενάντια στη νόσο του πάρκισον
διότι, λέει, υπήρχαν στη χώρα µας τρεις νεκροί.
Και βέβαια, τίθεται το απλό ερώτηµα: Μα, πώς είναι δυνατόν δύο,
τρία χρόνια πριν από το τέλος του 21ου αιώνα, όταν υπάρχει µία
τέτοια συσσώρευση πλούτου, όταν υπάρχουν τέτοιες επιστηµονικές
και τεχνολογικές δυνατότητες να αντιµετωπίζονται τέτοια φαινόµενα;
Ποιος θα πληρώσει για το συγκεκριµένο συµβάν; Αυτό δεν είναι
καµία µοµφή. Πιστεύω ότι και ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκου
έκανε πολύ καλά τη δουλειά του και οι αρχές της χώρας µας έκαναν
πάρα πολύ καλά τη δουλειά τους.'Οµως, συµβαίνουν. Συµβαίνουν
και στη χώρα µας, συµβαίνουν και στις πιο αναπτυγµένες χώρες.
Τρίτο παράδειγµα, επειδή έγινε πολλή συζήτηση για το παράδειγµα
της Γαλλίας. Βεβαίως, στη Γαλλία υπάρχει ένα συµβούλιο παρόµοιο
µε αυτό που συζητάµε. ∆έστε όµως τι έγινε και στην αναπτυγµένη
Γαλλία. Πριν από µερικά χρόνια το Εθνικό Συµβούλιο Βιοηθικής
έβγαλε το πόρισµα ότι δεν επιτρέπεται η καταγραφή του γενετικού
κώδικα για χρήση της Αστυνοµίας, διότι αυτό θίγει την
προσωπικότητα του ατόµου. Πληροφορούµε ότι φέτος το ίδιο
συµβούλιο βγάζει απόφαση ότι επιτρέπεται, µε το επιχείρηµα ότι
αυτό γίνεται στις Ηνωµένες Πολιτείες.
Τα λέω όλα αυτά, αγαπητοί συνάδελφοι, γιατί πιστεύω ακράδαντα
ότι µία κοινωνία η οποία βασίζεται στο κέρδος, όπου η ιδιωτική
ιδιοκτησία είναι απαραβίαστη και όπου το βιοµηχανικό και εµπορικό
απόρρητο είναι απαραβίαστο, δεν µπορεί να επέµβει, να ελέγξει, να
κατευθύνει, εάν θέλετε, την πορεία της επιστηµονικής και
τεχνολογικής έρευνας. ∆ιότι η οποιαδήποτε επιτροπή σε
οποιαδήποτε χώρα του καπιταλιστικού κόσµου θα βρει µπροστά
της κλειστές τις πόρτες της οποιασδήποτε πολυεθνικής, η οποία
κάνει έρευνα σε αυτόν τον τοµέα. Και δεν θα έχει κανείς το δικαίωµα
να επέµβει να δει σε ποιο τοµέα και τι ερευνά.
'Οτι τα πράγµατα είναι πολύ προχωρηµένα σε αρνητική κατεύθυνση
από την άποψη αυτή, το γνωρίζουµε επίσης και από τα στοιχεία
που υπάρχουν στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, όπως και στις Ηνωµένες
Πολιτείες.
Υπήρχε µία συµφωνία µεταξύ αυτών των δύο πόλων για την

αποκωδικοποίηση του ανθρώπινου γονιδίου. Υπήρχαν συνεργασίες
σε διεθνές επίπεδο, υπήρχε η συµφωνία τα αποτελέσµατα να είναι
ελεύθερα και να έχουν πρόσβαση όλοι οι επιστήµονες και υπάρχει
και ένα χρονικό όριο µέχρι το 2000 και το 2001 να ολοκληρωθεί η
αποκωδικοποίηση όλου του γενετικού κώδικα του ανθρώπου, που
είναι ουσιαστική προϋπόθεση για να προχωρήσουν τα υπόλοιπα
περί κλωνοποίησης ή µη, µερικής ή ολικής του ανθρώπου.
Τι µαθαίνουµε από τον Τύπο; Μαθαίνουµε ότι ήδη υπάρχουν δύο
αµερικανικές πολυεθνικές, οι οποίες έχουν αποκωδικοποιήσει
πλήρως τον ανθρώπινο κώδικα, δεν δηµοσιεύουν τα αποτελέσµατά
τους, διότι θέλουν βεβαίως να βγάλουν το µεγάλος κέρδος από την
εµπορία των όποιων προϊόντων ή των όποιων εφαρµογών θα
κάνουν στο άµεσο µέλλον. Καµία επέµβαση. Αυτά δεν συµβαίνουν
στην Ελλάδα που δεν έχει επιτροπή, συµβαίνουν στις Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής που έχει, όπως οι περισσότεροι από µας
γνωρίζουµε, αντίστοιχη επιτροπή δίπλα στο αµερικάνικο Κογκρέσο.
Μία τέταρτη γενική παρατήρηση είναι η εξής: Νοµίζουµε ότι το
γεγονός ότι συζητάµε για τη συγκρότηση αυτών των επιτροπών,
σχετίζεται περισσότερο µε τις επιπτώσεις που έχει µία
παρατεταµένη οικονοµική κρίση στο πολιτικό σύστηµα και µε την
προσπάθεια των κυβερνώντων να κατευθύνουν τη δυσαρέσκεια του
κόσµου µε την κρίση, µε τη φτώχεια, µε τα αδιέξοδα στην ίδια την
επιστήµη.
Θα θυµίσω ότι έχει αλλάξει πραγµατικά ριζικά η τοποθέτηση του
κόσµου απέναντι στα ζητήµατα αυτά. Θα θυµόσαστε ότι πριν από
µερικά χρόνια -δεν είναι και τόσα πολλά- είχαν εναποθετηθεί πολλά
σε αυτήν τη χώρα στην τεχνολογία.
'Ηταν το περιβόητο τρένο της τεχνολογίας, το οποίο θα έλυνε όλα τα
προβλήµατα. Γιατί δεν εναποθέτουµε και σήµερα τις ελπίδες µας
στην τεχνολογία η οποία θα µας λύσει όλα τα προβλήµατα, αλλά
ψάχνουµε να βρούµε µορφές που να προστεύσουν το ανθρώπινο
είδος από τις αρνητικές επιπτώσεις της τεχνολογίας. Γιατί δεν
υπήρχε πουθενά στον κόσµο, εάν θέλετε επιτροπή ηθικών
ζητηµάτων για την πυρηνική ενέργεια.
Οι επιπτώσεις από την πυρηνική ενέργεια στο ανθρώπινο γένος
είναι µικρότερες απ' αυτές της βιοτεχνολογίας; ∆εν νοµίζω.
Κατά συνέπεια, πιστεύω -πέρα από προθέσεις, που µπορεί να
υπάρχουν- ότι ο βασικός σκοπός αυτών των επιτροπών είναι στην
πραγµατικότητα να προστατεύσουν, αν θέλετε, τις συγκεκριµένες
έρευνες και τους συγκεκριµένους τοµείς από την εξουσία του
µεγάλου πολυεθνικού κεφαλαίου και απλώς να καθησυχάζουν τους
πολίτες γύρω από τις εξελίξεις και όχι να τους διαφωτίζουν, όχι να
βοηθάνε, όχι να οδηγούν σε δράση και σε παρέµβαση. Απ' αυτήν
την άποψη είναι ιδιαίτερα άσχηµα τα πράγµατα στη χώρα µας.
Πρώτα απ' όλα είµαστε σε µία χώρα όπου το ποσοστό για την
έρευνα και την ανάπτυξη της τεχνολογίας είναι από τα χαµηλότερα,
είναι 0,45% του ΑΕΠ. Και προσωπικά έχω ένα ερώτηµα αν µε αυτό
το ποσοστό είναι δυνατόν να τίθενται τα µεγάλα προβλήµατα στην
Ελλάδα, ενδογενώς εννοώ. Τα µεγάλα προβλήµατα που
δηµιουργούν αυτές οι έρευνες, χωρίς αυτό να σηµαίνει ότι
υποτιµάµε την πραγµατικά πολύ σπουδαία εργασία που γίνεται σε
µία σειρά από ερευνητικά κέντρα και πανεπιστήµια της χώρας µας
ειδικά σ' αυτούς τους τοµείς.
Εν πάση περιπτώσει, δεν µπορώ να φανταστώ ότι τις επιπτώσεις
στον άνθρωπο θα τις ανακαλύψουµε ξανά στην Ελλάδα, από τη
στιγµή που δεν έχουν ανακαλυφθεί σε άλλες χώρες. Τι θα κάνουµε;
Θα ανακαλύψουµε ξανά την Αµερική; Τα ηθικά προβλήµατα και οι
επιπτώσεις, είναι τα ίδια, είτε µιλάµε για Ηνωµένες Πολιτείες είτε
µιλάµε για Ελλάδα είτε µιλάµε για Γαλλία είτε µιλάµε για
οποιαδήποτε άλλη χώρα. Βεβαίως υπάρχουν και τα διάφορα
οργάνα στο Ευρωκοινοβούλιο, η ΣΤΟΑ παραδείγµατος χάρη κλπ.
Με αυτήν την έννοια νοµίζω ότι δεν βοηθάει η σύνθεση της
επιτροπής έτσι όπως είναι. Να γίνει επιτροπή, αλλά το θέµα είναι τι
κύρος   θα   έχει   όταν   τους   πέντε,  έξι επιστήµονες θα τους
ορίζει ο κύριος Πρωθυπουργός. ∆εν τους εκλέγει
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έστω το Εθνικό Γνωµοδοτικό Συµβούλιο 'Ερευνας, το οποίο
υπάρχει και του οποίου σκοπός είναι ακριβώς αυτό, να επιτρέψει
µία παρέµβαση, αν θέλετε, της κοινωνίας στο πού πάει η έρευνα,
ποιους τοµείς επιλέγουµε, ποιες είναι οι κοινωνικές επιπτώσεις και
τι θα κάνουµε. Eίναι ο ν. 1514 για την έρευνα.
Γιατί να µην επιλέγονται µε µία διαδικασία µέσω του ΕΓΣΕ και
πρέπει να τους ορίζει ο κύριος Πρωθυπουργός; Τι αξιοπιστία θα
έχουν οι όποιες µελέτες και έρευνες θα γίνουν, οι οποίες θα γίνουν
κατά ανάθεση σε οµάδες ερευνητών, οι οποίοι ερευνητές όσο και
σπουδαίοι να είναι, ακριβώς επειδή θα είναι ερευνητές, κανείς δεν
µπορεί να αφαιρεθεί από το γεγονός ότι σήµερα θα µας πουν κάτι
και µετά από δέκα χρόνια θα πουν κάποια άλλα πράγµατα, διότι
έτσι προχωράει η έρευνα; Γιατί αυτές οι µελέτες να µην ανατεθούν
σε ιδρύµατα, σε ινστιτούτα, σε θεσµούς;
Τέλος, καταλαβαίνετε ότι και αυτή η υπόθεση του απόρρητου είναι
πάρα πολύ σοβαρή. Τι θα κάνουµε; Είναι ένας επιστηµονικός
φορέας. Πάµε να αντιµετωπίσουµε δυσπιστία της κοινωνίας µε
απόρρητο; Μα, πώς είναι δυνατόν να πιστέψει η κοινωνία ότι αυτά
που λέει η επιτροπή αυτή είναι έτσι και δεν είναι αλλιώς, ότι δεν
κρύβονται κάποια πράγµατα, όταν υπάρχει αυτό το θέµα και όταν
πολύ περισσότερο σας έχω πει ότι υπάρχει ούτως ή άλλως το
εµπορικό και το βιοµηχανικό απόρρητο;
Γι' αυτόν το λόγο εµείς δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε το
σχέδιο νόµου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Στάθης έχει το λόγο.
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πάρα πολύ
θετικό το γεγονός ότι ο Υπουργός Εσωτερικών πήρε αυτήν την
πρωτοβουλία και έφερε αυτό το νοµοσχέδιο για συζήτηση και
ψήφιση, που προβλέπει τη σύσταση της επιτροπής, που απ' ότι
τώρα γνωρίζουµε, θα είναι συµβούλιο. 'Οπως λένε, αν θέλεις να
αφήσεις κάτι σε εκκρεµότητα, ανέθεσέ το σε µία επιτροπή. Οπότε
µε το συµβούλιο αναβαθµίσαµε αµέσως όλη αυτήν την ιδέα και το
περιεχόµενό της. Ελπίζουµε ασφαλώς µε το συµβούλιο τα
πράγµατα να πάνε καλύτερα.
Αυτό που θεωρώ εγώ πιο σηµαντικό, κύριε Υπουργέ, είναι ότι µας
δίνετε η ευκαιρία να συζητήσουµε γι' αυτά τα ζητήµατα. Πολλές
φορές έχουµε και την εσφαλµένη άποψη ότι εµείς οι 'Ελληνες
είµαστε οι τελευταίοι των Μοϊκανών, αν και θα έπρεπε να
γνωρίζουµε ότι στο 18ο αιώνα (1797) υπήρξε η διακήρυξη του Ρήγα
Βελεστινλή για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, ο νεοφωτισµός του
νεοελληνικού κράτους (1821), της νέας εποχής του Ελληνισµού,
που µίλησε γι' αυτά τα δικαιώµατα του ανθρώπου.
∆εν είναι σηµαντικό ότι περιµένει κανείς από ένα δηµοκρατικό
πολίτευµα να προάγει και να προστατεύει τα δικαιώµατα του
ανθρώπου περισσότερο από ένα απολυταρχικό; Πρόσφατα
κάποιος φίλος µου εξιστόρησε ένα συµβάν. 'Οταν πήγε στις
Βρυξέλλες, επισκέφθηκε το Βατερλώ όπου υπάρχει το µεγάλο
µνηµείο που έκτισαν εκεί οι βασιλιάδες νικητές όταν νίκησαν και
εξόντωσαν την ισχύ του Ναπολέοντα, ο οποίος από κοινός έγινε
µέγας αυτοκράτορας που έχρησε τον εαυτό του "βασιλιά". Ως
γνωστόν µέχρι τότε υπήρχαν βασιλιάδες µόνο "ελέω Θεού". Του
έκανε εντύπωση αυτό το µνηµείο των βασιλιάδων. Στη συζήτηση µε
ρώτησε: Ξέρεις πού έγινε η µάχη της Σαλαµίνας; Ναι, του
απήντησα, στη θάλασσα που περιβρέχει τη Σαλαµίνα. Αλλά πού
ακριβώς, ξέρεις πού έχει γίνει; Είπα "δεν έχω περάσει από εκεί.
'Εχουµε και συνάδελφο στην αίθουσα αυτή από εκείνη την περιοχή
που θα µπορούσε να µας πει πού ακριβώς. 'Ηθελε να πει ότι εµείς
δεν έχουµε ένα πιο επιβλητικό µνηµείο όπου εκεί µία δηµοκρατική
κυβέρνηση κατατρόπωσε, σταµάτησε το δεσποτισµό.
Γίνεται συζήτηση γι' αυτό το πολύ σηµαντικό θέµα των δικαιωµάτων
του ανθρώπου. Οι 'Ελληνες έχουν µία βαθιά παράδοση σε αυτό,
παρά το ότι αµελούµε και δεν την αναδεικνύουµε. Το ότι είµαστε µία
περισσότερο δηµοκρατική χώρα σε πολλούς τοµείς, αυτό είναι ένα

γεγονός. Ακόµη και η επανάσταση του 1821 είχε ως πρώτο µέληµα
να φτιάξει µία δηµοκρατική κυβέρνηση. Μετά µας έφεραν ελέω
Θεού το βασιλιά. Αλλά η επανάσταση του 1821 έγινε η αφορµή της
σύστασης και ίδρυσης της δηµοκρατικής κυβέρνησης εκείνην την
εποχή. Πρέπει εποµένως να αισθανόµαστε κάποια ιδιαίτερη
περηφάνεια. Γιατί εγώ πιστεύω πως η πορεία των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων εξαρτάται από το τι δηµοκρατικό πολίτευµα έχεις.
Ασφαλώς θετικό είναι ότι θα υπάρξει αυτό το Συµβούλιο, που θα
έχει ως κύριο αντικείµενο την προστασία των δικαιωµάτων του
ανθρώπου. Οπωσδήποτε όµως όταν το δηµοκρατικό πολίτευµα
λειτουργεί και αποδίδει, είµαι βέβαιος ότι όλα αυτοµάτως παίρνουν
το δρόµο τους, όπως αρµόζει σε ένα δηµοκρατικό πολίτευµα.
Γίνεται έντονη συζήτηση για τα ανθρώπινα δικαιώµατα στις µέρες
µας, ιδιαίτερα µετά την κατάργηση του υπαρκτού σοσιαλισµού. ∆εν
ακούµε τίποτε περισσότερο παρά αυτό. Παράλληλα, αυτό που
παρατηρώ είναι ότι όλο και περισσότερο θύµατα της σηµερινής
κατάστασης είναι τα ανθρώπινα δικαιώµατα, διότι δεν έχει πάψει ο
πλανήτης να αντιµετωπίζει σοβαρά προβλήµατα, µε τα δύο µέτρα
και δύο σταθµά που επιβάλλουν, ειδικότερα οι ισχυροί. ∆ιότι ο
κουρδικός λαός εξοντώνεται και τα ανθρώπινα δικαιώµατά του πολύ
λίγο αναγνωρίζονται από αυτούς που στα λόγια είναι πρώτοι ενώ
στην πράξη τα αντιµάχονται.
Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να κάνω αναφορά σε αυτά που είπε
ο κ. Χρυσανθακόπουλος "δεν θα πρέπει αυτός ο προσανατολισµός
να έχει ως στόχο και το εξωτερικό µας περιβάλλον; ∆εν πρέπει να
περιοριζόµαστε σε µία αυτοκριτική". Εγώ λέω "ασφαλώς θα πρέπει
να είναι µέριµνά µας και φροντίδα. Και θα είναι. ∆ιότι δεν είναι
δυνατόν τα ανθρώπινα δικαιώµατα δίπλα µας και στην περιοχή µας
να είναι υποβαθµισµένα και να περιµένουµε τα δικά µας να πάνε
καλύτερα". Αυτά κάπως αλληλοεξαρτώνται. Οπωσδήποτε
επηρεάζονται. Ως γνωστό η χώρα µας αντιµετωπίζει µία απειλή και
εποµένως η εθνική της ασφάλεια τίθεται υπό αµφισβήτηση. Αυτές οι
συνθήκες ασφαλώς µπορούν να επηρεάσουν κατά κάποιο αρνητικό
τρόπο και κατά κάποιο βαθµό τα ανθρώπινα δικαιώµατα στη χώρα
µας. Ασφαλώς οι δραστηριότητες του νεοσύστατου συµβουλίου θα
αναφέρονται σε ένα σύνολο δραστηριοτήτων που θα επεκτείνεται
και πέραν των συνόρων µας και έτσι πρέπει να είναι. 'Αλλωστε η
εµπλοκή µας -ως Κυβέρνηση αλλά και ως συµβούλιο και ως φορείς
στους διάφορους διεθνείς οργανισµούς- αυτό το νόηµα θα έχει.
Βέβαια, εάν επιθυµούµε να βάλουµε σε τάξη κάποια πράγµατα που
σήµερα δεν είναι, θα πρέπει να επισηµάνουµε και τις αιτίες. Τα
διαπλεκόµενα συµφέροντα, όπως εµφανίζονται σήµερα στη χώρα,
επηρεάζουν θετικά ή αρνητικά την πορεία και την εξέλιξη των
δικαιωµάτων του ανθρώπου στον τόπο µας; Ασφαλώς αρνητικά.
Επίσης, η κρατική διαφθορά επηρεάζει αρνητικά αυτήν την πορεία.
Ακόµη οι συντεχνίες επηρεάζουν αρνητικά αυτήν την πορεία.
Η µεγαλύτερη, όµως, αρνητική επίδραση στα δικαιώµατα του
ανθρώπου ασκείται από τις µεγάλες δυνάµεις και από τους ηγέτες
τους. ∆εν µπορώ παρά να αναφέρω τη στάση του ηγέτη µιας
µεγάλης δύναµης. Παρακολούθησα χθες ένα ντοκυµαντέρ για την
ελληνική χούντα του κ. Μανθούλη το οποίο αναφερόταν στο θέµα
που συζητάµε. Ο αείµνηστος Γεώργιος Παπανδρέου, έλεγε το
ντοκυµαντέρ, που πιεζόταν από τον Τζόνσον (Πρόεδρος τότε των
Η.Π.Α.) να προχωρήσουν σε µια κακή λύση για το Κυπριακό, που
ασφαλώς προτεινόταν από τον Τζόνσον για την εξυπηρέτηση
άλλων συµφερόντων, είπε ότι δεν µπορεί να αναλάβει τέτοιες
ευθύνες διότι δεσµεύεται από το ελληνικό Σύνταγµα, ο Τζόνσον του
απάντησε  "fuck  the  constitution".  Το  λέω  αυτό  για  να  δείτε
πόσο  η  συµπεριφορά  των  ηγετών  των  µεγάλων  δυνάµεων
επηρεάζει  την  πορεία  των  ανθρωπίνων  δικαιωµάτων,  ώστε
σήµερα  να  έχουµε  την  Κύπρο   υπό   την   κατοχή   µιας
δύναµης   την   Τουρκία   η οποία δεν σέβεται   κανένα   δικαίωµα
του   ανθρώπου.  Αυτό   είναι   το   παράπονο   πολλών   λαών   ότι
στην εποχή µας που γίνεται τόσο µεγάλη συζήτηση για τα
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ανθρώπινα δικαιώµατα, αυτά καθηµερινώς υποφέρουν
περισσότερο.
Αυτή η νοοτροπία των µεγάλων χωρών, είναι αυτή που καταστρέφει
και το κλίµα, διότι δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η παγκοσµιοποίηση
της οικονοµίας και η ελεύθερη αγορά µε το φαινόµενο της ασύδοτης
εκµετάλλευσης που εµφανίζεται παγκοσµίως δεν έχει προάγει τα
δικαιώµατα του ανθρώπου. Βλέπουµε αυτήν την ψαλίδα ανάµεσα
στους φτωχούς και τους πλουσίους να ανοίγει ακόµη περισσότερο.
Και αυτό είναι προϊόν µιας περιόδου κατά την οποία κάποιοι
προσπαθούν να µας πείσουν ότι ευηµερούν περισσότερο τα
δικαιώµατα του ανθρώπου σε σύγκριση µε άλλες εποχές. Εγώ δεν
λέω ότι δεν έχουµε πρόοδο. Είναι πρόοδος το ότι πολλοί
περισσότεροι ασχολούνται µε το ζήτηµα της πορείας των
δικαιωµάτων των ανθρώπων.
Τα προβλήµατα της κοινωνίας µας είναι πολλά. Είναι πολύ
σηµαντικό το ότι η Κυβέρνηση µε την πολιτική της και µε αυτήν την
πρωτοβουλία της, προάγει αυτήν την πορεία. Και η Εκκλησία
συντελεί προς αυτήν την κατεύθυνση. 'Ακουσα τις πρόσφατες
δηλώσεις του Αρχιεπισκόπου ότι οι Ορθόδοξοι 'Ελληνες δεν είναι
ρατσιστές, ότι δεν πρέπει να είµαστε ρατσιστές και ότι πρέπει όλους
να τους θεωρούµε αδελφούς µας.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Εσείς περιµένατε τον Αρχιεπίσκοπο να τα πει
αυτά;
ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΣΤΑΘΗΣ: 'Οχι. Είναι σηµαντικό όµως το ότι οι ηγέτες
διέπονται από µια θετική νοοτροπία απέναντι σ'αυτά τα ζητήµατα.
Γι' αυτό αναφέρθηκα στον Τζόνσον, που ασφαλώς δεν ήταν ο
Τζόνσον ο µόνος υπαίτιος. 'Ηταν το κατεστηµένο των ΗΠΑ που είχε
αυτές τις νοοτροπίες µε στόχο ασφαλώς την προώθηση κάποιων
συµφερόντων των ΗΠΑ. Με αυτήν την έννοια είπα ότι το θεωρώ
θετικό.
Πιστεύω ότι από αυτήν τη συζήτηση θα βγούµε περισσότερο
κερδισµένοι γιατί η Ελλάδα έχει µια παράδοση δηµοκρατικότητας
που είναι συνδεδεµένη µε την καλή πορεία των δικαιωµάτων του
ανθρώπου.
Θα ψηφίσω αυτό το νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, µε µεγάλη µου
χαρά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, έχουν
τελειώσει οι εγγεγραµµένοι που ήταν στον κατάλογο και θα κάνω
µια πρόταση. Επειδή το θέµα έχει εξαντληθεί µε τις πάρα πολλές
τοποθετήσεις, να δευτερολογήσουν όσοι θέλουν και να επεκταθούν
συγχρόνως στην ενότητα όλων των άρθρων µαζί. Βεβαίως, θα
υπάρχει κάποια άνεση. Πρώτα βέβαια θα ψηφίσουµε την αρχή και
µετά τα επιµέρους άρθρα.
Κύριε Υπουργέ, σίγουρα δεν έχετε αντίρρηση;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Οχι, καθόλου. Απλώς θέλω να
κάνω µερικές τελικές διατυπώσεις.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Βεβαίως, να τις κάνετε
τώρα για να τις λάβουν υπόψη οι κύριοι συνάδελφοι όταν θα
τοποθετηθούν.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Για να ανακεφαλαιώσω λοιπόν.
Κατ'αρχήν έχει κατατεθεί ένα κείµενο το οποίο επιφέρει ορισµένες
τροποποιήσεις, έχει διανεµηθεί και έχει δοθεί και στα Πρακτικά.
Ισχύει απολύτως.
'Υστερα έγινε µια πρόταση από τον κ. Στεφανή να αλλάξει ο όρος
"εθνικές επιτροπές" και να µπει ο όρος "εθνικά συµβούλια".
∆εχόµαστε αυτήν την αλλαγή. 'Ετσι θα έχουµε εθνικό συµβούλιο για
τα δικαιώµατα του ανθρώπου και εθνικό συµβούλιο για την
βιοηθική.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Γιατί;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Γιατί ανέπτυξε, αγαπητέ
συνάδελφε, µία επιχειρηµατολογία η οποία ήταν επαρκέστατη,
καθώς και το προσωπικό του κριτήριο.
Επίσης, έκανε ο συνάδελφος κ. Παυλόπουλος µία παρατήρηση την

οποία δεχθήκαµε και θέλω να την επαναδιατυπώσω. Αφορά το
άρθρο 1 παράγραφος 6, προστίθεται εδάφιο ι' το οποίο λέει:
Εξετάζει την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις
διατάξεις του ∆ιεθνούς ∆ικαίου για την προστασία των δικαιωµάτων
του ανθρώπου και εκφέρει σχετική γνώµη προς τα αρµόδια όργανα
της πολιτείας.
Επίσης, στο άρθρο 1 παράγραφος 6, σηµείο α' -ήταν και αυτό µια
πρόταση του κ. Στεφανή- σας διαβάζω: "Εξετάζει ζητήµατα σχετικά
µε την προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου", εδώ
προστίθεται, "τα οποία µπορεί να αφορούν άτοµα ή οµάδες" και
συνεχίζει κανονικά, "που τις θέτει η Κυβέρνηση ή η ∆ιάσκεψη των
Προέδρων κλπ."
Αυτές είναι οι διατυπώσεις, κύριε Πρόεδρε, για να κάνουν οι
συνάδελφοι τις τοποθετήσεις τους στη συζήτηση των άρθρων.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παυλόπουλος έχει το
λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν και µπορεί να
κατηγορηθώ ότι βυζαντινολογώ αυτήν τη στιγµή εγώ θα διαφωνήσω
µε τον κ. Στεφανή γιατί η άσκηση ενός δικαιώµατος µπορεί να είναι
συλλογική. Τα δικαιώµατα του ανθρώπου δεν ανήκουν σε οµάδες
και εποµένως ο όρος που χρησιµοποιεί ο κ. Στεφανής στην
περίπτωση αυτή είναι αδόκιµος. Ορθώς το είχατε στην πρώτη σας
διατύπωση. 'Αλλο η συλλογική άσκηση του δικαιώµατος που είναι
αυτονόητη και δεν προσθέτει τίποτα το κείµενο αυτό και άλλο να
µιλάµε για δικαιώµατα οµάδων. Οµάδες που έχουν δικαιώµατα από
πλευράς ∆ιεθνούς ∆ικαίου είναι π.χ. οι µειονότητες, οι οποίες
προστατεύονται από τις διατάξεις του ∆ιεθνούς ∆ικαίου.
Θα σας παρακαλούσα πολύ να το ξανασκεφθείτε γιατί και αδόκιµος
είναι ο όρος και περισσότερα προβλήµατα δηµιουργεί απ'όσα
προσπαθεί να επιλύσει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κουβέλης έχει το
λόγο.
Κύριε Κουβέλη, θα σας παρακαλούσα να επεκταθείτε και στα
άρθρα.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντοµος.
Θα παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό να αποδεχθεί τον όρο "Εθνική
Επιτροπή". ∆εν είναι σωστή η παρατήρηση του κ. Στεφανή. Μη σας
συγκινεί η παρατήρηση η οποία έχει κάνει. ∆εν είναι δόκιµη. Αφήστε
όλα τα άλλα. Αφήστε το ως έχει. 'Εχουµε τις επιφυλάξεις µας και τις
διατυπώσαµε. Παρ'όλα αυτά, είπαµε ότι θα ψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο, διότι είναι ένα βήµα προς θετική κατεύθυνση, αλλά όλα
τα άλλα βεβαιωθείτε ότι δεν ωφελούν.
Με αυτές τις παρατηρήσεις, κύριε Υφυπουργέ, σας παρακαλώ πολύ
να εµµείνετε στην επιλογή του ονόµατος που έχετε επιλέξει ευθύς εξ
αρχής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριοι συνάδελφοι, να
τηρήσουµε τη σειρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ορίστε, κύριε Τσαφούλια,
έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΑΦΟΥΛΙΑΣ: Θα είµαι σύντοµος, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω, ότι δεν πρέπει να επιµείνετε στο θέµα του απορρήτου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Λάλος έχει το λόγο.
ΚΑΝΕΛΛΟΣ ΛΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα συµφωνήσω και εγώ µαζί
σας, ότι σχεδόν το θέµα έχει εξαντληθεί. 'Ο,τι και αν
προσπαθήσουµε να πούµε αυτήν την ώρα, θα είναι πλεονασµός.
Εκτός αυτού δεν έχω να κάνω καµία παρατήρηση στα άρθρα. Ο
κύριος Υφυπουργός αποδέχεται σχεδόν όλες τις προτάσεις των
συναδέλφων.
Πιστεύω, ότι το τελικό κείµενο είναι στη σωστή κατεύθυνση και είναι
αποδεκτό από την Πλειοψηφία της Βουλής. Συνεπώς δεν έχω να
προσθέσω τίποτε παραπάνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Φούσας έχει το λόγο.
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ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Θα ήθελα να πω ότι έχω µία απορία για τη
στάση γενικότερα της Κυβέρνησης σε ένα τόσο σοβαρό
νοµοσχέδιο.
Πρώτα-πρώτα οφείλω να παρατηρήσω και εγώ ότι δεν
αντιλαµβάνοµαι τι είναι αυτό που σας έκανε µέσα σε δύο λεπτά, σε
πέντε λεπτά -µία παρέµβαση του κ. Στεφανή, που υποτίθεται πως
το νοµοσχέδιο το επεξεργάστηκαν όλοι οι σύµβουλοί σας στο
Υπουργείο, το επεξεργάστηκε ο Υπουργός, ο Υφυπουργός, όλοι οι
αρµόδιοι- να αλλάζετε ακόµα και την ονοµασία και των δύο
επιτροπών.
Το συζητήσαµε στη ∆ιαρκή Επιτροπή. Εγώ δεν έχω αντίρρηση αν
θα επιτραπεί συµβούλιο. Θέλω όµως να πω, ότι µου προκαλεί
εντύπωση -και µάλιστα την τελευταία ώρα που τόσο καλό κλίµα
επικράτησε σε αυτήν τη συζήτηση και βεβαίως δεν αλλάζει τη θετική
µας ψήφο στο νοµοσχέδιο αυτό-ο τρόπος που νοµοθετείτε, ο
τρόπος που έρχονται τα θέµατα και αµέσως αλλάζετε γνώµη.
Θα µπορούσε κανείς να πει, ότι ασφαλώς αυτό είναι θετικό. ∆ιότι ο
Υπουργός δείχνει µία κατανόηση, ακούει ασφαλώς τους Βουλευτές
και το θεωρώ γενικώς θετικό αυτό.
Είναι πολύ χαρακτηριστικό, ότι το σύνολο περίπου των διατάξεων
έχει διαµορφωθεί, έχει αλλάξει, διότι έχουν υιοθετηθεί οι προτάσεις
όχι µόνο οι δικές µου ως εισηγητού και άλλων Βουλευτών του
κόµµατός µου, αλλά και όλων των κοµµάτων. Αυτό βεβαίως είναι
θετικό ότι το αποδέχεσθε. Βεβαίως, είναι θετικό ότι από πλευράς
µας κάναµε µία ουσιαστική και χρήσιµη εργασία. Αλλά δεν είναι
καθόλου θετικό, δεν είναι καλή εικόνα, όπως εµφανίζονται
επεξεργασµένα τα νοµοσχέδια από τους αρµόδιους και έρχονται
στη Βουλή. Οφείλω να σας πω, ότι µου κάνει πολύ κακή εντύπωση.
Σηµειώνω την καλή σας διάθεση, αλλά δεν σηµειώνω την καλή
προετοιµασία.
Μία δεύτερη παρατήρηση: Θα σταθώ µόνο σε τρία θέµατα που τα
θεωρώ πολύ σοβαρά.
Η Επιστηµονική Επιτροπή πράγµατι έχει πολλές χρήσιµες
παρατηρήσεις.
Στέκοµαι πρώτα-πρώτα στην πρώτη παρατήρησή µου όσον αφορά
τις αρµοδιότητες της πρώτης επιτροπής. Τη χαρακτηρίσαµε την
επιτροπή αυτή ότι έχει γενικές, αόριστες, αναποτελεσµατικές
αρµοδιότητες. Κατά τον ίδιο τρόπο δέχεται στη σελίδα 3 και
επιστηµονική επιτροπή.
Επίσης, σας µίλησα προηγουµένως -και θα επανέλθω στο θέµα
αυτό- ότι πράγµατι θα πρέπει να είναι εκπρόσωποι στις επιτροπές,
εγώ είπα της Εκκλησίας της Ελλάδος. Εδώ, όµως, µε παρατήρηση
βλέπω -θέµα στο οποίο αναφέρθηκε και ο Υπουργός κατά την
οµιλία του- ότι πράγµατι θα πρέπει να συµπεριλαµβάνονται
εκπρόσωποι τάσεων φιλοσοφικής και θρησκευτικής σκέψης, κάτι
όµως που δεν το αποδέχεσθε.
Και τρίτη παρατήρησή µου πολύ συνοπτικά από την έκθεση της
Επιστηµονικής Επιτροπής, είναι ότι η Επιστηµονική Επιτροπή
οµιλεί για τις επιτροπές, για τα συµβούλια, ότι είναι πολυάριθµα και
ασφαλώς δεν θα µπορούν να λειτουργήσουν αποδοτικά.
Θέλω, λοιπόν, τώρα να αναφερθώ σε δυο ειδικότερα θέµατα, στο
θέµα το οποίο προσπάθησε ο κύριος Υπουργός να το ξεπεράσει,
αλλά εµένα µου προκαλεί εντύπωση. Πράγµατι και σ'αυτό
αναφέρθηκε ο κ. Στεφανής και δεν το υιοθετήσατε. Πράγµατι, το
παρατήρησε διότι έτσι είναι. Ενώ, λοιπόν, έχετε κατ'αρχήν το νόµο
2071/92 -και οµιλεί για συµβούλια ο νόµος αυτός- ενώ έχετε µετά
ταύτα άλλη ρύθµιση µε το νόµο 2519 -και οµιλεί για εθνική επιτροπή
βιοηθικής και δεοντολογίας αυτός ο νόµος- και ενώ έχετε µετά ταύτα
και συγκροτείτε επιτροπή 5/6/98, έρχεστε την επόµενη και κάνετε
µια τέταρτη επιτροπή, και µάλιστα σηµειώστε, κύριοι συνάδελφοι,
χωρίς να υπάρχει ειδική διάταξη στο κείµενο του νόµου που να
καταργεί αυτές τις προηγούµενες επιτροπές ή συµβούλια ή άλλως
δεν ξέρω πώς το εννοείτε. 'Εκανε µια προσπάθεια να µας πει ο
κύριος Υπουργός, ότι ξέρετε, αυτές οι επιτροπές είναι κατά κλάδο,
εδώ είναι γενική επιτροπή που συντονίζει. ∆εν είναι έτσι. Θα
υπάρξει ασφαλώς επικάλυψη.
Και το χειρότερο -λυπάµαι, θα το χαρακτηρίσω αυτό µε όλην την
καλή µου διάθεση που επέδειξα και εγώ και όλοι µας στην επιτροπή

αλλά και σήµερα-φοβάµαι πως εκείνοι οι οποίοι σχεδίασαν,
µελέτησαν και κατήρτισαν το νοµοσχέδιο, αγνοούσαν την ύπαρξη
των προηγουµένων νοµοθετηµάτων. Αυτή πρέπει να είναι η µόνη
αλήθεια. Λάβετέ το, λοιπόν, υπόψη σας. Βάλτε µια διάταξη ότι
τουλάχιστον δεν θα ισχύουν αυτές οι επιτροπές, γιατί αλλιώς θα
έχουµε πλήρη επικάλυψη.
Και το τελευταίο, το οποίο για µένα, είναι το πιο σοβαρό, το
απόρρητο.
(Στο σηµείο αυτό, κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµιλίας
του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, και δευτερολογώ και οµιλώ κατ' άρθρον.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα έχετε όση άνεση
χρόνου θέλετε και σεις και οι άλλοι συνάδελφοι.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ : Στο θέµα του απορρήτου, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι ιδιαίτερα απόλυτος µε τις εξής
παρατηρήσεις: ∆ιατυπώθηκαν τρεις απόψεις. Στο νοµοσχέδιο
αναφέρεται, ο Πρόεδρος -προσέξτε µε- µπορεί να λαµβάνει γνώση
εγγράφων -ο Υπουργός είπε ότι οµιλεί µόνο για δηµόσια έγγραφα-
και άλλων στοιχείων που χαρακτηρίζονται ως απόρρητα. Ούτε για
δηµόσια έγγραφα οµιλεί ούτε για έγγραφα µόνο. Αυτή είναι η πρώτη
παρατήρηση.
Ο Υπουργός είπε ότι αυτό πρέπει να γίνει και ανέπτυξε µια θεωρία
και µια επιχειρηµατολογία.
Η δεύτερη περίπτωση την οποία εγώ υποστηρίζω, είναι ότι δεν
µπορεί να παραβιάζεται το απόρρητο από κανέναν, ούτε και από
την επιτροπή αυτή, χωρίς τις εγγυήσεις που προβλέπει το
Σύνταγµα και οι νόµοι. Και αναφέροµαι ασφαλώς στο άρθρο 19 του
Συντάγµατος, το οποίο οµιλεί για το απόρρητο των επιστολών και
της ελεύθερης ανταλλαγής ή επικοινωνίας µε οποιονδήποτε άλλο
τρόπο, είναι απόλυτα απαραβίαστο. Ο νόµος ορίζει τις εγγυήσεις
υπό τις οποίες η δικαστική αρχή δεν δεσµεύεται από το απόρρητο
για λόγους εθνικής ασφάλειας ή για διακρίβωση ιδιαίτερα σοβαρών
εγκληµάτων.
Υπάρχει και η τρίτη περίπτωση, την οποία υποστήριξαν οι κύριοι
Κουβέλης, Τσαφούλιας και άλλοι συνάδελφοι, να λαµβάνει γνώση
του απορρήτου, όχι µόνο ο πρόεδρος της επιτροπής, αλλά και όλα
τα µέλη της. Ασφαλώς σε καθαρά θεωρητικό επίπεδο δεν
αντιλαµβάνοµαι τη σκέψη -εγώ δεν συµφωνώ µ' αυτήν την άποψη-
αλλά εφ' όσον όµως δεχθούµε ότι ο πρόεδρος της επιτροπής
µπορεί να έχει πρόσβαση σε οποιοδήποτε απόρρητο κόντρα και
προς το Σύνταγµά µας, κόντρα και προς τη νοµοθεσία, κόντρα του
ότι πρέπει µε δικαστικές αποφάσεις να έχουµε πρόσβαση στα
απόρρητα, να λέµε ότι ο πρόεδρος µπορεί να παρεµβαίνει, δεν
µπορούν όµως να παρεµβαίνουν, να λαµβάνουν γνώση τα µέλη. Το
θεωρώ ότι αυτό είναι απαράδεκτο, µειώνει το κύρος της ίδιας της
επιτροπής, ασφαλώς όµως θα πρέπει ούτε ο πρόεδρος, ούτε η
επιτροπή.
Η θέση όµως η δική µου όπως είπα προηγούµενα και υποστηρίζω,
είναι η εξής: Η διάταξη αυτή θα δηµιουργήσει πολλά προβλήµατα.
O πρόεδρος και η επιτροπή ασφαλώς µπορούν να λαµβάνουν
γνώση απορρήτων θεµάτων εγγράφων και άλλων στοιχείων, όπως
λέει ο νόµος, δηµοσίων ή ιδιωτικών.
'Οπως ξέρετε, έχουµε απόρρητο επιστολών, όπως σας διάβασα,
απόρρητο επικοινωνίας, όπως σας διάβασα, το οποίο προστατεύει
το Σύνταγµά µας µε το άρθρο 19, αλλά έχουµε το οικογενειακό
απόρρητο, τα εθνικά µας απόρρητα και άλλα απόρρητα. Πώς είναι
δυνατόν όµως στο όνοµα οποιασδήποτε σκοπιµότητας -που
πολλές φορές είναι χρήσιµη αλλά να το δούµε- να παραβιάζεται το
απόρρητο; Εγώ είµαι απόλυτος και θα ήµουν ικανός, αν δεν είχα
δεσµευτεί, γι' αυτό και µόνο το λόγο να µην ψήφιζα το νοµοσχέδιο,
αλλά είµαι ο εισηγητής και ασφαλώς θα το ψηφίσω.
'Οµως, πρέπει να παρατηρήσω ότι το απόρρητο είναι µία µεγάλη
υπόθεση, κύριοι συνάδελφοι. ∆εν µπορεί να παραβιάζεται από
κανένα. Και δεν µπορεί να παραβιάζεται χωρίς τις εγγυήσεις που το
Σύνταγµα  ορίζει  και  ιδίως  η  νοµοθεσία.  Μόνο  µέσω  της
δικαστικής  λειτουργίας  µπορεί  να  παραβιάζεται  το  απόρρητο.
Αν  η  επιτροπή  θέλει,  ασφαλώς  µπορεί  να  το  κάνει.  ∆εν
µπορούν  όµως  µε  ένα  νοµοσχέδιο  γενικό,  αόριστο  να
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διαλαµβάνουµε διάταξη ότι θα µπορεί ο Πρόεδρος να λαµβάνει
γνώση εγγράφων και άλλων στοιχείων που χαρακτηρίζονται ως
απόρρητα, χωρίς να κάνει διάκριση. Θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο
και επικίνδυνο για κάθε πολίτη, ασφαλώς όµως και για τα εθνικά
µας θέµατα ιδιαίτερα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κύριος Υφυπουργός έχει
το λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): Αγαπητοί συνάδελφοι,
διαµορφώθηκε ένα κλίµα αντάξιο, θα έλεγα, της σηµασίας αυτού
του νοµοσχεδίου και µέσα από αυτό το κλίµα προσωπικά
προσπάθησα να αντλήσω ιδέες που θα έδιναν µία καλύτερη εικόνα
του νοµοσχεδίου. Ξέρετε ότι αυτή είναι και η προσωπική µου
πρακτική, που την έχω ακολουθήσει σε πολλά νοµοσχέδια.
∆εν θα ήθελα όµως σε καµία περίπτωση να διαταράξω ένα κλίµα
που έχει διαµορφωθεί. Αφού δύο συνάδελφοι, οι οποίοι
εκπροσωπούν δύο πολιτικές δυνάµεις στο Κοινοβούλιο έχουν
αντιρρήσεις µε κάποιες από τις προτάσεις που έκανα δεκτές, θα
ήθελα, κύριε Πρόεδρε, να τις αποσύρω.
Να αφήσουµε τον τίτλο "Εθνική Επιτροπή", όπως ήταν, και στις δύο
περιπτώσεις, καθώς επίσης και τη διατύπωση που έγινε στο άρθρο
1, παράγραφος 6, στο σηµείο α', που λέει: "Εξετάζει ζητήµατα
σχετικά µε την προστασία των δικαιωµάτων του ανθρώπου". Είχα
πει εδώ να προστεθεί "τα οποία µπορεί να αφορούν άτοµα ή
οµάδες". Αυτό διαγράφεται. 'Ηταν µία πρόταση του κ. Στεφανή,
αλλά αφού υπάρχουν αντιρρήσεις από τους συναδέλφους το
διαγράφουµε και παραµένει η διατύπωση όπως έχει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κανταρτζής έχει το
λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, απ' ό,τι αντιλαµβάνοµαι
έχουµε µπει στο στάδιο των δευτερολογιών και της τοποθέτησης
στα συγκεκριµένα άρθρα. Φοβάµαι, όµως, ότι κάνουµε πρωθύστερα
τη συζήτηση αυτή, δεδοµένου ότι δεν έχει ψηφιστεί το νοµοσχέδιο
επί της αρχής.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Την αρχή συζητούµε. ∆εν
ψηφίσαµε την αρχή. Είπαµε, αν θέλετε, δικαίωµα δικό σας είναι, να
αναφερθείτε και στα άρθρα εις τρόπον ώστε...
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Γι' αυτό θα συνεχίσω και εγώ....
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Οση ώρα θέλετε.
Μπορείτε να µιλήσετε και για τα άρθρα.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Το πρώτο ζήτηµα που θα ήθελα να
επισηµάνω, σχετικά µε τη διαµάχη που έγινε προηγουµένως, είναι
αν θα ονοµάζεται εθνική επιτροπή ή εθνικό συµβούλιο. 'Οχι
Γιάννης, Γιαννάκης. Μην κοροϊδευόµαστε τώρα. Η ουσία αυτής της
επιτροπής δεν καθορίζεται από την ονοµασία. 'Αλλα είναι τα
χαρακτηριστικά τα οποία της προσδίδουν το συγκεκριµένο
περιεχόµενο που θα έχει και δεν είναι η ονοµασία για να γίνεται εκεί
συζήτηση.
Ακούσαµε την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού, όπως επίσης και
του κυρίου Υφυπουργού. Απέφυγαν να απαντήσουν στα
συγκεκριµένα ζητήµατα που θέσαµε. Γίνεται συζήτηση για µία
επιτροπή, η οποία υποτίθεται ότι θα ασχοληθεί µε το θέµα της
προστασίας, της κατοχύρωσης, της διεύρυνσης των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων, µία επιτροπή που θα ελέγχεται αποκλειστικά από την
Κυβέρνηση, µία επιτροπή στην οποία και οι παραµικρές ακόµα
λεπτοµέρειες στη λειτουργία της, κανονισµός λειτουργίας, τµήµατα,
αρµοδιότητες του κάθε τµήµατος κ.ο.κ. µία σειρά ζητήµατα, θα
καθορίζονται από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό.
Ουσιαστικά, δηλαδή, έχουµε να κάνουµε µε µια ελεγχόµενη από την
Κυβέρνηση επιτροπή, η οποία υποτίθεται ότι θα κάνει έλεγχο στην
Κυβέρνηση για το αν τηρούνται τα ανθρώπινα δικαιώµατα και ποια
κατάσταση επικρατεί, εν πάση περιπτώσει, γύρω από το ζήτηµα
των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση θέλει
να ωραιοποιήσει την κατάσταση, θέλει να παρουσιάσει ένα
ευαίσθητο προσωπείο και η προσπάθειά της αυτή γίνεται ακόµη πιο
µεγάλη, όσο πιο βαθιά είναι η αντιλαϊκή πολιτική την οποία
ακολουθεί.

Ουσιαστικά θέλει µια επιτροπή η οποία δεν θα θίξει τη σηµερινή
κατάσταση. Θέλει µια επιτροπή που δεν θα βάλει το δάκτυλο επί
τον τύπο των ήλων, γιατί διαφορετικά θα έπρεπε να απαντηθεί, στα
συγκεκριµένα ερωτήµατα, ποια είναι η κατάσταση σήµερα για τα
ανθρώπινα δικαιώµατα στη χώρα µας. Ακούσαµε τον κύριο
Υπουργό να λέει ότι κατοχυρώνονται από το Σύνταγµα. 'Ολοι όµως,
γνωρίζουν ότι άλλο η συνταγµατική κατοχύρωση και άλλο η
κατοχύρωση στην πρακτική.
Ποια είναι η κατοχύρωση του δικαιώµατος στην εργασία; Πώς
εφαρµόζεται το δικαίωµα στην υγεία; Πώς εφαρµόζεται το δικαίωµα
στην κατοικία; Πώς εφαρµόζεται το δικαίωµα στην παιδεία, στην
κοινωνική ασφάλιση; Μπορούµε να αναφέρουµε ένα ολόκληρο
κατεβατό. Για να µη µιλήσουµε για εκείνους τους αστερίσκους που
υπάρχουν κάτω από συγκεκριµένες διατάξεις που παραπέµπουν
στο γνωστό "όπως ο νόµος ορίζει" και έρχεται ο νόµος φυσικά και
αφυδατώνει τα συγκεκριµένα δικαιώµατα.
Μιλάµε για τη συγκεκριµένη πολιτική την οποία ακολουθεί η
Κυβέρνηση, την πολιτική που υπαγορεύεται από την Ευρωπαϊκή
'Ενωση και το Μάαστριχτ, την πολιτική προσαρµογής στα δεδοµένα
της ΟΝΕ και της παγκοσµιοποίησης, η οποία συντρίβει τα ατοµικά,
κοινωνικά και πολιτικά δικαιώµατα, για να εξυπηρετηθούν τα
συµφέροντα της ολιγαρχίας, µιας χούφτας ανθρώπων.
Αυτός είναι και ο πραγµατικός στόχος τον οποίο επιδιώκει να
συγκαλύψει η Κυβέρνηση, µέσα από τη σύσταση αυτής της
επιτροπής.
Βεβαίως, το µαζικό κίνηµα δεν θα καθήσει µε σταυρωµένα τα χέρια.
Οι εργαζόµενοι, ο λαός µας, δεν θα καθήσουν απαθείς µπροστά σ'
αυτήν τη λαίλαπα η οποία σαρώνει και τα ατοµικά, πολιτικά και
κοινωνικά δικαιώµατα. Θα αντιδράσουν, θα αντισταθούν, θα
παλέψουν για την υπεράσπισή τους, για την κατοχύρωση τους και
τη διεύρυνσή τους. Και διεύρυνση σύµφωνα µε τις σύγχρονες
ανάγκες, µε τις σύγχρονες απαιτήσεις.
'Εγινε πολλή συζήτηση για το ζήτηµα του απορρήτου. Αυτό
επισηµάναµε και εµείς, κύριε Υπουργέ, ότι τελικά στο όνοµα της
εθνικής ασφάλειας µπορεί να γίνεται καταπάτηση στον τοµέα των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και να έρχεστε µετά να το συγκαλύψετε
µε το απόρρητο.
Μα έγινε κανένα έγκληµα σε αυτόν τον τόπο, σ' αυτήν τη χώρα, σ'
αυτήν την ήπειρο που να µη δικαιολογήθηκε στο όνοµα της εθνικής
ασφάλειας; Ποια εθνική ασφάλεια δικαιολογεί την καταπάτηση
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, για να το συγκαλύψετε και από πάνω,
να το κουκουλώσετε µε το απόρρητο; Πραγµατικά είναι µια διάταξη
που πρέπει να µας βάλει όλους µας σε ανησυχίες.
Εµείς, όπως δεν θα ψηφίσουµε επί της αρχής, έτσι δεν µπορούµε
να ψηφίσουµε και τα συγκεκριµένα αυτά άρθρα. ∆εν αναφέροµαι
στα άρθρα για την επιτροπή της βιοηθικής. Αναφερθήκαµε
αναλυτικά και στην τοποθέτησή µας, αλλά και στην τοποθέτηση του
συναδέλφου του κ. Αγγουράκη.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παπαδηµόπουλος
έχει το λόγο για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Πρώτη παρατήρηση. Η
επιτροπή εδώ, έχει γνωµοδοτικό χαρακτήρα και δεν παίρνει
αποφάσεις, εισηγείται, γνωµοδοτεί, ενώ αντίθετα το κάθε συµβούλιο
στην πράξη παίρνει εκτελεστέες αποφάσεις. 'Αρα λοιπόν, αφού δεν
έχει καµία δικαιοδοσία να λαµβάνει αποφάσεις, προσιδιάζει
περισσότερο ο τίτλος της επιτροπής παρά του συµβουλίου.
∆εύτερη παρατήρηση. Για το απόρρητο. Ενώ κατοχυρώνουµε ένα
δικαίωµα, του απορρήτου, ερχόµαστε τώρα µε έναν νόµο ήσσονος
σηµασίας, µπροστά στη θεµελιώδη διάταξη του Συντάγµατος, να
παραβούµε αυτήν τη διάταξη και να µη λαµβάνουµε υπόψη την
αρχή της τήρησης του απορρήτου που ισχύει σε όλα τα
προοδευτικά συντάγµατα.
'Αρα, λοιπόν, κι εδώ δεν συµφωνούµε και πρέπει να γίνει κάποια
αντικατάσταση της διατύπωσης αυτής, να απαγορευθεί εν πάση
περιπτώσει στον καθένα να λαµβάνει γνώση.
Τρίτον,  έχει  λεχθεί  από  πολλούς  συναδέλφους  ότι  η  σύνθεση
της  επιτροπής  είναι  απαράδεκτη,  το  άρθρο  2  κυρίως,
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το οποίο αναφέρεται σ' αυτήν τη σύνθεση της επιτροπής. Γιατί
τριάντα µέλη; 'Εχετε τη γνώµη ότι θα εργαστεί ποτέ αυτή η
επιτροπή; Και µε ποια λογική προχωρήσαµε στη σύνθεση της
Επιτροπής αυτής, δηλαδή µε το αιτιολογικό να µη µείνει απ' έξω η
τάδε οργάνωση, ο τάδε οργανισµός, το τάδε ίδρυµα;
Γιατί να έχουµε στο εδάφιο ια' επτά Υπουργεία; ∆εν αρκεί το
Υπουργείο Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης µε
έναν εκπρόσωπό του; Να λοιπόν, µία σωστή πρόταση, κατά την
άποψή µου, να φύγουν όλα τα άλλα τα Υπουργεία και να
µειώσουµε τα µέλη της επιτροπής. Αντί επτά, να είναι ένας
εκπρόσωπος από τα επτά Υπουργεία.
Και εν συνεχεία, στο εδάφιο ιβ' όπου γίνεται λόγος για τρεις
καθηγητές, να είναι ένας, γιατί αύριο θα ιδρυθεί και κάποια άλλη
νοµική σχολή και αν πάµε µε την τακτική αυτή και µε τη λογική αυτή,
τότε γιατί να εκπροσωπείται το Πανεπιστήµιο Θράκης και το
Πανεπιστήµιο Αθηνών και Θεσσαλονίκης και να µην εκπροσωπείται
και το άλλο πανεπιστήµιο; ∆εν τελειώνουµε ποτέ. Ας µπει εδώ µία
πρόταση, που να λέει, ότι όπως ο Πρωθυπουργός προτείνει ή ο
Πρόεδρος, κάποια µέλη να συµµετέχουν, ας προτείνει και από ποια
νοµική σχολή θα είναι αυτός ο καθηγητής.
Θεωρώ πάρα πολύ σηµαντική τη µείωση των µελών της επιτροπής,
γιατί έτσι θα καταστεί περισσότερο λειτουργική και ευέλικτη και θα
µπορεί να λαµβάνει κάποιες αποφάσεις. Αν πρόκειται να φτιάξουµε
ένα σώµα, µία µικρή Βουλή, καλύτερα είναι να µην το
θεσµοθετήσουµε.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Καλαφάτης έχει το
λόγο.
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο
για ένα λεπτό, ένα πραγµατικό λεπτό, για να πω κάποιες σκέψεις
επιγραµµατικές, που προκύπτουν από την προηγούµενή µου
ιδιότητα ως ∆ηµάρχου. Επειδή είναι απέναντί µου ένας παλιός
συνάδελφος και νυν συνάδελφος, γι' αυτό πήρα το λόγο, για να
καταλήξω σε µία πρόταση. Θέλω ένα λεπτό πραγµατικό.
Οπωσδήποτε αποτελεί όνειδος το πώς αντιµετωπίζουµε σήµερα τις
µεταναστευτικές µειονότητες, από το παιδί των φαναριών ως τον
"ανυπόληπτο", ως τον απλήρωτο εργάτη, από το ρακένδυτο και
πεινασµένο ως την εξαθλιωµένη πόρνη. Το πώς µία οργανωµένη
κοινωνία αντιµετωπίζει τις µειονότητες γενικά, αποτελεί ένα
αδιάψευστο µέτρο πολιτισµού.
Εδώ θα ήθελα να πω ότι όλες αυτές οι κυρίες επιφανών κυρίων,
ατσαλάκωτες, πρέσβειρες υποψήφιες κλπ., σε αυτόν τον τοµέα
έχουν να επιδείξουν -αν θέλουν βέβαια να δράσουν- ένα ευγενές
πεδίο, αντί να µαλλιοτραβιούνται ως "Κατίνες της γειτονίτσας".
Επίσης, ένα ευγενές πεδίο δράσης αποτελεί αυτό για τους
συλλόγους, για τις κοινωνικές οµάδες, για τους δήµους και τις
νοµαρχίες.
Και εδώ είναι η πρότασή µου: Αποζητώ ιδιαιτέρως τους τελευταίους
µήνες την παλιά µου ιδιότητα. Πολλές φορές, από όταν µπήκα σε
αυτήν την Αίθουσα, την έχω αποζητήσει την ιδιότητα του ∆ηµάρχου.
Τους τελευταίους µήνες την αποζητώ πολύ περισσότερο, διότι αυτό
το πεδίο δράσης -µε κοινωνική ευαισθησία για τους δήµους και τις
νοµαρχίες κατ'επέκταση, που είναι αυτοδιοικούµενα όργανα- και
πρωτότυπο είναι, αλλά και µπορεί να προσφέρει πάρα πολλά στην
κοινωνία µας.
Κάνω την εξής πρόταση, για να τελειώσω στο χρόνο που έχουµε
πει, προς το Υπουργείο Εσωτερικών: Να προτείνει ανά έτος ένα
βραβείο κοινωνικής ευαισθησίας ανάµεσα στους δήµους για την πιο
πρωτότυπη, ευαίσθητη, αλλά και αποτελεσµατική προγραµµατική
παρέµβαση στο χώρο των οικονοµικών µεταναστών. Θα είναι µία
πρωτότυπη πρωτοβουλία, η οποία θα αναδείξει το όλο θέµα και θα
ευαισθητοποιήσει πάρα πολύ το λαό µας. Θα το έκανα εγώ, αν
µπορούσα, αλλά δυστυχώς δεν είµαι πια ∆ήµαρχος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κόρακας έχει το λόγο.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: ∆ύο λόγια θα ήθελα να πω µόνο, γιατί όλα
τα υπόλοιπα, σε ό,τι αφορά τη θέση του Κόµµατός µας για το
συζητούµενο νοµοσχέδιο, τα είπαν τόσο ο κ. Κανταρτζής, όσο και ο

κ. Αγγουράκης.
'Ακουσα στην Αίθουσα αυτή για άλλη µια φορά να διατυπώνεται η
άποψη ότι "ο ελληνικός λαός δεν είναι ρατσιστής, δεν είναι
ξενόφοβος, αλλά όταν πρόκειται για την υπεράσπιση της ζωής του,
τι να κάνουµε";
'Εκανα µάλιστα και µία παρέµβαση εκείνην την ώρα. 'Ηθελα να πω
δηλαδή, ότι αυτή είναι µια καλυµµένη µορφή, ας µου επιτραπεί η
έκφραση, ρατσισµού.
Πρώτα απ' όλα δεν κατάλαβα, γιατί για την εγκληµατικότητα και την
απειλή της ζωής του πολίτη αναφερόµαστε σώνει και καλά,
αποκλειστικά στους ξένους. Λες και πριν έλθουν οι ξένοι, στον τόπο
µας ήµασταν όλοι άγγελοι φτερωτοί, δεν είχαµε ούτε φόνους ούτε
βιασµούς ούτε ληστείες. Τίποτα απολύτως. 'Ηλθαν, λοιπόν, αυτοί
"οι άθλιοι ξένοι" και µας έφεραν όλα τα κακά.
Εγώ προσωπικά, κύριε Πρόεδρε, είµαι πάρα πολύ ευαίσθητος σ'
αυτό, γιατί έζησα αυτήν την κατάσταση επί δεκαπέντε χρόνια στο
Βέλγιο, όπου άκουγα τους Βέλγους ρατσιστές να λένε τα ίδια
πράγµατα. Για οποιοδήποτε έγκληµα γινόταν, βλέπαµε στις
φυλλάδες πρωτοσέλιδο και µε µεγάλα γράµµατα "ξένος λήστεψε,
ξένος σκότωσε" κλπ.
'Οταν ανακαλυπτόταν µετά ότι δεν ήταν ξένος, αλλά ήταν Βέλγος, οι
εφηµερίδες, όσες το περνούσαν, το περνούσαν στα ψιλά. 'Εµενε,
λοιπόν, η εντύπωση στο Βέλγο πολίτη και βλέπαµε αστυνοµικούς
να πυροβολούν εν ψυχρώ µαύρα κεφάλια, ανθρώπους σαν κι
εµένα, άλλους πιο µαύρους, κίτρινους, γιατί ήταν ξένοι και κατά
συνέπεια εγκληµατίες.
Εδώ βγήκε όµως, ο προηγούµενος Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης και
στη Βουλή και έδωσε στοιχεία που δείχνουν ότι η εγκληµατικότητα
αναλογικά, η προερχόµενη από τους ξένους, είναι πολύ µικρότερη
από την εγκληµατικότητα που προέρχεται από τους 'Ελληνες.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΦΟΥΣΑΣ: Αναλογικά;
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Αναλογικά. Υπάρχουν στοιχεία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ογδόντα φορές προς ένα.
ΣΤΡΑΤΗΣ ΚΟΡΑΚΑΣ: Κάνετε λάθος, κύριε συνάδελφε, να πάρετε
τα στοιχεία. Αυτά τα λένε αυτοί που θέλουν να παίξουν το χαρτί του
ρατσισµού, γιατί αρνούνται να δουν τα βασικά προβλήµατα που
αντιµετωπίζει η κοινωνία µας κλπ.
Το λέω αυτό, γιατί έχει άµεση σχέση µε το νοµοσχέδιο που
συζητάµε. Αν µια τέτοια "Εθνική" Επιτροπή, για την υπεράσπιση
των δικαιωµάτων του ανθρώπου, έχει τέτοιο προσανατολισµό,
καταλαβαίνετε για τι είδους υπεράσπιση θα πρόκειται.
Ακόµα, πάνω σ' αυτό ήθελα να πω το εξής: Προχθές έτυχε να έχω
εδώ µια επίκαιρη ερώτηση προς τον Υπουργό ∆ηµόσιας Τάξης, για
τη διεθνή µάζωξη των νεοναζί στη Θεσσαλονίκη. 'Ακουσα
εµβρόντητος να επαναλαµβάνει και σε ακόµα πιο καθαρή
διατύπωση ο κύριος Υπουργός, κάτι που είχε πει ήδη ο κ. Ρέππας,
ότι "βεβαίως, ήµασταν έγκαιρα ενήµεροι και η Κυβέρνηση και η
Αστυνοµία για το γεγονός αυτό και ότι συµµετείχαν σ' αυτήν ακραία
ναζιστικά, φασιστικά στοιχεία, παρακολουθήσαµε µε διακριτικότητα
τη συνάντηση αυτή, δεν υπήρξε όµως καµία παραβίαση του νόµου,
δεν έγινε κανένα έκτροπο και γι' αυτό δεν υπήρξε καµία
παρέµβαση".
∆ίνουµε, δηλαδή, το ελληνικό έδαφος, να έρχονται οι νεοναζί, να
συσκέπτονται -γιατί η σύσκεψη έγινε για ανταλλαγή απόψεων, πώς
θα ανασυγκροτηθούν οι ναζιστικές δυνάµεις στον κόσµο και πώς θα
οργανώσουν καλύτερα τη δράση τους- να σχεδιάζουν νέα
εγκλήµατα κατά της ανθρωπότητας κι εµείς νίπτουµε τας χείρας
µας, διότι "δεν συνέβη τίποτα το έκτροπο".
Αυτό, µε τέτοια αντίληψη, µε τέτοια νοοτροπία, πώς θα το
αντιµετωπίσει η περίφηµη Επιτροπή; Φυσικά θα βγει κι αυτή και θα
πει -αφού είναι κυβερνητική, αφού είναι διορισµένη από την
Κυβέρνηση- ότι έχει δίκιο ο Υπουργός ∆ηµόσιας Τάξης, έχει δίκιο ο
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, έχει δίκιο η Κυβέρνηση και η "Χρυσή
Αυγή" είναι νόµιµη.
Αυτά είναι για να ανατριχιάζει κανείς, όταν τα ακούει στην
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Ελληνική Βουλή, όπου όπως λέµε όλοι, η δηµοκρατία ανθεί και
άλλα τέτοια περίεργα.
Να, γιατί εµείς, κύριε Πρόεδρε -και κλείνω εδώ- θεωρούµε ότι αυτό
το νοµοσχέδιο, ενώ θα µπορούσε να ήταν απόλυτα αναγκαίο -και
ήταν απόλυτα αναγκαία µία τέτοια δράση- είναι ένα φύλλο συκής,
µια στάχτη στα µάτια του κόσµου και τίποτα παραπάνω.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Σφυρίου έχει το λόγο.
ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ταλαιπώρησα καθόλου
την Εθνική Αντιπροσωπεία, αλλά δεν είναι δυνατόν, να µην κάνω
τρείς παρατηρήσεις σε όλα όσα ακούω µε προσοχή τόση ώρα.
Πρώτα πρώτα θεωρώ, ότι είναι επικίνδυνο να διατυπώνεται από µία
πτέρυγα της Βουλής, ότι κάθε τι το οποίο δεν συµπίπτει µε τις
πολιτικές µας θέσεις, συνιστά παραβίαση των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Γιατί περίπου κάτι τέτοιο ακούστηκε προηγουµένως,
ιδίως από την τοποθέτηση του κ. Κανταρτζή. Κάθε τι -λέει- που
σχετίζεται µε την πολιτική που εφαρµόζεται στον τοµέα της
παιδείας, της υγείας, της απασχόλησης κ.λπ. και δεν συµπίπτει µε
τη δική µας θέση, αποτελεί παραβίαση των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων. Επικίνδυνη άποψη και δεν νοµίζω, ότι αντέχει σε
οποιαδήποτε κριτική, αυτή η άποψη η οποία διατυπώθηκε.
Η δεύτερη παρατήρηση που θα ήθελα να κάνω, είναι η εξής:
Ακούγεται µε έµφαση, ότι τάχα είναι µία επιτροπή, την οποία τη
διορίζει η Κυβέρνηση, όταν είναι σαφές, ότι η συντριπτική
πλειοψηφία, για να µην πω και η παµψηφία των µελών, είναι από
µη κυβερνητικούς φορείς, οι οποίοι δεν είναι µόνο, ότι συγκροτούν
την πλειοψηφία ή την παµψηφία της επιτροπής, αλλά έχουν και
διάρκεια θητείας που µπορεί να καλύπτει και µία και δύο
κυβερνήσεις, διότι δεν συµπίπτει µε την κυβερνητική περίοδο η
θητεία της και µπορεί βεβαίως να διαδεχθεί η µία κυβέρνηση την
άλλη και να υπάρχει µία συγκροτηµένη επιτροπή, η οποία θα έχει
θητεία, πέραν από τη θητεία µιας κυβέρνησης που εκλέγει ο λαός.
Εποµένως νοµίζω, ότι και αυτό είναι υπερβολικό και εν πάση
περιπτώσει κάποια στιγµή σ' αυτόν τον τόπο, όταν υπάρχει η
δεδηλωµένη λαϊκή εντολή σε έναν πρωθυπουργό -τον όποιο
πρωθυπουργό της χώρας- δεν µπορεί να µη λαµβάνεται υπόψη,
αυτή η δύναµη της λαϊκής εντολής, κατά την άσκηση της λειτουργίας
του δηµοκρατικού πολιτεύµατος.
Μία τρίτη παρατήρηση θέλω να κάνω σε σχέση µε το απόρρητο.
Ακούστηκε και µία άλλη άποψη προηγουµένως, πάλι από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα, ότι αρκετά εγκλήµατα έχουν γίνει στο βωµό
της ασφάλειας. Εγώ θέλω να το αντιπαρέλθω και να πω το εξής: Ας
υποθέσουµε, ότι για κάποια απόρρητα ζητήµατα που αφορούν το
δηµόσιο τοµέα, πρέπει να τα λαµβάνουν υπόψη όλα τα µέλη της
επιτροπής. Για την ιδιωτική ζωή του πολίτη που και αυτή
κατοχυρώνεται βάσει του Συντάγµατος -το απόρρητο της ιδιωτικής
ζωής και κυρίως ορισµένων πτυχών από την ιδιωτική ζωή του
πολίτη- είναι ή δεν είναι γνωστό, ότι όταν λαµβάνουν γνώση τα
τριάντα µέλη, είναι σαν να δηµοσιεύεται στον Τύπο; 'Ετσι γίνεται,
περί αυτού πρόκειται, διότι εδώ τουλάχιστον η δική µου εµπειρία
λέει, ότι όποιο συλλογικό όργανο και αν λειτουργεί δεν έχει µείνει
τίποτα που να µην έχει διαρρεύσει.
Από ό,τι βλέπω εγώ, από την εκκλησία που συνεδριάζει, από τα
πολιτικά κόµµατα που συνεδριάζουν, από το Υπουργικό Συµβούλιο
-επί όλων των κυβερνήσεων- που συνεδριάζει, όλα διαρρέουν στον
Τύπο.
Τα τριάντα, λοιπόν, µέλη είναι σαν να έχουν παραλάβει οι
δηµοσιογράφοι και δηµοσιεύουν . Και δεν θα δηµοσιεύσουν
απόρρητα που αφορούν την δηµόσια ζωή µόνον, αναφερόµαστε και
σε εκείνα που αφορούν απόρρητες πτυχές της ιδιωτικής ζωής των
πολιτών.
Νοµίζω ότι είναι µία χρυσή τοµή, αυτό που προβλέπει το
νοµοσχέδιο, που δίνει την ευθύνη, τη χρεώνει στις πλάτες του
Προέδρου και το αφήνει και στην κρίση του -να γιατί ο πρόεδρος
πρέπει να έχει και αυξηµένο κύρος και µια ευρύτερη αναγνώριση
και να είναι και επιλογή του µε µία ευρύτατη συναίνεση θα
µπορούσε να πει κανείς, τέτοια που να µη θέτει υπό αµφισβήτηση
το κύρος αυτού του ανθρώπου- εάν κάποια πράγµατα πράγµατι

µπορεί να τα κοινολογήσει σε όλα τα µέλη της επιτροπής να το
κάνει και να µπορεί να φιλτράρει µερικά, που πιθανόν τελικά θα
καταρρακώσουν την αξιοπρέπεια κάποιου πολίτη ή θα
αποκαλύψουν πτυχές ιδιωτικής ζωής, που το Σύνταγµα το ίδιο
επιβάλλει να βρίσκονται κάτω από καθεστώς απορρήτου. Νοµίζω
ότι αυτήν τη χρυσή τοµή πρέπει να την αποδεχθούµε και να
ψηφίσουµε τη διάταξη, όπως έχει.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Παυλόπουλος έχει το
λόγο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: 'Ενα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά το άρθρο 6 και εν όψει του γεγονότος ότι στο σύνολο,
όπως είναι γνωστό, θα ψηφιστεί η διάταξη µετά την παρέλευση
σαράντα οκτώ ωρών, σχετικά µε το απόρρητο, η παράκληση θα
ήταν να σκεφθείτε το εξής και νοµίζω πως θα ήταν κάτι το λογικό σε
σχέση και µε τη νοµοθεσία που η Κυβέρνηση η ίδια έχει προωθήσει.
Λέει η διάταξη αυτή, ότι ο πρόεδρος µπορεί να λαµβάνει γνώση
εγγράφων και άλλων στοιχείων που χαρακτηρίζονται ως απόρρητα.
Υπάρχουν δύο ειδών απόρρητα. Εκείνα τα οποία σχετίζονται µε
προσωπικές πληροφορίες, οι οποίες έχουν µια ιδιαίτερη προστασία
στο πλαίσιο της ελληνικής έννοµης τάξης και εκείνα που δεν
χαρακτηρίζονται ως προσωπικές πληροφορίες. Είναι άλλου είδους
απόρρητα, τα οποία οφείλω να οµολογήσω πολλές φορές κακώς
χαρακτηρίζονται και ως απόρρητα γιατί µπορεί να µην έχουν αυτόν
το χαρακτήρα. Μήπως θα έπρεπε να σκεφθείτε ότι σε ό,τι αφορά
την πρόσβαση σε στοιχεία τα οποία προστατεύονται γενικώς από
τη νοµοθεσία η οποία αφορά την οργάνωση και λειτουργία της
επιτροπής για τις προσωπικές πληροφορίες, εκεί η πρόσβαση του
προέδρου θα µπορούσε να γίνεται µόνο µετά από απόφαση της
επιτροπής; ∆ηλαδή µόνο ως προς αυτό. Η διατύπωση, δηλαδή,
που θα µπορούσατε να ακολουθήσετε είναι η εξής. 'Οτι ο πρόεδρος
µπορεί να λαµβάνει γνώση εγγράφων και άλλων στοιχείων που
χαρακτηρίζονται ως απόρρητα, εφόσον δεν πρόκειται για απόρρητα
αρµοδιότητας της επιτροπής αυτής, µετά από απόφαση της
επιτροπής.
Αυτό θα µπορούσε να καθησυχάσει πάρα πολλές ανησυχίες, αλλά
και θα ήταν δυνατόν να προφυλάξει από οποιεσδήποτε
καταχρήσεις που µπορεί κανείς να τις φανταστεί. Αυτή η πρόταση,
κατά την άποψή µου, συνάδει και προς τη λειτουργία της
ανεξάρτητης διοικητικής αρχής, την οποία µε τον τρόπο αυτό
σεβόµαστε για ένα λόγο ακόµη περισσότερο. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κανταρτζής έχει το
λόγο.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα ζήτηµα.
Ο κ. Σφυρίου έβαλε το ζήτηµα, που είδαµε εµείς τον έλεγχο της
επιτροπής. Βεβαίως αν δει προσεκτικά τη σύνθεση της επιτροπής,
θα δει ότι η πλειοψηφία της επιτροπής, είτε θα ελέγχεται από την
Κυβέρνηση είτε εν πάση περιπτώσει από τις κυρίαρχα σήµερα
πολιτικές δυνάµεις. Αλλά εδώ µπαίνει και ένα άλλο ζήτηµα, έτσι
όπως έχει η διατύπωση του άρθρου 2. Και αναφέροµαι σε
συγκεκριµένες περιπτώσεις.
Στη διατύπωση του άρθρου 2 αναφέρονται οι χώροι από τους
οποίους θα προέρχονται τα µέλη της επιτροπής. Στην παράγραφο 3
του άρθρου 2 ορίζεται "τα µέλη της επιτροπής και οι αναπληρωτές
τους ορίζονται µε απόφαση του Πρωθυπουργού για θητεία τριών
ετών".
Στις προηγούµενες διατάξεις αναφέρεται από ποιον ορίζεται και ο
κάθε εκπρόσωπος, όχι όµως για όλους τους µαζικούς φορείς, για
ορισµένους µόνο απ'αυτούς. 'Η εν πάση περιπτώσει για
οργανώσεις ή για υπηρεσίες. Για παράδειγµα, ο σύµβουλος
επικρατείας ορίζεται µε απόφαση του προέδρου του οικείου
δικαστηρίου. Ο αεροπαγίτης ορίζεται µε απόφαση του προέδρου
του οικείου δικαστηρίου. Οι καθηγητές ορίζονται µε απόφαση των
τµηµάτων. Οι εκπρόσωποι των µη κυβερνητικών οργανώσεων, από
ποιον ορίζονται; Ο εκπρόσωπος του ∆ικηγορικού Συλλόγου, από
ποιον ορίζεται;
'Ετσι όπως έχει το άρθρο 2 στο σύνολό του, αφήνει να
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εννοηθεί ότι θα ορίζεται µε απόφαση του Πρωθυπουργού, γιατί εκεί
που συγκεκριµένα αναφέρει από ποιον άλλον, είναι συγκεκριµένη η
διάταξη.
Πάντως, σε κάθε περίπτωση, όπως και αν έχει η ερµηνεία αυτής
της διάταξης, η επιτροπή επαναλαµβάνω, είτε θα ελέγχεται από την
Κυβέρνηση είτε από την κυρίαρχη σήµερα πολιτική άποψη και
στόχο θα έχει να συγκαλύψει να ωραιοποιήσει αυτήν την κατάσταση
η οποία υπάρχει στον τοµέα των ανθρωπίνων δικαιωµάτων, γιατί
όσο και να λέτε, κύριε Σφυρίου, για την υπεράσπιση, πέστε στον
άνεργο για την υπεράσπιση του δικαιώµατός του στην εργασία,
όταν τον πετάτε στο δρόµο. Πέστε σε κάποιον άλλο, όταν
µετατρέπετε την υγεία σε εµπόρευµα. Για ποια υπεράσπιση των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων γίνεται συζήτηση, όταν ακολουθείται
αυτή η φιλελεύθερη πολιτική που σαρώνει όλα τα κοινωνικά,
οικονοµικά και πολιτικά δικαιώµατα;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κηρύσσεται περαιωµένη η
συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου: "Σύσταση Εθνικής
Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και Εθνικής
Επιτροπής Βιοηθικής".
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό επί της αρχής το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το νοµοσχέδιο:
"Σύσταση Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και
Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής" έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία επί της
αρχής.
Εισερχόµεθα στην ψήφιση των άρθρων των οποίων η συζήτηση
έχει ήδη γίνει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 4 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 5 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 6 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 7 έγινε

δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 8 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 9 έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 10
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 11
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 12
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 13
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 14
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 15
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 16
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, ως έχει.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 όπως τροποποιήθηκε
από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς το άρθρο 17
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18, όπως
τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς, το άρθρο 18
έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.
Κύριε Υπουργέ, πριν από την ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου,
έχετε καµιά τροπολογία προς συζήτηση;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΠΕΝΟΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας
∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης): 'Οχι, κύριε Πρόεδρε.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κατόπιν αυτού, ερωτάται
το Σώµα, αν γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο 19 ως έχει.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΑΧΙΛΛΕΥΣ ΚΑΝΤΑΡΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Το ακροτελεύτιο άρθρο 19
έγινε δεκτό ως έχει, κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς, κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης: "Σύσταση
Εθνικής Επιτροπής για τα ∆ικαιώµατα του Ανθρώπου και Εθνικής
Επιτροπής Βιοηθικής" έγινε δεκτό κατ'αρχήν και κατ' άρθρον. Η
ψήφισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.
Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η
∆ιαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή
της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Γεωργίας: "Κύρωση της
Συµφωνίας µεταξύ της Ελληνικής ∆ηµοκρατίας και της Ουκρανίας
για οικονοµική, τεχνική και επιστηµονική συνεργασία στον τοµέα της
γεωργίας".
∆ιενεµήθησαν τα Πρακτικά των συνεδριάσεων 5, 6 και 9 Νοεµβρίου
1998 και ερωτάται το Σώµα εάν επικυρούνται.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Συνεπώς, τα Πρακτικά των
συνεδριάσεων 5, 6 και 9 Νοεµβρίου 1998 επικυρώθηκαν.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 00.25' λύεται η συνεδρίαση
για σήµερα ηµέρα Πέµπτη 19 Νοεµβρίου 1998 και ώρα 10.00', µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία,
συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης: "Εφαρµογή των αποφάσεων
827/25.5.1993 και 955/8.11.1994 του Συµβουλίου Ασφαλείας των
Ηνωµένων Εθνών, µε τις οποίες ιδρύθηκαν δύο ∆ιεθνή Ποινικά
∆ικαστήρια για την εκδίκαση παραβιάσεων του διεθνούς
ανθρωπιστικού δικαίου στο έδαφος της πρώην Γιουγκοσλαβίας και
της Ρουάντα".

Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ                                                                                    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


